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سرمقاله

حفره انرژي
 برخللاف توصيه هاي 
نمايندگان  اغلب  مكرر 
كارشناسللان  مجلس، 
اقتصادي و رسللانه ها بر 
اصللاح فللوري قيمت 
حامل هاي انرژي، آنگونه 
كه رييس سازمان برنامه 
و بودجلله كشللور اعام 
كرده است، حامل هاي انرژي در لايحه بودجه ۹۸ 
گران نمي شود. مسللاله اي كه به عدم تعادل هاي 
اقتصاد ايللران دامن مي زند و رانت بهللره مندي از 
سوخت حدود ۸ هزار تومان را به جيب سه دهك 
بالايي جامعه سرريز مي كند، البته به هزينه فشار 
مضاعف بر اقشار آسلليب پذير! عدم اصاح قيمت 
حامل هاي انللرژي همچنين زمينه هللاي قاچاق 
روزانه 200 ميليارد تومان سللوخت به كشورهاي 
همسللايه را هم فراهم مي آورد و به سوء مصرف و 
اتاف انرژي نيز دامن مي زند. اين در حالي است كه 
به گفته يك مقام مسوول، دولت روزانه 70 ميليون 

دلار يارانه سوخت ...

مجيد اعزازي

انرژي

 رمز و رازهاي 
حرفه اي ها در نفت

 نادي صبوري-فرداد احمدي| 
ايللران داراي بزرگ تريللن ذخاير توامللان نفت و 
گاز در دنياسللت. چنين منابعللي ايجاب مي كند 
كه فعاليت هللاي صنعتي قابل توجهللي در ايران 
انجام شود و در نتيجه شركت هاي زيادي در اين 
حوزه فعال باشللند. روي كاغذ شمار شركت هاي 
مرتبط با صنايع نفت و گاز در ايران كم نيسللت. 
ايللن موضوع بلله راحتي از گشللت و گللذاري در 
نمايشگاه هاي مرتبط با اين حوزه قابل فهم است. 
اما اين شللركت ها اغلب اسللتراتژي دقيقي براي 
حرفه اي شدن در دست ندارند. مسيري كه يكي 
از مهم ترين المان هاي آن طي كللردن راه انتقال 
دانش و تكنولوژي از شللركاي خارجي است. در 
مقابل نيز به نظر مي رسللد تجربه قابل توجهي از 
فعاليت در اين حوزه ميان برخي افراد شللاخص 
وجود دارد كه كمتر مجال در ميان گذاشتن اين 

تجربيات با فعالان صنعتي به وجود آمده است. 
15

روحاني در نشست با رييس جمهور عراق مطرح كرد 

رييس سازمان برنامه و بودجه از تصميم دولت براي سال آينده خبر داد

دورنماي تجارت20  ميليارد دلاري با عراق

قيمت انرژي افزايش نمي يابد

جهان

 آمر قتل خاشقجي 
معلوم شد

7

بنگاهها

شمارش معكوس براي 
بهره برداري از راه آهن اروميه

112

معاون مالي، عمراني و پشللتيباني قوه قضاييه گفت: 
اين قوه در حمايت از برنامه هاي دولت براي مهار تورم 
مصمم اسللت و اين اهداف در راستاي تحقق منويات 
ولي امر مسلمين است. به گزارش ايرنا، نوروز كهزادي 
روز شللنبه در مراسم افتتاح سللاختمان دادگستري 
استان زنجان افزود: در دوره جاري مقدار زيادي فضاي 
فيزيكي براي دادگستري و محاكم ساخته شده است 
و برنامه هاي گسللترده اي در اين باره در دسللت اجرا 
داريم. وي به تحريم ها و تورم موجود اشاره كرد و ادامه 
داد: با توجه به محدوديللت و تحريم ها با برنامه ريزي 
به اهللداف مورد نظر خواهيم رسلليد. معللاون مالي، 
عمراني و پشتيباني قوه قضاييه بابيان اينكه مفسدان 
اقتصادي بايد مجازات شوند، گفت: ريشه تورم ناشي 
از سياسللت هاي اقتصادي است كه مسللوولان اين 

حوزه بايد با برنامه ريزي اين مهللم و نرخ ارز را كنترل 
كنند. كهزادي پنچ عامل را موجللب تورم بيان كرد و 
اظهار داشت: شوك هاي ناشللي از عرضه يكي از اين 
عوامل است كه بنا به هر دليلي كالايي كم شود تورم 
را رقم مي زند. وي ادامه داد: اگر تقاضا به هر دليلي در 
بازار اقتصاد افزايش و عرضه كم شود نيز موجب تورم 
مي شود. معاون مالي، عمراني و پشتيباني قوه قضاييه 
گفت: دشمن با رسانه هاي در اختيار تورم را به مردم 
القا مي كند و موجب افزايش نرخ مي شللود، بنابراين 
ابزار رسللانه اي از عوامل تورم خواهد بللود. وي اضافه 
كرد: بايد با حمايت از توليد داخلي جنس با كيفيت 
به بازار عرضه شللود و مردم نيز از توليد حمايت كنند 
چراكه همه اين عوامل موجب رونق و ريشه كني تورم 

مي شود.

قوه قضاييه از برنامه دولت براي مهار تورم حمايت مي كند

خبر

مجيد اعزازي|
دبير گروه راه و شهرسازي|

 برخللاف توصيه هاي مكرر اغلللب نمايندگان مجلس، 
كارشناسان اقتصادي و رسللانه ها بر اصاح فوري قيمت 
حامل هاي انرژي، آنگونلله كه رييس سللازمان برنامه و 
بودجه كشللور اعام كرده اسللت، حامل هاي انرژي در 
لايحه بودجه ۹۸ گران نمي شود. مسللاله اي كه به عدم 
تعادل هاي اقتصاد ايران دامن مي زند و رانت بهره مندي 
از سوخت حدود ۸ هزار تومان را به جيب سه دهك بالايي 
جامعه سللرريز مي كند، البته به هزينه فشار مضاعف بر 
اقشار آسلليب پذير! عدم اصاح قيمت حامل هاي انرژي 
همچنين زمينه هاي قاچللاق روزانه 200 ميليارد تومان 
سوخت به كشللورهاي همسللايه را هم فراهم مي آورد 
و به سللوء مصرف و اتاف انرژي نيز دامن مي زند. اين در 
حالي است كه به گفته يك مقام مسللوول، دولت روزانه 
70 ميليون دلار يارانه سللوخت پرداخللت مي كند.  در 
اين حال، مشللخص نيسللت، چرا دولت از اصاح قيمت 
سللوخت و تخصيص درسللت و دقيق درآمدهاي ناشي 
از آن بلله گروه هللاي هدف امتنللاع مي كنللد؟ البته اين 
تصور وجود دارد كه دولت بلله دليل نگراني از پيامدهاي 
اجتماعي- اقتصادي ايللن كار، از آن طفره مللي رود. اما 
اين مساله اي اسللت كه پيش از اين در سللال ۸۸ تجربه 
شده و دولت مي تواند با اطاع رساني و توضيح شرايط به 
مردم از اين نگراني به سادگي عبور كند. در همين حال، 
برخي از كارشناسان مديران ارشللد دولت را مانع اصاح 
قيمت هاي سوخت مي دانند و برخي نيز بحران تئوريك 
دولت در انجام امور اقتصادي را مانع اصاحات ساختاري 
اعام مي كنند. اما هيچ يك از اين موانللع، براي مردمي 
كه در تنگناي اقتصادي زندگي مي كنند، توجيه كننده 
بي توجهي دولت به اين مساله نيست. و تاسف بر انگيزتر 
اين است كه دولت نه تنها به توصيه ها توجه نمي كند كه 
حتي تاكنون حاضر به ارايه توضيح در اين باره نشده است. 

قيمت حامل هاي انرژي، البتلله روي ميزان مصرف انواع 
سوخت و همچنين اتاف آنها نيز اثرگذار است و عاملي 
كليدي به شللمار مي رود.  به گونه اي كه هر چقدر قيمت 
حامل ها كمتر باشللد، ميزان سللوء مصرف و اتاف آنها 
افزايش خواهد يافت. محسن دلاويز، مديرعامل شركت 
بهينه سازي مصرف سللوخت ديروز در گفت وگو با يك 
روزنامه دولتي،  آخرين آمارهاي مرتبط به اين مسللاله را 
اعام كرده است. به گفته او، در سللال 13۹5، ميزان كل 
توليد انرژي، بيش از ۹ ميليون بشللكه معادل نفت خام 
در روز بوده كه از اين ميزان، بطور متوسط نزديك به 5.5 
ميليون بشكه معادل نفت خام در روز وارد سيستم عرضه 
انرژي اوليه شده اسللت. از مقدار انرژي ذكر شده، پس از 
كم كردن تلفات نيروگاه ها و پالايشگاه هاي نفت و گاز و 
همچنين سيسللتم هاي انتقال و توزيع در سطح انرژي 
ثانويه، روزانه مقدار 3.7 ميليون بشللكه معادل نفت خام 
انرژي تحويل سيسللتم تقاضا يا همان مصرف كنندگان 
نهايي شللده اسللت. ميزان اختاف در ارقام ارايه شللده، 
حاكي از تلفات سيسللتم عرضلله انرژي كشللور معادل 
روزانه 2.1 ميليون بشكه معادل نفت خام است. به گفته 
او، وضعيت شللاخص مصرف در بخش خانگي به عنوان 
بزرگ ترين بخللش مصرف كننده انرژي، حللدود 3 برابر 
متوسط جهاني يعني 1۶0 كيلووات ساعت به ازاي هر متر 
مربع در سال است.در بخش صنعت نيز به عنوان دومين 
بخش مصرف كننده انرژي روزانه ۹00 هزار بشكه معادل 
نفت خام انرژي مصرف مي شود. در بخش حمل و نقل به 
عنوان سومين بخش مصرف كننده نيز، روزانه ۸70 هزار 
بشكه معادل نفت خام انرژي در سال 13۹0 مصرف شده 
است كه با سطح استانداردهاي جهاني فاصله زيادي دارد. 
در چنين شرايطي، بي گمان اصاح قيمت انرژي نه تنها 
يكي از اولويت هاي اقتصاد ايران به شمار مي رود كه اصلي 
اجتناب ناپذير است. اميد كه دولت تا پيش از تقديم لايحه 

بودجه سال آينده در اين زمينه تغيير رويكرد دهد.

حفره انرژي
سرمقاله گزارش

وزيللر نفت براي نخسللتين بار در سللال هاي 
فعاليت شللركت ملي نفت با صللدور حكمي 
يك بانو را به عنوان عضللو اصلي هيات مديره 
ايللن شللركت منصللوب كللرد كه يكللي از 
مهم ترين بنگاه اقتصادي كشللور محسللوب 
مي شللود. به گللزارش ايرنا، وزيللر نفت براي 
نخسللتين بار »زهرا گودرزي« را به عضويت 
در هيات مديره اين شركت منصوب كرد. در 
اين حكم انتصاب آمده است: »اكنون كه در 
اجراي سياست هاي نظام و دولت در ارتقاي 
جايگاه جوانان و زنان در سللاختار مديريتي 
كشللور، به عنوان نخسللتين بانو به عضويت 
مهم ترين بنللگاه اقتصادي كشللور منصوب 
مي شويد، مسووليتي مهم نيز در ارايه الگوي 
مديريتي يك خانللم متعهد بر عهده خواهيد 
داشللت.« گودرزي به مدت چهار سللال، به 
عنوان عضو اصلي هيات مديره شللركت ملي 
نفت ايران منصوب شده اسللت. وي تاكنون 
مسللووليت هايي مانند عضويللت در كميته 
تهيه و تنظيللم قراردادهاي جديللد نفتي در 
شللركت ملي نفت ايران، مذاكره كننده ارشد 
حقوقي در قراردادهاي بالادسللتي، مشللاور 
حقوقي كميته بازنگللري قراردادهاي نفتي 
و دبيري هيللات تطبيللق قراردادهاي نفتي 
را بر عهده داشللت. وزير نفت روز گذشته در 
حكمي ديگر »سللعيد خوشللرو« مدير امور 
بين الملل شركت ملي نفت ايران، را به مدت 
چهار سال به عنوان عضو اصلي هيات مديره 
اين شركت منصوب كرد. براساس اساسنامه 
شللركت ملي نفت ايللران، مسللووليت اداره 
ايللن شللركت برعهللده هيات مديره اسللت.  
هيات مديره شللركت متشللكل از هفت عضو 
اصلللي و ٢ عضللو  علي البدل اسللت كه براي 
يك دوره چهارساله با پيشللنهاد وزير نفت و 
تصويب مجمللع منصوب مي شللوند و حكم 
انتصاب آنها از سوي وزير نفت صادر مي شود. 
همه اعضاي اصلللي و علي البدل هيات مديره 
بايد شخص حقيقي باشللند. سمت عضويت 
در هيات مديره شركت، قائم به شخص است.  
مطابق با اساسنامه شللركت ملي نفت ايران، 
هيات مديره اين شللركت از جايللگاه ويژه اي 
برخوردار اسللت و مسللووليت هاي سنگيني 
از جمللله تدويللن خللط مشللي، راهبردها، 
سياسللت ها و برنامه هاي كان براي تصويب 
مجمع عمومي، تصويب برنامه هاي عملياتي، 
تاييد بودجه تفصيلي و ارقام منابع و مصارف 
آن، بررسللي و صدور مجوز عقد قراردادهاي 
شللركت و رفللع اختاف هللاي مربللوط بلله 

قراردادها را بر عهده دارد.

 تغيير در هيات مديره
 شركت ملي نفت



روي موج خبر

  انتش�ار بيانات رهبر معظم انقلاب در ديدار 
رمضاني با اساتيد دانشگاه ها ؛ مهر|

انتشارات انقلاب اسلامي كتاب »محفل خردمندان« 
متن سخنان اساتيد دانشگاه ها و بيانات رهبر معظم 
انقلاب اسلامي در ديدار ماه رمضان ۱۳۹۷ را همزمان 
با هفته  كت��اب و كتابخواني منتش��ر كرد. »محفل 
خردمندان« دو فص��ل و ۱۱۰ صفحه دارد. در فصل 
نخست اين كتاب متن سخنراني جمعي از اساتيد درج 
شده و فصل دوم شامل بيانات رهبر معظم انقلاب در 
اين ديدار است. رهبر معظم انقلاب در سخنان خود در 
اين ديدار به موضوعاتي چون درگير شدن دانشگاه ها با 
مسائل كشور در حل مشكلات كشور، نقش دانشگاه ها 

در تربيت اخلاقي، فرهنگي، هويتي و... پرداختند.

  درخواست ظريف و زنگنه براي تاييد الحاق 
ايران به توافق پاريس؛ مهر| 

محمدجواد ظريف، وزير امورخارجه و بيژن زنگنه، 
وزير نف��ت در دو نامه جداگانه به حس��ن روحاني، 
رييس جمهوري درخواست كرده اند تا الحاق ايران به 
توافقنامه پاريس مجددا در مجلس شوراي اسلامي 
و ش��وراي نگهبان قانون اساس��ي مورد بررسي قرار 
گرفته و تاييد ش��ود؛ چرا كه به گفته ظريف، ملحق 
نشدن ايران به اين توافقنامه مي تواند موجب باز شدن 
پرونده اي عليه ايران در شوراي امنيت سازمان ملل 
شود. پيوستن ايران به اين توافق نامه به تصويب دولت 
و مجلس رسيده ولي شوراي نگهبان با اين توجيه كه 
پيوست هاي اين توافق نامه همراه  لايحه نيست، آن را 
رد كرد. دولت مي گويد الان كه اين توافق نامه پيوستي 
ندارد و تدوين پيوست براي شيوه داخلي اجراي آن 
به يك قانون ديگر نياز دارد كه گام بعدي است و فعلا 

قرار است به اصل توافق نامه بپيونديم.

  آخرين فرصت بازنشستگان براي كناره گيري 
از مسووليت؛ تسنيم| 

ناصر سراج، رييس س��ازمان بازرسي كل كشور، در 
حاشيه مراس��م درگذشت رييس س��ازمان تامين 
اجتماعي و معاون وي كه عصر ديروز در مسجد نور 
تهران برگزار شد، در پاس��خ به سوالي درباره اجراي 
قانون منع به كارگيري بازنشستگان اظهارداشت: پس 
از ۱5 آذر قانون منع به كارگيري بازنشستگان اجرا 
مي شود. البته در حال حاضر هم مي توان اين قانون را 
اجرا كرد اما ۱5 آذر آخرين مهلت آن است. وي ادامه 
داد: پس از اين تاريخ فردي كه به بازنشس��ته حقوق 

مي دهد، دستگير و محكوم خواهد شد.

  مانعي در ورود گردشگران عربستاني به ايران 
وجود ندارد؛ خانه ملت| 

رييس كميس��يون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس مي گويد مانعي در ورود گردشگران و زائران 
عربس��تاني به ايران وجود نداش��ته و ندارد به ويژه 
گردش��گران مذهبي كه  به مش��هد مقدس س��فر 
مي كنند. حشمت الله فلاحت پيش��ه افزود: هرگز 
ممنوعيتي در سفر اتباع عربس��تان به ايران وجود 
نداش��ته اس��ت و پس از آنكه ايراني ها حج تمتع را 
برگزار كردند، عملا گردشگران عربستان هم به ايران 
سفر مي كنند. وي با اشاره به سفر كميسيون امنيت 
ملي مجلس به مشهد و مشاهدات خود از حضور زوار 
عربستان در اين ش��هر، ادامه داد: هيچگاه گزارشي 
مبني بر اينكه عربستان براي اتباع خود به دليل سفر 

به ايران مشكلي ايجاد مي كند، نداشته ايم.

  حماي�ت اروپ�ا از موض�ع ع�راق در براب�ر 
تحريم هاي امريكا عليه ايران؛ ايسنا|

 فدريكا موگريني در تماس تلفني با نخست وزير عراق 
حمايت اتحاديه اروپا از عراق را در مواجهه با عواقبي 
كه ممكن است اين كشور در نتيجه تحريم هاي ايران 
با آنها دست و پنجه نرم كند، اعلام كرد. شبكه خبري 
رووداو با استناد بر گزارش دفتر نخست وزير عراق از اين 
تماس تلفني، گزارش داد كه رييس سياست خارجي 
اتحاديه اروپا به عادل عبدالمهدي گفت: »اتحاديه اروپا 
علاوه بر حمايت از موضع عراق در برابر تحريم هاي 
امريكا عليه ايران، آمادگي دارد تا از عراق در برابر عواقب 

اين تحريم ها حمايت كند«.

 خداحافظي سه ديپلمات بازنشسته وزارت 
خارجه؛ تعادل| 

در آستانه فرا رسيدن بيست و هفتم آبان ماه، آخرين 
فرصت اجراي “ قانون منع به كارگيري بازنشستگان “ 
مراسم توديع و بدرقه ابراهيم طاهريان، سفير ايران در 
تركيه برگزار شد. طاهريان، جزو سه نفر سفيري است 
كه با توجه به اجراي قانون مورد اشاره مي بايست سمت 
خود را ترك مي كرد و به تهران باز مي گشت. ماجدي، 
سفير ايران در آلمان و خوشرو، رييس نمايندگي ايران 
در سازمان ملل نيز شامل اين قانون مي شوند. در اين 
بين، خوشرو نيز روز گذشته در پايان ماموريت خود با 
دبير كل اين سازمان ديدار كرد. او در ديدار با گوترش 
از او خواس��ت عليه سياس��ت هاي خصمانه امريكا 

موضع گيري كند. 

   سخنان ظريف درمورد پول شويي يك فرصت 
براي مقابله با فساد است؛ايرنا|

سخنگوي كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس گفت: سخنان محمد جواد ظريف وزير امور 
خارجه درمورد پولشويي يك فرصت براي مقابله با 
فساد و سالم س��ازي است. علي نجفي خوشرودي 
واكنش ها عليه سخنان وزير امور خارجه را شايسته 
ندانس��ت و افزود: اظهارات ظريف را بايد به عنوان 
فرصت تلقي و ريشه يابي كرد و اطلاعات تكميلي 
در مورد آن اخذ شود كه قضيه پولشويي در كشور 
چيست و چه كساني از اين موضوع سود مي برند. وي 
ادامه داد: بايد اين موضوع را فهميد كه چه كساني 
منافعش��ان در عدم تصويب CFT است، از نظر من 
س��خنان ظريف يك فرصت بزرگ است، وي يك 
شخصبت برجسته بين المللي و سياسي است كه 
بي دليل حرف نمي زند از اين رو بايد از اين سخنان 
استفاده كرد و به فكر سالم سازي فضاي اقتصادي 

كشور افتاد.
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برهم صالح: ايجاد مناطق تجاري آزاد مرزي اهميت بسياري دارد 
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مقابل دشمنان »عراقِ قدرتمند و آرام« با قدرت بايستيد

گروه ايران| 
روابط پر فراز و نشيب ايران و عراق در دوران معاصر كه 
بعد از سقوط صدام وارد عصر تازه اي از بهبود مناسبات 
شده بود؛ با س��فر روز گذشته رييس جمهوري عراق 
به كش��ورمان و توسعه مناس��بات در همه زمينه ها 
دوره ت��ازه اي از ثب��ات پايدار را تجرب��ه خواهد كرد . 
چشم اندازي كه بر اساس اعلام روساي جمهوري دو 
كشور، دو طرف تلاش مي كنند سطح مناسبات فعلي 
را از سطح ۱2ميليارد دلار فعلي به بيش از 2۰ميليارد 
دلار افزايش دهند. در كنار بح��ث افزايش تبادلات 
اقتصادي، موضوعات زيس��ت محيطي، سفر زايران 
دو كشور، توسعه حمل و نقل ريلي و جاده اي، توسعه 
بازارچه هاي مرزي و... بخشي از موضوعاتي بودند كه 
روساي جمهور دو كش��ور هيات عاليرتبه همراه در 

خصوص آنها به تصميم سازي پرداختند. 
اما برخلاف تلاش اين روزهاي دولتمردان امريكايي 
براي محدودسازي مناس��بات ارتباطي و اقتصادي 
كش��ورمان با همس��ايگان و ش��ركاي تجاري اش؛ 
واقعيات ميداني در صحنه عمل نش��ان مي دهد كه 
دولت دوازدهم با اس��تفاده از سياست تنش زدايي و 
اعتماد زايي نه تنها سطح روابط تجاري و اقتصادي 
با شركاي تجاري اش راحفظ كرده بلكه با گسترش 
مناسبات ارتباطي توانسته چشم اندازهاي تازه اي از 
توسعه مناسبات را در بخش هاي مختلف اقتصادي، 

تجاري، ارتباطي، اجتماعي و... ايجاد كند.
بر اين اس��اس اس��ت كه روس��اي جمهوري ايران و 
عراق بر توس��عه رواب��ط اقتصادي دو كش��ور تاكيد 
و اع��لام مي كنند ك��ه آماده اند تا س��طح روابط دو 
جانبه را در تمام بخش ها گسترش دهند. گسترش 
روابط��ي كه ب��ا توجه ب��ه ت��لاش امريكايي ها براي 
تصويرسازي جعلي از انزواي ايران بازتاب هاي وسيعي 
در رس��انه هاي بين المللي پيدا ك��رد و تحليل هاي 
گوناگوني درخصوص آن ارايه ش��د.  بر اين اس��اس 
روحاني رييس جمهوري كش��ورمان دي��روز بطور 
رس��مي از »بره��م صالح«رييس جمه��ور عراق در 
مجموعه تاريخي-فرهنگي سعدآباد استقبال كرد. 
روساي جمهور ايران و عراق پس از اين مراسم وارد 
محل مذاكرات دوجانبه شدند. ارتقاي همكاري هاي 
دو جانب��ه در زمينه هاي مختلف از جمله محورهاي 

مذاكرات روس��اي جمهور و هيات هاي عاليرتبه دو 
كشور است.  بلافاصله پس از پايان نشست مشترك 
روس��اي جمه��وري دو كش��ور در نشس��ت خبري 
مشترك شركت كردند. رييس جمهور، روابط ايران 
و عراق را از لحاظ تاريخ��ي، فرهنگي، مصالح ملي و 
منطقه اي، روابطي مهم و ويژه برشمرد و تاكيد كرد: 
امروز ارزش مب��ادلات تجاري و اقتص��ادي ايران و 
عراق به حدود ۱2ميليارد دلار مي رس��د كه با توجه 
به ظرفيت هاي گس��ترده اي كه دو كشور از آن بهره 
مند هس��تند، اين رقم مي تواند ب��ه 2۰ميليارد دلار 

افزايش يابد. 
رييس جمهوري عراق هم در اين ديدار با اشاره به اين 
واقعيت كه دولت و ملت ع��راق كمك هاي ايران در 
زمان بحران داعش را فراموش نخواهند كرد گفت كه 
دولت و ملت عراق تلاش مي كنند تا در دوره تحريم ها 
به ايران براي عبور از چالش هاي پيش رو كمك كنند. 

  همكاري ريشه دار دو كشور
روحاني دي��روز در نشس��ت خبري ب��ا برهم صالح 
رييس جمهور ع��راق، ضمن تبريك ب��ه ملت عراق 
به خاط��ر برگزاري موفقيت آمي��ز انتخابات مجلس 
و تش��كيل دولت جدي��د و انتخ��اب رييس جمهور 
جديد، به روابط ديرينه مس��وولان دو كش��ور اشاره 

كرد و گفت: همه مس��وولان فعل��ي جمهوري عراق 
با مس��وولان ايران يك همكاري بيش از ۳۰ ساله در 
مبارزه با اس��تبداد در عراق و اس��تقرار امنيت در آن 
كش��ور دارند. رييس جمهوري كشورمان با اشاره به 
نشست هيات هاي عاليرتبه دو كشور اظهارداشت: ما 
امروز در زمينه روابط و تبادل برق، گاز، فرآورده هاي 
نفتي و همچنين فعاليتهاي دو كشور در زمينه هاي 
كش��ف و اس��تخراج نفت و اتصال راه آهن دو كشور 
از س��مت غرب و جنوب، گفت وگو كرديم. روحاني 
افزود: مقدمات اتصال راه آهن شلمچه به بصره كاملا 
مهيا اس��ت و با اقدامات وزارت دارايي عراق، شركت 
ايران��ي مي تواند كار خود را ش��روع كند و با تكميل 
اين ۳5كيلومتر خط آهن، روند انتقال محموله هاي 
تجاري و مسافر ميان دو كشور به ويژه در ايام اربعين 
تسهيل خواهد شد. رييس جمهور مساله لايروبي در 
اروند رود و شط العرب را براي دو كشور حائز اهميت 
برشمرد و تاكيد كرد: اين اقدام باعث آباداني بيشتر 

خرمشهر، آبادان، بصره و فاو خواهد شد.
روحاني، مس��اله محيط زيست را نيز از ديگر مسائل 
حائز  اهميت براي دو كش��ور خوان��د و افزود: امروز 
بخشي از مردم ما در مرزهاي غربي و جنوبي با مشكل 
ريزگردها مواجه اند و اين مشكل و معضل با همكاري 
دو كش��ور بايد حل و فصل ش��ود. رييس جمهور با 

ابراز خرسندي از قول مس��اعد رييس جمهور عراق 
گفت: رييس جمهور عراق وعده دادند كه شخصا اين 
موضوع را پيگيري خواهند كرد و بي ترديد همانطور 
كه دو كشور با كمك يكديگر موفق شدند مردم را از 
رنج داعش نجات دهند، اكنون نيز با كمك يكديگر 
مي توانند مردم دو كشور را از رنج ريزگردها رهايي و 
نجات دهند. روحاني ايجاد يك منطقه آزاد تجاري 
ميان دو كش��ور را از ديگر موضوعات مورد توافق در 
نشست هيات هاي عاليرتبه ايران و عراق ذكر كرد و 
اظهارداش��ت: در اين منطقه آزاد تجاري مي توانيم 
صنايع مشترك را ايجاد كنيم و اين موضوع مهم مورد 
توافق دو كشور بود كه كميسيون مشترك مي تواند 

اجراي آن را سريعا پيگيري كند.
رييس جمهور در ادامه به همكاري هاي منطقه اي دو 
كشور اشاره كرد و گفت: ايران و عراق، تقويت ثبات 
و امني��ت منطقه را به نفع م��ردم منطقه مي دانند و 
معتقدند كه كشورهاي منطقه بدون نياز به مداخله 
خارجي و با گسترش همكاري هاي مشترك، قادرند 

امنيت و ثبات منطقه را تامين كنند.

  نقش ايران در مبارزه با تروريسم
 رييس جمه��ور عراق نيز در اين نشس��ت خبري، با 
قدرداني از ميزباني شايس��ته و گرم رييس جمهور و 
مس��وولان ايران،  گفت: امروز پيامي روشن از بغداد 
آورده ام كه در عراق اهمي��ت روابط با ايران را درك 
مي كنيم و اين روابط فرهنگي، اقتصادي و اجتماعي 

بين دو كشور، ريشه در تاريخ دارد.
رييس جمهور عراق با تأكيد بر اينكه ملت هاي ايران و 
عراق در بسياري از حوادث مهم منطقه حامي يكديگر 
بوده اند، خاطرنش��ان كرد: ما حمايت هاي ش��ما از 
مردم عراق را براي مبارزه با استبداد صدام فراموش 
نمي كنيم. همچنان كه موضع اخير ايران در مبارزه 
با تروريسم فراموش نمي شود و ايران نقش بزرگي در 

شكست تروريسم داشت.
او. با اشاره به اينكه امروز عراق بعد از شكست نظامي 
داعش، بازس��ازي و تقويت ثبات سياسي را پيش رو 
دارد، ادامه داد: تحقق اي��ن دو امر نيازمند اقدامات، 
برنامه ها و اصلاحات سياس��ي و اقتصادي داخلي و 
همچنين وجود فضاي منطقه اي باثبات است. برهم 

صالح با تأكيد بر اينكه زمان آن رسيده كه در منطقه 
نظام منطقه اي جديدي شكل گيرد كه تأمين كننده 
منافع ملت ها باشد، افزود: در اين راستا اهميت بالايي 
براي نقش جمهوري اس��لامي ايران قايل هس��تيم 
و همچني��ن عراق بايد نقش مه��م و محوري در اين 

خصوص داشته باشد.
رييس جمه��ور ع��راق با بي��ان اينكه ع��راق بايد به 
عرص��ه اي براي اش��تراك منافع ملت ه��اي منطقه 
تبديل ش��ود و نه ميداني براي كشمكش اراده هاي 
متناقض افزود: نظام جديد منطقه اي بايد مبتني بر 
همگرايي سياسي و همكاري ملت ها باشد كه در اين 
راستا اس��تقلال و حاكميت كشورها محترم و مقدم 

شمرده شود.
او ادامه داد: در همين چارچوب بايد منافع ملت ها و 
كشورها را بر هر ملاحظه اي مقدم بداريم و در همين 
راستا از وزارتخانه هاي خارجه و صنايع مي خواهم كه 
فعاليت هاي مشترك را گسترش دهند . برهم صالح 
با تأكيد ب��ر اينكه ايجاد مناطق تج��اري آزاد مرزي 
اهميت بسياري دارد، گفت: مرتبط ساختن خطوط 
راه آهن بين دو كشور كمك فراواني به جابه جايي زوار 
مي كند و همچنين اقدام مهمي براي زيرساخت هاي 

اقتصادي و تجاري بين دو كشور است.
رييس جمهور عراق با بيان اينكه اميدوارم در خلال 
پروژه هاي مرتبط س��اختن خطوط راه آهن بين دو 
كشور، فضايي ايجاد ش��ود كه عراق نقشي فراتر در 
منطقه و زمينه اي براي برقراري ارتباط بين كشورها 
داشته باشد، افزود: در اين صورت كشورهاي منطقه از 
نزاع بر سر مسائل بي اساس دست كشيده و به سمت 
مسائل مهم تر براي جوانان سوق مي يابند. برهم صالح 
با اشاره به اهميت همكاري هاي زيست محيطي براي 
نسل هاي امروز و آينده، گفت: مسائل محيط زيستي 
مشكلاتي جهاني هستند، اما اين مشكلات تأثيراتي 
بزرگ تر از هر جاي ديگر در منطقه دارد و همكاري ها 
در زمين��ه آب و ديگ��ر مس��ائل محيط زيس��تي به 
ملت هاي دو كشور كمك مي كند. رييس جمهور عراق 
با اش��اره به اصولي ثابت و ديگر متغيرها در روابط دو 
كشور، خاطرنش��ان كرد: اصول ثابت براي ما روشن 
اس��ت و اين اصول، روابط نيرومند و دوستي نزديك 

دو ملت، براي خدمت به دو كشور و منطقه است.

 هنوز به نقطه قطع كامل اميد 
از اروپا  نرسيده ايم

معاون سياس��ي وزير امور 
خارج��ه ايران ب��ا تاكيد بر 
اينكه دستگاه هاي اقتصادي 
دولت، راهكار هاي بسياري 
را براي مقابل��ه با تحريم ها 
انديشيده اند، گفت: هنوز به 
نقطه قطع كامل اميد از اروپا 
نرسيده ايم. سيد عباس عراقچي  در گفت وگو با ايرنا در 
پاسخ به اين پرسش كه در صورتي كه سرانجام اروپا در 
برابر خواسته هاي ترامپ تسليم شود، ايران چه اقداماتي 
را در پيش خواهد گرفت ؟ تصري��ح كرد: ما هنوز به آن 
نقطه نرس��يده ايم ولي دستگاه هاي جمهوري اسلامي 
ايران براي همه سناريوهاي احتمالي پيش بيني  لازم را 
به عمل آورده اند و براي هركدام از آنها، اقدام لازم را در زمان 
خودش خواهيم كرد. عراقچي  درباره اينكه كارشناسان 
معتقدند ايران براي برون رفت از وضعيت فش��ار بايد به 
استفاده از ارز ديجيتالي، استفاده از اس پي  اف اس روسيه 
به جاي س��وييفت و ايجاد بورس نفت روي آورد، اظهار 
داش��ت: ما راهكارهاي زيادي را براي مقابله با تحريم ها 
بررسي و پيش بيني  كرده ايم وهمكارانمان در دستگاه هاي 
اقتصادي دولت، كارگروه هايي دارند كه مشغول كار روي 

همه ايده ها  و بررسي راه حل ها  هستند .

 انعقاد پيمان هاي پولي 
انحصار دلار را مي شكند

ن  كميس��يو عض��و 
اقتصادي مجلس گفت: 
جايگزيني دلار مي تواند 
انحصار دلار را بش��كند و 
راهكاري اساسي براي حل 
مشكلات اقتصادي و عبور 
از تحريم هاي جديد است. 
احمد اناركي محمدي در گفت وگو با مهر، بر ضرورت 
جايگزيني دلار براي برون رفت از تحريم ها تاكيد و 
اظهار داشت: ايران با ۱5 كشور همسايه و 25 كشور 
همجوار اس��ت و مي تواند با آنان ارتباط پولي دو يا 
چندجانبه منعقد كند. وي با اشاره به اينكه انعقاد 
پيمان هاي پولي مي تواند انحصار دلار را بشكند، ادامه 
داد: بسياري از كشورهاي جهان به ارزي غير از دلار 
براي مبادلات اقتصادي خود رو آورده اند و ايران هم 

مي تواند از اين مساله استقبال كند.
 عضو كميسيون اقتصادي مجلس با بيان اينكه طرح 
حذف دلار بارها در مجلس مطرح و همچنان پيگيري 
مي ش��ود، تصريح كرد: از دولت انتظار داريم كه هر 
چه زودتر نسبت به جايگزيني ارز در مبادلات مالي 
اقدام كند چرا كه نوسانات شديد نرخ دلار مشكلات 

عديده اي براي اقتصاد كشور ايجاد كرده است.

خروج امريكا از برجام باعث 
بي اعتمادي به مسير ديپلماسي
ي  ر جمه��و س��فير 
اس��لامي ايران در هلند 
ب��ا برش��مردن برجام به 
عنوان دس��تاورد بزرگ 
ديپلماس��ي در عرص��ه 
بين المللي افزود: خروج 
يك جانب��ه امري��كا از 
برجام و نقض تعهدات بين المللي توس��ط امريكا 
موجب بي اعتمادي به مسير ديپلماسي و تهديدي 
براي امنيت جهاني محس��وب مي شود. عليرضا 
جهانگيري تصريح كرد: ب��ا انزواي كنوني امريكا 
در جهان و اس��تفاده بي رويه اين كش��ور از زور و 
فشارعليه همه كش��ورهاي جهان، امريكا نهايتا 
مجبور به تغيير سياست زورمدارانه خود خواهد 
شد. وي گفت: گروه هاي تروريستي در سوريه با 
كمك عوامل موسوم به كلاه سفيدها براي جبران 
شكس��ت هاي خود، اقدام به صحنه سازي هايي 
مبن��ي بر اس��تفاده نيروه��اي دولت س��وريه از 
سلاح هاي شيميايي كرده اند كه اين ادعاها حتي 
قبل از آنكه فرصت بررسي و راستي آزمايي بيابد، 
بهانه اي براي حملات نامشروع امريكا به سوريه 

قرار گرفته است.

  كشور در امنيت كامل 
به سر مي برد

 وزير كش��ور گفت: با وجود 
آنكه دش��منان گروه هايي 
را در كش��ورهاي همسايه 
ما، تجهيز ك��رده و آموزش 
مي دهند تا عليه ايران اقدام 
كنن��د، به عنوان مس��وول 
امنيتي اعلام مي كنم كشور 
درامنيت كامل به سر مي برد. به گزارش ايرنا، عبدالرضا 
رحماني فضلي در اولين كنفرانس بين المللي امنيت، 
پيشرفت و توس��عه پايدار مناطق مرزي، سرزميني و 
كلان ش��هرها، از زحمات و تلاش هاي مرزبانان كشور 
تش��كر كرد و افزود: مرزبانان انصافا در شرايط سخت و 
دش��واري در مرزها در حال انجام وظيفه هستند. وي 
خاطرنشان كرد: شانس ما هم همين است، در شرق و 
غرب كشور همس��ايگاني داريم كه براي تامين امنيت 
خود مشكل دارند، اما باتوجه به انگيزه عزيزان و احساس 
مس��ووليتي كه دارند در مرزها شاهد شرايط مطلوبي 
هستيم. وزير كش��ور اظهار داش��ت: مناطق مرزي ما 
شرايط مطلوبي از نظر توسعه يافتگي و پيشرفت ندارد و 
در همه مناطق با عدم تعادل و توازن روبرو هستيم كه بار 
اين معضلات و مشكلات در مناطق روستايي و شهري بر 

دوش حوزه امنيت افتاده است.

پيشنهاد حضور رييس جمهور 
در دانشگاه تهران 

وزير علوم از پيش��نهاد اين 
وزارتخان��ه ب��راي حضور 
رييس جمهور در دانشگاه 
تهران ب��ه مناس��بت روز 
دانش��جو خبر داد و گفت: 
هن��وز پاس��خي از س��وي 
دفتر رييس جمهور به نامه 

درخواست، داده نشده است.
به گ��زارش ايس��نا، دكتر منصور غلامي در حاش��يه 
سي و سومين جشنواره ملي قرآن و عترت دانشجويان 
سراس��ر كش��ور در خصوص برنامه هاي وزارت علوم 
براي برگزاري مراسم  روز دانشجوي دانشگاه ها گفت: 
معمولا دانشگاه ها خودشان برنامه هاي خاص خود را به 
مناسبت روز دانشجو برگزار مي كنند و ما در برگزاري آن 
دخالت نمي كنيم، مگر اينكه بخواهيم پشتيباني هاي 

لازم را در اين زمينه از آنها داشته باشيم..
او در ادام��ه در خصوص خط مش��ي و همچنين خط 
قرم��ز فعاليت هاي تش��كل هاي دانش��جويي در روز 
دانش��جو نيز اظهار كرد: خط قرمز مشخصي در اين 
زمينه تعيين نشده است و دانشجويان با رعايت خط 
مشي هاي سال هاي گذش��ته مي توانند فعاليت هاي 

خود را انجام دهند.
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چهره ها

حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي عصر 
ديروز )ش��نبه( در ديدار آقاي برهم صالح رييس جمهور 
ع��راق و هيات هم��راه، با اب��راز خرس��ندي از برگزاري 
موفقيت آمي��ز انتخاب��ات پارلماني در ع��راق و انتخاب 
رييس جمهور و نخست وزير و مس��وولان ديگر و ايجاد 
ثبات و استقرار، تأكيد كردند: راه غلبه بر مشكلات و مقابله 
با توطئه هاي بدخواهان، حفظ اتحاد ملي در عراق، شناخت 
صحيح دوست و دشمن و ايس��تادگي در مقابل دشمن 
وقيح، تكيه بر نيروي جوان��ان و حفظ و تقويت ارتباط با 

مرجعيت است.
رهبر انقلاب اس��لامي در ابتداي ديدار با تبريك به آقاي 
برهم صالح به دليل برگزيده شدن براي مسووليت بزرگ 
رياست جمهوري در كشور مهم عراق، به ارتباطات ريشه دار 
و عمي��ق و تاريخي دو ملت ايران و عراق اش��اره كردند و 
گفتند: ارتباطات دو ملت بي نظير است كه نمونه بارز آن، 

پياده روي بزرگ اربعين است.
حضرت آيت الله خامنه اي با اش��اره به حضور بيش از دو 
ميليون زائر ايراني در راهپيمايي اربعين امسال خاطرنشان 
كردند: دل هاي همه زائران ايراني بعد از بازگش��ت، مملو 
از تش��كر از ميهمان نوازي مردم عراق بود و اين نش��انگر 
بزرگواري حداكثري عراقي ها در ميزباني از زائران ايراني 
است و اين ميهمان نوازي و ارتباط همراه با مهر و محبت 

ميان دو ملت جز با زبان هنر قابل بيان نيست.

رهبر انقلاب اسلامي با تشكر صميمانه از رييس جمهور، 
نخس��ت وزير و ديگر مس��وولان و ملت ع��راق به دليل 
ميهمان نوازي كم نظير در اي��ام اربعين، به رنج و محنت 
مردم عراق در دورانهاي گذش��ته اشاره كردند و گفتند: 
اكنون كه ملت عراق بعد از دورانهاي استبدادي، صاحب 
كشور است و اس��تقلال و حق رأي و انتخاب دارد، برخي 
دولت ها و كشورهاي بدخواه به دنبال آن هستند تا مردم 
عراق طعم اين پيروزي و دستاورد بزرگ را نچشند و عراق 

و منطقه، روي آرامش را نبينند.
حضرت آيت الله خامنه اي تأكيد كردند: تنها راه مقابله با 
اين توطئه ها، حفظ و تقويت اتحاد ميان گروه هاي عراقي 

اعم از عرب و كرد و شيعه و سني است.
رهبر انقلاب اسلامي، ش��ناخت دقيق و صحيح دوست 
و دش��من را در سياست خارجي بس��يار مهم ارزيابي و 
خاطرنشان كردند: برخي دولت ها در منطقه و در خارج از 
منطقه به شدت نسبت به اسلام، شيعه و سني و عراق، بغض 
و كينه دارن��د و در امور داخلي عراق دخالت مي كنند كه 
بايد در مقابل آنها با قدرت ايستاد و درخصوص ايستادگي 
 در برابر دشمن وقيح و صريح، به هيچ وجه ملاحظه نكرد.

حضرت آيت الله خامن��ه اي درخصوص همكاري هاي دو 
جانبه ميان ايران و عراق تأكيد كردند: مسوولان جمهوري 
اسلامي براي گسترش همكاري ها با عراق بسيار مصمم 

و محكم هستند و من هم به اين موضوع عميقاً معتقدم.

ايش��ان با اش��اره ب��ه ظرفيت هاي ف��راوان دو كش��ور 
ب��راي گس��ترش همكاري ه��ا، افزودن��د: ع��راقِ عزيز، 
قوي، مس��تقل و پيش��رفته ب��راي ايران بس��يار مفيد 
 اس��ت و ما در كن��ار ب��رادران عراقي خ��ود خواهيم بود.
ايشان ضرورت حفظ و تقويت ارتباط با مرجعيت را بسيار 
مهم خواندند و گفتند: ارتب��اط با مرجعيت، در مراحل و 

مقاطع مختلف، كارساز و گره گشا خواهد بود.
رهبر انقلاب اس��لامي تكيه بر جوانان را زمينه ساز انجام 
كارهاي بزرگ دانستند و افزودند: نمونه بارز نتايج فوق العاده 
تكيه بر جوانان، ش��كل گيري حشدالش��عبي در جريان 
 مبارزه با تروريس��م تكفيري بود كه بايد آن را حفظ كرد.

در اين ديدار ك��ه آقاي روحاني رييس جمهور نيز حضور 
داش��ت، آقاي برهم صالح رييس جمهور ع��راق، ديدار با 
رهبر انقلاب اس��لامي را افتخاري بزرگ دانست و گفت: 
من با يك پيام صريح و آش��كار به ته��ران آمده ام مبني 
بر اينك��ه عوامل و عناص��ر پيوند دهن��ده دو ملت ايران 
 و عراق، ريش��ه در تاري��خ دارد و غيرقابل تغيير اس��ت.

رييس جمهور عراق با اش��اره به مذاكرات خود در تهران، 
خاطرنش��ان كرد: ما ب��ه دنبال گس��ترش بيش از پيش 
همكاري ها در همه زمينه ها و ارتقاي آن به سطحي هستيم 
كه در شأن روابط اجتماعي و فرهنگي و مصالح مشترك 
دو ملت باشد. آقاي برهم صالح، خدمت به زائران حسيني 
در اربعي��ن را افتخاري براي دولت و ملت عراق دانس��ت 

و با تأكيد بر اينكه ع��راق كمك ها و حمايت هاي ايران را 
در دوران مبارزه با اس��تبداد صدامي و در دوران مبارزه با 
تروريسم تكفيري فراموش نخواهد كرد، افزود: ما حكمت 
و عقلانيت و تدبيرِ مرجعيت را يك نعمت بزرگ براي ثبات 

و آرامش و پيشرفت عراق مي دانيم.
وي مهم ترين اولويت مسوولان عراقي در دوران جديد را 

بازسازي و احياي زيرساختها، مبارزه با فساد، ارايه خدمات 
مناسب به مردم عراق، اصلاحات داخلي و تقويت اتحاد ملي 
برشمرد و تأكيد كرد: ما بنا داريم عراق را به يك كشور قوي 
در منطقه تبديل كنيم و اميد داريم بتوانيم از همكاري ها و 
ظرفيت هاي جمهوري اسلامي براي بازسازي عراق، بيش 

از گذشته بهره مند شويم.
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نوبخت:قيمتحاملهايانرژيدربودجه98افزايشنمييابد

باامضايتفاهمنامهبينسهدستگاهاجراييهدفگذاريشد

تصميم غير اقتصادي دولت

ايجاد 82 هزار فرصت شغلي در بخش كشاورزي

آيسان تنها| 
آنگونه كه نوبخت ديروز اعلام كرده براي لايحه بودجه 
سال 1398 نيز نبايد منتظر اصلاح قيمت حامل هاي 
انرژي بود. ت��ا اين جاي كار كه به نظر مي رس��د دولت 
تصميم گرفته در اين مقطع و با توجه به افزايش تورم در 
اقتصاد ايران و احتمال واكنش ناخوشايند جامعه نسبت 
به افزايش قيمت انرژي، يك تصميم سياسي را جايگزين 
يك تصميم اقتصادي كند. بنابراين براي سال آينده نيز 
انتظار مي رود همچنان تنگناي مال��ي دولت به دليل 
پرداخت يارانه از محل بودجه به انرژي، قاچاق سوخت و 
مصرف بي رويه و... ادامه داشته باشد! البته كه اين اقدام 
احتمالا مي تواند براي دولت از جانب افكار عمومي حاشيه 
كمتري نس��بت به افزايش قيمت حامل هاي انرژي به 

دنبال داشته باشد.
به گزارش »تعادل «، روز گذش��ته محمدباقر نوبخت، 
رييس سازمان برنامه و بودجه در حاشيه برنامه امضاي 
تفاهم نامه با وزارت كشاورزي از يكي از برنامه هاي مهم 
بودجه اي كش��ور براي سال آينده پرده برداشت. اينكه 
دولت براي افزايش قيمت حامل هاي انرژي پيشنهادي 
نخواهد داشت. خبري كه نشان مي دهد دولت همچنان 
قصد اص��لاح قيمت هاي بخ��ش انرژي را ن��دارد و لذا 
مش��كلاتي كه ارزان بودن قيمت حامل هاي انرژي بر 
اقتصاد ايران تحميل كرده اعم از مصرف بالا انرژي، اتلاف 
بخشي از منابع مالي دولت، بالا بودن قاچاق سوخت و...

  افق پيش روي سناريو ثبات قيمت انرژي
ثبات قيمت انرژي در ايران هم��واره طرفداراني دارد از 
جمله همان هايي كه به تورم زا بودن افزايش قيمت هاي 
انرژي اشاره مي كنند، به ويژه در شرايط كنوني اقتصاد 
ايران ك��ه در آن نهادهاي بين المللي اقتصادي جهاني 
براي اقتصاد س��ال 1397 ايران ت��ورم 30 درصدي و 
برخي آمارهاي غير رس��مي حتي تا 60 درصد تورم را 

محتمل دانسته اند.
بررس��ي ها نش��ان مي دهد افزايش متناس��ب قيمت 
حامل هاي انرژي براي اقتصاد ايران تا 2 درصد بروز تورم 
دارد و البته با توجه به اينكه حساسيت هاي اجتماعي 
روي موضوع قيمت حامل هاي انرژي بالا است بنابراين 
واكنش جامعه نس��بت ب��ه اين افزاي��ش قيمت قابل 
پيش بيني نيست و لذا با توجه به بحران اقتصادي كنوني 
بهتر است دولت براي افزايش قيمت حامل هاي انرژي 
فعلا دست نگه دارد. اين موضوع با توجه به ابعاد سياسي 
آن احتمالا طرفداران قدرتمندي در دولت دارد چرا كه 
اغلب ثابت نگه داشتن قيمت حامل هاي انرژي با قبول 
تحميل پرداخت ياران��ه براي آن و ايجاد تنگنالي مالي 
بيشتر براي دولت اين راهكار مورد استفاده دولت ها در 
ايران قرار گرفته و دولت وقت نيز از اين قاعده مستثني 

نيست.
علاوه بر افزايش تورم مصرف كننده كه افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي از طريق مس��تقيم )پرداخت قيمت 
سوخت( و غير مستقيم )افزايش قيمت ها از طريق گران 
شدن فرآيند توليد كالا( به دنبال دارد، بسياري با توجه 

به تاثيري كه افزايش قيمت  حامل هاي انرژي بر توليد 
مي گذارد از ثبات آن دفاع مي كنند. عمدتا با اين توضيخ 
كه تحريم ها باعث شده نوسازي صنعت به كندي صورت 
بگيرد و با توجه به اينكه در ايران دسترسي به ماشين آلات 
روز دنيا كه مصرف سوخت ش��ان پايين است مناسب 
نيست، افزايش قيمت حامل هاي انرژي مي تواند تاثير 

مفني بر ايجاد ركود بيشتر در اقتصاد بگذارد. 
نكته اينجاست كه توليد بخشي اس��ت كه در جريان 
اجراي طرح موس��وم به هدفمندي يارانه ها در دولت 
دهم هم سهم آن پرداخت نش��د. با توجه به اين موارد 
و از سوي ديگر فشار بيش��تر تحريم ها كه پيش بيني 
مي ش��ود توليد داخلي در آينده با مشكل مواجه شود، 
بسياري از اين منظر با افزايش قيمت حامل هاي انرژي 

مخالفت مي كنند.

 راه گريزناپذير اصلاح
با وجود آنچه گفته شد، اصلاح قيمت حامل هاي انرژي 
با توجه به مضراتي كه عدم اص��لاح آن دارد، طرفداران 
بيش��تري دارد. يكي از موارد مهمي كه طرفداران از آن 
سخن مي گويند بحث بار مالي است كه دولت به دليل 
پرداخت يارانه به حامل هاي انرژي متحمل مي ش��ود. 
اقتصاد ايران در سال 1388 و با تصويب قانون هدفمندي 
يارانه ها به سمت اصلاح قيمت ها حركت كرد. با اين حال 
اين قانون درست اجرا نشد و آزادسازي قميت ها به صورت 
كامل صورت نگرفت و پس از آن نيز با گذشت زمان كه 
قيمت حامل هاي ان��رژي افزايش مي يافت دولت از بالا 
بردن قيمت انرژي خودداري ك��رده و با پرداخت يارانه 
سعي مي كرد اين اختلاف قيمت را خود از محل فروش 
نفت متحمل ش��ود. طبق اطلاعاتي كه محسن دلاويز، 
مديرعامل شركت بهينه سازي مصرف سوخت به تازگي 
ارايه كرده است اكنون دولت قصد دارد سالانه 37 ميليارد 
دلار يارانه به بنزين و گازوئيل   دهد كه از اين 37 ميليارد 
دلار سهم بنزين 15 ميليارد دلار است. اين وضعيت در 
شرايطي بر قرار است كه دولت به دليل تحريم هاي امريكا 
از سال آينده با مشكل فروش نفت روبرو بوده و در تنگناي 
مالي قرار دارد. لذا به زعم بس��ياري از كارشناسان ادامه 

چنين وضعيتي به نفع اقتصاد ايران نيست.

  انرژي ارزان راهي براي پر مصرفي
طبق آمارهاي دولت در اي��ران روزانه 98 ميليون ليتر 
بنزين مصرف مي ش��ود، يعني ايراني ها در هر ساعت 3 
ميليون و 790 ه��زار ليتر بنزين مصرف مي كنند – به 
ازاي هر نفر 1.1 ليتر -  كه اين رقم تقريبا 6 برابر ميانگين 
مصرف بنزين در جهان اس��ت. گفتني است در كشور 
پرجمعيت چين با جمعيتي بالغ بر يك ميليارد و 386 
ميليون نفر )آمار سال 2017( حدود 468 ميليون ليتر 
بنزين در روز مصرف مي شود. به عبارتي در هر شبانه روز 
به ازاي هر نفر، 0.34 ليتر بنزين در چين مصرف مي شود. 
اما اين فقط آمار مربوط به بنزين اس��ت. ايران در ساير 
بخش هاي انرژي نيز كشوري پر مصرف است و بسياري 
از كارشناسان ارزاني قيمت حامل هاي انرژي را مهم ترين 

دليل مصرف بي رويه انرژي در ايران مي دانند مصرفي كه 
حتي با وجود افتتاح مداوم پالايشگاه نيز افق روشني براي 
تامين روند رو به رشد مصرف در ايران ندارد. همچنانكه 
طي چهار سال گذشته توليد بنزين در ايران به مرز روزانه 
95 تا 100 ميليون ليتر رسيد ولي مصرف همچنان در 
حال بالا رفتن از توليد است و سوال اين است كه اين روند 

تا كي ادامه خواهد داشت؟

  قاچاق سوخت مستدام!
200 ميليارد تومان قاچاق س��وخت در روز! يكي از 
مواردي است كه طرفداران افزايش قيمت حامل هاي 
انرژي همواره به آن اش��اره كرده و مي گويند قيمت 
ارزان انرژي باعث شده است در مرزهاي كشور بعضا 
در كمتر از يك كيلومتر قيمت بنزين 15 هزار تومان 
تفاوت قيمت داشته باشد. همين انگيزه خوبي براي 
قاچاق سازمان يافته س��وخت به خارج از مرزهاي 
كشور است كه سالانه بيش از 70 هزار ميليارد تومان 
براي اقتصاد ايران خسارت دارد. اين وضعيت يعني 
دولت ايران سالانه به كشورهاي همسايه هم يارانه 
ان��رژي مي دهد، صرف نظر از اينك��ه همين قاچاق 
سوخت چقدر در بالا رفتن مصرف سوخت در ايران 

موثر است.

  آسيبي كه به حمل ونقل مي رود
فارغ از آنچه عدم اصلاح قيمت ها بر اقتصاد تحميل مي كند، 
تاثي��ر آن بر حمل ونقل نيز اغلب م��ورد توجه طرفداران 

افزايش قيمت حامل هاي انرژي اس��ت. طبق آمارها 19 
ميليون ماشين سبك در كل كشور وجود دارد كه 900 
هزار تا يك ميليون عدد آن فرسوده برآورد شده در كنار آن، 
خودروهاي سنگين فرسوده هم تقريبا 300 هزار دستگاه 
برآورد شده اند كه با توجه به قيمت ارزان سوخت و حجم 
بالايي كه اين دستگاه ها سوخت مصرف مي كنند همچنان 
روند ثبات قيمت حامل هاي انرژي بر ادامه روند افزايش 
بي رويه سوخت و نبود انگيزه براي تعويض دستگاه هاي 
فرسوده دامن مي زند. در كنار اين موارد لازم به ذكر است 
كه به زعم بسياري از كارشناسان محيط زيست بي مبالاتي 
در استفاده از خودرو و س��اير دستگاه هاي صنعتي كه با 
س��وخت كار مي كنند و مواد آلاين��ده توليد مي كنند از 
جمله تبعات ارزاني قيمت س��وخت است كه در الودگي 

هوا تاثير منفي دارد.

  يارانه اي براي پر مصرف ها
گرچه دفاع از ثبات قيمت  حامل هاي انرژي عمدتا 
با اين توجيه صورت مي گيرد كه دولت به دنبال آن 
است كه دهك هاي پايين درآمدي به دليل افزايش 
قيمت حامل هاي انرژي آسيب نبينند ولي موشكافي 
در اين موضوع نشان مي دهد كه اتفاقا ثبات قيمت ها 
در اين بخش بيش از همه به ضرر دهك هاي پايين 
درآمدي است چرا كه دهك هاي بالا مصرف بسيار 

بيشتري نسبت به دهك هاي پايين دارند.
طبق آمارها، حدود 50 درصد از يارانه انرژي به سه 
دهك ثروتمند جامعه مي رسد. به اين ترتيب نصف 

يارانه انرژي صرف ثروتمندان مي شود و باقي آن  به 
هف��ت دهك كم درآمد تر جامعه مي رس��د. در واقع 
پولي ك��ه دولت مي تواند صرف اش��تغال،  آموزش، 
بهداشت و.... طبقات فرودست جامعه كند، در قالب 

يارانه صرف ثروتمندان مي شود.

  راهكار چيست؟
بس��ياري ازكارشناس��ان مي گوين��د، اص��لاح قيمت 
حامل ه��اي انرژي با هم��ه نارضايتي هايي كه مي تواند 
به دنبال داشته باش��د اكنون براي اقتصاد ايران حياتي 
اس��ت، چرا كه دولت در س��ال هاي آين��ده  براي تامين 
منابع بودجه اي با مشكلات عديده اي روبرو بوده و ديگر 
وقت ريخت وپاش هاي يارانه اي پر هزينه نيست. برخي 
كارشناسان پيشنهاد مي كنند كه وقت آن است كه دولت 
با يك طراحي مدبرانه قيمت  انرژي را اصلاح كرده و در 
عوض مناب��ع آن را براي پنج دهك پايين جامعه هزينه 
كنند، به ويژه در ش��رايطي كه تورم بالاي س��ال جاري 
دول��ت را مجبور به ارايه بس��ته هاي حمايتي براي آنها 
كرده است. در كنار اين موارد دولت مي تواند بسته هاي 
حمايت��ي براي بخ��ش توليد هم ت��دارك ببيند. در 
قال��ب انواع يارانه و .... تولي��دي كه در جريان اصلاح 
قيمت هاي انرژي در سال 1388 هم مغفول واقع شده 
و اكنون و با توجه به موقعيت دشوار پس از تحريم ها 
بهتر است كه اگر دولت منابعي هم در اختيار دارد آن 
را صرف حمايت از تولي��د كند به جاي آنكه در قالب 
يارانه بنزين به پر مصرفي ثروتمندان تخصيص دهد.

گروه اقتصاد كلان|
با توافق انجام ش��ده بين س��ازمان برنامه و بودجه، 
صندوق توسعه ملي و جهاد كشاورزي حدود 18 هزار 
و 140 ميليارد تومان منابع براي ايجاد توليد و اشتغال 
در حوزه كشاورزي تامين شد. رييس سازمان برنامه و 
بودجه اعلام كرده كه با تفاهم نامه امروز حداقل 82 

هزار فرصت شغلي جديد ايجاد مي شود. 
به گزارش »تعادل« روز گذش��ته س��ازمان برنامه و 
بودجه ميزبان مراس��مي به منظور امض��ا و مبادله 
تفاهم نامه برنامه هاي توليد و اشتغال در حوزه جهاد 
كشاورزي بود و بر اين اساس نوبخت رييس سازمان 
برنامه و بودجه، ش��هيدزاده رييس صندوق توسعه 
ملي و همچني��ن حجتي وزير جهاد كش��اورزي به 
همراه برخي مديران و معاونان ديگر حضور داشتند.

بر اساس توافق انجام ش��ده قرار است با تامين مالي 
18 هزار و 140 ميليارد توماني در حوزه كشاورزي، 
حدود 18 هزار فرصت شغلي ايجاد شود. اين منابع 
در دو بخش اصلي س��رمايه گذاري خواهد ش��د كه 
برنامه آن براي 10 رسته كشاورزي و همچنين ثبت 
اشتغال و بازسازي و نوسازي واحدها و تامين سرمايه 

در گردش است.
بر اس��اس آنچه س��يدحميد پورمحم��دي، معاون 
بودجه سازمان برنامه و بودجه اعلام كرد: منابع 18 
هزار ميلياردي از چند بخش تامين مي شود. حدود 
4000 ميليارد تومان از صندوق توسعه ملي، 7500 
ميليارد تومان از بانك ه��ا، 4000 ميليارد تومان از 
ظرفيت قانون اعطاي تسهيلات به مناطق عشايري 
و روستايي، 1700 ميليارد تومان آورده متقاضيان 
و 870 ميليارد تومان نيز يارانه اي است كه سازمان 

برنامه و بودجه آن را تامين خواهد كرد.
پورمحمدي معاون رييس س��ازمان برنامه و بودجه 
كشور با بيان اينكه حوزه كشاورزي از اهميت فراواني 
در اش��تغال برخوردار است، اظهار داشت: زماني كه 
رش��د اقتصادي به محاق مي رفت، بخش كشاورزي 
بار رش��د را به دوش مي گرفت، همچنين در بخش 
امنيت غذايي اهميت دارد، آنجايي كه تحريم ها، دارو 

و امنيت غذايي را هدف قرار داده است. 
معاون س��ازمان برنام��ه و بودجه با اش��اره به برنامه 
اش��تغال در تبصره 18 بودجه سال جاري گفت: 82 
ه��زار و 140 ميليارد تومان منابع براي كش��اورزي 
تجهيز شده كه در 10 رسته منتخب 82 هزار فرصت 

شغلي ايجاد مي شود.

وي به اولويت هاي اشتغال اشاره كرد و گفت: تثبيت 
مش��اغل موجود، ارتقاي ت��وان توليد، بازس��ازي و 
نوسازي و سرمايه در گردش واحدها و توسعه باغات 

در مرزها و اراضي شيب دار از اولويت ها هستند. 

  نوبخت: ثبات ارزي تداوم خواهد يافت
محمد باقر نوبخت، رييس سازمان برنامه و بودجه در 
اين مراسم با اشاره به تفاهم نامه اي كه در اين مراسم 
به امضا رسيد، گفت: با تفاهم نامه امروز حداقل 82 
هزار فرصت شغلي جديد ايجاد مي كنيم. برنامه اول 
اين اس��ت كه در 10 رس��ته فعاليت سرمايه گذاري 
كنيم و ش��غل هاي جديد ايجاد و اشتغال موجود را 

هم حفظ كنيم.
وي ادام��ه داد: همچنين 6 رس��ته فعاليت را تعريف 
كردي��م كه با انجام آنها اش��تغال موج��ود را تثبيت 
مي كنيم. در برنامه ديگري توسعه باغات در مناطق 

مرزي را نيز مدنظر قرار داده ايم.
وي با بيان اينكه ما به دنبال ايجاد يك ميليون فرصت 
شغلي در سال جديد هستيم، گفت: اين مسائل ربطي 
به تحريم ندارد. اينكه فكر كنيم چون تحريم شده ايم 
نمي توانيم بس��ياري از كارها را انجام دهيم درست 
نيست. رييس سازمان برنامه و بودجه افزود: به خاطر 
متغيرهاي برون زا، برخي از قسمت هاي اقتصاد كشور 
تحت تاثير تكانه هاي خارجي قرار مي گيرد. به عنوان 
نمونه ارز يك متغير برون زا است كه البته تا بخشي 

هم تحت تاثير قرار گرفت.

وي ادامه داد: ضمن عذرخواهي از مردم بابت مسائل 
ارز، از بانك مركزي تشكر مي كنم كه تا امروز ثبات را 

ايجاد كرد و اين ثبات تداوم خواهد داشت.
وي گفت: بخشي از اقتصاد هست كه مي تواند تاثير 
تحريم ه��ا را خنثي كن��د؛ انتظار بحق مردم رش��د 
اقتصادي و تثبيت اشتغال و ايجاد فرصت هاي شغلي 
جديد اس��ت كه البته دانش��گاه ها هم با آهنگ قابل 
قبولي نسبت به تربيت افراد ماهر اقدام مي كنند؛ اين 

افراد تمايل به مشاركت در توسعه ملي دارند.
رييس سازمان برنامه و بودجه اظهار كرد: امريكايي ها 
فكر كردند ب��ا تحريم مي توانن��د كاري كنند كه ما 
مج��ددا مذاكره كنيم؛ امريكاييه��ا نتيجه مذاكرات 
قبلي را چه كردند؟ آژان��س بين المللي انرژي اتمي 
بيش از 12 بار اعلام كرده كه ايران بر تعهد خود پايبند 
بوده است. نوبخت خطاب به مقامات امريكايي گفت: 
ما به خاطر فرهنگ ايراني اسلامي خود به پيمان خود 
پايبند مي مانيم. شما بايد به افكار عمومي پاسخ دهيد 

كه نسبت به نتيجه مذاكرات چه كرديد.
وي گفت: ما بدون اعتنا به امريكايي ها كارمان را ادامه 
مي دهيم شايد مزاحمت هايي ايجاد كنند اما راهمان 

را ادامه خواهيم داد.
وي همچنين اعلام كرد: در سال 98 ميزان افزايش 
حقوق كارمندان بيش از سال هاي 96 و 97 خواهد 
ب��ود. نوبخ��ت در ادامه با بي��ان اينك��ه در گندم به 
خودكفايي رسيديم، گفت: 12 هزار و 700 ميليارد 
توم��ان بابت خري��د تضميني گندم به كش��اورزان 

پرداخت كرديم كه 7 درصد نسبت به پيش بيني ها 
بيش��تر بود. وي افزود: همچنين 31 ه��زار ميليارد 

تومان براي طرح هاي عمراني پرداخت كرديم.

  تصويب نرخ تضميني گندم
محمدباقر نوبخت در حاشيه مراسم امضاي تفاهم نامه 
اشتغال در بخش كشاورزي در پاسخ به سوالي مبني 
بر اينكه آيا نرخ خريد تضميني محصولات كشاورزي 
براي س��ال آينده تعيين ش��ده اس��ت، اظهار كرد: 
همه ليس��ت خريد تضميني محصولات كشاورزي 
تصويب ش��ده و مطابق با آن عمل خواهد ش��د. يك 
قلم از محصولات نياز به بازنگري داش��ت كه اگر آن 
هم قطعي ش��ود، در مجموع نرخ خريد تضميني را 

اعلام مي كنيم. 
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور در پاسخ به اين 
سوال كه با توجه به شرايط تحريمي اوضاع پيش بيني 
درآمدهاي نفتي در لايحه بودجه سال آينده چگونه 
خواهد بود، تصريح كرد: پس از آنكه پيش بيني ها به 
يك ثباتي در هيات دولت برسد، اعلام خواهد شد و 
براي درآمدهاي مالياتي،  حقوق گمركي، واگذاري  
دارايي هاي سرمايه اي و دارايي هاي مالي،  طرح هاي 
عمراني پيشنهاداتي وجود دارد كه پس از جمع بندي 
در دولت مطرح خواهد ش��د. وي افزود: قبل از آنكه 
لايحه بودجه را ب��ه مجلس ببريم، در مورد جزييات 

آن اطلاع رساني خواهيم كرد. 
نوبخت درباره رعايت س��هم صندوق توسعه ملي از 
درآمد نفت و گاز براي بودجه س��ال آينده نيز گفت: 
ما قانون را رعايت مي كنيم با اين حال منابع صندوق 
پاي ركن توسعه كشور اس��ت و در بودجه منابع آن 
پيش بيني مي شود و توسط بخش غيردولتي مصرف 
خواهد شد. اعتقاد داريم بايد منابع صندوق در اختيار 

خود صندوق قرار گيرد. 
وي در پاسخ به اين سوال كه آ يا مانند لايحه بودجه 
س��ال 97 براي ايجاد اش��تغال در لايحه بودجه 98 
منابع��ي از محل هدفمندس��ازي يارانه ه��ا در نظر 
گرفتيد، يادآور شد: منابع افزايش حامل هاي انرژي 
را صرف پرداخت هاي ج��اري نمي كنيم و دوباره به 
صورت انتقالي به جامعه بازخواهد گشت، به همين 
جهت در لايحه بودجه سال آينده چنين پيش بيني 
نداريم.  وي همچنين در خصوص بسته هاي حمايتي 
از اقش��ار محروم گفت: با تقس��يم كاري كه صورت 
گرفته وزارت تعاون مس��وول اين طرح مي باش��د و 

س��ازمان برنامه وظيفه تامين مالي اي��ن طرح را بر 
عهده دارد.

نوبخت ادام��ه داد، مناب��ع اين ط��رح از محل ما به 
التفاوت خوراك پتروشيمي ها تامين خواهد شد. وي 
همچنين تاكيد ك��رد، در پرداخت يارانه هاي نقدي 
مشكلي نداريم و منابعي از خزانه براي پرداخت يارانه 
تخصيص پيدا نمي كند چراكه محل تامين يارانه ها 

تغيير كرده و از اين بابت مشكلي وجود ندارد.

  درهاي بسته وام اشتغال
محمود حجتي، وزير جهاد كشاورزي نيز در ادامه اين 
مراسم اعلام كرد: تفاهم نامه اي كه امروز امضا كرديم 
در خصوص پروژه هايي اس��ت كه در س��تاد اقتصاد 

مقاومتي مورد تفاهم قرار گرفته بود.
حجتي افزود: در 6 ماه اول امسال وسعت گلخانه هاي 
كشور هزار و 400 هكتار گسترش يافت و به 13 هزار و 
500 هكتار رسيد. وي با بيان اينكه هر چه قدرحمايت 
كنيم باز هم كم اس��ت، گفت: متاس��فانه در سامانه 
كارا با وحي منزل روبرو هس��تيم . در سفرهايي كه 
به استان هاي مختلف كش��ور داشتم، متوجه شدم 
همه در شهرها منتظر اين تسهيلات هستند و پشت 
درها مانده اند. حجتي تصريح كرد: از سازمان برنامه 
و بودجه درخواست دارم به اين مساله به صورت ويژه 

رسيدگي كند.
وزير جهاد كشاورزي با بيان اينكه 18 درصد اشتغال 
كشور )غير از صنايع غذايي تبديلي( مربوط به بخش 
كشاورزي اس��ت، گفت: اين در حالي است كه سهم 
سرمايه گذاري در كشاورزي نسبت به اقتصاد كشور 

بسيار پايين است.
 در ادامه اين مراس��م، ش��هيدزاده رييس صندوق 
توس��عه ملي نيز گفت: ب��ا مجوز رهب��ري و مصوبه 
مجلس، برنامه دولت اين اس��ت كه در س��ال 97 با 
تلفيق منابع صندوق، منابع بانكي و دولتي بتواند براي 
پروژه هاي اقتصاد مقاومتي كه تأمين كننده نيازهاي 
حال و آينده جامعه هس��تند را با تكيه بر توان داخل 

تأمين اعتبار كند.
وي افزود: صندوق توسعه ملي به عنوان يك موسسه 
ملي و سرباز نظام و دولت در برنامه هاي استراتژيك 
اقتص��ادي كه منافع ملت و نس��ل آين��ده را تأمين 

مي كند، نقش موثري ايفا خواهد كرد.
ش��هيدزاده تأكيد كرد: اميدواريم بتوانيم در دوران 

تحريم رفاه مردم را تأمين كنيم.
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 اعتبار يارانه از بودجه
 قطع شد

ف�ارس| اكب��ر اي��زدي، مديرعام��ل س��ازمان 
هدفمندسازي يارانه ها، با اشاره اينكه شنبه 26 آبان 
97 يارانه نقدي خانوار واريز مي شود، اظهار داشت: 
علاوه بر آن، امشب يارانه 825 هزار نوزاد متولد شده 
در سال 97 به حساب سرپرستان خانوار آنها واريز 
مي شود كه همان مبلغ 45500 تومان است كه از 
اين پس به حساب سرپرستان خانوار واريز مي شود. 

ريي��س هيات مدي��ره و مديرعام��ل س��ازمان 
هدفمندس��ازي يارانه ها افزود: طب��ق تبصره 14 
قانون بودجه امس��ال برقراري يارانه متولدان سال 
97 در وهله اول بايد به تاييد وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي مي رسيد كه پس از گذشت 7 ماه از امشب 
اين موضوع نهايي شده و به حساب سرپرستان خانوار 

واريز خواهد شد. 
ايزدي ادامه داد: پس از 7 سال براي اولين بار در سال 
جاري در راس��تاي اجراي هدفمندسازي يارانه ها 
حتي يك ريال هم از بودجه عمومي استفاده نشده 
است، در حالي كه همه ساله حدود 12 هزار ميليارد 

تومان از بودجه عمومي استفاده مي شد. 
وي عنوان كرد: تاكنون 338 هزار ميليارد تومان به 
7 ميليارد و 178 هزار نفر يارانه پرداخت كرده ايم. 

مديرعامل سازمان هدفمندي يارانه ها افزود: طبق 
قانون بودج��ه 7 هزار ميليارد تومان بابت كمك به 
معيش��ت و كاهش فقر مطلق به خانوارهاي تحت 
پوشش سازمان بهزيستي و كميته امداد پرداخت 
مي ش��ود كه اين رقم منجر به بيش از 5 برابر شدن 
يارانه افراد تحت پوش��ش شده و از ابتداي سال 96 

به اجرا درآمد.

ذرت در صدر واردات 
كالاهاي اساسي

گمرك| در هفت ماهه سال جاري 10 ميليون و 
450 هزار تن كالاي اساسي به ارزش 5 ميليارد و 

343 ميليون دلار وارد كشور شده است. 
ط��ي هفت ماه��ه س��ال ج��اري 10 ميليون و 
450هزار تن كالاي اساسي به ارزش 5 ميليارد 
و 343ميليون دلار وارد كشور شده است. ذرت، 
برنج، دانه هاي روغني، دارو، روغن هاي خوراكي، 
گوشت قرمز، كنجاله سويا، جو، كود، قند و شكر 
و گندم ازجمله كالاهاي اساسي هستند كه طي 
هفت ماهه سال جاري وارد كشور شده اند. ذرت 
درصدر كالاهاي اساس��ي وارد شده قرار دارد كه 
به ميزان 4 ميليون و 766 هزار تن به ارزش يك 
ميليارد و 118 ميليون دلار وارد ش��ده است كه 
نسبت به مدت مشابه س��ال گذشته 21 درصد 
افزايش داشته است. دانه هاي روغني با حجم يك 
ميليون و 788 هزار تن و به ارزش 924ميليون 
دلار وارد كش��ور ش��ده اس��ت و از نظر ارزش��ي 
22درصد افزايش داشته اس��ت. روزانه بيش از 
4 هزار اظه��ار در گمركات ص��ورت مي گيرد و 
فقط توقف 2 درصد از كالاها در گمرك بيش از 
معمول است و 90 درصد كالاهايي كه وارد گمرك 

مي شوند در كمتر از سه روز ترخيص مي شوند. 

روغن نباتي ارزان شد 
بانك مركزي| در هفته گذشته برخلاف قيمت 
خرده فروشي 9 گروه كالايي خوراكي كه افزايش 

يافت، يك گروه با كاهش قيمت همراه بود.
خلاصه نتايج گزارش متوسط قيمت خُرده فروشي 
برخي از مواد خوراكي در هفته منتهي به هجدهم 
آبان ماه را اعلام كرد ك��ه طي آن قيمت 9 گروه 
نس��بت به هفته قبل از آن افزاي��ش و يك گروه 

كاهش يافت.
بر اساس اين گزارش، در هفته منتهي به 18 آبان 
ماه، نرخ لبنيات دو درصد، تخم مرغ 4.7 درصد، 
حب��وب 0.2 درصد، ميوه هاي ت��ازه 5.5 درصد، 
س��بزي هاي تازه 3.9 درصد، گوشت قرمز 0.7 
درصد، گوش��ت مرغ 5.7 درصد، قند و شكر دو 
درص��د و چاي 0.3 درصد نس��بت به هفته قبل 
افزايش و نرخ روغن نباتي 0.2 درصد كاهش يافت. 

قيمت برنج نيز ثابت ماند.
در هفته مورد گ��زارش در گروه لبنيات، قيمت 
ماست پاستوريزه و كره پاستوريزه نسبت به هفته 
قبل بدون تغيير بود و بهاي س��اير اقلام بين 0.3 
درصد تا 5.5 درصد افزايش يافت؛ قيمت تخم مرغ 
معادل 4.7 درصد افزايش داشت و شانه اي 153 

هزار تا 240 هزار ريال فروش رفت.
در اي��ن هفته در گ��روه برنج، بهاي برن��ج وارداتي 
غيرتايلندي معادل 0.2 درصد افزايش ولي قيمت 
برنج داخله درجه دو 0.2 درصد كاهش يافت و بهاي 
برنج داخله درجه يك ثابت ب��ود. در گروه حبوب، 
قيمت لوبيا چيتي بدون تغيير بود و بهاي لپه نخود 
معادل 0.5 درصد كاهش ولي قيمت ساير اقلام بين 

0.2 درصد تا 1.9 درصد افزايش داشت.
در هفته مورد بررسي، در ميادين زيرنظر شهرداري، 
كيوي عرضه نمي ش��د و گلابي و پرتقال درجه دو، 
عرضه كمي داشت. س��اير اقلام ميوه و سبزي تازه 
كه تعدادي از آنها از نظر كيفي در مقايس��ه با ساير 
ميوه فروشي ها متفاوت بودند، به نرخ مصوب سازمان 

ميادين ميوه و تره بار عرضه شد.
ميوه فروشي هاي سطح شهر، اقلام ميوه و سبزي 
تازه را عرضه مي كردند كه در گروه ميوه هاي تازه، 
بهاي سيب زرد ثابت بود و قيمت ساير اقلام بين 
0.4 درصد تا 27.4 درصد افزايش يافت. در گروه 
س��بزي هاي تازه نيز، بهاي تمام اقلام بين 0.1 
درصد تا 13.1 درصد افزايش داش��ت. در هفته 
مورد گزارش قيمت گوشت گوسفند معادل 1.1 
درصد و گوشت مرغ 5.7 درصد افزايش، ولي بهاي 
گوشت تازه گاو و گوساله 0.7 درصد كاهش يافت.

در اين هفته، قيمت قند معادل 1.9 درصد، شكر 2.2 
درصد و چاي خارجي 0.3 درصد اف�زايش ولي بهاي 
روغن نباتي جامد 0.8 درصد كاهش داشت و قيمت 

روغن نباتي مايع نيز بدون تغيير بود



بانك و بيمه4اخبار

گزارش »تعادل« از ادامه كاهش نرخ ها در بازار ارز و طلا

»تعادل« از ريسك سياسي و هزينه هاي بيمه سرمايه گذاري در سال 2018 گزارش مي دهد

كاهش 18 درصدي قيمت طلا و سكه در يك هفته اخير

ريسك سياسي، هزينه تكراري بيمه و كسب و كار در جهان

گروه بانك وبيمه |  
روز ش��نبه 26 آبان 97، نرخ ارز و س��كه و طلا همچنان به 
كاهش روزهاي اخير خود ادامه داد و قيمت هر دلار امريكا 
بي��ن 11900 تا 12 هزار و 230 تومان و هر يورو 14 هزار و 
600 تومان معامله شد و متاثر از كاهش نرخ دلار، قيمت طلا 

و سكه نيز كاهش يافت. 
به گزارش »تعادل«، همچنين سكه طرح قديم 3 ميليون و 
۵۵0 هزار تومان، طرح جديد 3 ميليون و ۸20 هزار تومان، 
نيم سكه 1 ميليون و ۸۸0 هزار تومان و  ربع سكه 1 ميليون 
و 62 هزار تومان در بازار در حال معامله است. از سوي ديگر، 
سكه يك گرمي 64۵ هزار تومان، هر مثقال طلا يك ميليون 
و 4۸۵ هزار تومان و هر گرم طلا 1۸ عيار نيز 3۵0 هزار تومان 

قيمت خورده است.
سامانه سنا نيز نرخ ميانگين ارزها براي روز پنج شنبه 24 
آبان را ب��راي دلار 12443، ي��ورو 14620، درهم 213۵، 
يوآن 191۸،  پوند 16907 و  لير تركيه 249۸ تومان اعلام 
كرده است كه نشان مي دهد روند كاهش نرخ ارز در سامانه 
سنا نيز حكايت از نزولي بودن نرخ ها در بازار ارز در يك هفته 
اخير دارد.   در ش��رايطي كه قيمت هر اونس طلا به 1221 
دلار رسيده، رييس كميسيون تخصصي طلا و جواهر با اعلام 
آخرين قيمت ها در بازار طلا و سكه، گفت: قيمت طلا و سكه 
طي يك هفته گذش��ته با كاهش 1۸ درصدي، ركوردي 

بي سابقه به ثبت رسانده است. 
محمد كشتي آراي درباره وضعيت بازار طلا و سكه با گذشت 
چند روز از آغاز دور دوم تحريم هاي ايران از س��وي ايالات 
متحده امريكا، اظهار داشت: نكته قابل توجه كاهش قيمت 
س��كه و طلا در يك هفته اخير است كه ظرف يك هفته با 

كاهش 1۸ درصدي قيمت ها در بازار مواجه بوديم.
وي با اشاره به اينكه اين ميزان از كاهش قيمت در يك هفته، 
به نوعي ركورد محسوب مي شود، گفت: هنگامي كه قيمت 
طلا و سكه تنها ظرف يك هفته كاهش 1۸ درصدي در بازار 
دارد، خود نوعي ركورد بي سابقه است كه پيش از اين سابقه 

نداشته است.
رييس كميسيون تخصصي طلا و جواهر به دو دليل عمده 
كاهش قيمت ها اش��اره و توضيح داد: كاهش قيمت ارز و 
كاهش تقاضاي سكه و طلا دو عامل عمده كاهش نرخ ها در 
هفته اخير بوده كه حباب سكه را نيز كاهش داد و قيمت ها 
رون��دي نزولي پيدا ك��رد كه با اين كاهش ن��ه تنها تعداد 
فروشندگان بيشتر از خريداران شد بلكه ميل به خريد با 
هدف سرمايه گذاري كاهش يافته كه اين كاهش ميل خريد، 

خود به نوعي باعث كاهش التهابات قيمتي در بازار شد.
كشتي آراي درباره پيش بيني خود از قيمت ها در بازار، گفت: 
تجربه چند سال اخير و تحولات سريع در بازار، موجب شده 
تا پيش بيني و تحليل درباره بازار سخت تر شود همانطور 
كه در ابتداي هفته گذشته انتظار و پيش بيني كاهش 1۸ 
درصدي قيمت در بازار وجود نداشت. اما اكنون يكي از نكات 
مهم اين است كه مبلغي از افزايش قيمتي كه در ماه هاي اخير 
پيش آمده بود كاهش يافته است. نكته ديگر كاهش ميل 
به سرمايه گذاري در بازار و توقف خريدهاي هيجاني در بازار 

است كه موجب شده بازار جوي آرام را تجربه كند.

  داد و ستدها با احتياط 
اين عضو اتحاديه طلا و جواهر با تاكيد بر اينكه جهت قيمت ها 
در بازار نامشخص است، گفت: در مجموع داد و ستدها در بازار 

با احتياط انجام مي شود و جهت قيمت ها نيز نامشخص است 
اما آنچه مسلم است مقداري ثبات قيمت را در بازار داشته ايم.

كشتي آراي از افزايش قيمت طلا جهاني در بازار خبر داد 
و افزود: از نظر جهاني نيز در هفته گذشته 12 دلار افزايش 
قيمت داشته و در عين افزايش قيمت جهاني، در كشور ما با 

كاهش قيمت مواجه بوديم.

  بازگشت ۴۷ ميليارد دلار ارز صادراتي 
تا پايان سال

 از سوي ديگر، رييس كل بانك مركزي با اشاره به اهميت 
صادرات در مبحث اقتصاد و سخت شدن شرايط بازگشت 
ارز حاص��ل از آن در ش��رايط تحريم وع��ده داد كه بانك 
مركزي نهايت تلاش و همكاري خود را در اين زمينه به كار 
خواهد بست. عبدالناصر همتي در صفحه شخصي خود 
در اينستاگرام نوش��ت: »صادرات، پيش نياز رشد پايدار و 
مهم ترين عامل ورود ارز به كش��ور و گس��ترش اشتغال و 
افزايش درآمد آحاد اقتصادي است. طبيعي است به خاطر 
تحريم هاي ناجوانمردانه، برگشت ارز ناشي از صادرات به 
چرخه اقتصاد، مش��كلات و پيچيدگي هايي داشته باشد. 
بانك مركزي با لحاظ تمام شرايط كشور و قوانين و مقررات 

همراهي لازم را در اين زمينه خواهد داشت.
تعهد براي آوردن ارز به چرخ��ه اقتصاد مي تواند در قالب 
تركيبي از روش هاي مختلف عرضه ارز به س��امانه نيما يا 
عرضه به صورت حواله و اس��كناس به صرافي ها يا واردات 
ثبت سفارش شده، براي خود و ديگران باشد. بديهي است 
راهكاري غير از آن چه اشاره شد، عملا نوعي خروج سرمايه 
از كشور تلقي مي شود كه در تقابل با اهداف رشد و توسعه 

اقتصادي كشور است.
در مشورت با فعالان بخش خصوصي، تمهيداتي در مورد 
نحوه عمل گروه هاي مختلف صادركنندگان اتخاذ شده است 
كه با اجراي آن، برگشت ارز ناشي از صادرات به چرخه اقتصاد 
كه براي امس��ال حداقل ٤٧ ميليارد دلار برآورد مي شود، 
سرعت خواهد گرفت. انتظار از صادركنندگان نيز همچون 
گذشته همكاري با دولت و بانك مركزي است و بايد به خاطر 
داشت كه عملكرد همه ما و از جمله صادركنندگان در شرايط 
خطير كشور توسط مردم به قضاوت گذاشته خواهد شد.«

اش��اره همتي به تمهيدات انديشيده شده به احتمال زياد 
مربوط به تغييرات جديد قانون پيمان سپاري ارزي است كه 
طبق گفته رييس كميسيون توسعه صادرات اتاق بازرگاني 
ايران، قرار شده صادرات  زير يك ميليون دلار معاف از تعهد 
ارزي ش��ود و صادرات بين يك تا س��ه ميليون دلار شامل 
معافيت ۵0 درصدي ش��ود كه براي هزينه هاي صادرات، 
براي تجارت ريالي يا واردات در مقابل صادرات در نظر گرفته 
شد. همچنين مقرر شد كه صادرات بين سه تا 10 ميليون 
دلار شامل معافيت 30 درصدي شود و صادرات بالاي 10 
ميليون دلار همچنان به روال قديم، 90 تا 9۵ درصد موظف 

به تعهد ارزي خواهند بود.

  غيرضروري بودن طرح جذب سپرده ارزي
از سوي ديگر، مركز پژوهش هاي مجلس در تحليلي پيرامون 
طرح جذب س��پرده هاي ارزي در بانك ها، اعلام وصول و 
تصويب طرح جدي��د در اين باره را در مجلس غيرضروري 
دانست. اين مركز معتقد اس��ت: در حال حاضر، تضمين 
سپرده هاي ارزي از سوي بانك مركزي توسط هيات دولت 

تصويب، توس��ط بانك مركزي ابلاغ و توسط بانك ها اجرا 
مي ش��ود و در يك ماه ابتداي اجراي آن بالغ بر 10 ميليون 
دلار س��پرده ارزي بر اين اس��اس افتتاح شده است، البته 
مصوبه هيات دولت نواقصي دارد مانند غفلت از امكان افتتاح 
سپرده ارزي از طريق پرداخت معادل ريالي كه رفع آنها نيز 
نيازمند احكام تقنيني نيست. به نظر مي رسد ضرورتي براي 
تصويب قانون جديد در اين حوزه وجود ندارد. دليل ديگر 
براي غيرموجه بودن تصويب قان��ون در اين حوزه، موقت 
بودن ضرورت تضمين سپرده هاي ارزي توسط بانك مركزي 
است. با وجود اين، در صورت اصرار بر تصويب چنين قانوني 
اولا بهتر است متن طرح اصلاح و ثانيا بهتر است اين متن به 
پيشنهاد رياست مجلس در شوراي عالي هماهنگي اقتصادي 
سران قوا كه مصوبات آن موقت است، مطرح و تصويب شود.

  طرح تضمين سپرده هاي ارزي 
توسط بانك مركزي

ماده واحده - بانك مركزي مجاز است راسا يا با عامليت ساير 
بانك ها اقدام به جذب سپرده ارزي يا انتشار گواهي سپرده 
ارزي با قابليت مبادله در بازار سرمايه نمايد. در صورت افتتاح 
سپرده ارزي از طريق پرداخت وجوه ريالي )به قيمت سامانه 
سنا(، بانك مركزي موظف است پرداخت اصل و سود سپرده 
در سررسيد را به صورت ريالي و با نرخ روز )به قيمت سامانه 
سنا(  تضمين نمايد. همچنين در صورت افتتاح سپرده از 
طريق اسكناس يا حواله ارزي، بانك مركزي موظف است 
پرداخت اصل و سود سپرده در سررسيد را به همان صورت 

)اسكناس يا حواله ارزي( تضمين نمايد.
تبص��ره - در ص��ورت تخل��ف بانك مرك��زي از تضمين 
سپرده هاي ارزي،  فرد يا افراد متخلف مستوجب حبس و 
انفصال از خدمات عمومي و دولتي درجه ۵ )بيش از 2 تا ۵ 

سال( خواهند بود و ضرر سپرده گذاران )مابه التفاوت قيمت 
روز سنا و قيمت تسويه ريالي( از محل موجودي حساب مازاد 
حاصل از ارزيابي خالص دارايي هاي خارجي بانك مركزي، 

پرداخت خواهد شد.
بررس��ي بخش هاي��ي از اظهارنظ��ر كارشناس��ي مركز 
پژوهش هاي مجلس درباره طرح سپرده ارزي در بانك هاي 
عامل حاكي است اين طرح در بانك هاي عامل در چهارم 
شهريورماه 97 در مجلس اعلام وصول شد كه طي آن آمده 
بود: بانك ها مكلفند شرايط افتتاح سپرده ارزي را براي تمامي 
اش��خاص حقيقي و حقوقي با نرخ سود متعارف اعلامي از 

طرف بانك مركزي در سراسر كشور فراهم نمايند.
نرخ سپرده قانوني ارزي 100 درصد است و بانك مركزي 
موظف به تضمين بازپرداخت اين سپرده ها به صورت ارزي 
اس��ت. تمامي بانك هاي دريافت كننده سپرده هاي فوق 
موظفند بازپرداخت اصل سپرده و س��ود آن را به صورت 
ارزي انج��ام دهند و عدم رعايت اين حكم تصرف در وجوه 
و اموال عمومي محسوب مي شود و مطابق قانون مجازات 
اسلامي با آن رفتار مي ش��ود. در عين حال، بانك مركزي 
موظف است گزارش اين قانون را هر سه ماه يك بار تهيه و به 
كميسيون هاي اقتصادي و برنامه و بودجه مجلس ارايه كند.

مركز پژوهش هاي مجلس در بررس��ي سابقه موضوع نيز 
آورده است: يكي از ابزارهايي كه مي تواند در مواقع شوك 
ارزي تقاض��اي تبديل دارايي آحاد مردم را پاس��خ گويد و 
مانع از هجوم آن به بازار اس��كناس ارز شود، سپرده ارزي 

نزد بانك هاست.
متاس��فانه در جريان شوك ارزي سال 91 با تصميم بانك 
مركزي، بانك ها از پرداخت س��پرده هاي ارزي به صورت 
اسكناس يا حواله و تسويه ريالي آن به نرخ بازار استنكاف 
كرده اقدام به تسويه ريالي سپرده هاي ارزي با نرخ دولتي كه 

از نرخ بازار فاصله قابل توجهي داشت نمودند كه اين اقدام 
باعث از بين رفتن اعتماد مردم به سپرده هاي ارزي و حذف 
اين ابزار بسيار كارآمد از ابزارهاي سياستي حاكميت شد كه 
در تلاطمات ارزي اخير، فقدان اين ابزار منجر به فشار بيشتر 

بر بازار اسكناس و افزايش بيشتر نرخ ارز شد.
در عين حال، با تصويب نامه سوم شهريورماه سال جاري 
بانك مركزي كه طي آن مقررات و ش��رايط سپرده گيري 

ارزي به شبكه بانكي ابلاغ شد، مصوب شد: 
نگاهي به جزئياتي از بررسي اقتصادي طرح نيز نشان مي دهد 
كه با توجه به تصويب اين موضوع در هيات دولت و اجرايي 
شدن آن، اعلام وصول طرح جديد در مجلس مفيد به نظر 
نمي رسد. همچنين ضرورت تخمين س��پرده هاي ارزي 
توسط بانك مركزي به دليل ايجاد اعتماد عمومي به اين ابزار 
تنها  شرايط كنوني است و پس از ايفاي به موقع و صحيح 
تعهدات،  به تدريج ضرورت آن از بين خواهد رفت و با توجه 
به مقطعي بودن اين ضرورت، تصويب قانون در اين حوزه 

توجيه كافي ندارد.
مصوبه دولت و طرح اعلام وصول شده در مجلس ناظر به 
سپرده ارزي از طريق دريافت اس��كناس است و در هر دو 
آنها افتتاح س��پرده ارزي از طريق دريافت معادلي ريالي 
مغفول مانده است. اين ابزار مي تواند مانع از هجوم دارندگان 
سپرده هاي ريالي به بازار اسكناس ارز براي پوشش ريسك 
ناشي از نوسانات نرخ ارز شود. همچنين سپرده گيري ارز با 
تضمين بانك مركزي به معناي ايجاد تعهد ارزي براي بانك 
مركزي است و اين بانك بايد لوازم پوشش ريسك اين تعهد 
را رعايت نمايد. در واقع در صورتي كه بانك مركزي معدل 
تعهدات ناشي از تضمين س��پرده هاي ارزي، منابع ارزي 
نداشته باشد در صورت افزايش نرخ ارز متحمل زيان خواهد 

شد كه بايد روش جبران آن مشخص باشد.

گروه بانك وبيمه |احسان شمشيري |
انتش��ار اوراق بيمه اتكايي از س��ال 2017 تاكنون، نشان 
مي دهد كه تنش هاي ژئوپليتيك، خسارت هاي ناشي از 
ريسك سياس��ي را افزايش داده و اين هزينه هابه صورت 
تكراري و دايمي صنعت بيمه و كس��ب وكارهاي مختلف 
در جهان، س��رمايه گذاري خارجي و داخلي را تحت تاثير 

قرار داده است. 
به گزارش »تعادل«، در گزارش س��الانه پيمايش ريسك 
سياسي مشترك موسسه ويليس تاوز واتسون و آكسفورد 
آنالتيكا آمده است نگراني هاي ژئوپليتيك سبب افزايش 
حدود ريسك سياسي شده است و ۵۵ درصد از سازمان هاي 
جهاني با عوايدي بيش از 1 ميليارد دلار، حداقل يك خسارت 
ريسك سياسي بالغ بر 100 ميليون دلار را تجربه نموده اند.

اين گزارش كه تناوب فزاينده و خسارت هاي ناشي از ريسك 
سياسي را تحليل مي كند، نش��ان مي دهد كه پيامدهاي 
ريسك سياسي ناش��ي از بحران هاي اقتصادي بازارهاي 
نوظهور درحال افزايش است كه اين حاكي از عكس العمل 
بازار به وجود طغياني در اين بازارها به ويژه در كشورهايي 

مانند تركيه و آرژانتين دارد.
با هدف توليد اطلاعات براي اين پيمايش، موسسات ويليس 
تاورز واتسون و آكسفورد آنالتيكا، مصاحبه هايي با مديران 
اجرايي ارشد از 41 شركت جهاني در صنايع مختلف براي 
دريافت پاسخ آنان نسبت به نوسان مستمر سياسي در جهان 
انجام دادند كه نتايج آن بيانگر وضعيت و تحليل ش��رايط 

پيش روي سرمايه گزاران است .
يافته هاي اين پيمايش نشان مي دهد كه خسارت مرتبط 
با ريسك سياسي كه بيشترين پاسخ ها را به خود اختصاص 
داده بود مرب��وط به انتقال ارز بود كه تقريب��ا 61 درصد از 
ش��ركت هاي زيان ديده آن را تجربه نموده اند و پس از آن، 
خشونت سياسي42 درصد و تحريم هاي صادرات و واردات 
41 درصد قرار دارد. بر اساس پاسخ هاي شركت كنندگان، 
تهديد هاي ژئوپليتيك مهم به ترتيب عبارتند از: سياست 
تحريم هاي امريكا، بحران هاي بازارهاي نوظهور، سياست 
حمايت گرايانه، جنگ تجاري و پوپوليسم وملي گرايي است.

درحالي كه روسيه و ويتنام به عنوان كشورهايي بودند كه 
بيشترين خس��ارت ها در آنها روي داده است در رتبه هاي 
بعدي اروپا، امريكاي لاتين، منطقه آسيا و اقيانوسيه، آفريقا 
و خاور ميانه مشاهده مي شوند. همچنين 61 درصد گزارش 

دادند كه سطح ريسك سياس��ي از سال گذشته تاكنون 
افزايش يافته اس��ت و تقريب��اً 71 درصد عنوان كردند كه 
عمليات هاي خود را در يك كش��ور درنتيجه نگراني هاي 
ناشي از ريسك سياسي يا خسارت، كاهش داده اند. بيش از 
71 درصد گزارش دادند كه درنتيجه مستقيم نگراني هاي 
ريسك سياسي، از برخي سرمايه گذاري هاي برنامه ريزي 
شده عقب نشيني كرده اند. شركت هاي بزرگ تر گزارش 
دادند كه بيشتر از راه كارهاي اجتنابي استفاده مي كنند . 
درميان شركت هايي كه عوايدي بيش از يك ميليارد دلار 
داشتند، 22 درصد عنوان كردند كه سرمايه گذاري هاي خود 
را كاهش داده اند و 26 درصد نيز از سرمايه گذاري آتي پرهيز 
خواهند نمود. شركت هايي كه قصد كاهش سرمايه گذاري 

داشتند به نيجريه، ايران، روسيه و ونزوئلا اشاره نمودند.
پاول ديويدسون، رييس و مدير عامل شركت ويليس تاورز 
واتسون اظهار مي دارد: كه ريسك سياسي بطور چشم گيري 
افزايش يافته است و هم اكنون به يك هزينه تكراري و هزينه 
مواد اوليه براي انجام كسب و كار تبديل شده است. اگر اين 
وضعيت در س��طح بالا باقي بماند، شركت ها، تحت فشار 
فزاينده سهام داران قرار مي گيرند و از آنان سطح بيشتري 
از ش��فافيت درباره خس��ارت هاي واقعي رخ داده، مطالبه 
خواهند نمود.شركت ها نياز به رصد، عدد كردن و مديريت 
اين ريسك ها و نيز تدوين راهكارهايي براي كاهش آنها دارند.

 سيمون كوت، معاون رييس در آكسفورد آنالتيكا مي گويد 
ش��ركت ها معمولًا به گونه اي رش��د كرده اند كه بيشتر 

ريس��ك هاي ادواري اقتصادي و نه سياس��ي را مديريت 
مي كنند. اما، با شناسايي خسارت هاي فزاينده به سبب 
ريسك سياسي، مانند قبل نمي توان آن را از تصميم گيري 
اجرايي كنار گذاش��ت. به منظور كاهش حدود ريسك، 
شركت ها بايد چگونگي عمليات خود را بازبيني و چارچوبي 
جديد ب��راي آن تعريف كنند. برداش��تن گامي با هدف 
مديريت ريسك سياسي بايد به يكي از ملزومات انجام كسب 
و كار مبدل شود و نه فقط به عنوان يك هزينه اجتناب ناپذير 

براي عمليات در فضاهاي چالش برانگيز مورد نظر باشد .
بايد توجه داشت، عوامل گوناگوني روي تصميم شركت هاي 
چند مليتي براي سرمايه گذاري هاي خارجي موثر هستند. 
اين شركت ها قبل از هر گونه سرمايه گذاري ابتدا ساختار 
سياسي حاكم بر كشور ميزبان را بررسي مي كنند. ساختار 
سياس��ي يك كش��ور نحوه برخورد آنها را با شركت هاي 

سرمايه گذار خارجي مشخص مي كند.
ريس��ك سياس��ي، ناگهاني ترين رويدادي اس��ت كه بر 
وضعيت سازمان ها و شركت هاي خارجي فعال در كشور 
اثر مي گذارد. نيروهاي سياسي موجود در كشور مي توانند 
تغييرات اساس��ي و عمده اي در وضعيت كشور به وجود 
آورند و اين تغييرات بر منابع و ساير هدف هاي سازمان ها 
و ش��ركت هاي خارجي اثر مي گذارد. براي تحقق ريسك 
ريسك سياسي لازم است كه تغييرات سياسي در محيط 
كار پيش آيد بطوري كه س��بب انقطاع و عدم اس��تمرار 
فعاليت هاي يك سازمان يا شركت هاي خارجي شود. ضمناً، 

امكان پيش بيني تغييرات مزبود نيز به سختي فراهم باشد. 
ريسك سياسي يعني اين احتمال كه نيروهاي سياسي در 
يك كشور در مقابل كوشش شركت هاي چندمليتي براي 
رسيدن به اهداف خود به ويژه سودآوري كارشكني كنند و 

بر آنها اثر منفي بگذارند.
اين مس��اله مهم اس��ت كه ش��ركت هاي چند مليتي در 
كشورهايي كه ريسك سياسي در آنها زياد است و اغلب جزو 
كشورهاي در حال توسعه هستند، سرمايه هاي خود را وارد 
نمي كنند و كشورهاي مذكور، از اين جهت در مضيقه قرار 
مي گيرند. بيمه ريسك سياسي مي تواند به عنوان راه حلي 

براي اين مشكل مطرح   شود.
با توجه به تحريم هايي كه در سطح بين المللي براي ايران 
وجود دارد و همچنين مزيتي كه اي��ن اوراق در دنيا پيدا 
كرده، بيم��ه مركزي به اين فكر افتاده اس��ت كه به جاي 
بيمه اتكاي��ي از اوراق بيمه اتكايي اس��تفاده كند. بر اين 
اس��اس، بيمه مركزي طرحي را براي كميته فقهي آورد 
كه پس از بررس��ي كليات مورد موافقت قرار گرفت. مفاد 
اصلي طرح اين اس��ت كه در اوراق بيمه اي اوراق بهاداري 
منتشر مي ش��ود و وجوه افرادي كه قصد سرمايه گذاري 
دارند جمع آوري مي ش��ود ت��ا در فعاليت هاي اقتصادي 
سرمايه گذاري شود . در اين طرح به سرمايه گذاران گفته 
مي شود كه علاوه بر بحث سرمايه گذاري، قراردادي هم با 
شركت هاي بيمه بسته مي شود. از طرف ديگر شركت هاي 
بيمه، بخشي از حق بيمه هاي دريافتي خود را به صاحبان 
اوراق مي دهند تا به سرمايه گذاري هاي اين افراد و در نتيجه 
به سود سرمايه گذاري آنها اضافه شود .در مقابل، صاحبان 
اوراق قبول مي كنند كه اگر احيانا خسارت خاصي رخ دهد، 
بخشي از س��ود يا اصل دارايي آنها براي جبران خسارت 
احتمالي به كار گرفته شود؛ لذا صاحبان اوراق با اين روش، 

شركت هاي بيمه را يك نوع بيمه اتكايي مي كنند .
البته اوراق بيمه اتكايي از جهات مختلف، آثار و منافع 
خوبي براي اقتصاد كلان كشور دارد و خلأهاي موجود 
در اين بخش را به خوب��ي پرخواهد كرد. ويژگي هاي 
مثبت اوراق بيمه اتكايي باعث مي ش��ود كه اولا سود 
صاحب��ان اوراق افزايش پيدا كند، چ��ون موارد وقوع 
بيمه هاي اتكايي خيلي نادر است. از طرف ديگر نيازمند 
بيمه هاي اتكايي خارج از كشور نيستيم و حق بيمه هايي 
كه معمولا ش��ركت هاي بيمه براي بيمه هاي اتكايي 

خارج از كش��ور مي پردازند، در داخل كش��ور مصرف 
مي شود و به دست هموطنان مي رسد.

حضور صنعت بيمه در بازار سرمايه با توجه به ظرفيت هاي 
بالاي آن از منظر نهاد ناظر يكي از راه هاي توسعه اين صنعت 
به شمار مي آيد كه متاس��فانه در حال حاضر اين حضور 

چندان چشم گير نيست .
بر اين اساس ضرورت تدوين ابزارهاي مالي خاص صنعت 
بيمه براي حضور و نقش آفريني در بازار سرمايه مورد تاكيد 
است به گونه اي كه مطابق ديدگاه رييس كل بيمه مركزي 
ورود صنعت بيمه به بازارهاي سرمايه پايان كار نيست بلكه 
بايد ارزيابي شود كه در اين حوزه تا چه اندازه سهم خواهيم 
داشت و در خريد و فروش ها موثر عمل مي كنيم. به دليل 
اهميت موضوع اگر لازم باش��د آيين نامه هاي جديدي را 
طراح��ي و ابلاغ خواهد كرد ت��ا ورود صنعت بيمه به اين 

بازارهاي جديد تسهيل شود .
با توجه به تجربيات جهاني در بازار س��رمايه و نقش بيمه 
به عنوان بخشي از صنعت مالي، برقراري رابطه اي متقابل 
و صحيح ميان بازار س��رمايه و بيمه بي��ش از پيش درك 
مي شود. رابطه اي كه از يك سو جهت توسعه فعاليت هاي 
بيمه اي نيازمند بازار سرمايه كارآمد بوده و از سوي ديگر 
رش��د بازار سرمايه را در گرو نقش فعال شركت هاي بيمه 
مي داند. بسياري از كارشناسان بازار سرمايه بر اين باورند، 
برخلاف عرضه سهام شركت هاي بيمه در بورس و اعلام 
آزادس��ازي تعيين نرخ حق بيمه، ضع��ف قيمت گذاري 
خدمات بيمه در بازاري آزاد و رقابتي كه بخشي از آن ناشي 
ازضعف بيمه ها در محاسبات اكچوئري و ارزيابي ريسك 
بوده و بخشي ديگر متأثر از انحصار نسبي قيمت گذاري 
خدمات بيمه اي است، يكي از معضلاتي است كه با اهداف 
بنيادي عرضه شركت ها در بازار سرمايه و استانداردهاي بازار 
رقابتي همخواني نداشته كه نهايتا به عدم تحقق آزادسازي 

قيمت ها منجر مي شود.
با توجه ب��ه تجربيات جهاني در بازار س��رمايه و نقش 
بيمه به عنوان بخشي از صنعت مالي، برقراري رابطه اي 
متقابل و صحيح ميان بازار سرمايه و بيمه بيش از پيش 
درك مي ش��ود. رابطه اي كه از يك سو جهت توسعه 
فعاليت هاي بيمه اي نيازمند بازار سرمايه اي كارآمد بوده 
و از سوي ديگر رشد بازار سرمايه را در گرو نقش فعال 

شركت هاي بيمه مي داند.
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تبديل بانك انصار
به سودآورترين بانك

ابراهيم��ي مديرعامل بان��ك انصار گف��ت: ايمان، 
سلامت و توانمندي حرفه اي، بانك انصار را به يكي 

از سودآور ترين بانك هاي كشور تبديل كرده است.
همايش سالانه مديران ارشد حقوقي بانك انصار با 
حضور دكترابراهيمي مديرعامل، صحرانورد مديركل 
و جمعي از مديران ارشد اداره كل حقوقي در مركز 
همايش هاي بانك انصار برگزارشد و ابراهيمي طي 
سخناني با اش��اره به تأثير ذخاير معنوي و ارزشي 
بانك انص��ار در موفقيت آن گفت: ايمان، س��لامت 
و توانمن��دي حرفه اي، بان��ك انص��ار را به دومين 
بانك سودآور كش��ور تبديل كرده است. به گزارش 
اداره كل روابط عمومي وتبليغات، ابراهيمي تقواي 
الهي، مجاهدت و تعه��د را از عوامل عمومي و رفتار 
حرفه اي و سياس��ت هاي پيشگيرانه را نيز از عوامل 
تخصصي پيش��رفت هاي حوزه حقوقي اين بانك 
دانست و افزود: در سايه تلاش، زحمات و مراقبت هاي 
اداره كل حقوقي، بانك انصار، بدون مساله و حاشيه 
مسير تحول خود را دنبال مي كند . وي با برشمردن 
تلاش هاي مجاهدانه همكاران بانك انصار تصريح 
كرد: امروز بانك انصار در تراز انقلاب اسلامي و يكي از 
موفق ترين بانك هاي كشور است و موفقيت هاي بانك 
انصار محصول تلاش  همه مديران و كاركنان متعهد 
است. ابراهيمي در پايان با تشريح موضوعات مختلف 
و مرتبط با حوزه حقوقي بانك انصار از جمله مديريت 
املاك تمليكي، املاك مازاد، مطالبات معوق و لزوم 
رعايت جنبه هاي انساني در تعاملات با مردم تصريح 
كرد: با همان روحياتي كه ش��ما را تا امروز به اينجا 
رسانده است، به جلو برويد بي ترديد خداي متعال 
همانند گذشته بزرگ ترين حامي شماخواهد بود؛ 
بايد از حداكثر پتانسيل خود براي درست عمل كردن 
در شرايط جديد بصورت حرفه اي استفاده كنيد؛ وي 
درخواست كرد شبكه اي از وكلاي متعهد و دين باور 
ايجادكنيد تا هنگام اجراي قانون، ملاحظات انساني 
را از ياد نبرند؛ ش��رايط وحال محرومين و معسرين 
را مراعات كنيد؛ زي��را بانك انصار ارزش هاي الهي و 
انساني را هيچگاه ناديده نمي گيرد و ما در هر شرايط و 
وضعيتي بايستي از محرومين و مستضعفين حمايت 
كنيم و پيگيري هاي حقوقي و دفاع از حقوق بانك 
بايستي با ملاحظه ش��رايط عمومي كشور و مردم 
انجام شود.شايان ذكر است، اين گردهمايي دو روزه 
با هدف تبيين سياست هاي تحولي بانك در تهران 

تشكيل شد .

تقدير از مديرعامل 
بانك پاسارگاد به عنوان خير نمونه

 در مراس��م بزرگداش��ت روز كتاب، كتابخواني 
و كتاب��دار كه در تاريخ 24 آبان س��ال 1397 در 
محل تالار وحدت برگزار ش��د، از مجيد قاسمي 
مديرعامل بانك پاسارگاد، به عنوان »خير نمونه 

كشوري« در امر ساخت كتابخانه تقدير شد. 
به گ��زارش روابط عمومي بانك پاس��ارگاد، در اين 
مراسم كه با حضور غلامعلي حدادعادل عضو مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام، معصومه ابتكار معاون 
امور زنان و خانواده رييس جمهور، علامه فاطمي نيا، 
جمعي از مس��وولان نهاد كتابخانه ها و برگزيدگان 
برگزار شد، از بانك پاس��ارگاد به دليل ساخت چند 
باب كتابخانه مجهز، در مناطق محروم و آسيب ديده 
كشور تجليل شد.  بر اساس اين خبر، بانك پاسارگاد 
در راستاي ايفاي مسووليت هاي اجتماعي خود اقدام 
به س��اخت چندين مدرس��ه و كتابخانه در مناطق 
محرومي مانند كهگيلويه و بوير احمد، همدان، اردبيل، 
هرمزگان، سيستان و بلوچستان، خراسان رضوي، 
كرج، آذربايجان، خوزستان و ... كرده است. اين مدارس 
و كتابخانه ها با بهترين امكانات، در مدت كوتاهي به 
بهره برداري رسيده  يا در حال ساخت و آماده سازي 
جهت استفاده دانش آموزان مناطق محروم هستند. 
راه اندازي مراكز بهداش��ت در مناطق محروم استان 
آذربايجان شرقي و همچنين ساخت بيمارستان در 
حال احداث خاتم در اس��تان قم از ديگر برنامه هاي 
اين بانك اس��ت.  گفتني است در اين مراسم ضمن 
تقدير از كتابخانه هاي برگزيده و مسوولان و كتابداران 
برتر، از كاظم قلم چي، عباس مصلي نژاد، محمدجواد 
محمدآبادي، عبدالحميد هنري و حسين قره چمني 
نيز به عنوان خيرين برتر در امر ساخت كتابخانه تقدير 

به عمل آمد.

سهم ۷۰ درصدي كلاهبرداري 
با خودپرداز در جرايم مالي

كارشناس ارشد پليس فتا گفت: بالغ بر 70 درصد از 
پرونده هاي كلاهبرداري در حال رسيدگي توسط 
پليس فتا را شكايات كلاهبرداري از طريق دستگاه 

خودپرداز به خود اختصاص داده است.
س��رهنگ حامد كارگر در گفت وگو ب��ا ايبِنا درباره 
ميزان كلاهبرداري هاي سايبري گفت: عمده جرايم 
س��ايبري زمينه مالي سايبري دارد و همين مساله 
باعث شده تا كلاهبرداران با روش هاي متعددي و از 
طريق آگاهي پايين برخي افراد به دنبال سوءاستفاده 
و كلاهبرداري باش��ند كه نياز اس��ت ت��ا علاوه بر 
ايمن سازي زيرساخت هايي از جمله پرداخت نسبت 
به اطلاع رساني روش هاي صحيح پرداخت و افزايش 
ظرفيت آگاهي مردم در اين حوزه از سوي نهادهاي 
حوزه پولي و بانكي كشور اقدام شود.كارشناس ارشد 
پليس فتا با بيان اينكه دستگاه هاي خودپرداز در صدر 
جرايم سايبري مالي قرار دارند، اظهار داشت: در حال 
حاضر، بالغ بر 70 درصد از پرونده هاي كلاهبرداري 
در حال رسيدگي توسط پليس فتاي نيروي انتظامي 
را شكايات كلاهبرداري از طريق دستگاه خودپرداز 
به خود اختصاص داده و اين نوع كلاهبرداري در يك 
سال اخير به صورت چشمگيري افزايش داشته كه 
نياز است تا مردم بدانند براي هر نوع مسابقه پيامكي 
و تلفني به هيچ وجه نياز نيست به بهانه دريافت جايزه 
به دستگاه خودپرداز مراجع كنند و اطلاعات بانكي 

خود را به كلاهبرداران انتقال دهند.



نگاه 5 بازار سرمايه

»تعادل« دلايل ناكامي برخي سهامداران از عرضه اوليه ديروز را بررسي كرد 

نقص فني در حاشيه اتاق تاريك 
گروه بورس | سميرا ابراهيمي |

روز گذشته 5 درصد از سهام شركت معدني گهرزمين 
با نماد »كگهر« در ب��ازار دوم فرابورس ايران عرضه 
شد. در آگهي عرضه آمده بود كه به هر كد معاملاتي 
حداكثر 6 هزار س��هم مي رسد. اما درنهايت به دليل 
هجمه تقاضا و مشاركت 310 هزار كد معاملاتي در 
اين عرضه اولي��ه، نهايتا حداكثر به هر كد معاملاتي 
2028 س��هم رس��يد و كش��ف قيمت ني��ز در رقم 
حداكثري بازه مش��خص ش��ده، يعني 680 تومان 

صورت گرفت. 
عرضه اوليه قبل از شركت گهرزمين كه در فرابورس 
انجام ش��ده بود، عرضه اوليه ش��ركت پتروش��يمي 
قائد بصير بود كه در روند معاملاتي آن، بس��ياري از 
كدهاي معاملاتي آنلاي��ن از دريافت عرضه بي بهره 
ماندند. اين اتفاق در جري��ان اين عرضه هم رخ داد. 
نهايت تعلق س��هام به جاي 6 هزار سهم نيز  2028 
س��هم بود كه همان هم به تمام كساني كه سفارش 
حداكثري گذاشته بودند، تعلق نيافت. تعداد بسيار 
زيادي از كده��اي معاملاتي نيز مجددا از اين عرضه 
بي بهره ماندند. بي بهره ماندن از عرضه اوليه، ش��ايد 
تا 2 س��ال پيش موضوع ملموس و پيش پا افتاده اي 
بود. موضوعي كه تمام سهامداران بازار سرمايه آن را 
مي پذيرفتند و اگر هم گلايه يا شكايتي از تخصيص 
نيافتن عرضه اوليه داشتند، در واقع اعتراض به روند 
تخصيص از سوي كارگزاري بود. اما از زماني كه روش 
بوك بيلدينگ به جاي روش قبلي، جانش��ين ارايه 
سهام عرضه اوليه شده است، بي بهره ماندن از سهام 
عرضه اوليه، كاملا بيراه است. زيرا مسوولان بورس و 
فرابورس اعلام كرده اند كه اصلي ترين علت استفاده 
از روش بوك بيلدينگ،  اين اس��ت كه تعداد س��هام 
عرضه شده به مساوات ميان سفارش خريد هاي ثبت 

شده، تقسيم شود. 
گفتني اس��ت حداكثر س��همي كه در آگهي عرضه 
درج مي شود نيز حاصل توافق كارشناس فرابورس يا 
بورس )با توجه به بورسي كه سهام را ارايه مي دهد(، 
كارشناس��ان مال��ي ش��ركت مربوط��ه و متعهدان 
پذيره نويسي است كه اگر سهام بدون مشتري بماند، 

متعهد مي شود باقيمانده آن را خريداري كند. 
در واقع سيستم هاي بوك بيلدينگ مبتني برشرايط 
اتاق تاريك اس��ت، س��فارش هاي متقاضيان اعم از 

معامله گر وكارگزار ديده نمي ش��ود به همين دليل 
در اين روش، تحليل قيمت بس��يار مهم است و وزنه 
ارزش گذاري سهام را سنگين مي كند. همچنين نحوه 
كش��ف قيمت پس از اتمام دوره ثبت سفارش است 
كه مدير عرضه در پايان اين دوره ثبت س��فارش ها 
را رويت كرده، اگرس��فارش ها در ثبت دامنه قيمتي 
بيش ازعرضه مورد نظر باش��د بدان معنا كه تعداد و 
حجم تقاضا بيش از حجم عرضه باشد، روش تسهيم 

به نسبت انجام خواهد شد.

  چرا »كگهر« به همه نرسيد؟ 
پيگيري هاي خبرنگار تعادل حاكي از ان اس��ت كه 
بيشترين مشكل از سوي سامانه معاملاتي »اكسير« 
كه توسط ش��ركت رايان هم افزا ارايه مي شود، بروز 
پيدا كرده اس��ت.  روزبه ش��ريعتي، مديرمعاملات 

كارگزاري اقتصادبيدار مي گويد: تمام مشكلاتي كه 
پيش مي آيد و به برخي از افراد س��هام عرضه اوليه 
نمي رسد، مربوط به سامانه معاملات نيست. هر چند 
در عرضه اخير مشكل س��امانه نيز به وجود آمد، اما 
مشكلات بسيار زياد ديگري نيز از سوي سهامداران 

ايجاد مي شود. 
وي افزود: در واقع مشكلات كاربران به اندازه سامانه 
معاملات اس��ت كه بس��ياري از س��فارش ها انجام 
نمي شود. بطور مثال بسياري از افراد، بيش از پولي 
كه در حساب خود دارند، سفارش ثبت مي كنند يا 
در ثانيه هاي آخر، س��فارش خريد را مي گذارند كه 

ممكن است سامانه آن را رد كند. 

  قول نمي دهيم امامشكل امروز تكرار نمي شود
بسياري از كاربران س��امانه اكسير كه روز گذشته با 

قطعي سيستم مواجه شدند، در تماس با پشتيباني 
شركت رايان هم افزا، به سمت ثبت سفارش با رايان 

همراه هدايت شدند. 
حميدرضا عبدالله پور، مديرعامل شركت رايان هم 
افزا نيز در گفت وگو با »تعادل« در خصوص مشكلات 
پيش آمده براي سامانه اكسير كه محصول اين شركت 
است، اظهار كرد: سامانه اكسير مشكلي نداشته، در 
واقع از ميان تعداد كارگزاران زيادي كه اين سامانه را 
براي معاملات آنلاين به مشتريان خود ارايه مي كنند 
و بيش از 60 كارگزاري را ش��امل مي شود، در كمتر 
از 3 كارگزاري مش��كلاتي ب��راي كدهاي معاملاتي 
براي ثبت س��فارش و اخذ سهام عرضه اوليه اخير به 
وجود آمد. در واقع طي اين عرضه به دليل آنكه تعداد 
كاربران فعال زياد بوده، اين مشكل پيش آمده است 
و در واقع مشكل سيس��تم در تعداد زياد كشف شد.  

وي افزود: همين امروز كه س��امانه اكسير قطع بود، 
 س��امانه موبايلي رايان هم افزا بر قرار بود. بسياري از 
كارگزاري ها نيز به صورت تلفني سفارش مشتريان 
را پذيرفته اند و از طريق نامك )سامانه خريد آنلاين 
گروهي( براي مشتريان خود خريداري كردند. به هر 
حال اكنون براي حل مشكلاتي كه امروز براي اكسير 
پيش آمد در حال بررسي و حل مشكلات هستيم كه 
اگر در عرضه هاي بعدي نيز با اين تعداد از اس��تقبال 
كاربران مواجه شديم، مشكلات مشابه پيش نيايد. 
هرچند هيچ س��رويس دهنده اي در دنيا نمي تواند 
تضمين دهد كه هيچگاه هيچ مشكلي پيش نمي آيد، 
 اما اشكالاتي كه امروز به وجود آمد، قطعا ديگر تكرار 

نخواهد شد. 

  نقايص »آي تي« ناگزير است 
از سوي ديگر محسن رحمتي، مديرعامل كارگزاري 
تدبيرگران فردا در گفت وگو با »تعادل« گفت: مشكل 
فني كه امروز براي رايان اتف��اق افتاد، 3 كارگزاري 
كه بيش��ترين حجم معاملات را داش��تند از جمله 
كارگزاري تدبيرگران را دچار مشكل كرد . البته امروز 
تعداد بيش از 4800 نفر از مشتريان كارگزاري اين 
مشكل را نداشتند و توانستند از اين عرضه بهره ببرند. 
وي در خصوص تعه��دات كارگزاري به كدهايي كه 
امروز موفق نش��دند از اين عرضه سهم ببرند، گفت: 
هم اكنون همكاران ما در كارگزاري در حال بررسي 
تعداد كدهايي هس��تند كه به هيچ راهي نتوانستند 
از اين عرضه بهره مند ش��وند. با توجه به تعدادي كه 
مشخص شود، راهي براي جبران بخشي از اين امتياز 
از دس��ت رفته، پيش روي اين افراد مي گذاريم . اين 
راه ممكن است اعطاي اعتبار به آنها يا تخفيف يا حتي 
حذف هزينه كارمزد معاملاتي باشد. به هر حال اكنون 
تعداد زيادي از اين سهامداران، مقدار زيادي از منافع 

را از دست دادند. 
اين كارگزار خاطرنشان كرد: نقايص آي تي همواره 
وجود دارد و براي بهبود زيرس��اخت هاي آي تي در 
يك سال اخير، س��رمايه گذاري زيادي انجام داديم. 
اگر آن زيرس��اخت ها نبود، همي��ن 4800 نفر هم 
نمي توانستند از اين عرضه بهره مند شوند. به هر حال 
اين چالش همواره در صنعت آي تي وجود دارد و فقط 
مختص به اين سامانه و كارگزاري تدبيرگران نيست. 

عرضه نفت در بورس با موفقيت پيش مي رود

توسعه بورس  به كمك ابزارهاي مالي

مديرعامل بورس انرژي ايران معتقد اس��ت كه بطور 
مش��خص و بر اس��اس مكاتبات و مق��ررات موجود 
راه اندازي بازار نفت خام مبتني بر توانمندي هاي ملي 
از 16 سال قبل يعني از برنامه سوم توسعه در دستور كار 
مسوولان و مقامات كشور قرار داشته است. به گزارش 
سنا، س��يد علي حس��يني تصريح كرد: بورس انرژي 
از ابتداي س��ال 13۹2 فعاليت خود را با عرضه ساير 
حامل هاي انرژي مانند فرآورده هاي ويژه پالايشگاهي 
نخس��ت بوس��يله پالايش��گاه بزرگ آغاز و به تدريج 
شركت هاي بخش خصوصي به جرگه عرضه كنندگان 
در اين حوزه ملحق و همينط��ور خريداران زيادي به 
م��رور كد معاملاتي درياف��ت و وارد فرآيند معاملات 
شدند. وي افزود: در حال حاضر خيلي از شركت هاي 
خارجي از اقصي نق��اط جهان از امريكاي ش��مالي، 
اروپاي غربي و كشورهاي آسيايي به خصوص ممالك 

همسايه در بورس انرژي ايران كدهاي معاملاتي داشته 
و از اين طريق توانس��تند حامل هاي انرژي مورد نياز 
خود را خريداري كنند. مدير عامل بورس انرژي ايران 
گفت: براي عرضه نفت خام به بورس يك بستر قانوني 
مستحكمي مورد نياز بود كه خوشبختانه اين بستر در 
بند )ح( ماده چهار قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه 
فراهم شد. وي تصريح كرد: دولت بر اساس اين قانون به 
صراحت مكلف شده كه عرضه نفت خام، ميعانات گازي 
و فرآورده هاي نفتي را در بورس انرژي ايران انجام دهد 
و همچنين در تقويت راه اندازي ابزارهاي مهندس��ي 
مالي مبتني بر حامل هاي انرژي ياري گر بورس باشد. 
حسيني با بيان اينكه سال گذشته براي نخستين بار 
اوراق سلف موازي اس��تاندارد مبتني بر نفت خام در 
بورس انرژي عرضه شد، اظهار داشت: اوراق مزبور هنوز 
سررسيد نشده و در حال معامله است. وي ضمن اشاره 

به اينكه در نهايت ششم آبان ماه سال جاري نخستين 
محمول��ه عرضه نفت خام س��بك صادراتي از طريق 
بورس انرژي ايران با موفقيت عملياتي شد، ابراز داشت: 
ناگفته نماند شايد در گذشته همكاران در وزارت نفت 
به اهمي��ت اين موضوع به خوبي واق��ف نبوده يا عزم 
راسخي در بخش��ي از بدنه وزارت نفت وجود نداشته 
است. مديرعامل بورس انرژي ايران افزود: خوشبختانه 
به قولي مصوبه ستاد هماهنگي امور اقتصادي و سران 
سه قوه همه را به خط كرد كه اين هدف بايد عملياتي 
شود. وي در ادامه يادآورشد: بطور كلي در دو مرحله 
عرضه نفت خام سبك در رينگ صادراتي بورس انرژي 
يعني ششم و بيستم آبان ماه سال جاري در مجموع 
۹80 هزار بشكه طلاي سياه مورد معامله قرار گرفت و 
خوشبختانه اين روند با موفقيت به سمت جلو در حال 

حركت است.

يك كارش��ناس بازار س��رمايه بر اين باور است كه 
توسعه بورس زير سقف ابزارهاي مالي بايد از جمله 
سياست هاي هميشگي بازار سرمايه باشد. به گزارش 
ايبن��ا، عليرضا كديور ب��ورس كالا را بهترين گزينه 
و بس��تر براي كش��ف بهينه قيمت كالاها دانست و 
گفت: كالاهايي كه در بورس كالا معامله مي شوند، 
ويژگي هاي مشخصي دارند؛ به اين ترتيب كه كالاها 
همگن هستند، نسبت به تقاضا، توليد قابل توجهي 
در سطح كشور وجود دارد و همچنين استانداردهاي 
مشخصي در خصوص كيفيت كالاها رعايت مي شود. 
در اين ش��رايط هم فروشنده موظف است محصول 
نهايي خود را با ويژگي هاي تعيين شده عرضه كند و 
هم خريدار اطمينان دارد كالايي را دريافت مي كند 
كه از اس��تاندارهاي مورد نظر بورس كالا برخوردار 
است. اين كارشناس بازار س��رمايه معتقد است كه 
بورس كالا به كشف بهينه قيمت ها كمك مي كند، 
بطوري كه در زمان معامله هم خريدار و هم فروشنده 
اطمينان دارند كالا ب��ا بهترين و واقعي ترين قيمت 
دادوستد شده است؛ همچنين امروز فضاي اقتصادي 
براي توس��عه ابزارهاي مش��تقه بورس كالا فراهم 
اس��ت بطوري كه در صورت گس��ترش اين ابزارها 

در بازاره��اي مختلف، ش��اهد افزايش نقش بورس 
كالا در مديريت ريس��ك فع��الان بازارهاي كالايي 

خواهيم بود.
كديور در ادامه افزود: بورس كالا به كشف بهينه قيمت ها 
كمك مي كند، به اي��ن ترتيب كه در زمان معامله هم 
خريدار و هم فروشنده اطمينان دارند كالا با بهترين و 
واقعي ترين قيمت داد و ستد شده است. وي با تاكيد بر 
اينكه بورس كالا بازاري با شرايط »برد-برد« براي دو 
طرف خريدار و فروشنده است، اظهار داشت: البته بطور 
طبيعي قيمت ها دايماً به دليل تغيير شرايط عرضه و 
تقاضا، قيمت هاي جهاني و ساير متغيرهاي تاثيرگذار 
در حال نوس��ان است، اما بورس كالا شرايطي را ايجاد 
مي كند كه عده اي به واسطه داشتن اطلاعات نهاني يا 

رانت نتوانند از قيمت ها سوءاستفاده كنند.

  لزوم توجه به مكانيسم بازار
اين كارشناس بازار س��رمايه به دوره هاي پُرتلاطم 
اقتصادي مانن��د ماه هاي اخير اش��اره كرد و گفت: 
موضوع مهم در خصوص مديريت و تنظيم بازارها، 
توجه به مكانيس��م بازار است بطوري كه هر زمان با 
هدف كنترل تورم و جلوگيري از افزايش هزينه هاي 

تمام شده شركت هاي توليدكننده، محدوديت هايي 
در قيمت گذاري كالاها اعمال شد، روند كشف واقعي 
قيمت ها مخدوش شد و شرايط در مسير بهبود قرار 
نگرفت. به گفته كديور، كشف قيمت آزادانه، عادلانه، 
واقعي و در شرايط رقابتي نكته مهمي است كه بايد 
بط��ور كامل در ب��ورس كالا اجرايي ش��ود و اعمال 
محدوديت هاي بيروني نمي تواند در مس��ير بهبود 

شرايط كارساز باشد.
اين كارشناس بازار س��رمايه توسعه ابزارهاي مالي 
به خصوص ابزارهاي مشتقه مبتني بر كالا را عامل 
توسعه و افزايش عمق معاملات كالاها عنوان كرد و 
گفت: امروز فضاي اقتصادي براي توسعه ابزارهاي 
مش��تقه بورس كالا فراهم است بطوري كه تاكنون 
برخي محص��ولات به اين حوزه وارد ش��ده اند و در 
صورت گسترش به كارگيري اين ابزارها در بازارهاي 
مختلف، شاهد افزايش نقش بورس كالا در مديريت 
ريس��ك فع��الان بازاره��اي كالايي خواهي��م بود. 
همچنين افزايش شمار كالاها در بازارهاي مشتقه، 
ابزار مفيدي براي صندوق هاي مبتني بر كالا خواهد 
بود كه به نظر مي رس��د بورس كالا همين مس��ير را 

براي رشد و توسعه انتخاب كرده است.
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رتبه بندي؛ معيار سنجش
توان مالي شركت ها

مديرعامل يك شركت رتبه بندي اعتباري، رتبه بندي 
را پيش نياز بسياري از تصميم گيري هاي كلان مالي 
دانست. محمدرضا عربي مزرعه شاهي گفت: بطور 
كلي اصلي ترين وظيفه موسس��ات رتبه بندي ارايه 
نشانه هايي اس��ت كه مشخص مي كند شركت ها از 
نظر توان مالي چه ميزان قابل اتكا و اطمينان هستند. 
به گزارش سنا، وي بيان كرد: رتبه اعلامي موسسات 
رتبه بندي، قابل اس��تفاده توس��ط تمام بانك ها و 
تامين كنندگان مالي اس��ت و عملا استانداردي كه 
بر اين موسس��ات حاكم اس��ت امكان تسري آن به 
حوزه هاي مختلف مالي را به خوبي فراهم مي كند. 
وي با اشاره به تاريخچه طرح موضوع رتبه بندي در 
بازار سرمايه كشور اظهار داشت: بيش از هفت سال 
است كه بحث موسسات رتبه بندي در سازمان بورس 
و اوراق بهادار مورد بررسي قرار دارد و قوانين و مقررات 
آن تدوين شده اس��ت؛ در نهايت هم دستورالعمل 
نظارت بر موسسات رتبه بندي توسط هيات مديره 
س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار مصوب ش��د. عربي 
مزرعه ش��اهي با بيان اينكه همزمان با اين فرآيند، 
مذاكراتي نيز با شركت هاي بين المللي براي تعيين 
ش��ريك خارجي صورت گرفت، توضيح داد: اولين 
مذاكرات ما از س��ه سال گذش��ته آغاز شد و پس از 
مشخص شدن شريك خارجي، درخواست تاسيس 
را به سازمان بورس داديم. خردادماه 13۹6 سازمان 
بورس با تاس��يس شركت رتبه بندي موافقت كرد و 
مجوز تاسيس را دريافت كرديم. مديرعامل شركت 
رتبه بندي اعتباري پارس كيان در خصوص اهميت 
ش��ركت هاي رتبه بندي در جهان ني��ز عنوان كرد: 
رتبه بندي تاريخچه اي 120 ساله در دنيا دارد و عملا 
پيش نياز بسياري از تصميم گيري هاي مالي است. در 
واقع، موسسات رتبه بندي امريكا به عنوان نخستين 
موسسات رتبه بندي در آغاز فعاليت خود توانستند 
با رتبه بندي اوراق قرضه شركتهاي فعال در ساخت 
راه آهن امريكا كمك كنند. عربي مزرعه شاهي ادامه 
داد: از آن به بعد، رتبه بندي اعتباري به نمادي براي 
اندازه گيري يا نش��ان دادن ميزان اعتبار شركت ها 
و توانمندي هاي مالي آنها تبديل ش��د. و اين بخش 
طي 100 سال گذشته در بسياري از كشورهايي كه 
اقتصاد توسعه يافته دارند، بسيار گسترش يافته است. 
وي خاطرنشان كرد: در كش��ور ما هم نياز به وجود 
موسسات رتبه بندي از سال ها قبل احساس مي شد 
كه خوشبختانه اين مهم با مصوبه سازمان بورس، پي 
گرفته شد و آغاز به فعاليت آنها كليد خورد. اصلي ترين 

وظيفه اين موسسات هم رتبه بندي اعتباري است.
وي با بيان اينكه رتبه بندي اعتباري سمبل و نشانه اي 
اس��ت كه س��اختار مالي و توانمندي يك ش��ركت 
براي بازپرداخت بدهي هايش را مشخص مي كند، 
اظهار داشت: بنابراين خدمتي كه توسط موسسات 
رتبه بندي انجام مي شود، يكي از مهم ترين معيارها 
براي تصميم گيري س��رمايه گذاران اس��ت. عربي 
مزرعه ش��اهي توضيح داد: در بخش صكوك و اوراق 
بدهي هم رتبه بندي مشخص مي كند كه اين اوراق در 
زمان سررسيد يا هنگام بازپرداخت سودهاي دوره اي 
خود چقدر قابليت اتكا دارند. در مجموع، اصلي ترين 
وظيفه موسسات رتبه بندي ارايه نشانه هايي است كه 
مشخص مي كند شركت ها تا چه ميزان قابل اتكا و 

اطمينان هستند. 
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 شركت بهره برداري
 را ه آهن شهري تهران و حومه

شركت بهره برداري راه آهن شهري تهران و حومه در نظر دارد مجوز بهره برداري تعدادي از غرفه ها و فضاهاي تجاري 
خود را از طريق برگزاري مزايده عمومي واگذار نمايد.

مبلغ سپردهموضوعرديف

تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از فضاهاي تجاري واقع در ايستگاه هاي علي آباد)2(و جوانمرد 1
348،000،000قصاب)2( به مساحت 186 مترمربع با كاربري ميوه و تره بار 

2
تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از پك فضاهاي تجاري به مساحت 6 مترمربع با كاربري 

فروش تجهيزات پزشكي )تست قند و فشار خون( واقع در ايستگاه هاي صادقيه ، امام خميني )ره( 
و زيرگذر تئاترشهر

108،000،000

تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از غرفه تجاري شماره 108 واقع در ايستگاه حسن آّباد به مساحت 3
5.5017،000،000 )پنج مميز پنجاه صدم(مترمربع با كاربري صنايع دستي و سوغات شهرستان 

تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از غرفه تجاري شماره 211 واقع در ايستگاه ارم سبز)سكوي خط 4( 4
27،000،000به مساحت 4 مترمربع با كاربري بوفه

ارائه مجوز بهره برداري از فضاهاي تجاري واقع در ايستگاه هاي نوبنياد و ميدان شهدا به مساحت 132 5
510،000،000مترمربع با كاربري بازارچه صنايع دستي و سوغات شهرستان ها

 تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از فضاي تجاري واقع در ايستگاه ارم سبز به مساحت 84 مترمربع6
480،000،000 با كاربري بازارچه صنايع دستي و سوغات شهرستان ها

 تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از فضاي تجاري واقع در ايستگاه راه آهن به مساحت102  مترمربع7
348،000،000 با كاربري بازارچه صنايع دستي و سوغات شهرستان ها 

تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از فضاي تجاري واقع در ايستگاه سهروردي به مساحت 25 مترمربع 8
126،000،000با كاربري بازارچه صنايع دستي و سوغات شهرستان ها 

 تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از فضاي تجاري واقع در ايستگاه شهيد كلاهدوز9
224،000،000 به مساحت 56 مترمربع با كاربري بازارچه صنايع دستي و سوغات شهرستان ها 

 تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از فضاي تجاري واقع در ايستگاه امام حسين )ع( 10
176،000،000به مساحت  40 مترمربع با كاربري بازارچه صنايع دستي و سوغات شهرستان ها 

لذا از اشخاص حقيقي و حقوقي دعوت مي گردد به منظور دريافت اوراق مزايده و كسب اطلاعات بيشتر با واريز مبلغ1،000،000 
ريال بابت اســـناد و پاكات مــخصوص مزايده به حــسـاب  جــاري700802749328 بانك شهر )شعبه امام خميني)ره( 
كد 264(  در وجه شـركت بهره  برداري راه آهن شـهري تهران وحومه تا سـاعت12:00 روز پنج شـنبه مورخ 1397/09/08 به 
نشاني:تهران-خيابان انقلاب اسلامي-تقاطع حافظ -شماره956- طبقه پنجم- مديريت امور قراردادها )مناقصات و مزايدات( 
مراجعه نمايند.تحويل اسناد مزايده تا پايان وقت اداري روز شنبه مورخ 1397/09/10 مي باشد. جهت كسب اطلاعات بيشتر به 

سايتhttp://metro.tehran.ir مراجعه شود.
 تاكيد مي گردد اسناد مزايده فقط بصورت حضوري و براي اشخاص حقوقي با ارايه معرفي نامه رسمي، كپي اساسنامه و 

آگهي آخرين تغييرات  روزنامه رسمي قابل دريافت است. 
  اين آگهي در روزنامه هاي كثيرالانتشـار  به چاپ رسـيده و هزينه آن به علاوه هزينه كارشناسي بر عهده برنده مزايده 

خواهد بود.

ديدگاه

بازار

گروه بورس| 
ش��اخص بورس و ارواق بهادار تهران در معاملات 
روز گذش��ته با ريزش 3 هزارو 175 واحدي همراه 
ش��د و در نهايت به رقم 178 ه��زارو 81۹ واحدي 

كاهش پيدا كرد.

 اين در حالي اس��ت كه ش��اخص كل فرابورس با 
كاهش بيش از 45 واحدي به رقم يك هزارو ۹11 
واحدي ريزش كرد. در همين حال، ش��اخص بازار 
اول با كاهش 23۹4 واحدي ب��ه رقم 132 هزار و 
855 واحد رس��يد و در مقابل شاخص بازار دوم با 

افت 6058 واحدي رقم 350 هزار و 804 واحد را 
به خود اختصاص داد.  علاوه بر اين،  ش��اخص كل 
هم  وزن با كاهش 238 واحدي، رقم 28 هزار و 305 
واحد را به ثبت رساند. افزون بر اين، شاخص سهام 
آزاد شناور نيز با كاهش 3255 واحدي، رقم 1۹0 

سقوط شاخص بورس و فرابورس
هزار و 887 واحد را تجربه ك��رد. در همين حال، مروري بر آمار معاملات ديروز نشان مي دهد

روز گذشته معاملات سهام در نماد معاملاتي گروه 
مديريت س��ر مايه گذاري اميد با 37 واحد، آسان 
پرداخت پرشين با 35 واحد و توسعه معادن روي 
ايران با 13 واحد افزايش بيشترين تأثيرمثبت را بر 
برآورد شاخص كل بورس به نام خود ثبت كردند. 
در مقاب��ل، معاملات س��هام در نم��اد معاملاتي 
ش��ركت هاي فولاد مباركه اصفه��ان 2۹۹واحد، 
معدن��ي و صنعتي گل گهر با 236 واحد و پالايش 

نفت بندر عباس با 21۹ واحد كاهش، بيش��ترين 
تاثيرمنف��ي را در محاس��به اين نماگ��ر به دوش 

كشيدند. 
بر اس��اس اين گزارش، ارزش كل معاملات ديروز 
بورس ته��ران در حالي به بي��ش از 720 ميليارد 
تومان نمايش داده شد كه ناشي از دست به دست 
شدن بيش از دو ميليارد و 44 ميليون سهم و اوراق 
مالي قاب��ل معامله طي 163 هزار و 766 نوبت داد 

و ستد بود.
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اخبار

بنگاه هاي اقتصادي به پيشواز 
تحريم ها نروند

ايرنا| دبيركل خانه صنعت، معدن و تجارت ايران 
گفت: بنگاه هاي اقتصادي و صاحبان واحدهاي 
صنعتي با تعديل نيرو و افزايش قيمت كالاهاي 
تولي��دي خود به پيش��واز تحريم ه��اي ايالات 
متحده امريكا نروند. سيد محمدرضا مرتضوي 
افزود: اخ��راج كارگ��ران از واحدهاي صنعتي و 
توليدي به دليل تحريم ها، بايد خط قرمز مديران 
نهادهاي اجرايي و فعالان اقتصادي كشور باشد. 
او خاطرنشان كرد: خانه صنعت، معدن و تجارت 
اي��ران همواره ب��ر رونق توليد و رفع مش��كلات 
معيشتي كارگران تاكيد كرده است و در شرايط 
جنگ اقتصادي بايد از اقشار آسيب پذير جامعه 
بيشتر مراقبت كرد. دبيركل خانه صنعت، معدن و 
تجارت ايران ادامه داد: با اتخاذ راهكارهاي متنوع 
مي توان از اين شرايط سخت به سلامت عبور كرد.

مرتضوي اضافه كرد: در س��ال گذش��ته بيش از 
450 هزار ش��غل در بنگاه هاي اقتصادي كشور 
ايجاد شد اما براي س��ال جاري به دليل شرايط 
موجود، انتظ��ار ايجاد اين تعداد ش��غل در اين 
بخش از اقتصاد كش��ور وجود ن��دارد. دبيركل 
خانه صنعت، معدن و تجارت ايران تصريح كرد: 
دولت اكنون در شرايط اقتصادي نامطلوبي قرار 
دارد و اكنون نهادهاي اجرايي براي رفع مشكل 
نقدينگي واحدهاي صنعتي و توليدي كشور اقدام 
چنداني نمي توانند انجام دهند. مرتضوي افزود: 
بايد بنگاه هاي اقتصادي كش��ور از رويكردهاي 
اجتماعي و سياسي فاصله بگيرند و تنها دغدغه 
اين قشر اثر گذار جامعه رفع مشكلات بنگاه هاي 

اقتصادي خود باشد. 

سرمايه واحدهاي صنعتي 
كاهش يافت

پايگاه خبري اتاق اصناف ايران| نايب رييس 
اتاق اصناف ايران اظهار كرد: يكي از مش��كلات 
افزايش نرخ ارز در كش��ور، كاهش سرمايه مردم 
اس��ت. جلال الدين محمد ش��كريه اضافه كرد: 
س��رمايه واحدهاي صنعت��ي در حالي كاهش 
يافته كه ۹ ميليون اش��تغال ايجاده كرده بودند. 
او با اش��اره به كاهش قدرت خريد مردم، افزود: 
بخش��نامه ها متناقض و ظالمان��ه حوزه اصناف 
موجب ش��ده تا اصناف روزبه روز متضرر شوند؛ 
همچنين راه اندازي فروشگاه هاي بزرگ اصناف 
را به ورطه نابودي كشانده كه اين مساله در كنار 
گسترش دست فروشي براي كشور يك معضل 
است. ش��كريه افزود: بايد ارزش افزوده برخي از 
كالاها در سبد خانوار كاهش پيدا كند تا در شرايط 
فعلي قدرت خريد مردم كمي افزايش پيدا كند. 

با وجود ثبات نسبي در بازار لوازم خانگي داخلي، واردات در اين بخش همچنان متأثر از نرخ ارز است

لوازم خانگي خارجي، همچنان در التهاب 
گروه تشكل ها|

بازار نابسامان ارز مدت هاس�ت كه بازار لوازم 
خانگي را متاثر كرده، طوري كه اغلب خريداران 
لوازم خانگي يا كالاي دلخواه خود را نمي يابند 
يا به دليل گراني از خريد منصرف مي شوند. از 
ديگر سو، با وجود آنكه بازار لوازم خانگي توليد 
داخل با افزايش قيمت و كاهش محصول روبرو 
است، اما بازار لوازم خانگي خارجي سازي ديگر 
كوك كرده است. اختلاف قيمت اين محصولات 
خارجي با نمونه توليدي آن در كشور به قدري 
بالا اس�ت كه دبير انجمن صنايع لوازم خانگي 
اي�ران مي گويد لوازم خانگي خارجي اساس�اً 
قيمت ندارند. با وجود اين، هر چند بازار لوازم 
خانگي هم اكنون در وضعيت بهتري نسبت به 
اوايل سال جاري به سر مي برد اما صنعت لوازم 

خانگي همچنان در ركود است.

افزايش نرخ ارز در نخستين روزهاي سال جاري باعث 
افزايش قيمت بس��ياري از كالاها در كشور شد. اين 
روند اما در بازار لوازم خانگي به ش��كل ديگري ورق 
خورد. افزايش قيمت كالا و لوازم خانگي مشكلاتي 
براي تامين مواد اوليه توليد كنندگان به وجود آورد و 
از آن سو، كالا در بازار كم شد. اين رويه تا جايي ادامه 
داشت كه موجب ركود در بازار لوازم خانگي و ناتواني 
در خريد از سوي مصرف كنندگان شد. حالا اما بازار 
لوازم خانگي وضعيت بهتري را نسبت به ابتداي سال 

سپري مي كند. 
دبير انجم��ن صنايع لوازم خانگي ايران با اش��اره به 
جديدترين وضعيت توليد ل��وازم خانگي و مباحث 
مربوط به فروش اين محصولات، مي گويد با شرايطي 
كه در بازار ارز پيش آمده، رشد قيمت ها غيرمنتظره 
بوده، ش��رايط توليد و بازار لوازم خانگي را با چالش 
ايجاد كرده و باعث شده تا توليدكنندگان در تامين 

مواد اوليه به مشكل بخورند.
حبيب الله انصاري، در نشس��تي خبري با اش��اره به 
اينكه ابتداي سال جاري افزايش ۹.۶ درصدي براي 
قيمت لوازم خانگي در نظر گرفته شد، گفت: اين رقم 
با واقعيت بازار فاصله بس��يار زيادي داشت و پس از 
آن برنامه اي توس��ط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مدنظر ق��رار گرفت تا در نهاي��ت قيمت ها در اواخر 
ش��هريورماه سال جاري به تعادل رسيده و طبق بند 
»ج« كارگروه تنظيم بازار، قيمت ها منطقي ش��د. او 
ادامه داد: در آن زمان كه هنوز قيمت ها افزايش پيدا 

نكرده بود، با كاهش ش��ديد توليد مواجه بوديم و در 
حوزه توليد لوازم خانگي ركود ش��ديدي ايجاد شد 
كه افزايش شديد قيمت ها را در بازار به دنبال داشت 
و علاوه بر اين، ش��اهد پديده احتكار توس��ط برخي 
سودجويان بوديم. اما در حال حاضر با منطقي شدن 
قيمت ها، ركود شديد توليد در لوازم خانگي نسبت به 
قبل بهتر شده است اما صنعت لوازم خانگي همچنان 

در ركود به سر مي برد.
دبير انجمن صنايع لوازم خانگي ايران اختلاف قيمت 
لوازم خانگي خارجي را ب��ا محصولات توليد داخل، 
بسيار بالا و قابل تامل دانست و گفت: توليدكنندگان 
لوازم خانگي سود متعادلي را براي محصولات خود 
در نظر مي گيرند كه به مراتب كمتر از آن چيزي است 
كه بايد اعمال شود، اما آنها ناگزير هستند با توجه به 
لزوم حفظ س��رمايه و گردش نقدينگي، محصولات 
خود با حداقل سود بفروش��ند. انصاري در خصوص 
قيمت بالاي لوازم خانگي خارجي و داخلي در بازار و 
كاهش قدرت خريد مردم، ادامه داد: توليدكنندگان 
داخلي با حداقل سود كالاي خود را عرضه مي كنند 
اما در مورد لوازم خانگي خارجي نه خودشان تعيين 
قيمت كرده اند و نه قيمت اين لوازم خانگي مشخص 
ش��ده و اختلاف بين كالاي داخلي و خارجي بسيار 

زياد و قابل تامل است.

  تمركز بر صادرات 
انصاري در بخش ديگري از سخنان خود گفت: نگاه 
در حوزه لوازم خانگي بايد صادرات محور باش��د، اما 
بايد بدانيم كه ريشه صادرات، توليد است و ابتدا بايد 
زمينه  توليد و بسترهاي لازم فراهم شود تا پس از آن 
به صادرات دس��ت يابيم. در مجموع، افزايش قيمت 
ارز براي صادرات مطلوب است اما اين مساله زماني 
رخ مي دهد كه توليدكننده از لحاظ تامين مواد اوليه 

نگراني نداشته باشد.
 به گزارش ايس��نا، دبير انجمن صنايع لوازم خانگي 
ايران در ادامه با اش��اره به ممنوعي��ت واردات لوازم 
خانگي از ابتداي سال جاري  جز در بخش مواد اوليه 
و قطعات، گفت: ممنوعيت واردات لوازم خانگي اتفاق 
خوبي بود. او همچني��ن در مورد وضعيت قيمت ارز 
در سامانه نيما، تاكيد كرد: بايد در سامانه نيما شاهد 
سرعت  بخش��يدن به تخصيص ارز باشيم و علاوه بر 
اين بررس��ي هاي لازم صورت گيرد ت��ا بدانند كدام 

صادركننده ارز خود را به كشور باز نگردانده است. 
او همچني��ن در مورد ميزان تولي��د لوازم خانگي در 

نيمه نخست سال جاري، گفت: در شش ماهه نخست 
سال جاري نس��بت به مدت مشابه سال قبل، ميزان 
توليد به شدت كاهش يافته است، هرچند كه پس از 
منطقي شدن قيمت ها شرايط مطلوب تر شده است. 
او خاطرنشان كرد: افزايش توليد، توسعه بازار، افزايش 
صادرات و خروج از ركود، از مهم ترين اهداف صنعت 
لوازم خانگي ايران است و بايد تاكيد كرد كه صنعت 
لوازم خانگي يكي از متنوع ترين صنايع كش��ور بوده 
و محصولات آن جزو لاينفك زندگي مردم به شمار 
مي روند. علاوه بر اين، صنعت لوازم خانگي از صنايع 
مهم بالادستي پتروشيمي، آلومينيوم، مس و فولاد 
اس��تفاده مي كند و از بخش هاي توس��عه دهنده به 

منظور رشد اقتصاد يك كشور به شمار مي آيد.
انصاري با بي��ان اينكه همزمان ب��ا افزايش نرخ ارز، 
تعدادي از توليدكنندگان لوازم خانگي براي واردات 
كالاهاي مورد نياز خود از دلار 4۲00 توماني استفاده 
كردند، گفت: البته بعد از اينكه اين پرونده ها به مرحله 
ترخيص كالا رسيد، بايد مابه التفاوت تا نرخ ۸۱00 
توماني پرداخت مي شد؛ بنابراين اين افزايش نرخ، ما 
را در واردات مواد اوليه با مشكلاتي مواجه ساخت. به 
گفته انصاري، اگر كشور نگاه صادرات محور داشته 
باش��د، بطور قطع افزايش ن��رخ دلار مي تواند منجر 
به افزايش صادرات ش��ود، ولي نكته اين اس��ت كه 
صادرات به مثابه درختي اس��ت كه ريش��ه در توليد 
دارد و ب��ر اين اس��اس، در محافلي كه با مس��وولان 
دولتي برگزار مي شود، همواره سخن از اين است كه 
بتوان ابتدا افزايش توليد كيفي داش��ت و سپس به 
صادرات انديش��يد؛ پس اگر سياست هاي نرخ ارز به 
گونه اي تدوين شود كه جانب توليد را نداشته باشد، 
اين افزايش نرخ بطور قطع منجر به افزايش صادرات 

هم نخواهد شد.

  رقابت پذيري لوازم خانگي
به گفت��ه انصاري، كيفيت و قيم��ت در حوزه رقابت 
خودنمايي مي كند؛ اين در حالي است كه بالا بودن 
نرخ تمام شده، آسيبي است كه خود را در بازارهاي 
صادراتي هم نش��ان مي دهد.  اين در حالي است كه 
بعضا در شش ماهه نخس��ت سال جاري، ۶0 درصد 
افزايش قيمت صورت گرفته است، ضمن اينكه هزينه 
دستمزدها را نيز بايد به آن اضافه كرد؛ در حالي كه به 
توليدكنندگان اجازه افزايش قيمت بيش از ۶ درصد 
را نداده بودند، پس اين دو نرخ با هم همخواني ندارد 

و به همين دليل كاهش معن��اداري در عرصه توليد 
در نيمه اول امسال رخ داده بود. او در اين مورد گفت: 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
در اواخر ش��هريورماه اجازه داده تا نرخ لوازم خانگي 
ب��ا افزايش مواجه ش��ود؛ بنابراين با منطقي ش��دن 
قيمت ها، توليد افزايش يافته است، اما در نيمه اول 
امس��ال، كاهش محسوس��ي در توليد لوازم خانگي 
داشتيم. دبير انجمن توليدكنندگان و صادركنندگان 
لوازم خانگي خاطرنشان كرد: امروز اگر قيمت لوازم 
خانگي در بازار افزايش يافته اس��ت، متاثر از افزايش 
قيمت مواد اوليه اس��ت؛ اين در حالي است كه ورود 
لوازم خانگي نيز از ابتداي امسال ممنوع است و همين 
امر اتفاق خوبي است كه فضا را براي تامين كنندگان 
داخل��ي فراهم مي آورد؛ بنابراي��ن اكنون هيچ گونه 
كمبود لوازم خانگي داخل��ي در بازار وجود ندارد. او 
اظهار ك��رد: هم اكنون حدود ۷0 تا ۷5 درصد از نياز 
بازار با لوازم خانگي داخلي تامين مي ش��ود، اين در 
حالي است كه روي برخي از اقلام لوازم خانگي، حتي 

يك قلم كالاي وارداتي هم نداريم. 
انصاري گفت: اس��تراتژي ما افزايش توليد، توسعه 
بازار، افزايش صادرات و خروج از ركود است، اين در 
حالي اس��ت كه هدف ما فروش نيست، بلكه تلاش 
داريم تا معرف��ي توانمندي هاي صنعت را داش��ته 
باشيم؛ به نحوي كه مردم با مقايسه كالاهاي داخلي 
و خارجي بتوانند تصميم درس��تي داشته باشند. او 
معتقد اس��ت كه افزايش توليد، منتج به توسعه بازار 
مي شود و اصولا ما تلاش داريم تا اين هدف را تحقق 
بخشيم، اين در حالي است كه صنعت لوازم خانگي 
يكي از متنوع ترين صنايع كشور است و حركت آن، 
بسياري از صنايع بالادستي و نيز مشاغل جانبي را به 

حركت درمي آورد.

در ديدار اعضاي هيات مديره انجمن ارگانيك ايران با هيات رييسه اتاق تهران مطرح شد
حمايت اتاق تهران از توسعه توليد محصولات ارگانيك

در راستاي ديدارهاي برنامه ريزي شده اتاق بازرگاني 
تهران با مديران تشكل هاي بخش خصوصي، اعضاي 
هيات مديره انجمن ارگانيك ايران مهمان نشس��ت 
اخي��ر هيات رييس��ه اتاق ته��ران بودن��د و گزارش 
مش��روحي از ش��كل گيري، تعداد اعض��ا، اهداف، 
برنامه ها و اقدامات انجام شده طي ۱۲ سال فعاليت 

اين انجمن را ارايه كردند. 
اعضاي هيات مديره انجمن، در اين ديدار ضمن تشكر 
و قدرداني از حمايت هاي اتاق تهران از اين تشكل، به 
طرح مشكلات پيش روي توليد و توزيع محصولات 
ارگانيك و تعرفه ب��الاي واردات مواد اوليه مورد نياز 
براي توليد محصولات ارگانيك با كيفيت پرداختند. 
ريي��س انجم��ن ارگاني��ك ايران ب��ا بي��ان اينكه 
بوروكراس��ي هاي اداري مانع بزرگي در مس��ير اخذ 
مجوزهاي لازم جهت س��رمايه گذاري ب��ه ويژه در 

زمينه توليد محصولات دارويي، آرايشي و بهداشتي 
ارگانيك ايجاد كرده است، خواستار آن شد كه دولت 
بودجه مناس��بي براي توليد محصولات ارگانيك در 

كشور و ترويج اين نوع محصولات اختصاص دهد. 
به گزارش پايگاه خبري اتاق تهران، رضا نوراني سپس 
به اقدامات انجام شده توسط انجمن ارگانيك ايران 
در زمينه برگزاري دوره ها و كارگاه هاي آموزش��ي از 
جمله كارگاه آبزيان، طيور و كارگاه گياهان دارويي 
براي آم��وزش و ترويج بخش ارگانيك، فعاليت هاي 
پژوهش��ي، برگزاري همايش ه��اي تخصصي براي 
آشنايي توليدكنندگان و صادركنندگان و همچنين 
برگ��زاري نمايش��گاه هاي مختل��ف ب��راي معرفي 
محص��ولات ارگانيك ب��ه آحاد جامعه اش��اره كرد.   
اعضاي هيات رييسه اتاق تهران نيز با اشاره به اينكه 
ميزان توجه مردم به محصولات ارگانيك روز به روز در 

حال افزايش است، انجمن ارگانيك را ايران نمونه اي 
بازر از فعاليت هاي استارت آپي موفق توصيف كردند. 
آنها همچنين حفظ انسجام در انجمن مذكور، توسعه 
ارتباطات مطلوب خارجي و برندسازي، تلاش براي 
بهب��ود وضعيت تولي��د محصولات غذايي س��الم و 
برخورد با تقلب در عرضه مواد غذايي غيرارگانيك با 

نام ارگانيك را خواستار شدند. 
نمايندگان بخش خصوصي در عين حال به اين نكته 
اش��اره كردند كه پارلمان بخش خصوصي از توسعه 
ارتباط با تش��كل ها اس��تقبال كرده و در چارچوب 
آيين نامه ه��اي مصوب، بط��ور كام��ل از برنامه ها و 
فعاليت هاي تشكل هاي اقتصادي بخش خصوصي 
حمايت مي كند. در پايان اين نشس��ت، اتاق تهران 
آمادگي خ��ود را براي حمايت ه��اي لازم از انجمن 

ارگانيك ايران اعلام كرد.

رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و قطر :
امريكا دقيقا سفره مردم را نشانه گرفته است

در حالي كه مقامات امريكايي ادعا مي كنند كه هدف 
تحريم ها، مردم ايران نيستند اما كارشناسان معتقدند 
كه تحريم ها دقيقا سفره مردم را هدف قرار داده و هيچ 
تفاوتي ميان بخش خصوصي و دولتي قائل نش��ده 
است. اگرچه مقامات امريكايي مكررا ادعا كرده اند كه 
تجارت غذا و دارو با ايران مشمول تحريم نيست در 
حالي كه تحريم هاي بانكي عملا فرآيند واردات همه 
كالاها از جمله غذا و دارو را تحت تاثير قرار داده است، 
اما درواقع اگرچ��ه روي كاغذ كلمه »غذا« و »دارو« 
تحريم نش��ده، اما در عمل فروشندگان خارجي اين 
كالاها نمي توانند پول خود را از واردكنندگان ايراني 
دريافت كنند و اين مس��اله باعث بروز مشكلاتي در 

واردات اين محصولات مي شود. 
پيش از اين مديركل دفتر برنامه ريزي تامين، توزيع، 
تنظيم بازار و ذخاير راهبردي وزارت جهاد كشاورزي 
با بيان اينكه اتفاقا هدف تحريم هاي امريكا غذا و دارو 

است، اظهار كرده بود كه » مقامات امريكايي مدام در 
بوق و كرنا مي كنند كه غذا و دارو مشمول تحريم ها 
نيس��ت، اما از طرف ديگ��ر از روش هايي اس��تفاده 
مي كنند كه واردات كالا از جمله محصولات غذايي و 

دارويي را براي ايران دشوار مي كند«.
در اين رابطه رييس اتاق مش��ترك بازرگاني ايران و 
قطر در گفت وگو با ايس��نا، اظه��ار كرد: تحريم هاي 
امريكا عليه ايران دقيقا سفره مردم را هدف قرار داده 
اس��ت و هيچ تفاوتي بين بخش خصوصي و دولتي 
قائل نشده و بيشترين فشار را هم به بخش خصوصي 
و مواردي كه مرتبط با معيش��ت مردم اس��ت، وارد 

مي كند. 
عدنان موسي پور افزود: بنابراين ادعاي اينكه تحريم ها 
براي مردم نيستند، كاملا كذب است. در حال حاضر 
عمده فش��ارهاي اقتصادي ما ناش��ي از تحريم ها و 
استمرار تحريم ها در ساليان گذشته است؛ بنابراين 

حرف اساسي و خواسته اصلي فعالان اقتصادي اين 
است كه در اين شرايط، فرصت هايي در داخل ايجاد 

شود تا بتوان از بحران ها عبور كرد. 
اين عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران با تاكيد 
بر اينكه بخش خصوصي آمادگي براي بهبود شرايط را 
دارد، اظهار كرد: فعالان بخش خصوصي با هر سختي 
كه وجود دارد، مي توانند از فرصت ها استفاده كرده و 
از توانايي خود براي عبور از بحران ها استفاده كنند. 
اما اين مه��م در صورتي تحقق مي يابد كه ش��رايط 
در داخل تسهيل ش��ده و بند از دست و پاي فعالان 
اقتصادي خصوصي باز شود. موسي پور تصريح كرد: 
زماني كه بحث صادرات پيش مي آيد و ما به ش��دت 
طرفدار افزايش صادرات هستيم، به اين خاطر است 
كه در پش��ت صادرات توليد نيز وجود دارد. بنابراين 
با افزايش صادرات چرخه توليد نيز بيشتر به گردش 

آمده و شرايط اقتصادي را بهبود مي بخشد.

  دبير انجمن صنايع ل�وازم خانگي ايران 
اختلاف قيم�ت لوازم خانگ�ي خارجي را با 
محصولات توليد داخل، بسيار بالا و قابل تامل 
دانست و گفت: توليدكنندگان لوازم خانگي 
سود متعادلي را براي محصولات خود در نظر 
مي گيرن�د كه به مراتب كمت�ر از آن چيزي 
اس�ت كه بايد اعمال ش�ود، اما آنها ناگزير 
هس�تند با توجه ب�ه لزوم حفظ س�رمايه و 
گردش نقدينگي، محصولات خود با حداقل 
سود بفروش�ند. انصاري در خصوص قيمت 
ب�الاي لوازم خانگ�ي خارج�ي و داخلي در 
بازار و كاهش قدرت خريد مردم، ادامه داد: 
توليدكنندگان داخلي با حداقل سود كالاي 
خود را عرض�ه مي كنند اما در م�ورد لوازم 
خانگي خارجي نه خودش�ان تعيين قيمت 
كرده اند و نه قيمت اين لوازم خانگي مشخص 
شده و اختلاف بين كالاي داخلي و خارجي 

بسيار زياد و قابل تامل است.

برش



7 جهان

سازمان»سيا«هم»بنسلمان«رامسوولقتلخاشقجيميداند

پكن:ابتكار»يككمربند،يكجاده«تلهنيست

آمر پيدا شد

اجلاس اپك در سايه جنگ تجاري امريكا و چين

گروه جهان|
رس��انه هاي امريكايي از نتيجه تحقيقاتي در س��ازمان 
س��يا خبر داده اند كه بر اساس آن مسووليت قتل جمال 
خاشقجي برعهده محمد بن سلمان شاهزاده عربستان 
سعودي، اس��ت. در اين تحقيقات مشخص شده فرمان 
قتل اين خبرنگار منتقد از سوي شخص بن سلمان صادر 
شده است. اين نخستين بار است كه يك نهاد اطلاعاتي 
امريكا بطور رس��مي وليعهد عربس��تان را مسوول قتل 
خاش��قجي مي داند. نتيجه اين گزارش چالشي جدي 
براي دولت دونالد ترامپ است كه تلاش دارد تا از روابط با 

رياض حمايت كند. 
خبر دست داش��تن محمد بن س��لمان در پرونده قتل 
جمال خاش��قجي ابتدا از سوي روزنامه واشنگتن پست 
منتش��ر شد. گفته ش��ده، سازمان س��يا پس از بررسي 
شواهد و مدارك به دست آمده از طريق تركيه و ارزيابي 
تماس تلفني خالد بن سلمان برادر شاهزاده عربستان، با 
خاشقجي به اين نتيجه رسيده است. سخنگوي سفارت 
عربستان در واشنگتن اما در بيانيه اي اين ادعا را نادرست 

و كذب توصيف كرده و بي اساس خوانده است.
رسانه هاي امريكا گزارش داده اند، خالد بن سلمان سفير 
عربس��تان در امريكا در اين تماس تلفني به خاشقجي 
گفته ب��راي درياف��ت مدارك م��ورد نياز خ��ود بايد به 
كنسولگري عربستان سعودي در استانبول مراجعه كند. 
واشنگتن پست نوشته، خالد بن سلمان به خاشقجي گفته 
خطري او را تهديد نمي كند. اخبار منتشر شده حكايت از 
آن دارند كه خالد بن سلمان به دستور برادر خود، محمد 

بن سلمان، با خاشقجي تماس گرفته است.
سي ان ان نوشته، هنوز روشن نيست كه آيا خالد بن سلمان 
سفير عربستان در امريكا، نيز از برنامه قتل خاشقجي مطلع 
بوده يا صرفا به درخواست برادر خود وظيفه تماس با اين 
خبرنگار منتقد را برعهده داشته است. خالد بن سلمان 
در يك پست توييتري مدعي شده با خاشقجي تماسي 
تلفني نداشته و به او توصيه نكرده براي گرفتن مدارك 
مورد نياز خود به كنس��ولگري عربس��تان در استانبول 
مراجعه كند. اطلاعات و نتايج تحقيقات سازمان سيا در 
اختيار مقامات دولت امريكا نيز قرار گرفته است. بر اساس 
گزارش منتشر شده، مقام هاي دولت امريكا در سازمان 

سيا نيز ترديد چنداني درباره صحت اين گزارش ندارند. 
روزنامه وال اس��تريت ژورنال نيز گزارش��ي درباره نتايج 
تحقيقات سازمان سيا منتشر كرده و به نقل از منبع آگاه 
نوشته، قتل خاشقجي بدون مشاركت محمد بن سلمان 

ممكن نبوده است. 
نتيجه گيري س��يا خ��لاف ادعاهاي دولت عربس��تان 
اس��ت كه هم��واره هرگونه دخالت وليعهد عربس��تان 
در قتل خاشقجي را رد كرده اس��ت. به اعتقاد ناظران، 
اين نتيجه گيري كه دقيق ترين ارزيابي انجام ش��ده از 
سوي امريكا در پرونده قتل جمال خاشقجي محسوب 
مي ش��ود، تلاش هاي دونالد ترام��پ رييس جمهوري 
امريكا را ب��راي حفظ روابط با متح��د كليدي خود در 

منطقه خليج فارس را وارد مرحله پيچيده  اي مي كند.
ترامپ بارها با تاكيد بر روابط راهبردي واشنگتن و رياض 
اعلام كرده حاضر نيس��ت فروش گس��ترده تسليحات 
نظامي امريكا به عربستان را متوقف كند. با اين حال در 
پي تشديد فش��ارها، دولت امريكا از وضع تحريم هايي 
عليه ۱۷ ش��هروند سعودي كه در قتل خاشقجي نقش 
داش��ته اند خبر داد. با وجود اين بسياري از قانونگذاران 
امريكا وضع اين تحريم ها را كافي نمي دانند و معتقدند 
كه واش��نگتن بايد در اين پرونده موضع سخت تري در 
قبال عربس��تان اتخاذ كند. با انتشار گزارش يافته هاي 
جديد سيا در اين پرونده، موضع اين قانونگذاران احتمالا 
تقويت خواهد شد. جمال خاشقجي روزنامه نگار منتقد 

حكومت سعودي و سياست هاي وليعهد اين كشور، دوم 
اكتبر وارد كنسولگري عربستان در استانبول تركيه شد 

و در آنجا به قتل رسيد. 
اگرچه عربس��تان در نهايت موضوع مرگ خاشقجي در 
داخل ساختمان كنسولگري و قطعه قطعه كردن بدن وي 
را پذيرفت اما سخنگوي دادستاني اين كشور مدعي شده 
ماموران اعزامي به كنسولگري عربستان در تركيه كوشش 
كرده اند با بحث حضوري خاشقجي را متقاعد كنند كه به 
كشورش عربس��تان بازگردد. با اين حال روزنامه حريت 
نزديك به دولت تركيه در مقاله اي تصريح كرده مقام هاي 
ترك نوارصوتي فاش نشده اي در اختيار دارند كه با سخنان 
دادستاني عربستان درباره نحوه قتل همخواني ندارد. در 

اين مطالب آمده، در نوار صوتي  كه آنكارا از گفت وگوهاي 
خاشقجي و ماموران كنسولگري در اختيار دارد هيچ گونه 
بحثي براي متقاعد كردن روزنامه نگار در جهت بازگشت 

به عربستان صورت نگرفته است.
عبدالقادر سلوي در سرمقاله خود تصريح كرده براساس 
اسناد صوتي موجود خاش��قجي تحت تاثير مواد مخدر 
قرار نداشته، بلكه بطور مستقيم با استفاده از يك طناب يا 
كيسه پلاستيكي خفته شده است. اين روزنامه نگار ترك 
همچنين به نوارصوتي ۱۵ دقيقه اي ديگري اشاره مي كند 
كه براساس آن از گفت وگوي صورت گرفته نشان مي دهد 
كه جنايت آگاهانه و بطور عمد و با برنامه ريزي انجام گرفته 
است. به نوشته سلوي در اين نوار ۱۵دقيقه  اي از مكالمات 
ضبط شده نش��ان مي دهد كه چگونه ماموران سعودي 
درباره مراحل اجراي طرح قتل و وظايف مشخص هر يك 
از ماموران گفت وگو مي كنند. مقام هاي ترك بر اين باورند 
كه براساس اسناد محمد بن سلمان وليعهد و رييس دولت 

عربستان از پيش در جريان قتل بوده است. 
نيويورك تايمز در واكنش به بيانيه دادستاني عربستان 
نوش��ته: »در هفته هاي نخس��ت از زمان ناپديد ش��دن 
خاشقجي، عربستان اين مس��اله را رد مي كرد اما بعدا با 
فشارهاي بين المللي پرده از راز برداشته شد و رياض به 
قتل خاشقجي اعتراف كرد اما روايت هاي گوناگون از اين 
مساله باعث سردرگمي زيادي شده است. آيا جديدترين 
روايت، باعث مي شود تا بقاياي جسد خاشقجي نمايان 
شود. به نظر نمي رسد كه تركيه خريدار اين روايت جديد 
باشد و به دنبال اعمال فشار بر رياض است. در اين ميان 
امريكا در شرايطي بر حمايت از عربستان تاكيد دارد كه 
زمامداري محمد بن س��لمان تاكنون باعث بروز مسائل 
زيادي شده از جمله جنگ يمن، محاصره قطر و بازداشت 
سعد حريري نخست وزير لبنان شده است. با وجود تمامي 
اين سوءرفتارها، وليعهد عربستان هنوز هم مورد علاقه 
ترامپ و جرد كوشنر اس��ت. اما دولت امريكا حالا ديگر 
بايد از قدرت نفوذ خود استفاده كرده و خواستار افشاي 
حقيقت درباره چگونگي كشته شدن خاشقجي، پايان 
جنگ يمن، احياي رواب��ط با قطر، با ثبات كردن قيمت 
نفت و احتمالا جايگزين كردن اين وليعهد با فردي كمتر 

تحريك كننده شود.«

گروه جهان| طلا تسليمي|
 ايالات متح��ده و چين در اجلاس هم��كاري اقتصادي 
آسيا و اقيانوسيه )اپِك(، بر سر تجارت، سرمايه گذاري و 
امنيت منطقه اي در برابر يكديگر جبهه گرفتند. با تشديد 
ش��دن مناقشات، به نظر مي رس��د كه بخت زيادي براي 
حصول توافق بين اقتصادهاي اول و دوم وجود نداش��ته 
باشد. شي جين پينگ رييس جمهوري چين درباره سايه 
حمايت گرايي و يك جانبه گرايي بر سر رشد جهاني هشدار 
داده و مايك پنس معاون رييس جمهوري امريكا هم در 
اظهاراتي در پايتخت پاپوا گينه نو گفته تا زماني كه چين 
مسير خود را تغيير ندهد، امريكا به اعمال تعرفه بر كالاهاي 

وارداتي از اين كشور ادامه خواهد داد. 
به نوشته رويترز، يك ديپلمات درگير در مذاكرات رهبران 
اپك درباره اعلاميه نهايي اين س��ازمان ضمن اش��اره به 
بن بست بين دو اقتصاد بزرگ جهان، به اين مساله اشاره 
كرد كه تجارت مساله چالش  برانگيز در گفت وگوها بوده 
و كش��ور ميزبان براي يافتن زباني قابل قبول براي همه 

طرفين، مشكلات زيادي داشته است.
مايك پنس بطور مستقيم برنامه كمربند و جاده چين را 
هدف گرفته و گفته كشورها نبايد زير بار قرض بروند و بر سر 
تماميت ارضي خود معامله و مصالحه كنند. اين در حالي 
بوده كه چين سعي داشته در نشست اپك توجه كشورهاي 
منطقه اقيانوس آرام را به اين ابتكارعمل جلب كند. مايك 
پنس در سخنراني در اجلاس مديران عامل شركت هاي 
اپك كه پيش درآمد نشست رسمي رهبران كشورهاي 

عضو اين سازمان اقتصادي به ش��مار مي رود، گفت: »ما 
)همچون چين( كمربندهاي منقبض كننده يا جاده هاي 
يك طرفه پيشنهاد نمي دهيم.« نيروهاي سنتي قدرتمند 
در منطقه يعني استراليا و ايالات متحده تلاش هاي چين 
براي به دست آوردن دوس��تاني در منطقه غني از منابع 

اقيانوس آرام را با احتياط زيرنظر گرفته اند.
دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا و ولاديمير پوتين 
همتاي روس او در نشس��ت اپك ش��ركت نمي كنند. اما 
شي جين پينگ براي شركت در اجلاس به پاپوا گينه نو 
سفر كرده و با مقامات اين كشور جشن گرفته و فرصتي 
براي جلب حمايت از ابتكارعمل »كمربند و جاده« يافته 
كه همين مساله نگراني غربي ها را برانگيخته است. شي 
جين پينگ كه قبل از پنس در نشست مديران عامل اپك 
س��خنراني كرد، گفت كه هيچ دستوركار ژئوپوليتيكي 
پشت پروژه كمربند و جاده نيست. رييس جمهوري چين 
اين پروژه را در سال 20۱3 با هدف تقويت شبكه ارتباطات 
زميني و دريايي بين جنوب شرق آسيا، خاورميانه، اروپا و 
آفريقا معرفي كرده است. او گفت: »هيچ كسي از اين پروژه 
بيرون نگه داشته نشده است. اين يك باشگاه خاص نيست 
كه درهاي آن به روي غيرعضوها بس��ته باشد. آنطور كه 
برخي بر آن نام نهاده اند، تله اي براي به دام انداختن آنهايي 

است كه عضو مي شوند هم نيست.«
نگراني هايي وجود داش��ته مبني بر اينكه كش��ورهاي 
كوچك ترين ك��ه با پروژه ه��اي زيرس��اختي مرتبط با 
ابتكارعمل كمربند و جاده مش��اركت مي كنند، زير بار 

بدهي سنگين به چين مي مانند كه توانايي پرداخت آن 
را نخواهند داشت. پنس هم در سخنراني خود بر همين 
مساله تاكيد كرده اس��ت: »بدهي هاي خارجي اي را كه 
مي تواند تماميت ارضي ش��ما را به خطر بياندازد، قبول 
نكنيد. از استقلال خود محافظت كنيد و درست همانند 
امريكا، كشور خود را در اولويت قرار دهيد.« اشاره پنس به 

شعار »اول امريكا«ي دولت ترامپ است. 
سريلانكا در ماه دسامبر گذشته به عنوان بخشي از برنامه 
تبديل بدهي هاي ش��ش ميليارد دلاري خود به چين به 
اوراق قرضه، فعاليت هاي تجاري در بندر مهم هامبانتوتا 

در جنوب اين كشور را به يك شركت چيني واگذار كرد.
مقام استراليايي حاضر در پاپوا گينه نو هم بلافاصله پس 
از سخنراني پنس گفت كه كشورش به نوعي همكاري با 
ايالات متحده و ژاپن مي پيوندد كه مي تواند به كشورهاي 
منطقه در توسعه اولويت هاي زيرساختي كمك كند و اين 
همكاري جايگزيني محتمل براي ابتكارعمل كمربند و 

جاده چين به شمار مي  آيد.
بطور كلي مساله حفظ وضعيت موجود در ارتباط با جهاني 
شدن يا درخواس��ت براي تغييراتي جدي در نظام هاي 
تجاري يكي از مس��ائل مورد مناقش��ه بين اعضاي اپك 
بود. ماهاتير محمد نخس��ت وزير مالزي، هشدار داد كه 
جهاني سازي سبب مي ش��ود كه برخي عقب تر بمانند و 
بدين ترتيب، نابرابري را افزايش مي دهد. اسكات موريسون 
نخست وزير استراليا اما در دفاع از تجارت آزاد برآمد و گفت 
از سال ۱99۱ به دليل مش��اغل و كالاهاي ارزان تري كه 

تجارت آزاد به ارمغان آورده است، يك ميليارد نفر از فقر 
شديد رهايي يافته اند.

ش��ي جين پينگ در نشس��ت مدي��ران عام��ل اپك به 
هيات هاي ش��ركت كننده گفت سايه »حمايت گرايي و 
يك جانبه گرايي« بر رشد جهاني افتاده است و ايجاد موانع و 
قطع روابط اقداماتي ناشي از كوته بيني و محكوم به شكست 
هستند. اما پنس به وضوح بيان كرد كه ايالات متحده قصد 
عقب نشيني ندارد و حتي ممكن است تعرفه هاي گمركي 
بر كالاهاي وارداتي از چين ب��ه ارزش كلي 2۵0ميليارد 
دلار را به دو برابر افزايش دهد. او گفت: »تا زماني كه چين 
مسير خود را تغيير ندهد، ايالات متحده مسيرش را تغيير 

نخواهد داد.«
دونالد ترامپ و ش��ي جين پينگ قرار است در اواخر ماه 
جاري ميلادي در حاش��يه نشست گروه20 در آرژانتين 
ديدار كنند و اميدوار هس��تند ك��ه بتوانند به تنش هاي 

تجاري خاتمه دهن��د. ترامپ، چين را براي كاهش مازاد 
تجاري خود با امريكا و تغييرات گسترده در سياست هاي 
تج��اري از جمله در زمينه هاي انتق��ال فناوري و كمك  
هزينه هاي دولتي به صنايع پيشرفته، تحت فشار گذاشته 
است. چين اين مساله را كه شركت هاي امريكايي مجبور 
به انتق��ال فناوري خود هس��تند، رد و از سياس��ت هاي 
خود در زمينه هاي صنعتي به عنوان تلاشي براي حفظ 
رش��د اقتصادي حمايت كرده اس��ت. سباستين پينه را 
رييس جمهوري ش��يلي كه ميزبان نشست سال آينده 
اپ��ك خواهد بود، از دو قدرت اقتصادي جهان خواس��ته 
تا هرچه س��ريع تر راه حلي براي مشكلات خود بيابند. او 
گفت: »اين فرصت بسيار خوبي است تا از ايالات متحده و 
چين بخواهيم راه هايي براي پايان دادن به جنگ تعرفه اي 
و تجاري خود كه به نفع هيچ كسي نيست، تلاش كنند. 

لازم است كه هر دو كشور مسير خود را تغيير دهند.«
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برگزاري مذاكرات صلح يمن 
در سوئد

گروه جهان| سازمان ملل متحد اعلام كرده بزودي 
در سوئد مذاكرات صلحي ميان طرف هاي درگير در 
جنگ يمن برگزار مي كند. به گزارش بي بي س��ي، 
مارتين گريفيث نماينده ويژه س��ازمان ملل متحد 
در يمن گفته دولت يمن كه از حمايت عربس��تان 
برخوردار اس��ت و مخالفان مسلح آن نشان داده اند 
كه براي رسيدن به يك راه حل سياسي و پايان دادن 
به جنگ علاقه مند هستند. گريفيث گفته دو طرف 
به او اطمينان داده اند كه به شركت در اين مذاكرات 
متعهدند. او افزود ب��راي نهايي كردن مقدمات اين 
مذاكرات هفته آينده به صنعا پايتخت يمن س��فر 
مي كند. هن��وز تاريخي براي انج��ام اين مذاكرات 

مشخص نشده است.
در همين حال سفير بريتانيا در سازمان ملل متحد 
خبر داده دوشنبه پيش نويس قطعنامه پيشنهادي 
كش��ورش براي آتش بس در يمن و امدادرساني به 
شهروندان جنگ زده آن در شوراي امنيت سازمان 
ملل متحد مطرح مي شود. جرمي هانت وزير خارجه 
بريتانيا اخيرا براي گفت وگو درباره اين قطعنامه به 
رياض سفر كرده است. با اين همه شبكه سي ان ان 
به نق��ل از چندين مقام خبر داده اس��ت كه محمد 
بن سلمان وليعهد عربستان در ديدار با هانت به شدت 
از محتواي اين قطعنامه انتقاد كرده و تغيير جدي 
قطعنامه يا حتي مطرح نكردن آن را خواستار شده 
اس��ت. اما وزير خارجه بريتانيا ب��ه وضوح گفته كه 
درباره اين موضوع با وزراي خارجه امريكا و فرانسه 
مشورت كرده و خواسته رهبران غربي از عربستان 

مشخص است.
در همين حال، معاون حقوق بشر سازمان ملل متحد 
درباره »نفوذ عربس��تان« بر برخي اعضاي شوراي 
امنيت اين سازمان هشدار داده و گفته اين موضوع به 
يك مشكل جدي تبديل شده است. اكشايا كوماردر 
ادامه از سكوت ممتد شوراي امنيت در زمينه بحران 
انساني در يمن انتقاد كرده و گفته درخواست هاي 
مبهم از طرف هاي جنگ براي بهبود رفتارشان در 
اين مقطع بي فايده است. به گفته او، هر قطعنامه اي 
كه نام ائتلاف عربستان سعودي را به صراحت نياورد 
و به نقش آن در ويراني يمن اشاره نكند، تاثير لازم را 

بر رياض نخواهد گذاشت.
مدير برنامه جهاني غذا جمعه در بازگشت از سفري 
سه روزه به يمن گفت كه اين كشور در آستانه مرگ 

از گرسنگي قرار دارد. 

انتقاد اربيل از اقدامات 
خودسرانه »پ ك ك« 

س��خنگوي دولت اقليم كردستان عراق با انتقاد 
از ادامه حضور نيروهاي پ ك ك در اين منطقه 
گفته اين گروه توجهي به خواس��ته هاي اربيل 
ندارد و خودسرانه عمل مي كند. به گزارش ايرنا، 
صفين ديزايي گفته پ ك ك از داخل كردستان 
عراق به تركيه تردد دارد و دست به عمليات نظامي 
مي زند و پس از عمليات به داخل كردستان عراق 

بازمي گردد. 

 سفر رييس جمهوري عراق
به عربستان

رييس جمهوري عراق يك ش��نبه )امروز( در ادامه 
سفرهاي منطقه اي خود به عربس��تان مي رود. به 
گزارش ايس��نا، برهم صالح رييس جمهوري عراق 
كه اخيرا به اردن، كويت و امارات س��فر كرده، امروز 
به عربستان سفر  و درباره تقويت روابط و همكاري 

اقتصادي صحبت كرد. او شنبه به تهران آمده بود.

 بازداشت فعالان مدني
حقوق بشر در تركيه

پليس تركيه پنج سال پس از اعتراض هاي پارك 
گزي استانبول، حملات به دشمنان كشور را آغاز 
كرده اس��ت. به گزارش دويچه وله، بسياري از 
نمايندگان سازمان آنادولو كولتور كه با انستيتو 
گوته آلمان همكاري مي كند بازداشت شده اند. 
بس��ياري از اهالي فرهنگ و فعالان حقوق بشر 
در تركيه به دليل حمايت از اعتراض هاي 20۱3 
در اين كشور بازداشت شده اند. چند دانشمند و 
محقق نيز دستگير شده اند. اينها افرادي هستند 
كه از نظام قضاي��ي و حقوق مدني تركيه انتقاد 

كرده بودند. 

 تهديد گرسنگي حاد 
در افغانستان 

بيش از سه ميليون و ۵00هزار نفر در افغانستان 
در مع��رض خط��ر قحطي هس��تند. به گزارش 
خبرگزاري آلمان، برنامه جهاني غذاي سازمان 
ملل اع��لام كرده مهم ترين دلي��ل اين وضعيت 
خشكسالي است. در ماه هاي گذشته در دست كم 
20 ولايت از 3۴ ولايت افغانستان باران نباريده 
است. س��اكنان مناطق جنوب ش��رقي بيش از 
همه از پيامدهاي خشكسالي و جنگ در عذاب 
هستند. در حال حاضر حدود 200 هزار تن از آنان 

خانه هاي خود را رها كرده و آواره شده اند. 

 تاكيد موگريني
بر همكاري با بغداد 

مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا در تماس 
تلفني  با نخست وزير عراق بر حمايت اين اتحاديه 
از عراق و دولت عبدالمهدي تاكيد كرده اس��ت. 
به گزارش النشره، دفتر عادل عبدالمهدي اعلام 
كرده فدريكا موگريني در تماس با عبدالمهدي 
تاكيد كرده اتحاديه اروپا از شخص عبدالمهدي و 
كابينه وي حمايت مي كند و همكاري با عراق از 

اولويت هاي مهم اين اتحاديه است.

گ�روه جهان|بنيامي��ن نتانياه��و نخس��ت وزير 
رژيم صهيونيستي ساقط شدن دولت راستگراي خود 
را تكرار يك اش��تباه تاريخي خوانده است. به گزارش 
آسوشيتدپرس، نتانياهو از رهبران احزاب باقي مانده 
در ائتلاف دولتش خواس��ته از درخواس��ت برگزاري 
انتخابات پيش از موعد منصرف شوند. بيانيه بنيامين 
نتانياهو پس از آن منتشر شد كه رسانه هاي اسراييلي از 
تقويت احتمال برگزاري انتخابات پارلماني زودهنگام، 
در ادامه بحران سياسي دولت و شكست ديدار نتانياهو 
با نفتالي بنت رهبر حزب »بيت يهودي« خبر دادند. 
بنت در ديدار با نتانياهو خواسته بود كه پست وزارت 
جنگ، در پي استعفاي آويگدور ليبرمن، به او داده شود.
روزنام��ه يديعوت آحرون��وت نوش��ته، نتانياهو اين 
درخواس��ت را رد ك��رده و حزب بيت يهودي پاس��خ 
رد نتانياهو را شكس��ت ديدار ميان رهبر اين حزب با 
نخست وزير و رفتن به سوي انتخابات زودهنگام تلقي 

كرده است. 
در حالي كه حزب بيت يهودي اعلام كرده سران احزاب 
هم پيمان با دولت يك ش��نبه )امروز( موعد انتخابات 
را تعيي��ن مي كنند، بيانيه دفتر نخس��ت وزيري ابراز 
اميدواري كرده كه اين سياستمداران متقاعد شوند كه 
يك اشتباه تاريخي را تكرار نكنند. بحران سياسي دولت 
نتانياهو پس از آن تشديد شد كه موشه كاخلون و رباي 
آريه درعي، رهبران دو حزب همپيمان با دولت، پس از 
استعفاي آويگدور ليبرمن، بر لزوم برگزاري انتخابات 

در اولين فرصت اصرار كرده اند. 

گروه جهان| اتحاديه اروپا و فرانسه خواستار اعمال 
اصلاحات زيربنايی در ساختار سازمان تجارت جهانی 
شدند. به گزارش يورونيوز، نمايندگان فرانسه و اتحاديه 
اروپا اعلام کردند س��ازمان تجارت جهانی برای توقف 
جنگ تجاری کنونی که ممکن است به يک خودکشی 
اقتصادی در جهان بينجامد، نياز به اصلاحات فوری و 
بلندپروازانه دارد. آنها همچنين از چين خواسته اند به 
تلاش برای اعمال اين اصلاحات بپيوندد. درخواست 
فرانس��ه و اتحاديه اروپا در کنفرانس��ي با عنوان »يک 
س��ازمان تجارت جهانی همخوان با قرن 2۱« مطرح 
ش��ده اس��ت. اين کنفرانس دو هفته مانده به نشست 
سران گروه20 در آرژانتين برگزار شد. موضوع اصلاحات 
ساختاری در سازمان تجارت جهانی از مهم ترين مسائلی 
است که قرار است سران کشورهای شرکت کننده در 
اين نشس��ت درباره آن گفت وگو کنند. فرانسه که اين 
کنفرانس را برگزار کرده قرار است از سال ميلادی آينده 
رياس��ت گروه ۷ را بر عهده بگيرد و از هم اکنون شعار 
»چندجانبه گرايی« را برای دوره رياست خود انتخاب 
کرده است. پيش از اين امانوئل ماکرون رئيس جمهوری 
فرانسه، خواستار اعمال اصلاحات در سازمان تجارت 
جهانی شده بود. گفته شده، روبرتو آوزدو رييس بانك 
جهاني، در اين کنفرانس از کش��ورهای عضو سازمان 
تجارت جهانی خواس��ته تا با پشت کردن به تجارت با 
جهان، زمينه باخت نهايی خود را فراهم نکنند. علاوه 
بر اروپا، کانادا و آمريکا نيز خواستار تغييرات در سازمان 

تجارت جهانی هستند. 

گروه جهان| دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
گفته به پرسش هاي رابرت مولر بازرس ويژه تحقيقات 
درباره دخالت روسيه در انتخابات امريكا، بطور مكتوب 
پاسخ داده است. به گزارش رويترز، ترامپ گفته پاسخ 
مكتوب به پرس��ش هاي ب��ازرس ويژه را تم��ام كرده 
ولي هنوز اين پرس��ش ها را براي مولر نفرستاده است. 
رييس جمهوري امريكا بار ديگر هرگونه تباني بين ستاد 
انتخاباتي خود و روسيه در انتخابات رياست جمهوري 
امريكا 20۱۶ را رد ك��رد. ترامپ تصريح كرده كه خود 
به اين پرس��ش ها پاس��خ داده و وكلايش در آن نقشي 
نداش��ته اند.رييس جمهوري امريكا با اين حال گفته: 
»پرسش هاي مختلفي بود كه من خودم به آنها خيلي 
بسيار آسان پاسخ دادم.« سازمان هاي اطلاعاتي امريكا 
در گزارش هاي خود به اين نتيجه رس��يدند كه روسيه 
در انتخابات رياس��ت جمهوري 20۱۶ ايالات متحده 
دخالت كرده و با هك و تبليغات دروغين، سعي كرده كه 
نتيجه انتخابات را به نفع دونالد ترامپ تغيير دهد. وزارت 
دادگستري امريكا سال گذشته رابرت مولر مدير اسبق 
اداره تحقيقات مركزي امريكا، را به عنوان بازرس ويژه 
براي هدايت تحقيقات تعيين كرد. مولر هيأت منصفه اي 
براي بررس��ي اسناد مربوط به اين پرونده تشكيل داد و 
سپس در پاييز نيز نخستين اتهام ها و سپس بازداشت  ها 
در اين مورد صورت گرفت. روسيه اتهام هاي وارد شده 
در مورد دخالت در انتخابات را رد كرده است. ترامپ هم 
تباني كمپين انتخاباتي خود با روسيه را رد كرده و تشكيل 

هيأت ويژه را تعقيب كينه توزانه توصيف كرده است.

گروه جهان| پ��س از كناره گي��ري وزراي برگزيت 
و كار و ام��ور بازنشس��تگي بريتاني��ا در اعت��راض به  
پيش نويس توافقنامه خ��روج بريتانيا از اتحاديه اروپا، 
دفتر نخست وزيري اين كشور اعلام كرد كه جانشين 

اين افراد انتخاب  شده است.
به گزارش ايرنا، سخنگوي دفتر نخست وزيري بريتانيا 
اعلام كرد استيون باركلي معاون پيشين وزير بهداشت 
و امبر رود وزير پيشين كشور به ترتيب به عنوان وزراي 
جديد برگزيت و كار و امور بازنشستگي انتخاب شده اند. 
اس��تيون باركلي مواضع ضد اروپايي دارد.كمتر از 2۴ 
ساعت بعد از آنكه ترزا مي نخست وزير بريتانيا موافقت 
اعض��اي كابينه دولت خ��ود را ب��ا پيش نويس توافق 
خروج از اتحاديه اروپا اع��لام كرد، دامينيك راب وزير 
پيشين برگزيت در نامه اي نوش��ت كه اين توافقنامه 
در ارتباط ب��ا آينده مرزي دو ايرلن��د، تماميت ارضي 
بريتانيا را تهديد مي كند. او همچنين متذكر ش��د كه 
با طرح پيش��نهادي موسوم به »بك استاپ« به عنوان 
راه حلي براي جلوگيري از ايجاد مرز سخت ميان ايرلند 
شمالي و جمهوري ايرلند مخالف است. راب مدعي شد 
كه نخس��ت وزير در مراحل پاياني تنظيم پيش نويس 
توافقنامه برگزي��ت او را دور زده و در جريان تغييرات 
نهايي قرار نداده اس��ت. پس از او اس��تر مك وي وزير 
پيشين كار و امور بازنشستگي نيز از تصميم خود براي 
كناره گيري از دولت خبر داد و در نامه اي به نخست  وزير 
نوشت: »پيش نويس توافقنامه برگزيت با آرمان هاي راي 

مردم به خروج از اتحاديه اروپا مغايرت دارد.«

گروه جه�ان| در جريان تظاهرات ش��هروندان 
فرانس��وي در اعتراض به افزايش قيمت بنزين كه 
از اولين ساعات بامداد ديروز آغاز شد، يك زن جان 
خود را از دست داد. به گزارش يورو نيوز، از نخستين 
ساعات بامداد شنبه نزديك به ۵0 هزار معترض در 
هزار نقطه در فرانسه تجمع و از عبور و مرور خودروها 
جلوگيري  كردن��د. اين افراد كه به »جليقه زردها« 
معروفند، به ويژه در ورودي بزرگراه ها، عوارضي ها 
و ميادي��ن اصلي حضور دارن��د. از جمله مهم ترين 
محورهايي كه عبور و مرور در آن مختل شده بزرگراه 

پاريس-بروكسل است. 
يكي از معترضان در اثر برخورد با يك خودرو جان 
خود را از دست داد. به گفته پليس فرانسه پس از آنكه 
معترضان جلوي اين خودرو را مي گيرند، راننده دچار 
»وحشت ناگهاني« مي شود و به صورت غيرعمدي 
پاي خود را روي پدال گاز فشار مي دهد و خودرو به 
جمعيت برخورد مي كند. اين فرد كه قصد داش��ته 
دختر خردسال خود را به پزشك برساند، دستگير 

شده و تحت بازداشت است. 
بر اساس مصوبه جديد دولت فرانسه از ابتداي سال 
آينده ميلادي ماليات بر هر ليتر گازوييل ۶.۵ و هر 
ليتر بنزين 2.9 سنت افزايش خواهد يافت. ادوارد 
فيليپ نخس��ت وزير فرانس��ه ضمن ابراز تاسف از 
افزايش قيمت بنزين در اين كشور، حق اعتراضات 
مردمي را محفوظ اعلام كرد و گفت كه شهروندان 

فرانسوي از آزادي بيان برخوردار هستند.



دريچه8گزارش

 اليزابت  روزنبرگ،مقام سابق خزانه داري امريكا :

اقتصادايرانزيربارتحريمهايترامپفلجنميشود

تبعات پول شويي بر اقتصاد كشور

دونالد ترام�پ، رييس جمهوري امري�كا در ماه مه 
با خروج از توافق هس�ته اي ايران، از اعمال مجدد 
تحريم ها عليه اين كش�ور خب�ر داد. ام�ا اين دور 
تحريم هاي امريكا با تحريم هاي زمان باراك اوباما 
تفاوتي عمده دارد و آن، اين اس�ت كه هيچ كشور 
ديگري تمايلي به همكاري با امريكا عليه ايران ندارد.
از زماني كه دونال�د ترامپ رييس جمهوري امريكا 
از توافق هس�ته اي بين المللي ايران خارج ش�ده و 
اعمال مجدد تحريم ها را آغاز كرده، مباحثات درباره 
احتمال موثر واقع شدن اين رژيم تحريمي هم بالا 
گرفته اس�ت؛ به ويژه اينكه اين مرتبه واشنگتن از 
حمايت متح�دان ديرينه امنيتي خ�ود برخوردار 
نيس�ت و در حالي كه هدف منزوي كردن تهران را 
دنبال مي كند، خود با ان�زواي جهاني و انتقادهاي 
گسترده مواجه شده اس�ت. ديپلماسي ايراني در 
همين رابط�ه گفت وگويي را با اليزاب�ت روزنبرگ 
ترتيب داده تا نظرات او را درباره تاثيرگذاري اقدامات 
تنبيهي دولت ترامپ، واكنش هاي جهاني و اقدامات 
احتمالي ايران در مواجهه با آنها جويا شود. روزنبرگ 
از مقامات ارشد وزارت خزانه داري ايالات متحده در 
س�ال هاي 2009 تا 2013 بوده و به نظارت بر تشديد 
تحريم هاي بين المللي عليه ايران كمك كرده است 
و اكن�ون يكي از اعضاي ارش�د برنامه انرژي، علوم 
اقتصادي و امنيت در انديشكده »مركز امنيت جديد 

امريكايي« به شمار مي رود.

  دولت دونالد ترامپ از 5 نوامبر تحريم هاي جديدي 
را علي�ه صادرات نفت�ي ايران اعمال كرده اس�ت. 
تاثيرات احتمالي اين تحريم ها بر ايران چه خواهد 
بود؟ اي�ن تحريم ها با تحريم هاي پيش�ين ايالات 
متحده يا تحريم ه�اي بين المللي چه تفاوت هايي 

دارند؟
ايالات متحده يك سري تحريم هايي را مجددا عليه ايران 
اعمال كرده كه در ژانويه 2016 تحت شرايط برجام يا همان 
توافق هسته اي ايران، لغو شده بودند. اهداف اين تحريم ها 
بانك ها از جمله بانك مركزي ايران، شركت نفتي ايران و 
بس��ياري از بازيگران مهم اقتصادي در ايران هستند. اين 
تدابير در ادامه سري تحريم هاي اعمال شده از سوي ايالات 
متحده در ماه آگوست هستند. تدابير ماه آگوست و نوامبر 
هر دو نتيجه مستقيم تصميم ماه مه دونالد ترامپ در ارتباط 
با خارج كردن ايالات متحده از برجام هستند. آن زمان و پس 
از آن دولت ايالات متحده به وضوح نشان داد كه قصد دارد 
كمپيني را براي اعمال فشار شديد اقتصادي عليه ايران پيش 
ببرد- كمپيني كه به مراتب فراتر از اعمال مجدد تحريم ها در 
ماه هاي آگوست و نوامبر خواهد بود. به گفته مقامات امريكا، 
هدف اين كمپين اعمال فش��ار، ايجاد اهرم لازم براي آغاز 
يك پروسه جديد ديپلماتيك با ايران در خصوص مسائل 

هسته اي و منطقه اي است.
  آيا به اعتقاد ش�ما امريكا با اعم�ال اين تحريم ها 
مي تواند به آن چه فكر مي كند، برس�د؟ به هر حال 
ايران در گذشته در برابر چنين تحريم هايي به خوبي 
مقاومت كرده و از تجربه لازم براي برخورد با چنين 

تحريم هايي برخوردار است؟
تحريم هاي 5 نوامبر به هر حال تاثيراتي گذاشته است. اين 
مساله به پيش بيني مشكل تامين در بازار جهاني و افزايش 
قيمت نفت انجاميده است. ايران وعده داده  كه با چالش ها 
مقابله مي كند و به وي��ژه اروپايي ها را ب��راي محافظت از 

فرصت هاي اقتصادي براي ايران تحت فشار قرار داده اند.

  تحريم هاي فعلي با تحريم هاي گذش�ته تفاوت 
چنداني ندارند. آن چه ترامپ برگردانده تحريم هايي 
است كه در زمان اوباما طراحي شده بودند. به اعتقاد 
شما تفاوت اين دوره از تحريم ها با تحريم هاي گذشته 

در چيست؟
تفاوت چش��مگير اين دور از تحريم ها با قبل اين است كه 
اين مرتبه ايالات متحده آنها را تنها پيش مي برد. سال هاي 
2012 تا 2015 يعني زمان شديدترين تحريم ها از سوي 
ايالات متحده و شركاي آن در سراسر جهان، آنها با يكديگر 
همكاري كردند تا ايران را براي نشستن سر ميز مذاكره تحت 
فشار بگذارند. اما در 2018، هيچ يك از ديگر طرفين برجام- 
يا شركاي قديمي امنيتي ايالات متحده يا اقتصادهاي بزرگ 
دنيا يا بزرگ ترين خريداران نفتي ايران، به ايالات متحده 
نپيوستند. ايالات متحده اهرم مالي جهاني براي تحت فشار 
گذاشتن همه كشورها و شركت ها براي دور ماندن از ايران 
را دارد. اما بسياري از شركت ها هم هستند كه انگيزه زيادي 
براي تقلب دارند. ايالات متحده مجبور است براي مقابله با 
همه موارد احتمالي نقض تحريم ها در سراسر جهان، انرژي 

زيادي صرف كند.
  وضعيت كنوني اقتصاد ايران را به ويژه پس از دور 
اول تحريم هاي ايالات متحده در ماه آگوست، چطور 

مي بينيد؟
بزرگ ترين چالش، كاهش تقاضا براي نفت است. فروش 
نفت بزرگ ترين منبع درآمد ارزي ايران به ش��مار مي رود 
و بخش مهمي از بودجه اين كش��ور را تش��كيل مي دهد. 
صادرات نفت ايران در سپتامبر 2017 حدود 2، 3 ميليون 
بش��كه در روز بوده، اما در سپتامبر 2018 به 1.7 ميليون 
بشكه در روز كاهش يافته است. ايالات متحده مشتريان 
نفتي ايران را تحت فشار گذاشته تا خريد از اين كشور را به 
كلي متوقف كنند. صندوق بين المللي پول در گزارش اخير 
خود درباره چشم انداز اقتصادي جهان پيش بيني كرده كه 
رشد اقتصادي ايران در س��ال 2018 برابر با 1.5 و در سال 
2019 برابر با 3.6 درصد كاهش داش��ته باشد. اما ايران در 
سال هاي اخير با نس��خه متفاوتي از اين چالش ها مواجه 
شده و با اين حال، توانسته است از فروپاشي اقتصاد اجتناب 
كند. در حقيقت، ايران چندين دهه است كه بطور مداوم 
با بحران هاي پولي و بانكي و س��رمايه گذاري هاي محدود 
خارجي مواجه اس��ت. انعطاف پذي��ري در برابر »اقتصاد 
مقاومتي« اتفاقي بوده كه چندين نسل از ايراني ها را قادر 
ساخته ش��رايط بسيار دشوار را پشت س��ر بگذارند. فشار 
تحريم هاي كنوني شرايط دش��واري براي ايران به وجود 
خواهد آورد، اما اين دش��واري ها به فروپاشي اقتصادي يا 
تسليم شدن نخبگان سياسي ايران در برابر خواسته هاي 

سياسي ايالات متحده منجر نخواهد شد.
  ايران شديدترين بحران اقتصادي خود را در دوران 
جنگ گذراند، آيا فش�ارهاي اقتصادي اين دوره را 

مي توان با آن دوران مقايسه كرد؟
در قياس با مشكلات عديده اقتصادي دهه 1980، زماني كه 
ايران درگير جنگ با عراق بود، مشكلات اقتصادي ناشي از 
تحريم هاي اخير نسبتا ناچيز است. در زمان شروع جنگ در 
سال 1980، توليد ناخالص داخلي ايران بيش از 27 درصد 
كاهش يافت و با وجود احياي مجدد آن، در سال هاي 1984 
و 1986 نيز به ترتي��ب 8 و 10 درصد كاهش يافت. اما در 
سال هاي اوج فشار تحريم ها يعني 2012 و 2013، توليد 

ناخالص داخلي ايران تنها 7.4 و 0.2 درصد كاهش يافت..
  موج جدي�د تحريم ها بر بازار جهان�ي انرژي چه 
تاثيري خواهد گذاشت؟ اين احتمال وجود دارد كه 
ديگر توليد كنندگان نفت پ�ا پيش بگذارند و براي 

جبران )نفت حذف شده ايران از بازار(، صادرات خود 
را افزايش دهند؟

تحريم ها قيمت جهاني نفت را بالا مي برد و تا زماني كه ايالات 
متحده مشتريان نفت ايران را براي به صفر رساندن خريد 
از اين كشور تحت فشار مي گذارد، اين روند افزايش قيمت 
همچنان ادامه خواهد داشت. صادرات نفتي ايران هرگز به 
صفر كاهش نخواهد يافت چرا كه چنين اتفاقي قيمت جهاني 
نفت را به شدت و با سرعت بالا مي برد و به علاوه، برخورد با 
همه نقض كنندگان تحريم هاي ايران براي ايالات متحده 

دشوار خواهد بود.
  در اين ميان فشارهاي امريكا به عربستان سعودي و 
ديگر توليدكنندگان نفت براي جبران كاهش فروش 

نفت ايران به كجا خواهد رسيد؟
عربستان سعودي متعهد شده روزي 2 ميليون بشكه نفت 
اضافي وارد بازار كند، اما بسياري از تحليلگران بر اين باورند 
كه احتمالا نمي تواند به چنين سطحي از توليد مازاد برسد يا 
اگر هم برسد، نمي تواند براي مدت طولاني چنين سطحي از 
توليد را حفظ كند. توليدكنندگان ديگر از جمله ليبي، امارات 
متحده عربي و ديگران )در داخل و خارج اوپك( هم هستند 
كه براي كاهش قيمت نفت به توليدات خود مي افزايند. اما 

در نهايت، اين توليدكنن��دگان در ايالات متحده خواهند 
بود كه براي كاهش قيمت، بشكه هاي نفتي بيشتري وارد 
ب��ازار خواهند كرد؛ اگرچه نفت آنها از نفت متداول در بازار 

سبك تر است.
  تدابير ايران را براي مقابله با تاثيرات تحريم هاي 

امريكا چگونه ارزيابي مي كنيد؟
ايران از مدتي پيش يك سري اقدامات را براي كاهش تاثير 
تحريم هاي ايالات متحده آغاز كرده است. از بهار امسال، 
بانك مركزي اي��ران برنامه ها براي تك نرخي كردن ارز در 
راستاي محدود كردن تاثيرات تحريم هاي ايالات متحده 
بر ريال را تسريع كرده است. دولت ايران همچنين واردات 
تقريبا 1300 مورد كالا را محدود ك��رده و در تلاش براي 
محافظت از ذخاي��ر دلاري خود، معاملات را به يورو انجام 
مي دهد و كسب و كارها را هم ترغيب مي كند تا از تجارت با 
دلار فاصله بگيرند. ايران همچنين اقداماتي را براي محافظت 
از صادرات نفتي خود انجام داده است. ايران بورس نفتي خود 
را فعال كرد كه اين اقدام امكان خريد نفت براي شركت هاي 
خصوصي را تا پيش از آغاز تحريم هاي ايالات متحده فراهم 
آورد. ايران همچنين تلاش ها ب��راي حمل و نقل پنهاني 
نفت را آغاز كرده اس��ت كه امكان صادرات مقادير بيشتر 

نفتي از گزارش هاي رس��مي را به مقاصد گوناگون فراهم 
مي آورد. احتمال موفقيت ايران در اين رويكرد كم نيست؛ 

ايران پيش تر همچنين كاري انجام داده است.
  اتحاديه اروپا و ديگر واردكنندگان اصلي نفت ايران 
مانند چين، هند، ژاپ�ن و كره جنوبي چه اقداماتي 
براي كاهش تاثيرات تحريم هاي ايالات متحده انجام 

خواهند داد؟
رهبران اروپايي تحريم هاي ايالات متحده را آشكارا به چالش 
كشيده اند و قانون انسداد مربوط به دهه 1990 را در حمايت 
از شركت هاي اروپايي كه در معرض تحريم ها قرار مي گيرند، 
به اجرا گذاشته اند. اتحاديه اروپا همچنين با پشتيباني قابل 
توجه چين، به دنبال معرفي يك ابزار هدف خاص غيربانكي 
براي تسهيل پرداخت ها بين ايران و شركت هاي بين المللي 
اس��ت. انتظار نمي رود كه هيچ يك از اين مكانيسم ها در 
رس��اندن ارز دلار به ايران و حفظ ارتباط اين كشور با نظام 
مالي بين المللي چندان موفق عمل كنند. با وجود حمايت 
دولت هاي اروپايي، شمار شركت هاي بين المللي كه از بابت 
مواجهه با تحريم ه��اي دردناك و پر هزينه ايالات متحده 

نگراني ندارند، اندك است. 
  تدابير آسيايي ها را چگونه ارزيابي مي كنيد؟

كشورهاي پيشروي آس��يايي اقدامات ديگري را براي 
كاه��ش تاثي��ر تحريم هاي اي��الات متح��ده در پيش 
گرفته اند. برخي براي خريد نفت ايران به دنبال معافيت 
از تحريم ها هس��تند و براي جبران كاه��ش واردات از 
ايران به عراق، عربس��تان سعودي، قزاقستان، مكزيك 
و ديگر جايگزين هاي موجود روي آورده اند. اما در باقي 
موارد شركت هاي آسيايي قصد دارند به معامله با ايران 
ادامه دهند. براي نمون��ه، خريداران چيني نفت ايران از 
شركت هاي حمل و نقل بين المللي كه در معرض تحريم ها 
قرار مي گيرند، روي گردانده اند و به جاي آنها با شركت ملي 
حمل و نقل ايران قرارداد بسته اند. هند هم براي محافظت 
از بانك هاي داخلي از تحريم ها، به بانك پاسارگاد ايران 

اجازه داده است يك شعبه در هند باز كند.

پولش��ويي به عنوان فعاليت��ي غيرقانوني، ب��ه دليل آثار 
گس��ترده اش بر س��اختار اقتصادي و اجتماعي و حتي 
سياس��ي يك جامع��ه، مي تواند تأثيرات منف��ي زيادي 
بر رش��د و توس��عه اقتصادي كش��ورها برجاي گذارد. به 
گزارش ايرنا، موضوع پولش��ويي همواره به عنوان يكي از 
آسيب هاي جدي اقتصاد كش��ور از سوي كارشناسان و 
متخصصان اقتصادي مورد توجه بوده اس��ت. مسوولان 
نيز ب��ر لزوم مب��ارزه ب��ا پولش��ويي تأكيد داش��ته و آن 
را يك��ي از موانع اصلي كاركرد درس��ت نظ��ام اقتصادي 
 كش��ور بطور كل و نظام بانكي بطور خاص دانس��ته اند. 

در يك��ي از جديدتري��ن اظهارنظره��ا محمدج��واد 
ظري��ف وزي��ر ام��ور خارج��ه گفت��ه ك��ه پولش��ويي 
در كش��ور يك واقعيت اس��ت و هش��دار داده اس��ت كه 
دلي��ل فضاس��ازي هايي ك��ه علي��ه مصوبه ه��اي 
 ضدپولش��ويي مي ش��ود »منافع اقتصادي« افراد است. 

وي در گفت وگ��و ب��ا »خبرآنلاي��ن« گف��ت: »بالاخره 
پولش��ويي يك واقعيت در كش��ور ماس��ت و خيلي ها از 
پولشويي منفعت مي برند. من نمي خواهم اين پولشويي 
را به جايي نس��بت دهم؛ اما جاهايي ك��ه هزاران ميليارد 
پولشويي مي كنند حتما آنقدر توان مالي دارند كه ده ها 
 و صدها ميلي��ارد هزينه تبليغات و فضاس��ازي كنند.«

ظريف همچنين عنوان كرد: »با اين وضعيت ما نمي توانيم 
با فضا سازي ها مقابله كنيم. كساني كه يك قلم معامله شان 
ممكن است 30 هزار ميليارد باش��د فضاسازي كرده اند. 
آنها مي توانن��د بودجه وزارت خارج��ه را هزينه يك قلم 
فضا سازي شان كنند.« به گفته صاحبنظران صحبت هاي 
ظريف بيانگر گستردگي پولشويي در كشور است. البته 
از آنجايي كه پژوهش دقيقي در اين مورد انجام نش��ده يا 
دس��تكم اگر هم انجام شده باشد، نتايج آن منتشر نشده 
اس��ت، نمي توان به صراحت از ميزان پولشويي در كشور 
صحبت ك��رد. با اين حال چنين اظهارنظرهايي و به ويژه 
واكنش هاي انتقادي برخي از شخصيت هاي سياسي مانند 
نمايندگان مجلس جاي تأمل، بحث و بررسي دقيق دارد. 

در فرايند پولش��ويي تلاش بر اين اس��ت تا پول حاصل از 
اقدامات غيرقانون��ي مانند خريد و ف��روش مواد مخدر، 
اختلاس، رشوه و مواردي از اين دست، پاك و قانوني جلوه 
داده شود. يعني افراد به شكل هاي مختلفي پول هاي كثيف 

خود را مي شويند تا رد منشأهاي غيرقانوني آن پاك شود. 
براي مثال كسي كه از راه قاچاق مواد مخدر درآمد دارد بايد 
توجيهي براي اين درآمد خود داشته باشد. يعني مشخص 
كند كه اين پول را از كجا به دست آورده و باصطلاح منشأ 
آن معلوم شود. اين فرد ممكن است مغازه يا فروشگاهي 
 راه اندازي كند تا به عنوان منشأ درآمد خود معرفي كند .

پس پولش��ويي بدين منظ��ور انجام مي ش��ود كه منبع 
واقعي پول نامعل��وم باقي بماند. فرار مالياتي هم مي تواند 
دليل ديگري براي اين اقدام باش��د. پولش��ويي بطور كل 
يك جرم فرعي براي رد گم ك��ردن درآمد حاصل از يك 
جرم اصلي اس��ت. جرم پولش��ويي هم تا ح��د زيادي به 
جرم اوليه وابسته است. پولشويان اغلب كساني هستند 
ك��ه از راه ه��اي غيرقانوني كس��ب درآم��د كرده اند و به 
 دنبال »تمي��ز كردن« پول حاصله از اين راه ها هس��تند.
به دليل اهميت مساله پولشويي و ابعاد مختلف اين موضوع 
پژوهشگر ايرنا با »احمد حاتمي يزد« تحليلگر پولي و بانكي 

و از مديران پيشين بانك صادرات به گفت وگو پرداخت.
»احمد حاتمي يزد« عنوان كرد: پولشويي در ايران خيلي 
بيشتر از آن چيزي است كه آقاي ظريف گفتند. به عنوان 
نمونه بخشي از همين پولي كه موسسات اعتباري غيرمجاز 
پولي كه از مردم گرفتند به جيب صاحب موسسه يا خانواده 
يا دوستانش رفته اس��ت. الان معلوم نيست كه اين پول 
كجاست. مردمي هم كه پول ش��ان را از دست دادند جلو 
بانك مركزي و غيره تظاهرات كردند. دولت هم به خاطر 
مسائل و مش��كلات احتمالي 30 هزار ميليارد تومان به 
س��پرده گذاران داد. يعني 30 هزار ميليارد پول مردم نزد 
موسسات غيرمجاز پولشويي ش��د و رفت.  وي در ادامه 
گفت: مثلا وام مي دهند به آقاي الف كه او هم پول را بدهد 
به خانم آقاي ب كه بنيانگذار موسسه است. يعني پول بر 
 مي گردد به خودشان و ديگر ردي هم از پول باقي نمي ماند.
اين تحليلگر پولي و بانكي اظهار داش��ت: اين موسسات 
غيرمجاز به هيچ قانوني پايبند نيستند. يعني تحت نظارت 
بانك مركزي نيس��تند. البته بانك مرك��زي هم زورش 
نمي رسد كه تمامي اين موسسات را ببندد. اينها حامياني 
داش��تند و با اين حمايت ها توانستند جلو بانك مركزي 
بايستند و نه تنها ايستادند، بلكه رشد كردند. حدود يك 
چهارم منابع پولي كشور دست اين موسسات غيرمجاز بود. 

»آقاي ظريف نيز همين را مي گويد. او گفته است كساني كه 
با »اف اي تي اف« مخالفت مي كنند دو دسته هستند. بعضي 
از آنها از روي دلسوزي فكر مي كنند به ضرر كشور است و 
لذا مخالف آن هستند. اما برخي نيز هستند كه به خاطر 
منافع شخصي خود مخالفت مي كنند. وگرنه به تشخيص 
هر كارشناسي اين لوايح چهارگانه به طور قطع به نفع كشور 
است. نفع آن براي اقتصاد داخل اين است كه شفافيت ايجاد 
مي شود. يعني روشن مي شود كه پول هاي گنده اي كه افراد 
مي گيرند يا مي پردازند بابت چه چيزي است. اگر ناسالم 
باشد مشخص مي ش��ود. فرد نمي تواند بگويد من قاچاق 

كردم، مواد مخدر فروختم يا رشوه گرفتم.« 
وي در ادامه عنوان كرد: در نظام بانكي رسمي نيز امكان اين 
پولشويي وجود دارد. يكي از مصاديق اين مساله در سيستم 
بانكي مطالبات معوق است. در حال حاضر نظام بانكي حدود 
يكصد و پنجاه هزار ميليارد تومان به افراد و شركت هايي 
وام داده اس��ت كه پس نداده اند. اگر اين پول صرف كاري 
مي شد كه براي آن تعريف شده بود و مسير درست را طي 
مي كرد به نظام بانكي باز مي گشت. يعني فاكتور دروغي 
ارايه مي دهند و پول مي گيرند. اگر فاكتور و خريد واقعي 
وجود داشت در ازاي وام داده شده بايد پروژه اي يا شركتي 
وجود مي داش��ت. چون اين وجود ن��دارد پول ها در جاي 
ديگري خرج شده است. درواقع اختلاس و رانت مي شود 

منشأ پول هاي كثيف.

   جايگاه پول شويي در قوانين كشور
به گفته كارشناسان رابطه مستقيمي ميان نوع و ميزان 
قوانين و قانونگذاري با ميزان پولش��ويي در هر جامعه اي 
وجود دارد. از اي��ن رو از نگاه آنها يكي از مواردي كه باعث 
تش��ويق و انگيزه اي جدي براي پولشويي در كشور شده 
است ناكافي بودن و ناكارآمدي قوانين حوزه هاي مختلف 
اقتصادي همچون قانون تجارت، قوانين مالياتي و ... است. 
در واقع يكي از دلايل مطرح شدن موضوع »اف اي تي اف« 
و »سي اف تي« نيز ضعف هاي قانوني يا عدم انطباق قوانين 

داخلي با معيارهاي بين المللي مبارزه با پولشويي است. 
براساس ماده 2قانون مبارزه با پول شويي، جرم پولشويي 
عبارت است از: 1- تحصيل، تملك، نگهداري يا استفاده از 
عوايد حاصل از فعاليت هاي غيرقانوني با علم به اينكه به طور 

مستقيم يا غيرمستقيم در نتيجه ارتكاب جرم به دست 
آمده باشد، 2- تبديل،  مبادله يا انتقال عوايدي به منظور 
پنهان كردن منش��أ غيرقانوني آن با علم به اينكه به طور 
مستقيم يا غيرمستقيم ناشي از ارتكاب جرم بوده يا كمك 
به مرتكب به نحوي كه وي مش��مول آثار و تبعات قانوني 
ارتكاب آن جرم نش��ود 3- اخفا يا پنهان يا كتمان كردن 
ماهيت واقعي،  منشا، منبع، محل، نقل و انتقال، جابه جايي 
يا مالكيت عوايدي كه بطور مس��تقيم يا غيرمستقيم در 
نتيجه جرم تحصيل شده باشد . در اين مورد احمد حاتمي 
يزد گفت: ما در سال 1386 قانون پولشويي را در مجلس 
تصويب كرديم. اما اين قانون عملا اجرا نشد. بر اساس اين 
قانون در همه شركت هاي بزرگ و بانك ها بايد يك كميته 
مبارزه با پولشويي وجود داشته باشند و سازمان حسابرسي 
هم كه اين شركت ها را بررسي مي كندو بايد مشخص سازد 
كه كميته پولشويي براي مثال دربرخي صنايع ايجاد شده 
است يا خير. در اغلب گزارش هايي كه من ديده ام، آمده است 
كه يا كميته تشكيل نشده يا اگر تشكيل شده كار نمي كند.  
وي در ادامه اظهار داشت: بر اساس اصل 49 قانون اساسي 
يكي از وظايف دولت اين است كه به پول هاي غير مشروع 
رسيدگي كند. براي اجراي اين ماده هيچ اقدام مشخصي 
صورت نگرفته است. »سي اف تي« مي تواند بخش بزرگي از 
اين مشكلات پولشويي را حل كند. تا اقتصادي سالم داشته 
باشيم. آقاي روحاني در مصاحبه اي گفت كه شرط آقاي 
طيب نيا براي وزير اقتصاد شدن تصويب »اف اي تي اف« 
بود و چون آقاي روحاني نمي توانس��ت تضمين بدهد كه 
مي تواند اين كار را بكند طيب نيا با وجود شايستگي وزارت 

را قبول نكرد. 
وي گفت: يكي ديگر از مصاديق پولش��ويي در انتخابات 
رخ مي دهد. اينكه آقايون مي خواهند رييس جمهوري يا 
نماينده مجلس بشوند پول هاي غيرمجاز به آنها مي رسد. 
احزاب و گروه هاي سياس��ي ما پول هايي را مي گيرند كه 
نبايد بگيرند. در همه ج��اي دنيا احزاب حق دارند كمك 
مالي بگيرند به ش��رطي كه منبع پ��ول را اعلام كنند. در 
اينجا نه احزاب منبع پول هاي دريافتي را اعلام مي كنند 
و نه قانوني هم در اين م��ورد وجود دارد. در زمان مجلس 
شش��م بنده خودم رييس بانك صادرات بودم و پيشنهاد 
رسمي به مجلس دادم كه گروه هاي سياسي اعم از چپ 

و راست منابع كمك هاي مالي شان را اعلام كنند. احمد 
حاتمي يزد گفت:. وقتي در يك اقتصادي اين همه فعاليت 
زيرزميني صورت مي گيرد ديگر نمي توان رقابت س��الم 
بين توليد كننده ها را انتظار داشت. آنهايي كه مي توانند 
با اين روش ه��ا از ماليات فرار كنند وضعيت ش��ان مثل 
آنهايي نيس��ت كه مالي��ات مي دهند. درواق��ع از طريق 
پولش��ويي فرار مالياتي نيز اتفاق مي افتد. هر فسادي كه 
 به فكر ما خطور مي كند در اين پولش��ويي وج��ود دارد.

احمد حاتمي يزد اضافه كرد: با تصويب »اف اي تي اف«، براي 
اجرايي شدن آن يك سازمان متمركزي در وزارت دارايي 
به نام »مركز كارآگاهي جرايم مالي« تش��كيل مي شود. 
همانطور كه در نيروي انتظامي گروهي تشكيل مي شود 
براي قتل و سرقت و از جايي متخلفان را رصد مي كنند كه 
خود آنها اصلا فكرش را نمي كنند در اينجا نيز به همين 
 صورت است. چنين واحدي بايد در دارايي تشكيل بشود.

»پاسخگويي اين نهاد به سازمان بين المللي »اف اي تي اف« 
در اين حد است كه ثابت كند در ايران نظارت انجام مي شود.

 اص��لا اينگونه نيس��ت ك��ه به آنه��ا اطلاع��ات بدهند. 
»اف اي ت��ي اف« مي خواه��د بداند كه اين سيس��تم در 
ايران وج��ود دارد و كار مي كند. اين سيس��تم نمي تواند 
 دس��تي باش��د و بايد به ص��ورت الكترونيكي باش��د.«

وي گفت: نگراني مخالفان اين اس��ت ك��ه ديگر نتوانيم 
به جنبش ه��اي آزادي بخش كمك كني��م. اصلا هيچ 
جنبشي از طريق سيستم بانكي كمك دريافت نمي كند. 
از طريق شركت هاي صوري مورد حمايت قرار مي گيرند. 
 همين عربس��تان مگر »اف اي تي اف« را نپذيرفته است؟

در عين حال به داعش كه يك گروه تروريس��تي بي رحم 
اس��ت و آزادي بخش هم نيس��ت و به ديگ��ر گروه هاي 
تروريس��تي نيز كم��ك مي كند. اين كم��ك را از طرقي 
خارج از سيستم بانكي انجام مي دهد. بنابر اين مخالفت 
 با »اف اي تي اف« به خاطر جيب آنها است نه منافع ملي.

به نظر مي رس��د كه تصويب »اف اي تي اف« از يك س��و 
ارتباط مستقيمي دارد با شفافيت اقتصادي و در نتيجه حل 
بسياري از مشكلات كنوني و از سوي ديگر به مثابه زنجيري 
است بر دست و پاي سودجويان و پولشويان فعال در اقتصاد 
كشور. به گفته كارشناسان نبايد با جلوگيري از تصويب آن 

منفعت ملي را فداي خواسته هاي فردي و گروهي كنيم.
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كشاورزي راه گشاي اقتصاد 
ايران در شرايط تحريم

موسسه پژوهش هاي برنامه ريزي و اقتصاد كشاورزي 
اعلام كرد: كشاورزي راهگشاي اقتصاد ايران در شرايط 
تحريم است، اما دولت ها در سال هاي گذشته غفلت 

تاريخي درباره توجه به بخش كشاورزي داشته اند.
موسسه پژوهش هاي برنامه ريزي و اقتصاد كشاورزي 
و توسعه روستايي وزارت جهاد در بررسي از وضعيت 
كش��اورزي و منابع طبيعي كش��ور و جايگاه آن در 
شاخص هاي كلان اقتصادي گزارشي منتشر كرده 
اس��ت كه در آن به روند كاهشي كسري تراز تجاري 
محصولات كش��اورزي از سال 92 تا 95 تأكيد شده 
است و سهم بخش كشاورزي از توليد ناخالص داخلي 
س��هم خدمات و توليد اقتصاد روستا و شهر، سهم 
سرمايه گذاري بخش كشاورزي و ديگر شاخص هاي 
اقتصادي اش��اره شده است. ريش��ه هاي ساختاري 
اقتصاد ايران با بخش كشاورزي و منابع طبيعي پيوند 
يافته و اين فرايند از يكصد سال پيش با وجود ورود 
درآمدهاي نفتي و اصلاحات صنعتي و تلاش براي 
ايجاد جايگاه بخش صنعت در اقتصاد كشور از اهميت 
بخش كشاورزي كاسته نشده است. اهميت بخش 
كشاورزي و منابع طبيعي در اقتصاد ايران در مقاطع 
خاصي به وضوح مورد توجه دولت ها و سياستمداران 
بوده است. در دوره تحريم نفت در جريانات ملي شدن 
صنعت نفت در دوران جنگ تحميلي و در سال هاي 
اخير كه اقتصاد ايران تحريم و مجبور به ادامه مسير 
بدون اتكا به درآمدهاي كلان نفتي شد نقش و اهميت 

اين بخش در تداوم اقتصاد ايران به وضوح ديده شد.
بخش كشاورزي ايران در دهه 50 با تحولات سياسي، 
اجتماعي و اجراي سياست هاي اصلاح ارزي نقطه 
عطفي را پشت س��ر گذاش��ت كه لازمه حفاظت از 
بالندگي و اثربخشي اين بخش در اقتصاد ملي اجراي 
سياس��ت هاي حمايتي و اثربخش دولت با خروج از 

نظام ارباب و رعيتي بود. 
اما بررس��ي ها نش��ان مي دهد كه دولت ها به دلايل 
مختلف در چند دهه اخير درباره جايگاه كشاورزي 
در اقتصاد ملي و نقش آن در كس��ب و كار ملي دچار 
غفلت تاريخي شده اند. در اين گزارش نشان مي دهد 
كه با وجود كاهش سهم بخش كشاورزي در توليد 
ناخالص داخلي به قيمت هاي جاري از 16 درصد در 
سال 1367 به 10 درصد ميزان مطلق ارزش افزوده 
بخش به قيمت هاي ثابت سال 90 با رشدي معادل 
134 درصد از ح��دود 18 هزار ميليارد تومان به 44 
هزار ميليارد تومان و به قيمت هاي جاري با رشد قابل 
ملاحظه اي به 126.7 هزار ميليارد تومان افزايش يافته 
است. بررسي هاي موسسه پژوهش هاي برنامه ريزي 
اقتصاد كشاورزي و توس��عه روستايي وزارت جهاد 
نشان مي دهد كه با وجود تأثيرپذيري شديد بخش 
كشاورزي و منابع طبيعي از پديده هاي طبيعي و خارج 
از اراده انسان مانند سيل، گرما و سرماي غيرطبيعي، 
خشكسالي ها، آفات و بيماري ها و غيره بطور متوسط 
بخش كش��اورزي رش��د دايمي را در طي 5 برنامه 
گذشته تجربه كرده است. اين بررسي ها همچنين 
حاكي اس��ت كه ارزش افزوده محاسبه شده توسط 
بانك مركزي نش��ان مي دهد كه ح��دود 12 درصد 
از ارزش افزوده بخش صنعت مس��تقيماً مربوط به 
فرآوري محصولات خام توليدي در بخش كشاورزي 
است. همچنين علاوه بر حدود 9.5 درصد سهم ارزش 
افزوده بخش كشاورزي در توليد محصولات خام در 
س��ال 2008 حدود 23 درصد ني��ز ارزش افزوده در 
فعاليت هاي پيشين و پسين بخش ايجاد شده است 
كه در مجموع سهم بخش كشاورزي ايران در ارزش 
افزوده كسب و كار ملي بيش از 32.6 درصد بوده است.  
بنا بر اين گزارش، س��اختار اقتصادهاي توليدمحور 
ساختاري باثبات و پايدار هستند و خاستگاه اصلي 
بخش كشاورزي ايران در مناطق روستايي است. كه 
بر اساس مطالعات حدود 81.6 درصد ارزش فعاليت  
اقتصادي در روس��تا مربوط به توليد و 18.4 درصد 

مربوط به خدمات مولد هستند.
بررسي هاي موسسه پژوهش هاي برنامه ريزي اقتصاد 
كشاورزي و توسعه روستايي وزارت جهاد حاكي از اين 
است سهم تسهيلات نظام بانكي بخش كشاورزي از 
17.4 درصد در س��ال 68 به 8.8 درصد در سال 96 
)هفت ماهه( كاهش يافته اس��ت.  همچنين در اين 
گزارش اشاره شده است كه نرخ سود تسهيلات بخش 
كشاورزي با ساير فعاليت ها از تفاوت قابل ملاحظه اي 
برخوردار نبوده است. حدود 85 تا 90 درصد تسهيلات 
اعطايي به بخش كشاروزي توسط بانك كشاورزي 
انجام مي شود و ساير بانك ها در اعطاي تسهيلات به 

بانك كشاورزي رغبت نشان نداده اند.
در اين گزارش، بيان ش��ده است كه سهم تخصيص 
سرمايه گذاري ها براي ايجاد و توسعه بخش روندي 
نزولي در س��ال هاي 90 تا 96 در بانك كش��اورزي 
تجربه شده است.  بر اساس اعلام بانك مركزي سهم 
بخش كشاورزي از كل سرمايه ناخالص كشور اساسا 
بسيار ناچيز و روندي نسبتا كاهنده داشته است به 
گونه اي كه بطور متوس��ط همواره در حدود 3 الي 5 
درصد از كل سرمايه گذاري ناخالص فراتر نرفته است.  
موسسه پژوهش هاي برنامه ريزي اقتصاد كشاورزي 
و توسعه روستايي وزارت جهاد هشدار داد كه كاهش 
سرمايه گذاري در بخش كشاورزي مي تواند امنيت 
غذايي و امنيت ملي كشور را در آينده به خطر اندازد. 
در اين گزارش تأكيد شده است؛ از آنجايي كه بخش 
زيادي از فعاليت هاي حفاظت و صيانت از منابع پايه 
آب و خاك كش��ور به عهده حاكميت و دولت است، 
دولت بايد در بودجه هاي عمراني س��الانه به بخش 

كشاورزي و منابع طبيعي توجه ويژه داشته باشد.
س��هم اعتبارات تملكي بخش كش��اورزي شرايط 
مطلوبي را در گذش��ته تجربه نكرده اس��ت و بطور 
متوسط در طول سال هاي برنامه سوم 11.3 درصد، 
در برنامه چهارم توسعه 7.7 درصد و در برنامه پنجم 

توسعه بطور متوسط 8.9 درصد بوده است. 
همچنين سهم اعتبارات عمراني تخصيص يافته دولت 
به بخش كشاورزي و منابع طبيعي از 11.3 درصد در 
سال 68 به حدود 2.6 درصد در سال 93 كاهش يافته 
است و مصوب سال 94 كمتر از يك درصد بوده است.

  تفاوت چشمگير اين دور از تحريم ها با قبل 
اين است كه اين مرتبه ايالات متحده آنها را تنها 
پيش مي برد. در 2018، هيچ يك از ديگر طرفين 
برجام- يا شركاي قديمي امنيتي ايالات متحده 
يا اقتصادهاي بزرگ دنيا يا بزرگ ترين خريداران 
نفتي ايران، به ايالات متحده نپيوستند. بسياري 
از شركت ها هم هس�تند كه انگيزه زيادي براي 
تقلب دارند. ايالات متحده مجبور اس�ت براي 
مقابله با همه موارد احتمالي نقض تحريم ها در 

سراسر جهان، انرژي زيادي صرف كند

برش



يادداشت 9 بانك و بيمه

بررسيوضعيتسپردههاوتسهيلاتاستانهايكشوردرمرداد97نشانميدهد

نسبتموثرسپردهقانونيبه2درصدكاهشيافت

افزايش 80 هزار ميليارد توماني مانده تسهيلات در 5 ماه اول

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
مانده كل سپرده هاي ريالي و ارزي در پايان مرداد ماه 97، 
به 1776هزار ميليارد تومان رس��يده كه نشان مي دهد 
ميزان س��پرده هاي ريال��ي و ارزي از مي��زان نقدينگي 
1646هزار ميليارد توماني اعلام شده در مردادماه 97 به 
ميزان 130 هزار ميليارد تومان بيشتر بوده است و بخش 

عمده اين مبلغ احتمالا در سپرده هاي ارزي قرار دارد. 
 به گزارش تعادل، مانده كل سپرده ها با 382 هزار ميليارد 
تومان افزايش معادل 27.5 درصد نسبت به مرداد 96 و 
معادل 129 هزار ميليارد تومان افزايش نسبت به اسفند 
96 معادل 7.9 درصد رش��د كرده و ب��ه رقم 1776 هزار 
ميليارد تومان رسيده است. بيشترين مبلغ از اين سپرده ها 
متعلق به استان تهران با مانده 991 هزار ميليارد تومان 
و كمترين آن مرب��وط به كهگيلويه و بويراحمد با 4840 

ميليارد تومان بوده است. 
از س��وي ديگر، مانده كل تس��هيلات بانك ها نيز بالغ بر 
1338هزار ميليارد تومان بوده كه نسبت به دوره مشابه 
س��ال قبل 292 هزار ميليارد تومان معادل 28 درصد و 
نسبت به پايان سال 96 معادل 80 هزار ميليارد تومان يا 
6.4 درصد رشد كرده است. بيشترين مبلغ مانده تسهيلات 
نيز در استان تهران 869 هزار ميليارد تومان و كمترين آن 
در كهگيلويه و بويراحمد 4540 ميليارد تومان بوده است. 

  رش�د تس�هيلات در 5 م�اه اول كمتر از رش�د 
سپرده ها

 رشد 28 درصدي مانده تسهيلات نسبت به مرداد 96 در 
مقايسه با رشد 27.5 درصدي مانده سپرده ها در اين مدت 
بيش��تر بوده اما در سال 97، رشد 7.9 درصدي سپرده ها 
بالاتر از رش��د 6.4 درصدي مانده تسهيلات بوده است و 
اين نكته نشان مي دهد كه سرعت تسهيلات دهي بانك ها 
در 5ماه اول س��ال 97 در استان هاي كشور كمتر از رشد 

سپرده ها بوده است. 
يعني رشد تسهيلات بانك ها به ميزان 0.5 واحد درصد 
بيشتر از رشد س��پرده ها در يكسال منتهي به مرداد 97 
بوده است اما در 5 ماه اول رشد تسهيلات 1.3 واحد كمتر 

از رشد سپرده ها در 5 ماه اول بوده است. 
مقايسه سپرده ها و تسهيلات نشان مي دهد، غول نقدينگي 
و پول رشد زيادي داشته است و بيش از 1700هزار ميليارد 
تومان نقدينگي و س��پرده در بانك ها موجود است كه از 
اين مقدار به ميزان 1338هزار ميليارد تومان تسهيلات 
بانكي پرداخت شده و بدهي مردم و فعالان اقتصادي به 
بانك ها نيز رشد زيادي داشته اس��ت و تا پايان سال 97 
نه تنها نقدينگي و س��پرده هاي بانكي از مرز 1800هزار 
ميليارد تومان عبور مي كند بلكه بدهي مردم به بانك ها 
نيز افزايش داشته كه البته اين ارقام بزرگ، در صورت بهبود 
فضاي كسب و كار مي تواند در جهت رشد سرمايه گذاري، 
توليد و اش��تغال به كار گرفته ش��ود. اما در صورت ركود 
تورمي و چالش هاي بزرگ اقتصادي، مي تواند به نكته اي 
نگران كننده براي افزايش قيمت ها تبديل ش��ود و باعث 
رشد مطالبات معوق خواهد شد كه اكنون رقم مطالبات 
معوق، مشكوك الوصول، سررسيدگذشته، خريد دين و 
اموال معاملات به رقم بي��ش از 150 هزار ميليارد تومان 

رسيده است. 
بيشترين مبلغ سپرده مربوط به استان تهران با 991 هزار 
ميليارد تومان بوده كه معادل 55.8درصد كل سپرده هاي 
كشور اس��ت. كمترين رقم مانده س��پرده نيز مربوط به 
كهگيلويه وبويراحمد معادل 4840ميليارد تومان بوده 
اس��ت. به عبارت ديگر تهران بيش از تمام اس��تان هاي 
كشور سپرده جذب كرده است و اكثر شركت ها و فعالان 
اقتصادي ترجيح داده اند به دلايل مختلف پول خود را در 
حساب هاي بانكي در استان تهران سپرده گذاري كنند و 
همچنين بابت فعاليت هاي خود از بانك هاي تهران وام و 

تسهيلات بگيرند. 
بيشترين مبلغ تس��هيلات نيز مربوط به استان تهران با 
مانده 869هزار ميليارد تومان يعن��ي معادل 65 درصد 
تسهيلات دريافتي كشور و كمترين مربوط به كهگيلويه 

وبويراحمد معادل 4540ميليارد تومان بوده است.
به عبارت ديگر استان تهران تقريبا به اندازه 9 واحد درصد 
بيش از سهم خود در جذب سپرده ها از پرداخت تسهيلات 
سهم داشته است. زيرا سهم تهران از كل سپرده ها نزديك 
به 56 درصد و سهم تهران از كل تسهيلات نزديك به 65 

درصد بوده است.

   نسبت تسهيلات دهي
ب��ا توجه به رق��م 1776 ه��زار ميليارد تومان س��پرده، 
1338هزار ميليارد تومان تسهيلات، 1590 هزار ميليارد 
تومان سپرده بعد از كسر سپرده قانوني در مرداد ماه 97، 

نسبت تس��هيلات به سپرده بعد از كس��ر سپرده قانوني 
84.2 درصد، بوده است. اين نسبت در تهران معادل 97 
درصد بوده است. نسبت تسهيلات دهي به سپرده ها، در 
كهگيلويه وبويراحمد 106درصد بوده است. به عبارت ديگر 
در برخي استان هاي كمتر برخوردار يا در استان هايي كه 
ضرورت حمايت هاي اجتماعي و بانكي لازم بوده، نسبت 
تسهيلات به سپرده بعد از كسر س��پرده قانوني بالاتر از 

100درصد بوده است.

   سهم تسهيلات از سپرده ها
سهم تسهيلات از سپرده ها در كل كشور 75.3 درصد بوده 
است. به عبارت ديگر بيش از 186هزار ميليارد تومان يعني 
بيش از 10.4 درصد سپرده ها را سپرده قانوني تشكيل داده 
و بيش از 252 هزار ميليارد تومان معادل 14.1 درصد نيز 
با عنوان سياست سقف اعتباري، براي نقدينگي و ذخيره 
احتياطي مورد نياز در بانك ها در نظر گرفته ش��ده كه با 
مراجعه مشتري به آنها پرداخت شود. در مجموع معادل 
438 هزار ميليارد تومان يا 24.6 درصد از سپرده ها با عنوان 
سپرده قانوني و سقف اعتباري و نقدينگي مورد نياز بانك ها 
در نظر گرفته شده و بقيه سپرده ها يعني 75.3 درصد به 

عنوان تسهيلات پرداخت شده است.

   نسبت موثر سپرده قانوني معادل 2 درصد
از سوي ديگر، به گفته كارشناسان شبكه بانكي، با توجه 
به 186هزار ميليارد تومان رقم اس��مي سپرده قانوني در 
مرداد 97، و همچنين رقم بدهي بانك ها به بانك مركزي 
كه در مرداد 97 به رقم 149 هزار ميليارد تومان رس��يده 
رقم واقعي سپرده قانوني 37 هزار ميليارد تومان است و لذا 
نسبت موثر سپرده قانوني پس از كسر بدهي بانك ها به 
بانك مركزي در پايان مرداد 97 معادل 2 درصد بوده است 
زيرا عملا معادل 37 هزار ميليارد تومان سپرده قانوني موثر 
وجود داشته كه سهم آن از كل سپرده هاي كشور معادل 

2 درصد بوده است.

   نسبت 84.2 درصدي تسهيلات به سپرده بعد از 
كسر سپرده قانوني

 همچنين نسبت تسهيلات به سپرده ها بعد از كسر سپرده 
قانوني در مرداد 97 معادل 84.2 درصد بوده كه نسبت به 
اسفند 96 با رقم 85.4 درصد به ميزان 1.2 واحد درصد 
كاهش نش��ان مي دهد. اين رقم نس��بت به سهم 83.9 
درصدي مرداد 96 نيز در اين يكس��ال معادل 0.3 واحد 
درصد نسبت تسهيلات افزايش يافته و تمايل بانك ها به 
پرداخت تسهيلات در مقايسه با رشد و ظرفيت سپرده ها 

با روندي باثبات همراه بوده است.

   نسبت تسهيلات 96 درصدي در تهران
 اين نس��بت در ته��ران در مرداد 97 ب��ه 97 درصد، و در 
اسفند 96 به 98درصد رس��يده كه از ميانگين كشوري 
84.2 درصدي بالاتر اس��ت و نسبت به رقم 89 درصد در 
بهمن 96 به ميزان 8 واحد درصد بيشتر شده است. يعني 
در شش ماه اسفند 96 تا مرداد 97 اتفاق خاصي در ميزان 
رشد تسهيلات و نسبت تسهيلات دهي در تهران رخ داده 
كه احتمالا متاثر از سياست هاي بازار ارز و طلا بوده است. 
تغيير شديد اين شاخص در اين پنج ماه، پايين بودن سهم 
تهران از سپرده ها در مقايسه با افزايش سهم تهران از رشد 
مانده تسهيلات كشور و همچنين نسبت بالاي تسهيلات 
به سپرده بعد از كسر سپرده قانوني به ميزان 97 درصد، 
مي تواند سه دليل عمده داشته باشد. دليل اول رشد مانده 
تسهيلات در اس��تان تهران اس��ت كه از رقم 721 هزار 
ميليارد تومان در بهمن به 869ه��زار ميليارد تومان در 
مرداد 97 رسيده و در پنج ماه به ميزان 148 هزار ميليارد 
تومان زياد ش��ده و س��هم تهران از رشد مانده تسهيلات 
بيش از 78 درصد بوده اس��ت .  در نتيجه س��هم تهران از 
62.6 درصد مانده تسهيلات كل كشور در بهمن 96 به 65 
درصد در مرداد 97 افزايش داشته و رشد تسهيلات دهي 

در اسفندماه در تهران به هر دليلي بسيار بالا بوده است.
دليل دوم آن است كه به دليل سياست هاي فروش اوراق 
س��پرده ريالي با نرخ 20 درصد به دليل التهاب بازار ارز و 
خروج بخشي از سپرده ها از بانك هاي تهران براي خريد 
وفروش ارز و... جذب سپرده در بانك هاي تهران در مقايسه 
با رشد نقدينگي كشور كمتر بوده است. آمار نشان مي دهد 
كه از معادل 114 هزار ميليارد تومان رش��د سپرده هاي 
كشور در اسفند، سهم تهران تنها 25 هزار ميليارد تومان 
بوده و مانده سپرده هاي تهران تنها 25 هزار ميليارد تومان 

در اسفند 96 بيشتر شده است.
در نتيجه سهم تهران ازمانده سپرده هاي كل كشور نيز از 
58 درصد در بهمن به 56 درصد در مرداد كاهش داشته 

اس��ت. اين افزايش سهم از تس��هيلات و كاهش سهم از 
سپرده ها، باعث ش��ده كه نسبت تسهيلات به سپرده ها 
در اس��تان تهران بعد از كسر سپرده هاي قانوني به شدت 
رشد كرده و به 96 درصد برسد كه نشان مي دهد سيستم 
بانكي در 6 ماه اسفند تا مرداد به هر دليلي ترجيح داده كه 
نسبت تسهيلات و سپرده ها در شبكه بانكي تهران تغيير 
قابل توجهي داشته باش��د و از 89 درصد در بهمن به 96 
درصد در مرداد برسد. سهم تهران از كل سپرده هاي كشور 
به 56 درصد كاهش داشته است در حالي كه سهم تهران 
از تسهيلات به رقم قابل توجه 65 درصد افزايش داشته و 
سهم تهران از مانده تسهيلات 9 واحد درصد بيش از سهم 

تهران ازمانده سپرده ها شده است.

   نسبت تسهيلات به سپرده ها
اگر به اع��داد بهمن ماه و اس��فند و م��رداد توجه كنيم، 
سپرده هاي اس��تان تهران از رقم 894 به 945 در اسفند 
ماه و 991 هزار ميليارد تومان در مرداد رسيده و سهم آن 
از كل س��پرده هاي كش��ور نيز از 58 درصد به 56 درصد 
كاهش داش��ته است. براين اس��اس مشخص است كه با 
وجود رشد سپرده ها و نقدينگي كشور در اسفندماه، سهم 
استان تهران و رقم رشد سپرده هاي تهران كمتر از رشد 
سپرده هاي كش��ور بوده و احتمالا بخشي از سپرده هاي 
تهران در بازار ارز و طلا و خودرو و... در حال گردش است. 
گزارش هاي اخير از س��هم بالاي تهراني ها در سپرده ها و 
تسهيلات موسسات غيرمجاز نيز نشان مي دهد كه تمايل 
به سفته بازي، سوداگري و گردش پول در بازارهاي با سود 
بالاتر از بانك ها در تهران بيش از ساير نقاط كشور است و 
همين موضوع مي تواند عامل عمده اي در تغييرات اساسي 
در س��هم استان تهران از س��پرده ها، تسهيلات و نسبت 
تسهيلات باشد. بنابراين مي توان برآورد كرد كه بخشي از 
نقدينگي يا سپرده ها به جاي جذب بانك ها به بازار اوراق 
سپرده يا خريد وفروش ارز، خودرو و... هدايت شده است.

   جذب 54درصد رشد سپرده و 66 درصد رشد 
تسهيلات پنج ماهه در تهران

نكته قابل توجه اين است كه مقايسه مانده كل سپرده ها 
و تسهيلات در كل كشور و در استان تهران در مرداد ماه 
97 نسبت به اسفند ماه نش��ان مي دهد كه ميزان مانده 
س��پرده در كش��ور در چهار ماه اول 97 نسبت به اسفند 
96 از 1646 ب��ه 1776 و در ته��ران از 920 به 991 هزار 
ميليارد تومان رس��يده و در حالي كه در كشور 130 هزار 
ميليارد تومان زياد شده در تهران 71 هزار ميليارد تومان 
افزايش يافته اس��ت يعني بيش��ترين جذب را در تهران 
داشته و54.6 درصد رشد سپرده ها در اين سه ماه جذب 

تهران شده است.
از سوي ديگر، در حالي كه ميزان مانده تسهيلات بانك ها 
از 1258 به 1338 هزار ميليارد تومان رسيده و 80 هزار 
ميليارد تومان بيشتر شده، در استان تهران نيز از نزديك 
814 به 869 هزار ميليارد تومان رسيده و حدود 53 هزار 
ميليارد تومان بيشتر شده و تقريبا 66 درصد تسهيلات 
اضافه ش��ده در پنج ماه اول 97 جذب تهران ش��ده و اين 
پرسش را مطرح مي كند كه به چه دليل جذب تسهيلات 
در تهران تا اين ميزان بالا بوده است؟ چه عواملي باعث شده 
كه 54 درصد رشد سپرده و 66 درصد رشد تسهيلات در 
پنج ماه اول سال 97 جذب تهران شود و چه ضرورت هايي 
باعث جذب منابع قابل توجهي از بانك ها در استان تهران 

بوده است. 

  افزايش نسبت تسهيلات به 96 درصد در تهران
همچنين از دي ماه 96 كه وضعيت بازار ارز و س��كه 
با التهاب ش��ديد مواجه ش��د و دولت و بانك مركزي 
براي مقابله با آن، پيش فروش بيش از 60 تن سكه و 
همچنين فروش اوراق سپرده 20 درصدي به ميزان 
230 هزار ميليارد تومان در اسفندماه 96 را در دستور 
كار قرار داد، جذب تسهيلات در استان تهران نيز به 
شكل قابل توجهي بالا رفته و نسبت مانده تسهيلات به 

مانده سپرده ها نيز به شدت رشد كرده است.
بطوري كه ميزان سپرده ها در تهران در دي 96 معادل 
883 هزار ميليارد تومان، سپرده بعد از كسر سپرده 
قانوني 800 هزار ميليارد تومان، ميزان تس��هيلات 
707 هزار ميليارد تومان بوده و نسبت تسهيلات به 
سپرده بعد از كسر سپرده قانوني معادل 88.3 درصد 
بوده اس��ت. اما در مرداد 97، ميزان سپرده ها در تهران 
991 هزار ميليارد تومان، ميزان س��پرده بعد از س��پرده 
قانوني 895هزار ميليارد تومان، ميزان تسهيلات 869 هزار 
ميليارد تومان بوده و نسبت تسهيلات به سپرده بعد از كسر 

سپرده قانوني به 97 درصد رسيده است.
 يعني نسبت تسهيلات به سپرده بعد از كسر سپرده 
قانوني مع��ادل نزديك به 9 درصد افزايش داش��ته 
اس��ت كه نش��ان مي دهد در هفت م��اه بهمن 96 تا 
مرداد 97، نياز استان تهران به تسهيلات و بالارفتن 
مانده تسهيلات و اقداماتي كه به خصوص در دو ماه 
پايان سال 96 صورت گرفته باعث اين تغيير معنادار 
در نسبت تس��هيلات شده است. برخي كارشناسان، 
موضوع التهابات بازار س��كه و ارز و تحولات سال 97 
به دنبال ش��روع تحريم ها، را عاملي مهم در تحولات 
سپرده و تسهيلات و نسبت هاي تسهيلات به سپرده 

ارزيابي مي كنند. 

   جذب 78 درصد رش�د مانده تسهيلات هفت 
ماه اخير در تهران 

همچنين مانده سپرده ها در تهران از 883 هزار ميليارد 
تومان در دي 96 به 991 هزار ميليارد تومان در مردادماه 
97 رس��يده و ظرف هفت ماه معادل 108 هزار ميليارد 
تومان افزايش داشته است. ميزان سپرده ها در كل كشور 
نيز از 1503 هزار ميليارد تومان در دي 96 به 1776 هزار 
ميليارد تومان در مردادماه 97 رسيده و معادل 273 هزار 
ميليارد تومان افزايش داشته است. براين اساس، تهران 
معادل 39 درصد رشد سپرده ها در كشور را جذب كرده 
است.  اما ميزان جذب رشد تسهيلات در تهران در اين 
هفت ماه از ميزان جذب رشد سپرده ها بيشتر بوده است.

مانده تسهيلات در استان تهران نيز از 707 هزار ميليارد 
تومان در دي 96 ب��ه 869 هزار ميليارد تومان در مرداد 
97 رسيده و 162 هزار ميليارد تومان در اين 7 ماه اضافه 
شده است. همچنين رقم مانده تسهيلات بانك ها در كل 
كش��ور از 1130 به 1338 هزار ميليارد تومان در مرداد 
97 رسيده و معادل 208 هزار ميليارد تومان بيشتر شده 
اس��ت. به عبارت ديگر، از رقم 208 هزار ميليارد تومان 
افزايش مانده تسهيلات بانك ها در اين7 ماه، سهم تهران 
به تنهايي معادل 162هزار ميليارد تومان يا 78 درصد 
بوده و تنه��ا 46هزار ميليارد توم��ان آن مربوط به بقيه 

استان هاي كشور بوده است.

   ج�ذب 66 درصد رش�د مانده تس�هيلات در 
تهران طي 5 ماهه 97

در حالي كه ميزان مانده تسهيلات بانك ها در 5 ماه اول 
سال 97 از 1258 به 1338 هزار ميليارد تومان رسيده 
و 80 هزار ميليارد تومان بيشتر شده، در استان تهران 
نيز از نزديك 814 به 869 هزار ميليارد تومان رسيده 
و حدود 53 هزار ميليارد تومان بيشتر شده و تقريبا 66 
درصد تسهيلات اضافه شده در پنج ماه اول 97 جذب 
تهران شده و اين پرس��ش را مطرح مي كند كه به چه 
دليل جذب تس��هيلات در تهران تا اين ميزان بالا بوده 
است؟ چه عواملي باعث شده كه 54 درصد رشد سپرده 
و 66 درصد رش��د تس��هيلات در پنج ماه اول سال 97 
جذب تهران شود و چه ضرورت هايي باعث جذب منابع 
قابل توجهي از بانك ها در استان تهران بوده است.  اين 
موضوع حتي در پنج ماه اول سال 97 نيز ادامه داشته و از 
80 هزار ميليارد تومان افزايش مانده تسهيلات بانك ها 
در كشور، 53 هزار ميليارد تومان معادل 66درصد آن 
متعلق به استان تهران بوده است كه نشان مي دهد تمايل 
بانك ها به پرداخت تسهيلات و افزايش مانده تسهيلات 
در تهران همچنان ادامه دارد. در اسفند 96 نيز تهران 
با جذب 93 هزار ميليارد توم��ان از 105 هزار ميليارد 
تومان رشد مانده تسهيلات اسفند 96، شاخص نسبت 
تسهيلات به سپرده ها بعد از كسر س��پرده قانوني در 
استان تهران را تنها دريك ماه از 89 به 98 درصد افزايش 
داد و براين اس��اس، 88 درصد رش��د مانده تسهيلات 
بانك ها در اسفندماه 96 جذب تهران شد.اين نكات نشان 
مي دهد كه در ماه هاي اخير حدود 66 تا 80 درصد رشد 

تسهيلات متعلق به تهران بوده است.

الياسحضرتيمطرحكرد

تلاش اروپا براي ايجاد شبكه بين المللي مراودات بانكي با ايران
عضو كميس��يون اقتصادي مجل��س، بر ضرورت 
تشكيل شبكه بين المللي براي مراودات بانكي در 

ميان كشورهاي متحد ايران تاكيد كرد.
الي��اس حضرتي در گفت وگو با خبرن��گار ايبِنا، با 
اش��اره به برخي اخبار مبني بر تمايل س��وئيفت 
براي ادامه مراودات بانكي با ايران، گفت: استراتژي 
اصلي كش��وري مانند ايران يا حت��ي اروپايي ها، 
روس��يه، چين و كش��ورهايي كه از يك استقلال 
نس��بي برخوردار بوده و از س��لطه امريكا بيرون 
هستند اين است كه خود با هم شبكه بين المللي 

ايجاد كنند.
نماينده مردم تهران در مجلس ش��وراي اسلامي 
با بيان اينكه راه اندازي اين ش��بكه در حال حاضر 

به يك آرزو تبديل ش��ده اس��ت، افزود: البته كه 
اروپايي ها تلاش بسياري براي راه اندازي مسيري 
غير از سوئيفت دارند كه SPV يكي از مسيرهاي 

پيشنهادي اروپايي ها بوده است.
وي با تاكيد بر اينكه SPV مانند س��وئيفت نبوده 
و به مثابه صندوقي در مورد ايران اس��ت، تصريح 
ك��رد: روس ها ادعا كرده اند كه براي خود ش��بكه 
داخلي درست كرده و كشورهاي ديگر مي توانند 
به آن بپيوندند البته آن ه��م هنوز آزمون خود را 

پس نداده است.
اين نماينده م��ردم در مجلس دهم، با بيان اينكه 
اين علاقه هم در چين، هندوس��تان و روس��يه و 
كشورهاي اروپايي براي مراوده با ايران وجود دارد، 

گفت: ايران بايد استراتژي خود را بر اين قرار دهد 
كه اين كشورها را به هم نزديك كرده و در اين ميان 
علاوه بر در نظر گرفتن واحد پول مستقل، شبكه 
 بانكي مستقل و سرويس هايي همچون سوئيفت 

راه اندازي كند.
حضرت��ي با تاكيد ب��ر اينك��ه در كوتاه مدت بعيد 
مي دانم جريان قوي بتواند ش��بكه ها را راه اندازي 
كرده و نتيجه بدهند، افزود: ما بايد از فرصت هاي 
مختلف در اين رابطه اس��تفاده كني��م و اگر واقعا 
س��وئيفتي كه اكنون در س��وييس مستقر است 
ممكن باش��د كه با كمك اروپايي ها از آن استفاده 

كنيم نبايد خود را محروم كنيم.
اين نماينده مردم در مجلس ده��م با بيان اينكه 

نباي��د به آن دلخوش باش��يم چ��ون موقتا اجازه 
اس��تفاده به ما مي دهند، گفت: م��ا نبايد از بقيه 
فرصت ها غافل شويم. عضو كميسيون اقتصادي 
مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر اينكه اساس كار 

بايد بر اساس استراتژي اصلي كه براي كشورهاي 
مشترك قرار داده باشد، افزود: بايد اين موضوع را 
حول اتحاد بر اين كش��ورها قرار بدهيم كه بشود 

جبهه بزرگي در قبال امريكا تشكيل داد.
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تحقق عدالت در ساختار 
قانوني نظام بانكي

وهاب قليچ| كارشناس بانكي| 
تحقق عدالت در ساختار قانوني نظام بانكي با ايجاد 
انضباط پولي، رهايي از رباي قرضي، توزيع عادلانه 
خلق پول بانكي و بهره  مندس��ازي عادلانه مردم از 
خدمات پولي« از برنامه هاي الگوي اسلامي-ايراني 

پيشرفت است.
پس از تدوين الگوي پايه اسلامي ايراني پيشرفت، كه 
در آن مهم ترين مباني و آرمان هاي پيشرفت و افُق 
مطلوب كشور تا سال 1444 هجري شمسي ترسيم 
و تدابير موثر براي دستيابي به آن طراحي شده است، 
مقام معظم رهبري دستگاه ها، مراكز علمي، نخبگان 
و صاحب نظران را به بررسي عميق ابعاد مختلف اين 
الگوي پايه و ارايه نظرات مشورتي جهت تكميل و 

ارتقاي آن فراخواندند.
ايشان همچنين مركز الگوي اسلامي ايراني پيشرفت 
را موظف كردند كه با مشورت مراجع مندرج در ابلاغ، 
نظرات و پيش��نهادهاي تكميلي را دقيقاً بررسي و 
بهره برداري كند و نسخه ارتقاء يافته الگوي اسلامي 
ايراني پيشرفت را حداكثر ظرف دو سال آينده براي 
تصويب و ابلاغ ارايه نماي��د، به طوري كه از ابتداي 
قرن پانزده هجري شمسي اجراي اين الگو با سرعت 

مطلوب آغاز و امور كشور بر مدار آن قرار گيرد.
آنگونه كه از بياني��ه مركز الگوي اس��لامي ايراني 
پيشرفت در خصوص اين الگوي برمي آيد »بيش از 
يك هزار نقد و نظر از سوي استادان و صاحبنظران 
نس��بت به نس��خه ماقبل آخر الگوي پايه واصل و 
بررس��ي و عنداللزوم ترتيب اثر داده شده است. با 
اين همه، بررسي آن از س��وي دستگاه هاي اصلي 
سياس��ت گذاري و قانون گ��ذاري و برنامه ريزي و 
اجرايي و نيز شمار بيشتري از متفكران و محققان و 
صاحبنظران كشور نسخه نهايي الگو را به ترازي رفيع 

نايل خواهد كرد. «
بر اين اساس و در پاسخ به دعوت انجام شده، در اين 
نوشتار قصد داريم صرفا به بررسي يكي از تدابير اين 
الگو كه مربوط به بخش بانكي است اشاره مختصري 
داشته باشيم. بخش تدابير الگوي پايه اسلامي ايراني 
پيشرفت از 56 تدبير تشكيل شده است كه بخش 
مهمي از اين تدابير به بخش اقتصاد توجه ويژه اي 
مبذول داشته است. در اين ميان تدبير شماره 23 
اختصاصا به نظام بانكي پرداخته و در س��اير تدابير 
نامي از »نظام بانكي« به ميان نيامده است. بر اساس 
اين تدبير »تحقق عدالت در س��اختار قانوني نظام 
بانكي با ايجاد انضباط پولي، رهايي از رباي قرضي، 
توزي��ع عادلانه خلق پول بانكي و بهره مندس��ازي 
عادلان��ه آحاد م��ردم جامعه از خدم��ات پولي« از 
جمله برنامه هاي نظام اقتصادي كشور جهت نيل به 
آرمان هاي مدنظر الگو بيان شده است. در خصوص 

اين تدبير نكات ذيل به نظر مي آيد: 
الف( گرچ��ه در تدبير ش��ماره 20 »الت��زام به 
رعايت اصول و قواعد اسلامي در غايت و ساختار 
تصميمات، سياست گذاري ها و نهادسازي هاي 
اقتصادي و مالي« مورد اش��اره قرار گرفته است 
اما هنگاميكه در تدبير شماره 23 از نظام بانكي 
س��خن به ميان مي آيد، صرفا تمرك��ز بر محور 
عدالت و منع ربا بوده و ساير جنبه هاي بانكداري 
اسلامي بحث نشده است. شايد ملاحظه در نام 
نبردن از »بانكداري اسلامي« در اين الگو، صرفا 
براي عدم القاي غيراسلامي بودن اين ساختار در 
حال حاضر باش��د، اما به هر تقدير بايد پذيرفت 
وضعيت بانكداري اس��لامي در كش��ور از حيث 
قانون، اجرا و نظ��ارت در وضعيت مطلوبي قرار 
ندارد و مي توانست هدفگذاري »نظام بانكداري 
اس��لامي« به عنوان يكي از تدابي��ر مهم در اين 

الگوي پايه مدنظر قرار بگيرد.
ب( در اين تدبير از »تحقق عدالت در ساختار قانوني 
نظام بانكي« نام برده شده است حال آنكه معضلات 
نظام بانكي بيش از آنكه در حوزه قوانين باش��د در 
حوزه عمليات، اجرا و نظارت اس��ت. از اين رو علت 
تاكيد انحصاري بر »ساختار قانوني« در اين تدبير 

چندان مشخص نيست.
ج( در اين تدبير از »توزيع عادلانه خلق پول بانكي« 
نام برده شده است حال آنكه حجم بالاي خلق پول 
نامتناسب با بخش واقعي اقتصاد خود محل چالش 
و آسيب هاي اقتصادي است و اين مقوله مساله اي 
متفاوت با توزيع خلق پول اس��ت. از اين جهت به 
نظر مي آيد اين تدبير صرفا به ابعاد عدالت مدارانه 
خلق پول اشاره داشت و از مهم ترين آسيب خلق 
پول كه هم��ان عدم توازن بخ��ش پولي با بخش 
واقعي اقتصاد است غفلت داشته است. فارغ از اين 
نكته، نحوه توزيع عادلانه خلق پول و در كل اجراي 
عدالت مدنظر اين تدبير با توجه به تنوع نظريات 
عدالت چندان براي كارشناسان اقتصادي مشخص 
نيس��ت. افزون بر آنكه عبارت »خلق پول بانكي« 
چنين مي نمايد كه شايد خلق پول غيربانكي نيز 

وجود دارد كه اين مورد نيز چندان مفهوم نيست.
د( بي ش��ك از مهم تري��ن وظاي��ف نظ��ام بانكي، 
واسطه گري مالي و كارآمدي نظام تجهيز و تخصيص 
منابع در راستاي افزايش توليد و بهره وري اقتصاد 
اس��ت. وظيفه اي كه به ظاهر در اين تدبير چندان 

مدنظر تدوين كنندگان قرار نداشته است.
ه( نكته ديگر وظيفه و نقش نظام بانكي در تعاملات و 
مبادلات بين المللي و در مواجه با مشتريان و طرفين 
خارجي اس��ت. اين در حالي است كه تدبير شماره 
23 با رويكرد صرفا داخلي براي نظام بانكي تدوين 
شده اس��ت و با عبارت »آحاد مردم جامعه« از كنار 

آن عبور كرده است.
و( برخي از س��اير تدابير الگوي پايه اسلامي ايراني 
پيش��رفت مي تواند مرتبط ب��ا كاركردهاي نظام 
بانكداري باش��د اما اين تنها تدبير شماره 23 است 
كه از نظام بانكي نام برده است. علت اين انحصار در 
نام آوري از نظام بانك��ي در يك تدبير خاص و عدم 
نام آوري از آن در ساير تدابير چندان روشن نيست و 
صرفا مسووليت تدبير شماره 23 را از حيث جامعيت 

نگاه به مقوله بانكداري بالا مي برد.

  سهم تسهيلات از سپرده ها در كل كش�ور 75.3 درصد بوده و 24.6 درصد به عنوان سپرده 
قانون�ي و نقدينگي مورد نياز يا س�قف اعتباري در بانك ها موجود بوده اس�ت؛ به عبارت ديگر 
186هزار ميليارد تومان 10.4 درصد س�پرده ها را سپرده قانوني و 252 هزار ميليارد تومان 14.1 
درصد سپرده ها را سقف اعتباري، براي نقدينگي و ذخيره احتياطي مورد نياز در بانك ها در نظر 
گرفته اند و در مجموع معادل 438 هزار ميليارد تومان در اختيار بانك ها و بانك مركزي بوده است

برش



دانش و فن10اخبار

ضوابط جديد براي خريد گوشي موبايل 

تنظيم و كنترل بازار تلفن همراه با كد ملي كاربران 
گروه دانش و فن   

معاون س��تاد مبارزه با قاچاق كالا، فروش گوشي 
موبايل ب��ا كدملي را اقدام فروش��ندگان درجهت 
كنترل و تنظيم بازار تلفن همراه عنوان كرد و گفت: 

ابلاغيه اي دراين باره به صنف داده نشده است.
حميدرض��ا دهقاني نيا، اقدام فروش��ندگان تلفن 
همراه در فروش گوشي موبايل با كد ملي را مبني 
بر بخشنامه و يا الزامي قانوني ندانست و گفت: اين 
موضوع، تصميم جديدي نيس��ت و برمبناي آنكه 
از سوي سازمان حمايت از مصرف كنندگان مقرر 
شده بود تمام فرآيند توزيع گوشي از زمان ورود به 
كشور تا زماني كه به دست مصرف كننده مي رسد، 
پيگيري شود، صنف تلفن همراه تصميم بر فروش 

گوشي با يك كد ملي گرفت.
معاون س��تاد مبارزه با قاچاق كالا ب��ا بيان اينكه 
خريد گوشي با كد ملي، در جهت تنظيم و كنترل 
ب��ازار مصرف كننده اس��ت، ادام��ه داد: اين روش 
باعث مي شود كه براي مثال يك نفر امكان خريد 
۱۰۰ گوش��ي موبايل را نداش��ته باشد كه بخواهد 
آن را احتكار كرده و چند ماه بعد، گرانتر از قيمت 

اوليه بفروشد.
وي با اشاره به اينكه اين تصميم از سوي صنف تلفن 
همراه صورت گرفته و ابلاغيه و يا دس��تورالعملي 
دراين راستا، صادر نشده است، تاكيد كرد: صنف 
تلفن همراه با اجراي اين تصميم، قصد كنترل در 
بازار را داش��ته تا افراد نخواهند پول خود را تبديل 

به سرمايه اي مانند گوشي موبايل كنند.
دهقاني نيا با بيان اينكه فروشندگان گوشي تلفن 
همراه بايد در قبال پيگيري دستگاه هاي نظارتي 
مانند س��ازمان حمايت از مصرف كننده، پاسخگو 
باش��ند، به مهر، گفت: تصميم براي فروش گوشي 
با كدملي، از سوي واردكنندگان و توزيع كنندگان 

گرفته شده و ارتباطي باطرح رجيستري ندارد.
س��خنگوي طرح رجيس��تري تلفن همراه ادامه 
داد: ف��ارغ از اينك��ه خريدار گوش��ي را ب��ا اعلام 
كدمل��ي مي خرد، ثبت و فعالس��ازي گوش��ي در 
سامانه رجيس��تري نيز نياز به ثبت كدملي دارد. 
اما بط��ور كل ضوابط جديد براي خريد گوش��ي، 
ارتباط مستقيمي با رجيستري ندارد، بلكه ارتباط 

غيرمس��تقيم در حوزه تنظيم بازار دارد كه اختيار 
آن ب��ا وزارت صمت و س��ازمان حمايت از مصرف 

كننده است.
وي اين تصميم بازار را محدوديت در خريد گوشي 
ندانست و با بيان اينكه اين اقدام در جهت شفافيت 
بازار است، افزود: سامانه رجيستري تلفن همراه، 
محدوديتي بابت خريد ندارد و تمامي گوشي هايي 
كه به صورت قانوني وارد كش��ور شوند، در سامانه 

همتا فعال خواهند شد.
همچنين چندي پيش رييس اتحاديه دستگاه هاي 
مخابراتي و ل��وازم جانبي از آغاز اجراي ش��رايط 
جديد فروش موبايل خبر داد و گفت: شركت هاي 
واردكنن��ده موبايل بايد از اين پس گوش��ي هاي 
وارداتي را ب��ا مقررات جديد به فروش برس��انند. 
ضوابط جديد فروش ش��امل قيمت و روش فروش 
توسط س��ازمان حمايت و سازمان صنعت ، معدن 
و تجارت تعيين ش��ده و واردكننده موظف اس��ت 
نماينده اي براي فروش كالا با همان قيمت اعلامي، 
به سازمان اعلام كند تا بخش نظارت وزارت صنعت 

بر عرضه كالا نظارت داشته باشد.
به گفته وي، هر خريدار با كد ملي مشخص مي تواند 
تنها يك عدد گوش��ي موبايل و به صورت حضوري 
خريداري كند. خريدار بايد براي دريافت سفارش 
خود ش��خصا و همراه با كارت ملي و س��يم كارت 
مرب��وط به همان ك��د ملي براي تحوي��ل گرفتن 
گوشي خود به صورت حضوري به نماينده فروش 
شركت مراجعه كند. محبي در ادامه صحبت هاي 

خود افزود: 
خريدار بايد داراي آدرس و كدپستي مشخص بوده 
و اطلاعات كارت بانك��ي و كارت ملي خريدار نيز 
مطابقت داشته باش��ند. در زمان دريافت گوشي، 
بس��ته بندي در مقابل خريدار باز مي ش��ود و ثبت 
در س��امانه همتا انجام مي گيرد. اين روش فروش 
گوشي از آبان ماه س��ال جاري توسط نمايندگان 
فروش در مراگز فروش گوش��ي تلفن همراه آغاز 
شده است . اين در حالي است كه كالايي كه اخيرا 
از اين روش وارد بازار شده، متعلق به شركت هايي 
اس��ت كه پيش از اين واردات موبايل نداشته اند و 
به تازگي به موضوع واردات موبايل وارد ش��ده اند؛ 

هم اكنون نيز تنها يك ش��ركت واردكننده موفق 
ب��ه واردات جدي��د و ف��روش كالاي خ��ود با اين 

دستورالعمل شده است.
اين در حالي اس��ت كه چندي پي��ش معاون وزير 
ارتباطات گفت: سامانه ثبت گوشي هاي مسافري 
با اتصال به سامانه نيروي انتظامي راه اندازي شد و 
از اين پس هر مسافر، تنها امكان ثبت يك گوشي 
با كد ملي و شماره پاسپورت خود را خواهد داشت.

حسين فلاح جوشقاني گفت: در راستاي ساماندهي 
ورود گوشي هاي مسافري به كشور و جلوگيري از 
قاچاق اين كالا، سامانه ثبت گمركي اين گوشي ها 
راه اندازي ش��ده است. اين س��امانه امكاني فراهم 
كرده كه مسافراني كه با خود گوشي به كشور وارد 

مي كنند، در اين سامانه رجيستر مي شوند.

وي توضيح داد: تا پيش از اين هر مسافر محدوديتي 
براي ورود گوش��ي موبايل به كش��ور نداش��ت و 
مي توانس��ت با كدملي خود هرتعداد گوشي وارد 
كند. اما هم اكنون با هماهنگ��ي صورت گرفته با 
نيروي انتظامي و گمرك، هر مسافر امكان ورود يك 
گوشي با يك كدملي و پاسپورت را خواهد داشت. 
معاون وزير ارتباطات با اشاره به اينكه در اين سامانه 
شخص مسافر، مي تواند با پرداخت عوارض گمركي 
نسبت به ورود گوشي به كشور و ثبت رجيستري 
آن اقدام كند، ادامه داد: به اين ترتيب در اين سامانه 
تنها مسافراني كه وارد كشور مي شوند، گوشي خود 
را با كارت ملي و شماره پاسپورت ثبت مي كنند و 
از اين طريق مي توان جلوي ورود گوشي هايي كه 
از طريق واردكنندگان موبايل و به اس��م مسافري 

وارد كشور مي شود را گرفت.
رييس س��ازمان تنظيم مقررات ارتباطات افزود: 
تاكنون مشكل در اتصال سامانه گمرك به نيروي 
انتظامي وجود داش��ت كه هم اكنون اين مشكل 
برطرف و سامانه فعال ش��ده است كه در نهايت با 
هماهنگي انجام ش��ده، رجيستري و ثبت شناسه 

گوشي ها نيز اتفاق مي افتد.
نوس��انات نرخ ارز در بازار و افزاي��ش چندبرابري 
قيمت گوشي موبايل در ماه هاي اخير، باعث كندي 
واردات اين كالا در كشور شده است. به همين دليل 
عده اي به صورت مسافري نس��بت به وارد كردن 
اين گوش��ي ها به صورت تكي و به اس��م مسافري 
اقدام كرده و اين گوش��ي ها را به ن��رخ ارز آزاد در 

بازار مي فروشند.

اس�پوتنيك | گزارش ه��ا حاكي از آن اس��ت كه 
انجم��ن بلاك چين و صنعت ارزه��اي ديجيتال در 
روسيه قصد دارد به منظور تسهيل مبادلات مالي و 

تجاري به همكاري با ايران بپردازد.
با توجه به گس��ترش روز افزون استقبال از ارزهاي 
ديجيت��ال رمزنگاري ش��ده در جهان، بس��ياري از 
كشورها با توسعه فناوري هاي نويني همچون بلاك 
چين در تلاشند تا از اين نوع جديد ارزهاي ديجيتال 
به منظور پرداخت هاي مالي و تبادلات تجاري خود 

استفاده كنند.
چن��دي پيش بود كه روس��يه نيز اع��لام كرد قصد 
دارد در امور بانكي و مالي خود به ارزهاي ديجيتال 
رمزپايه روي بي��اورد و ي��ك ارز اختصاصي دولتي 
را تح��ت عن��وان »كريپتو روبل« معرف��ي و عرضه 
كند. نيكولاي نيكيفوروف، وزير ارتباطات و رس��انه  
در روس��يه چندي پيش ني��ز اعلام ك��رده بود كه 
ولاديمي��ر پوتين، رياس��ت جمهوري روس��يه نيز 
نظر مس��اعدي نس��بت به عرض��ه و معرفي يك ارز 
ديجيت��ال رمزنگاري ش��ده و اختصاص��ي دولتي 
نش��ان داده، بنابراي��ن انتظار مي رود ك��ه اين ارز با 
س��رعت زيادي در حال توس��عه بوده و در آينده اي 
 نزديك توس��ط دولت اين كش��ور معرفي، عرضه و

 توزيع شود.
حالا تازه ترين گزارش هاي منتشر شده در وب سايت 
اسپوتنيك حاكي از آن است كه انجمن بلاك چين 
و صنعت توس��عه ارزهاي ديجيتال رمزنگاري شده 

در روس��يه )RACIB( به منظور همكاري با ايران 
در خصوص تس��هيل روابط بانكي، مالي و تبادلات 
تجاري اين كش��ور اعلام آمادگي كرده و گفته كه با 
لابراتوار بلاك چين در ايران به توافقي براي شروع و 

گسترش اين همكاري دست يافته است. 
ي��وري پريپاچكين، رييس انجم��ن بلاك چين در 
روسيه در اين باره خاطرنشان كرد: تكنولوژي هايي 
كه ما از آن استفاده كرده ايم، مي تواند در ايران نيز 
مفيد و موثر واقع ش��ود تا مب��ادلات و روابط مالي و 
تجاري ايران كه ه��م اكنون تحت تاثير تحريم هاي 
خصمانه اقتصادي ايالات متح��ده امريكا عليه اين 
كشور قرار گرفته است، با س��اير كشورها همچنان 

ادامه داشته باشد.
پيشتر نيز بسياري از تحليلگران و كارشناسان فعال 
در حوزه بانك و بازارهاي مالي پيش بيني كرده بودند 
كه معرفي و عرضه ارزهاي ديجيتال رمزنگاري شده 
يكي از گزينه هاي جايگزين براي گسترش و انجام 

مبادلات مالي و بانكي با ايران باشد.

تك كرانچ | گروهي از تكنيس��ين ها در دانشگاه 
فني دانمارك اخيراً اعلام كرده ان��د براي اولين بار 
توانس��ته اند راهي پيدا كنند تا دست به انتقال ديتا 
بر روي يك كانكش��ن با س��رعت پنجاه و سه هزار 
گيگابايت بر ثانيه بزنند. براي اينكه موضوع را بهتر 
متوجه بشويد براي ش��ما اينگونه توضيح مي دهم 
كه با چني��ن ارتباط اينترنتي ش��ما مي توانيد يك 
 ۱۰8۰P يا همان HD فيلم كامل با رزلوش��ن تمام
به حجم ۱۰ گيگابايت را در يك چش��م به هم زدن 

دانلود كنيد.
بل��ه دقيقاً دانل��ود فيلمي با رزلوش��ن مذكور، فقط 
به اندازه يك پلك زدن چش��م انس��ان طول خواهد 
كشيد. البته اگر فقط يك فيلم را دانلود كنيد بخشي 
از سرعت اينترنت و پهناي باندي كه در اختيار داريد 
هدر رفته اس��ت و ظرفيت واقعي در حد دانلود دو يا 
س��ه فيلم تمام اچ دي به صورت همزمان و تنها در 

طول يك ثانيه است.
دانماركي ها چطور توانسته اند چنين ارتباط سريعي 
را فراهم بياورند؟ در حال حاض��ر ارتباط اينترنتي 
روزان��ه دو س��وم ش��هروندان كل جه��ان از طريق 
فيبرهاي نوري برقرار مي گ��ردد، ولي در دانمارك 
براي برقراري چنين ارتباط س��ريعي از نسل بعدي 
تكنولوژي فيبرهاي نوري يعني تكنولوژي فيبر چند 

 Multi-core fiber technology هسته اي يا
استفاده شده است.

اين گروه از تكنيس��ين هاي دانمارك��ي اميدوارند 
حاصل تحقيقاتشان نحوه دانلود محتواي ديجيتال 
توسط كاربران در سرتاسر دنيا را تغيير دهد و ديگر 
هيچ كاربري ب��راي دانلود فايل ه��اي ديجيتالي از 
اينترنت نيازمند محاسبه دقايق باقي مانده بر حسب 

سرعت ارتباطيش نباشد.
البته با دسترسي با چنين سرعتي به اينترنت در سطح 
وسيع جهاني س��رويس هاي پخش آنلاين محتواي 
ديجيتال مانند نت فليكس و موارد مشابه آن كاربران 
به مراتب بيشتر و وسيع تري پيدا خواهند كرد و بيش 
از گذشته محبوب خواهند گرديد. جالب است بدانيد با 
سرعت اينترنت ياد شده دانلود يك فايل موسيقي فقط 

چند نانو ثانيه طول خواهد كشيد.

انگجت| محققان دانشگاه »نيويورك« با استفاده »هوش 
مصنوعي »يك شبكه عصبي س��اختند كه مي تواند اثر 
انگشت هاي جعلي بسازد.محققان دانشگاه »نيويورك« 
موفق ش��دند با استفاده از »هوش مصنوعي« راهي براي 
توليد اثر انگشت جعلي پيدا كنند.اين پروژه اسكنرهاي 
»بيومتري��ك « را به انزوا مي كش��اند.اين سيس��تم كه 
»ديپ مس��ترپرينتز « )DeepMasterPrints( نام 
دارد، ۲۳ درصد از اثر انگش��ت هاي سيستم را كه ميزان 
خط��اي آنها يك در هزار اس��ت، تك��رار و كپي مي كند.

هنگامي كه ميزان تطابق اش��تباه سيس��تم ۱% باش��د، 
“DeepMasterPrints “ مي توان��د اث��ر انگش��ت 
واقعي را به ميزان ۷۷ درصد، شبيه سازي كند.بسياري از 
دستگاه هاي اسكنر، تنها بخش جزئي از اثر انگشت كاربران 
را تش��خيص مي دهند به همين خاطر اف��راد مجبورند 
كه انگش��ت خود را روي قسمت چاپ دس��تگاه به بالا و 
پايين و چپ و راس��ت تكان دهند. در اغلب سيستم هاي 
»بيومتريك « )زيست سنجشي( ممكن است يك هكر 
بخشي از اثر انگشت شما را با يك نوع توليد شده توسط 
رايانه تطبيق دهد.سيستم  »بيومتريك « نوعي خاص از 
روش هاي امنيتي است كه در آن براي كنترل دسترسي و 
برقراري امنيت از ويژگي هاي قابل اندازه گيري بدن انسان 

يا هر موجود زنده ديگر استفاده مي شود.

ديلي ميل| اينستاگرام مشغول ارايه قابليتي است كه 
به كاربر كمك مي كند به اين اپليكيش��ن معتاد نش��ود.

اينستاگرام قصد دارد به كاربرانش كمك كند مدت زماني 
كه در اين اپليكيشن وقت مي گذرانند را مديريت كنند. 
اين ش��بكه اجتماعي متعلق به فيس بوك مشغول ارايه 
داشبورد جديدي است كه به كاربر نشان مي دهد روزانه 
چه مدت زماني از اينس��تاگرام استفاده مي كند و حتي 
محدوديت هاي زماني تعيين مي كند تا افراد به اپليكيشن 
معتاد نشوند.اينستاگرام نخستين بار در تابستان امسال 
اعلام ك��رد ابزار مديريت زمان را ارايه مي كند.كاربر براي 
دس��تيابي به اين ويژگي، بايد روي منو در گوشه سمت 
راست پروفايل اينستاگرام خود كليك كند. در اين قسمت 
فرد باي��د روي گزين��ه Your Activity كليك كند تا 
متوجه شود روزانه بطور متوسط چه مدت از اينستاگرام 
استفاده مي كند.همچنين اگر كاربر روي يك روز خاص 
كليك كند، مي تواند مدت زمان اس��تفاده از اپليكيشن 
در روز خ��اص را ببيند.اين قابليت حاوي تصوير جالب و 
كارآمدي است كه نشان مي دهد كاربران طي هفته در چه 
روزهايي بيشتر از اپليكيشن استفاده مي كنند.همچنين 
اگرنياز باشد كاربر هر روز در اينستاگرام باشد، داشبورد يك 
گزينه يادآوري نيز دارد. كاربران مي توانند مشخص كنند 

روزانه چه مدت زمان در اپليكيشن صرف كنند.

نيواطلس| نيروي درياي��ي ارتش امريكا پهپادي را 
توليد كرده كه با انتش��ار امواج راديويي مختل كننده 
مي تواند موشك ها را فريب داده و از اصابت آنها به هدف 

جلوگيري كند.
اين پهپاد كه ظاهري ش��بيه به يك لوله باريك دارد، 
نومد نام دارد و احتمال تولي��د نمونه هاي تجاري آن 

نيز وجود دارد.
پهپاد يادشده ۹۰ سانتيمتر طول دارد و ۲ پره چرخنده 
آن در زمان عدم استفاده در كناره ها خم مي شوند. در 
زمان حركت انفجار دي اكسيد كربن فشرده شده در 
لوله اصلي پهپاد موجب حركت ش��تابان آن به سمت 
بالا مي ش��ود و پره ها نيز ت��داوم حركت آن را تضمين 

مي كنند.
پهپاد يادشده مي تواند در هر جهت و مسيري حركت 
كند و بعد از پايان ماموريت به صورت عمودي بر روي 
چهار پاي خ��ود فرود مي آيد. اين پهپ��اد مي تواند در 
صورت وزش س��ريع باد هم به خوبي پرواز كند و انواع 
موشك ها را منحرف كند. وزن كم و امكان نصب انواع 
حس��گر و دوربين فيلم برداري از جمل��ه مزاياي اين 
محصول است.تا به حال تصويري از نحوه پرواز اين پهپاد 
نظامي منتشر نشده، اما هدايت و كنترل آن با استفاده از 

يك دسته كنترل خاص صورت مي گيرد.

 ۵G كازويك| اجراي مرحله آزمايشي اينترنت پرسرعت
در هلند، جان خيل عظيمي از پرندگان را گرفت.

 در س��ال هاي اخير ت��لاش اپراتوره��اي مخابراتي و 
غول ه��اي تكنولوژي براي توس��عه فناوري ش��بكه 
اينترنت ۵G شدت گرفته و هريك از آنها در تلاشند تا با 
همكاري شركت هاي مخابراتي مناطق مختلف جهان 

وارد همكاري و مذاكره شوند.
اما حالا به نظر مي رسد پس از آنكه غول هاي تكنولوژي 
متعددي در جهان اعم از هواوي، نوكيا، زدتي اي، اريكسون، 
سامسونگ و بس��ياري از اپراتورهاي مخابراتي تصميم 
 ۵G گرفتند كه به توس��عه فناوري نسل پنجم اينترنت
بپردازن��د و در اين خصوص س��رمايه گذاري هاي كلاني 
كنند، حالا دانشمندان و پژوهشگران فعال در حوزه فناوري 
با انتشار يك گزارش به صورت مفصل عنوان كرده اند كه 
توسعه و برقراري شبكه اينترنت پرسرعت ۵G در جهان 
براي سلامتي انس��ان، حيوان و محيط زيست تهديدات 
فراوان و خطرناك��ي را ايجاد مي كند. آنه��ا در ادامه اين 
گزارش از جامعه بين المللي درخواست كرده اند كه جلوي 
گسترش اين فناوري خطرناك را بگيرند در غير اين صورت 
تمامي گونه هاي جانوري و همچنين نسل بشر با خطرات 

جدي گسترده اي روبرو خواهند شد.
هم اكنون خبر ديگري پس از اعلام اين گزارش منتش��ر 
شده است كه بر اطلاعات ذكر شده در گزارش مذكور صحه 
مي گذارد و ثابت مي كند كه برقراري اينترنت ۵G مي تواند 

تا چه اندازه براي سلامتي بشر خطرآفرين باشد.
گزارش ها حاكيست كه تست و اجراي مرحله آزمايشي 

اينترنت پرسرعت ۵G در شهر لاهه هلند موجب شد كه 
صدها پرنده ساكن در اين شهر به دليل انتشار امواج مخرب 

به كار رفته در اين شبكه جان خود را از دست بدهند.
 ۵Gدانشمندان و پژوهشگران بر اين باورند كه تكنولوژي
از بخشي از طيف راديويي به نام امواج ميليمتري استفاده 
مي كند كه اين امواج ويژگي هاي منحصربفردي دارند كه 
يكي از آنها فركانس بالاي آنهاس��ت. اين امواج به منظور 
انتقال اطلاعات با حجم بالا و س��رعتي بس��يار زياد، بايد 
فركانس بالايي نيز داشته باشند. اما اين در حالي است كه 
اين نوع از امواج يكپارچگي خود را در فاصله هاي طولاني 
از دست داده و از اجسام جامد به خوبي عبور نمي كنند .به 
همين خاطر براي جبران برد كوتاه و طول موج پايين اين 
امواج ميليمتري، بر روي تمامي دستگاه هاي الكترونيكي 
و ابزارهاي موردنظر حتي چراغ هاي راهنمايي و رانندگي 
و چراغ هاي خياباني نيز بايد هزاران برج كوچك مخابراتي 
نصب شود تا در انتقال و جابه جايي اين امواج تداخلي ايجاد 
نشود. تعداد زياد اين برج هاي كوچك مخابراتي در سطح 
شهر اس��ت كه موجب نگراني دانشمندان فعال در حوزه 

فناوري، پزشكي و محيط زيست شده است و موجب شده 
كه دولت ها و شركت هاي مخابراتي در توسعه اين فناوري 

به ترديد بيفتند.
بنابراين واضح به نظر مي رسد كه چرا بالغ بر ۱۵۰ پرنده 
جان خود را دقيق��ا در روزي كه امواج اينترنت ۵G در 
سطح شهر منتشر ش��د و مرحله آزمايشي آن صورت 
پذيرفت، جان خود را به صورت كاملا ناگهاني و همزمان 

از دست داده اند.
محققان همچنين با بررسي جس��د و لاشه پرندگان 
دريافته اند كه همه آنها قبل از مرگ كاملا سالم بوده و 
هيچ عفونت، ويروس و باكتري كه نشان دهنده بيماري 

خاصي باشد، نيز در آنها مشهود نبوده است.
حال اين سوال براي بس��ياري از كاربران و شهروندان 
ايجاد مي شود كه چرا با اين اوصاف، بسياري از غول هاي 
تكنولوژي همچنان به دنبال توس��عه فناوري مذكور 
هستند و بايد در پاسخ به آنها گفت كه پيشرفت شهري 
و درآمدزاي��ي را مي توان عل��ل اصلي تلاش غول هاي 
تكنولوژي براي توس��عه فناوري نسل پنجم اينترنت 
همراه عنوان كرد چراكه آنها بدين ترتيب قادر خواهند 
بود به توسعه اينترنت اشيا، هوش مصنوعي، رايانش 
اب��ري و خدم��ات كلاد و همچني��ن ارايه محصولات 
جديدي كه از اين فناوري پشتيباني مي كند، بپردازند 
و اين امر كاربران، دولت ها و شهروندان را مجبورخواهد 
كرد به منظور پا به پا حركت كردن با ساير جهان و انجام 
فعاليت هاي موردنياز خود، از اين محصولات و فناوري 

پشتيباني كنند.

احتمال همكاري روسيه با ايران براي توسعه ارز ديجيتال

استفاده از اينترنت ۴۳ ترابيت بر ثانيه براي نخستين بار در دانمارك  ساخت اثر انگشت جعلي
با استفاده از هوش مصنوعي

جلوگيري از اعتياد به 
اينستاگرام با قابليت جديد

پهپادي كه موشك ها
 را فريب مي دهد

اينترنت پرسرعت جان پرندگان هلندي را گرفت
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رويداد

دريچه فراسو

مهاجران افغانستان مشكلي در 
مالكيت خطوط ارتباطي ندارند

ارتش امريكا جايگزين ارزان 
قيمت براي ماهواره ساخت

روابط عمومي وزارت ارتباطات | وزير ارتباطات 
گفت: مردم افغانستان مشكلي براي مالكيت خطوط 

ارتباطي در ايران ندارند.
محمدجواد آذري جهرمي به توئيتي درباره برخي 
شنيده ها مبني بر اينكه مهاجران افغان براي آنكه 
سيم كارتش��ان در ايران قطع نش��ود، بايد آن را به 
اسم يك ايراني ثبت كنند، پاس��خ داد.وي نوشت: 
مردم خوب افغانستان كه در ايران زندگي مي كنند 
مشكلي براي مالكيت سيم كارت تلفن همراه يا خط 
تلفن ثابت ندارند.وزير ارتباطات تاكيد كرد: برخي 
حضور غيرقانوني دارند ك��ه طبيعتا نمي توانند از 

خدمات ارتباطي استفاده كنند.

ريور| ارتش امريكا مشغول آزمايش بالن هايي 
است كه به نقطه خاصي از لايه استراتوسفر جو 
مي روند و جايگزين ارزان قيمت براي ماهواره به 
حساب مي آيند.ارتش امريكا قصد دارد بالن هايي 
بس��ازد كه در لايه استراتوسفر جو زمين در يك 
نقطه ثابت شناور مي مانند. سازمان دارپا آزمايش 
اين بالن ها را آغاز كرده اس��ت. به گفته محققان 
اين بالن ها جايگزين ارزان قيمت براي ماهواره به 
حساب مي آيند.موارد استفاده اين بالن ها شامل 
برق��راري ارتباط با مناط��ق دورافتاده يا منطقه 

حادثه ديده و انجام ماموريت هاي نظارتي است.
اين ابزار با انرژي خورشيدي كار مي كند و با كمك 
حسگرهاي مختلف مي تواند موقعيت خود را بيابد 
و تغييرات در باد را پيش بيني كند. اين ابزار نظامي 
مي تواند حداكثر در ارتفاع ۲۰ هزار متري زمين 
قرار گيرد. اين درحالي است كه بالن هاي اينچنين 

مي توانند تا ارتفاع ۲۷ هزار متري بالاروند.

تلسكوپ فضايي »كپلر«
 بازنشسته شد

نيواطل�س| بعد از ۹ سال فعاليت، ناسا تلسكوپ 
فضايي كپلر را بازنشسته كرد. اين تلسكوپ در مدت 
فعاليت طولاني خود موفق به كشف هزاران سياره 

در خارج از منظومه شمسي شده بود.
يكي از كشفيات مهم اين تلسكوپ فضايي اين بود كه 
كهكشان راه شيري حاوي سيارات بيشتري نسبت 
به ستاره هاست. اين نوع اكتشافات با توجه به عوامل 
مزاحم مختلف محيطي و با استفاده از تلسكوپ هاي 

نصب شده بر روي كره زمين ممكن نبودند.
تلسكوپ كپلر آخرين بار در پنج شنبه هفته گذشته 
فرامين راديوي��ي پاياني خود را براي رايانه مركزي 
اين تلسكوپ دريافت كرد تا تمامي سيستم هاي آن 
خاموش ش��ده و از كار بيفتند. ارسال اين پيام ها از 
 Deep Space طريق يك شبكه خاص موسوم به
و از طريق مركزي در آزمايشگاه اتمسفر و فيزيك 

فضايي در دانشگاه كلرادو صورت گرفت.
البته از كار افتادن كامل اين تلس��كوپ با توجه به 
ضرورت انجام برخي كنترل هاي امنيتي براي سالم 
ماندن قطعات آن با كندي صورت گرفت. از سوي 
ديگر آنتن اين تلسكوپ براي دريافت دقيق و كامل 
دستورات بايد دقيقا به طرف زمين قرار گرفته باشد 
و اين امر با توجه به حركت تلسكوپ هميشه ميسر 
نيست. تلسكوپ فضايي كپلر در يك مدار ايمن در 
فاصله ۱۵۱ ميليون كيلومتري زمين به حركت خود 
ادامه مي داد و در تاريخ ۶ مارس سال ۲۰۰۹ از پايگاه 
فضايي كيپ كاناورال در فلوريدا به فضا پرتاب شده 
بود. قرار بود ماموريت كپلر تنها ۳.۵ س��ال به طول 
بينجامد، ولي بارها و بارها تمديد ش��د. كپلر طي 
اين مدت موفق به شناسايي ۲۷۲۳ سياره در حال 

چرخش به دور ستارگان مختلف شد.

توانايي حس كردن ميدان 
مغناطيسي با پوست الكترونيكي

انگجت | پرندگان و بسياري از حيوانات ديگر قادر 
به درك ميدان مغناطيسي زمين هستند و اين توانايي 

آنها را قادر به جهت يابي در سراسر جهان مي كند.
دانشمندان آزمايشگاه تحقيقاتي )HZDR( شهر 
درسدن، آلمان، موفق به ايجاد يك پوست الكترونيكي 
شده اند كه اين پوس��ت الكترونيكي انسان ها را نيز 
همانند پرندگان و بسياري از حيوانات ديگر قادر به 
درك ميدان مغناطيسي زمين مي كند.اين فناوري 
جديد ممكن است به افراد نابينا كمك كند تا بتوانند به 
راحتي راه بروند و همچنين براي افراد داراي سرگيجه 
و در مسائل جهت يابي نيز مفيد است.علاوه بر اين از 
فناوري مذكور مي ت��وان به عنوان يك روش بصري 
براي ارتباط با رايانه ها، محيط هاي مجازي و واقعيت 
افزوده و كنترل تجهيزات رباتيك استفاده نمود.پوست 
الكترونيكي شامل يك فويل پليمري با حسگرهاي 
مغناطيسي حس��اس است اين حس��گرها قادر به 
شناسايي ميدان مغناطيسي زمين هستند. پوست 
الكترونيكي بسيار انعطاف پذير است و بنابراين مي توان 
آن را به دست يا ساير قسمت هاي بدن متصل كرد.

هر يك از دو قطب ميدان مغناطيس زمين را قطب 
مغناطيسي مي نامند. قطب شمال ميدان مغناطيسي 
در امريكاي ش��مالي و قطب جن��وب آن در منطقه 
قطب جنوب واقع ش��ده اند. قطب هاي مغناطيسي 
بطور ثابت در يك نقطه قرار ندارند و به تدريج تغيير 
مكان مي دهند.محل قطب مغناطيس��ي شمال در 
س��ال ۱۹۹۷ در نزديكي جزي��ره »الف رينگنس« 
)Ellef Ringnes( واقع در كانادا به مختصات ۱۰۴ 
درجه باختري و ۷۹ درجه شمالي قرار داشته است 
و موقعيت قطب جنوب آن در سال ۱۹۹۵، در طول 
جغرافيايي ۱۰8 درجه شرقي و عرض جغرافيايي ۷۹ 
درجه جنوبي، در »جنوبگان« )Antarctica( قرار 
داشته  است. بزرگي ميدان مغناطيسي در سطح زمين 

بين ۲۵ تا ۶۵ ميكرو تسلا است.
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رييس اتاق تعاون ايران با اشاره به سيزدهمين اجلاس بين المللي تعاون در آسيا و اقيانوسيه تشريح كرد

اهميت مدل كسب و كار مبتني بر تعاوني

 چشم انداز توسعه با حکمروايی خوب در مناطق آزاد کشور

گروهبنگاهها|
رييس اتاق تعاون ايران با بيان اينكه اتحاديه بين المللي 
 )International Cooperative Alliance( تعاون
يا ICA يك انجمن بين المللي غيرانتفاعي است كه در 
سال 1895 براي پيش��برد مدل تعاون تاسيس شده 
است، گفت: اين اتحاديه رأس همه سازمان هاي تعاوني 
در سراسر جهان است كه نمايندگي 306 فدراسيون 

و سازمان هاي تعاوني در 105كشور را بر عهده دارد.
بهم��ن عبدالله��ي ادام��ه داد: اعض��اي اتحاديه را 
فدراس��يون هاي تعاوني ملي، س��ازمان هاي تعاوني 
فردي و دفات��ر دولتي مربوط به تعاوني ها تش��كيل 
مي دهند. از هر شش نفر در دنيا يك نفر عضو تعاوني 
است بطوري كه اتحاديه نشان مي دهد 1.2 ميليارد 
نفر عضو 2.6 ميليون تعاوني در سراسر جهان هستند.

رييس اتاق تعاون ايران با اشاره بر ارتقاء مدل كسب 
و كار مبتني بر تعاوني توس��ط اتحاديه اظهار داشت: 
اتحاديه بين المللي تعاون با دولت ها و س��ازمان هاي 
جهاني و منطقه اي براي ايجاد محيط هاي قانوني كه به 
ايجاد و رشد تعاوني ها كمك مي كند همكاري مي كند، 
بطور كلي اتحاديه اهميت مدل كسب و كار مبتني بر 
تعاوني را ارتقاء مي دهد. اتحاديه اس��تراتژي جهاني 
خود براي تعاوني ها، براي تبديل شدن به سريع ترين 
شكل سرمايه گذاري در س��ال 2020 را در دسترس 
قرار داده اس��ت.بهمن عبدالله��ي رييس اتاق تعاون 
ايران، ضمن تاييد بر اهميت بخش تعاون بيان داشت: 
ش��ركت هاي تعاوني براي حداقل 280 ميليون نفر 
در سراسر جهان در داخل يا درون تعاوني ها مشاغل 
نيمه وقت يا تمام وقت را ايجاد كرده اندكه تقريباً 10 

درصد از كل جمعيت شاغل را تشكيل مي دهند.
او در تش��ريح تعاون در آسيا و اقيانوسيه بيان داشت: 
اتحاديه بين المللي تع��اون ICA با هدف ايجاد دفتر 
منطقه اي و مركز آموزش براي جنوب ش��رق آس��يا 
در س��ال 1960 پس از بحث هايي كه در كنگره هاي 
مختلف اتحاديه درس��ال 1948 ص��ورت گرفت، به 

منطقه آسيا - اقيانوسيه ورود پيدا كرد. 
عبداللهي در خصوص ساختار سازماني ICA توضيح 
 ICA داد و گفت: در راس��تاي س��اختار س��ازماني
 ،ICA در س��طح جهاني، تم��ام ادارات منطق��ه اي

س��اختارهاي اداري را اتخاذ كرده اند كه شامل يك 
مجلس منطقه اي اس��ت ك��ه هر دو س��ال يك بار با 
نمايندگان سازمان هاي عضو منطقه گردهم مي آيند. 
مجمع منطقه اي سياس��ت هاي مربوط به مس��ائل 
عمده اي كه بر سازمان و جنبش تعاون در منطقه تأثير 
مي گذارد را سازماندهي مي كند. مجمع منطقه اي يك 
هيات منطقه اي تش��كيل مي دهد كه از نمايندگان 
منطقه اي انتخاب مي شوند تا كار و فعاليت هاي دفتر 

منطقه اي ICA را نظارت كنند.
ريي��س اتاق تعاون اي��ران ادام��ه داد: رييس مجمع 
منطقه، رييس هيات منطقه اي نيز خواهد بود. مجلس 
منطقه اي نيز حداكثر هش��ت عضو ديگر را به هيات 
منطقه اي كه از ميان نامزدهاي ارايه ش��ده توس��ط 

سازمان هاي عضو انتخاب مي شوند را معرفي مي كند 
كه به عنوان نماين��دگان منطقه و بخش هاي تعاون 

محسوب مي شوند.
كميته هاي ويژه اي در منطقه جهت مراقبت از منافع 
بخش ها ايجاد ش��ده اند وكميته ها حامي��ان اداري 
خود را براي يك دوره دو س��اله انتخ��اب مي كنند، 
در حال حاضر كميته هاي ذي��ل در منطقه فعاليت 
مي كنند: كميته كش��اورزي، كميته توس��عه منابع 
انس��اني، كميته همكاري هاي دانش��گاهي، كميته 
مصرف كننده، كميته جنسيت، كميته جنگلداري، 
كميته اعتباري و بانكي، كميته همكاري هاي جوانان 

و كميته تحقيقات.
اين مقام مسوول در خصوص اجلاس منطقه اي تعاون 

اظهار داشت: اجلاس منطقه اي هر دوسال يك بار و با 
حضور نمايندگان سازمان هاي عضو كه بالاترين مقام 
پس از اتحاديه بين المللي تعان محس��وب مي شوند، 
برگزار مي ش��ود. اين اجلاس زمينه گردهمايي همه 
اعضا را جهت ايجاد فضايي براي بحث در مورد مسائل 
مربوط به توسعه و رشد سازمان هاي تعاوني همچنين 
فرصتي براي شبكه س��ازي و ايجاد اتحاد براي سود 
طرفين را فراهم مي كند. اولين دوره اجلاس منطقه اي 
در سال 1995 برگزار شد و از آن سال به بعد به صورت 
دوسالانه با ميزباني كشورهاي عضو ادامه دارد. اجلاس 
منطقه اي شامل انجمن تعاوني و رويدادهاي مربوط 
به آن اس��ت كه توس��ط كميته هاي منطقه مربوطه 

برگزار مي شود. 

    توسعه پايدار از طريق تعاوني ها
عبداللهي افزود: موضوعي كه در س��ال 2018براي 
بالاترين سطح اجلاس در زمينه توسعه پايدار در نظر 
گرفته شده عبارت است از: “تبديل به جوامع پايدار 
و مقاوم “. نياز به رش��د اقتصاد واقعي، فراهم سازي 
شرايط براي ايجاد اشتغال پايدار همچنين افزايش 
ثروت كه منافع اقتصادي را با مشكلات اجتماعي و 
زيس��ت محيطي تركيب مي كند بيشتر از هميشه 
محسوس است. مدل كسب و كار تعاون با تمركز بر 
توس��عه اقتصادي، اجتماعي و زيست محيطي اعضا 
و اص��ول دموكراتيك قدرتمند خ��ود، راه حل هاي 
ساده اما عملي را جهت حل مسائل اصلي اجتماعي 
و اقتص��ادي زمان ح��ال ما را اراي��ه مي كند. پس از 
بحران هاي مالي و اقتص��ادي بين المللي، تعاوني ها 
قدرت و انعطاف پذيري خود را به اثبات رس��انده اند. 
مدل كسب و كار تعاون مي تواند روند نابرابري رو به 
رش��د را متوقف و نقش مهمي در ساختن اقتصادي 

پايدار و مقاوم ايفا كند.
اين مقام مسوول اتاق تعاون ايران، با اشاره به ميزباني 
“س��يزدهمين اجلاس منطقه اي تعاون در آس��يا_ 
اقيانوس��يه “ ابراز داش��ت: اتاق تعاون ايران با توجه 
به فعاليت هاي بين المللي كه طي س��ال هاي اخير 
داشته است، براي اولين بار موفق به دريافت ميزباني 
اجلاس منطقه اي تعاون در بخش آسيا و اقيانوسيه 

شده است. 
وي ادامه داد: اين دوره، س��يزدهمين دوره اجلاس 
منطقه اي آس��يا و اقيانوسيه اس��ت كه از 26 تا 30 
نوامبر - 5 تا 9 آذرماه در تهران برگزار مي ش��ود كه 
نمايندگاني از بخش ه��اي مختلف و مهم تعاوني ها 
در كش��ورهاي آس��يا و اقيانوس��يه در اين اجلاس 
حضور خواهند داش��ت. »با توجه ب��ه اينكه اتحاديه 
بين المللي تعاون بخش آسيا و اقيانوسيه، قويترين 
مرجع تعاون منطقه اي از نظر حجم مبادلات تجاري 
در جهان به شمار مي رود و به دليل ارتباطي كه اين 
بخش با س��ازمان ملل در زير ش��اخه برنامه عمران 
سازمان ملل متحد )UNDP( و سازمان جهاني كار 
)ILO( دارد، برگزاري اين اجلاس از اهميت ويژه اي 

برخوردار است.

مناط��ق آزاد از ابتدا به عنوان 
راهکاري براي توسعه کشورها 
در قالب استراتژي هايي چون 
استراتژي توس��عه صادرات 
به جاي راهب��رد جايگزيني 
واردات و اس��تراتژي استفاده 
از اصل مزيت هاي نس��بي و 
راهبرد ب��ه کارگيري تجارت 
خارجي به عنوان عامل محرکه 
توسعه در نظر گرفته می شود.   دليل ازدياد مناطق آزاد 
در کشورهاي در حال توسعه در سال هاي اخير بيشتر 
به موانع داخلي رش��د اقتصادی اين کش��ورها و لزوم 
کسب آمادگی اقتصاد ملی برای هماهنگي با اقتصاد 
جهاني بر مي گردد زيرا کشورهای در حال توسعه ايجاد 
مناطق آزاد را کم دردسرترين و ساده ترين ابزار حل و 
فصل  اين موانع  مي يابند. حتي مي توان گفت مناطق 
آزاد براي اغلب اين گونه کشورها وسيله اي سياسي و 
استراتژيک براي حصول به راهبردهاي اقتصادي است. 
عدم موفقيت مناطق آزاد در بسياري از کشورهاي در 
حال توسعه را مي توان به گشوده نبودن فضاي سياسي، 
اجتماعي و فرهنگي به اندازه کافي براي پيوند گسترده 

تر با اقتصاد جهاني دانست.
منطقه آزاد تجاري، طبق تعريف س��ازمان توس��عه 
صنعتي مل��ل متحد   به عنوان محرك��ه اي در جهت 
تشويق صادرات همچنين تلقي جديدتر از مناطق آزاد 
غالبا عنوان مناطق پردازش صادرات  مورد توجه قرار 
مي گيرد. منطقه آزاد عموما به ناحيه اي محصور شده 
گفته مي ش��ود كه مقررات اداري و گمركي حاكم بر 
سرزمين اصلي در آن معمول نمي باشد و كالاها و مواد 

اوليه به منظور پردازش و صدور مجدد يا مصرف داخلي 
به آن وارد مي شود. اما از طرفی  محدوده مصوب شده 
مناطق آزاد به عنوان مجتمع های سكونتي و فعاليتي 
از دو بعد اساسي يعنی نقش و عملكرد باضافه كالبد و 
فرم تشکيل شده که  به منظور هدايت توسعه و عمران 
با رعايت نظام سلسله مراتب سطوح برنامه ريزي پس 
از تعريف نقش و عملكرد جديد در اين مناطق به عنوان 
يك ابزار اساسي به ش��مار مي رود. از جمله طرح های 
راهبردی که بايد مورد توجه مديران و برنامه ريزان قرار 
گيرد برنامه ريزی مشارکتی يا همان حکمروايی مطلوب 
مناطق آزاد است. الگوی حکمرانی خوب منطقه يک 
فرآيند مشارکتی توسعه است که همه ذی نفعان شامل 
حکومت، بخش خصوصی، شهروندان و نهادهای محلی 
هم در فراهم آوردن ابزارها و هم در حل مسائل دخيل 
هستند. در اين ميان بايستی اشاره کرد که رابطه مناطق 
آزاد و شهروندي دو سويه خواهد بود. انسان ها ساختار 
نو مي سازند و ساختار جديد بر رفتار متناسب بر آنها 
تاثير قاطع و امكان ناپذير دارد اصلاح ساختار و بهينه 
كردن شهروندی  به اصلاح و بهينه كردن اين رابطه نياز 
دارد كه حکمروايی خوب سازماندهي اين ارتباط را بر 
عهده دارد و بايد همه جوانب موضوع را مدنظر داشته، 
با دقت بررسي نماييم، چرا كه براي دستيابي به مناطق 
ايده آل راهي طولاني و خطيري پيش روي نهاده است 
که گذر تاريخی از تجارت معيشتی و سنتی به سوی 

تجارت جهانی و صنعتی است.
     بنابر منشور هبيتيت   سازمان ملل متحد حکمرانی  
خوب  اصول  به هم  وابسته، پايداری، برابری، کارآمدی، 
شفافيت و پاسخگويی، امنيت، فعاليت مدنی و شهروندی 
را بر پايه اصل شهروند مداری توصيف می کند  .    اما اصلی 

ترين مساله در رسيدن به ايده مديريت مطلوب مناطق 
آزاد در نظام های متمرکز، نحوه مش��ارکت اس��ت در 
واقع نوع رفتار با مردم اس��ت که آنان را قادر می سازد تا 
بر حوادث مؤثر بر زندگيش��ان تأثير قاطع بگذارند. آلن 
پيرفيت در ديباچه "اثر دسته جمعی و مشارکت چيست" 
می نويسد: مشارکت مورد مشورت قرار گرفتن قبل از 
تصميم گيري را گويند به نحوي که اظهار نظر شخصی 
و اعمال مراقبت در جريان اجرايی اين تصميم و تحول 
نتايج آن امکان داشته باشد. يک قرن و اندي سال پيش 
استوارت ميل نوشت: تنها حکومتی می تواند؛ ضرورت 
هاي دولت اجتماعی باش��د که همه اف��راد ملت با آن 
مشارکت داشته باشند. نخستين سازه مؤثر بر قصد به 
مشاركت، اطلاعات فرد در مورد مشاركت است. به قول 
منطقيون انسان نمي تواند طالب مجهول مطلق باشد. 
حداقلي از دانش در مورد يك پديده يا رفتار لازم است تا 
ذهن فرد نسبت به آن كنجكاو شده و بتواند آن را موضوع 
احساس��ات مثبت يا منفي خويش قرار دهد. علاوه بر 
درك معني مشاركت به عنوان انواع كنش هاي فردي و 
گروهي كه به منظور دخالت در تعيين سرنوشت خود و 
جامعه و تأثير نهادن بر فرايند هاي تصميم گيري درباره 

امور عمومي صورت مي گيرد، 

   حکمرانی خوب و قانون مناطق آزاد
حكمراني خوب در مناط��ق آزاد عاملي پيوند دهنده 
ميان اصول و ارزش هاي حاكميتي و رويكردهاي نوين و 
انطباقي سازماندهي به حساب مي آيد بدين منظور مدل 
حكمراني خوب با تاكيد بر شهروند مداري، به راهبري 
تعامل هاي ميان افراد، نهادها و بخش هاي خصوصي و 
عمومي مي پردازد که اين ظرفيت قانونی در ماده 6 قانون 

چگونگی اداره مناطق آزاد تجاری – صنعتی جمهوری 
اسلامی ايران که اشاره دارد به اينکه، مديرعامل به موجب 
حکم رياست جمهوری و از ميان اعضای هيأت مديره 
منصوب و بالاترين مقام اجرايی در زمينه های اقتصادی 
و زيربنايی منطقه  بوده و همچنين به استناد ماده 27 
قانون مذکور ايجاد هماهنگی در فعاليتها ی منطقه به 

شرح زير است گنجانده شده است:
به منظور ايج��اد هماهنگی در فعاليتهای مناطق آزاد، 
حسب مورد با تأييد وزير ذی ربط به يکی از دو روش زير 

عمل خواهد شد:
  دستگاه های اجرايی )وابسته به قوه مجريه( اختيارات 
خود در منطقه را به ريي��س هيأت مديره و مديرعامل 

سازما نهای مناطق آزاد تفويض نمايند.
  مديران، رؤس��ا و سرپرستان دس��تگاه های اجرايی 
مستقر در مناطق آزاد به پيشنهاد رييس هيأت مديره 
و عامل سازمان و به حکم بالاترين مقام دستگاه اجرايی 
منصوب می شوند مضافا، صدور هر گونه مجوز فعاليت 
اقتصادی حسب ماده 11 قانون چگونگی اداره مناطق 
آزاد و مجوز ايجاد بنا و تصدی به انواع مش��اغل توسط 
اشخاص حقيقی و حقوقی در منطقه، فقط در اختيار 
سازمان است و دريافت مجوز فعاليت اقتصادی در اين 
مناطق  که مطابق ماده بر عهده سازمان می باشد، ضمن 
آنکه اين مجوزها برای فعالان اقتصادی از طرف سازمان 
و بالحاظ طرحهای تهيه شده صادر خواهد شد. همچنين 
با اشعار ماده مربوط به نحوه استفاده از زمين و منابع ملی 
مناطق آزاد و طبق ماده  24 قانون مذکور نحوه استفاده 

از زمين و منابع:
  نحوه اس��تفاده از زمين و منابع ملی و ترتيب فروش 
ي��ا اجاره آن به اتباع کش��ور در محدوده هر منطقه که 

در مالکيت دولت باش��د، طبق مقررات مصوب هيأت 
وزيران و با رعايت برنامه های عمرانی هر منطقه تعيين 
می گردد.با تاکيد اين سازمان برای صدور مجوز به تمام 
فعالان اقتصادی که دارای زمين و طرح سرمايه گذاری 
هستند اين کار با قوانين خاص و صرفا در اختيار سازمان 
منطقه آزاد می باشد.  بنابراين با ورود مديران مناطق 
به س��ه حوزه هماهنگي، هدايت كنندگي و انس��جام 
بخش��ي، زمينه تحقق اهداف حكمراني خوب شهري 
را مهيا مي سازند كه اين مهم يكي از لوازم دستيابي به 
توسعه پايدار و ارتقاءكيفيت زندگي شهري محسوب 
مي شود که خوشبختانه در قانون به شکل مناسب پيش 
بينی و امکان رسيدن به مديريت يکچارچه و واحد در 
مناطق آزاد مهيا می باشد به همين جهت در اين نوشتار 
سعي بر آن شده است تا با بيان مفهومی و كاركردهاي 
قانونی مناطق آزاد به تبيين پياده سازي مدل حكمراني 
مطلوب در مناطق آزاد به عنوان يك ضرورت پرداخته 
ش��ود. با پيش فرض دانستن اين الزام در كسب مزيت 
در حوزه اداره امور، بايد حكمراني و ش��يوه هاي اجراي 
آن بازسازي ش��وند و براي رسيدن به بازسازي و پياده 
س��ازي حكمراني خوب مردم مدار، البته فناوري هاي 
اطلاعاتي و مديريت الكترونيك با ايجاد ارتباط نزديك 
با شهروندان  فرصت هايي را براي بازسازي ايجاد مي كند، 
راه هاي جديد گفتمان و تصميم گيري هاي راهبردي، 
راه هاي جديد دسترسي به خدمات هموار و براين اساس 
مديريت الكترونيك اب��زار خدماتي مبتني بر فناوري 
اطلاعات و ارتباطات، دموكراتيك ترين و كم خطاترين 
سيستم هاي خدماتي هستند و مي توانند مطمئن ترين 
و آسان ترين راه پياده سازي حكمراني خوب در مناطق 

آزاد کشور باشد. 

معاون وزير راه و شهرسازي از افتتاح راه آهن اروميه با 
حضور رييس جمهوري در روز دوشنبه بيست و هشتم 
آبان ماه خبر داد و گفت: تا پايان سال سه پروژه ريلي 
ديگر از جمله راه آهن رش��ت، راه آهن تبريز از مسير 

جديد و راه آهن خواف- هرات به افتتاح مي رسند. 
خيرالله خادمي، مديرعامل شركت ساخت و توسعه 
زيربناهاي حمل و نقل در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي 
ايلنا با بيان اينكه راه آهن اروميه دوشنبه هفته جاري- 
بيست و هشتم آبان ماه - به بهره برداري مي رسد، اظهار 
داشت: شمارش معكوس براي بهره برداري يكي ديگر 
از پروژه هاي در اولويت طرح هاي اقتصاد مقاومتي آغاز 
شده است و تا چند روز ديگر مركز استان آذربايجان 

غربي به شبكه سراسري راه آهن متصل مي شود.
او با بيان اينكه ساخت 10هزار و 85 كيلومتر راه آهن 
در قالب 33 طرح در دس��تور كار داريم كه از اين رقم 
حدود 3هزار و 300 كيلومتر در حال اجرا و س��اخت 
5 هزار و 252 كيلومتر در حال مطالعه اس��ت، گفت: 
اتصال 5 مركز استان هاي گيلان، كرمانشاه، همدان، 
آذربايجان غربي و آذربايجان شرقي از مسير جديد در 
دستور كار دولت يازدهم و دوازدهم قرار داشت كه سال 
گذشته طرح هاي كرمانشاه و همدان به افتتاح رسيدند 

و تا چن��د روز ديگر با حضور رييس جمهوري راه آهن 
مراغه- اروميه به بهره برداري مي رسد.

معاون وزير راه و شهرس��ازي تاكيد كرد: تا پايان سال 
جاري مركز استان گيلان به راه آهن سراسري وصل 
مي شود و تلاش مي كنيم در سال 97 راه آهن تبريز از 

مسير جديد هم به افتتاح برسد.

  دسترسي مردم آذربايجان غربي به مركز
خادمي با بيان اينكه راه آهن اروميه از طريق مراغه- 
مهاباد- نقده به طول 183 كيلومتر اس��ت كه حدود 
85كيلومتر آن در س��ال 92 م��ورد بهره برداري قرار 
گرفته ب��ود، ادامه داد: اين مس��ير به عن��وان يكي از 
كامل ترين مس��يرها از نظ��ر زيرس��اخت و ايمني، 
روسازي و نصب خطوط و ايستگاه ها و سامانه ارتباطي 
آماده ش��ده است و با اين خط ريلي، مردم استان هاي 
آذربايجان غربي به ريل و مركز كشور دسترسي پيدا 
مي كنند.  او با بيان اينكه قطارهاي مسافري با سرعت 
160 كيلومتر و قطارهاي باري با سرعت 120 كيلومتر 
در اين محور سير خواهند داشت، گفت: ارزش روز اين 

پروژه چيزي حدود 1000 ميليارد تومان است.
معاون وزير راه و شهرس��ازي تاكيد كرد: اين مس��ير 

سالانه قابليت حمل 1.5 ميليون تن بار و يك ميليون 
نفر مس��افر را دارد و س��الانه 5 ميليون ليتر سوخت 
معادل 50 ميليارد ريال صرفه جويي خواهد داش��ت 
و موجب رونق اقتصادي منطقه و كاهش آلاينده هاي 
جوي و ايجاد اشتغال براي 182 نفر به صورت مستقيم 
خواهد ش��د. معاون وزير راه و شهرسازي بهره برداري 
از 970 كيلومتر مس��ير ريلي در سال هاي 96 و 97 را 
اولويت شركت ساخت و توسعه دانست و افزود: در سال 
گذشته و در قالب دو طرح ملي، با احداث 440 كيلومتر 
راه آهن، استان هاي كرمانشاه و همدان به شبكه ريلي 
پيوست. اتصال استان هاي آذربايجان غربي، گيلان و 
مس��ير دوم اتصال آذربايجان شرقي به شبكه ريلي و 
همچنين تكميل خط آهن خ��واف - هرات به طول 
63 كيلومتر در تعهد امسال ماست كه اميدواريم اين 

خطوط نيز امسال تكميل شود.

  اتصال ريلي ايران به افغانستان
خادمي با اشاره به اتصال ريلي ايران به افغانستان ادامه 
داد: از ديگر پروژه ه��اي در اولويت طرح هاي اقتصاد 
مقاومتي اتصال راه آهن ايران به راه آهن افغانس��تان 
اس��ت كه اين پروژه از طريق مسير خواف- هرات در 

حال انجام است و تا پايان امسال هم راه آهن ايران به 
شبكه ريلي افغانستان اتصال پيدا مي كند. مديرعامل 
شركت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل تاكيد 
ك��رد: اين پروژه به ط��ول 139 كيلومتر و در 4 قطعه 
احداث مي شود كه س��ه قطعه از اين پروژه شامل دو 
قطعه در ايران و قطعه سوم در افغانستان را طرف ايراني 
از محل منابع كمك به بازسازي افغانستان مي سازد و 
قطعه چهارم را نيز خود افغانستان خواهد ساخت. وي 
با تاكيد بر اينكه ساخت راه آهن خواف-هرات سبب 
احياي جاده ابريش��م از طريق ريلي و اتصال چين به 
ايران از طريق افغانستان مي شود، گفت: اين خط ريلي 

همچنين عامل توس��عه و پيش��رفت منطقه و كشور 
افغانس��تان، تكميل و توسعه شبكه ريلي كشورهاي 
عضو س��ازمان همكاري اقتصادي كشورهاي )اكو(، 
افزايش ترانزيت كالا از كشورهاي آسياي مركزي به 
اقيانوس هند و از طريق ايران به تركيه و اروپا خواهد 
بود.معاون وزير راه و شهرسازي تاكيد كرد: در شرايط 
تحريم ترانزيت مي تواند جايگزين بسيار خوبي براي 
كاهش درآمدهاي نفتي باش��د كه افزايش و توسعه 
زيرس��اخت هاي حمل و نقل به ويژه خطوط راه آهن 
مي تواند در افزايش س��هم ايران در ميزان درآمدهاي 

ترانزيتي منطقه بسيار موثر باشد.
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 پوشش خيابان هاي تبريز 
با برگ ها

استاندار قم رسما از پست خود 
كناره گيري كرد

گراني ها همداني ها را 
به حاشيه راند

تبريز| شهرداري تبريز در 27 نقطه از كلان شهر 
تبريز طرح پاييزي را اجرا كرده است و خيابان هاي 

تبريز با برگ هاي پاييزي پوشيده شده است.
معاون خدمات شهري و اجرايي شهرداري تبريز 
ظهر روز ش��نبه در اين خصوص به خبرنگاران 
گفت: اجراي طرح پاييزي در تبريز با اس��تقبال 

بالاي شهروندان مواجه شده است.
مس��عود برزگر جلالي با تاكي��د براينكه ايجاد 
مس��يرهاي پاييزي طرح گوزل تبريزيم در اين 
خصوص انجام شده اس��ت، ادامه داد: 27 نقطه 
از ش��هر تبريز در اين طرح ب��ا برگ هاي پاييزي 

پوشيده شده است. 
او سپس گفت: اهداف اين طرح ايجاد شور و نشاط 
در شهر، تداوم اجراي طرح جامع خدماتي و نشان 
دادن زيبايي هاي منحصر به فرد اين فصل است.

معاون خدمات شهري و اجرايي شهرداري تبريز 
ابراز داشت: مسيرهاي مورد نظر براي بهره مندي 
و لذت پاييزي همشهريان در حال حاضر رفت و 

روب نخواهد شد.

قم| س��يدمهدي صادقي اس��تاندار قم بعد از 
مشمول ش��دن در قان��ون من��ع به كارگي��ري 
بازنشستگان رسماً از پست خود كناره گيري كرد. 
سيد مهدي صادقي استاندار قم بعد از مشمول 
شدن در قانون منع به كارگيري بازنشستگان بعد 
از چهل ماه خدمت در اس��تان قم رسماً از پست 

خود كناره گيري كرد.
به نظر مي رس��د ب��ا پايان خدم��ت صادقي، در 
جلسه هيات دولت جانشين يا سرپرست موقت 
استانداري قم مشخص شود كه با توجه به عدم 
تشكيل جلس��ه مجمع نمايندگان و مشورت با 
اهالي سياس��ي قم فعلًا انتخاب سرپرست براي 

پست استانداري دور از ذهن نيست.

همدان|عض��و هيات مديره اتحاديه مش��اورين 
املاك همدان گفت: افزايش شديد قيمت ها در سال 
جاري باعث شده سهم متقاضيان در آپارتمان هاي 
با سن و قدمت بالا و حواشي شهر و شهرك هايي كه 
ارزان قيمت ترند، افزايش يابد. شهرام رحيم بخش با 
بيان اينكه از ابتداي سال تا نيمه آبان قيمت مسكن 
رشد 38 درصدي داشته است، اظهار كرد: از ابتداي 
سال تا نيمه آبان مسكن به لحاظ قيمتي 38 درصد 
و به لحاظ حجم معاملات 31 درصد رش��د داشته 
است. حجم معاملات مس��كن در همدان در مهر و 
آبان 25.9 درصد كاهش يافته اس��ت و از معاملات 
مسكن كاسته شده اما همچنان سير صعودي قيمتي 
با شيب كم وجود دارد. او با بيان اينكه مهرماه امسال 
نسبت به شهريور يك درصد افزايش قيمتي داشته 
است، افزود: از مرداد شاهد كاهش حجم معاملات 

بوده ايم كه نشان دهنده ركود است.

مهدیملازاده
دکترایشهرسازی

مشكل جديد بيماران »ام اس«

توزيع شكر و برنج تنظيم بازار 
در خراسان شمالي

اهواز| رييس انجمن بيماران ام اس خوزس��تان 
با اشاره به مش��كلات بيماران ام اس پس از اعمال 
تحريم ه��ا، گفت: برخ��ي از بيم��اران ام اس دچار 
اختلالات ادراري هس��تند و گراني پوشك يكي از 
معضلات كنوني اين بيماران اس��ت. دكتر نسترن 
مجدي نسب در خصوص وضعيت دارويي بيماران 
ام اس اظهار كرد: پس از اعمال تحريم ها خوشبختانه 
قيمت داروه��اي بيم��اران ام اس تغييري نكرده و 
داروي اصلي بيماران در دسترس قرار دارد و مشكلي 

در اين زمينه وجود ندارد.
او افزود: با اين وجود پس از اعمال تحريم ها و افزايش 
قيمت اجناس، مش��كلات بيم��اران ام اس جداي 
از مش��كلات جاري جامعه نيس��ت و به تبع دچار 

مشكلاتي شده اند.
رييس انجمن ام اس به ديگر مشكلات اين بيماران 
بيان كرد: نداشتن خيابان استاندارد براي بيماران 
معلول يكي ديگر از مشكلات بيماران ام اس است. 
در واقع مشكلات معلولين و ناتوان جسمي شامل 
حال بيماران ام اس مي شوند اما خوشبختانه همه 
بيماران ام اس معلوليت جسمي ندارند و ممكن است 

به ظاهر سالم باشند.

بجنورد| سرپرست تنظيم بازار سازمان صنعت، 
معدن و تجارت خراسان شمالي گفت: از امروز، 
شكر و برنج تنظيم بازار در خراسان شمالي توزيع 
مي ش��ود. احمد پور كاظم گفت: با هدف تنظيم 
بازار و كمك به اقشار ضعيف جامعه 140 تن برنج 
تايلندي و 140 تن شكر تنظيم بازار از امروز توزيع 
مي شود. او افزود: هر كيلو برنج تايلندي در بجنورد 
به قيمت 5 هزار و 500 و در ساير شهرستان هاي 
اس��تان با احتس��اب كرايه حمل، 5 هزار و 600 

تومان عرضه مي شود.
پوركاظم با بيان اينكه هر كيلو شكر تنظيم بازار 
نيز در همه شهرستان هاي استان 3 هزار و 400 
تومان قيمت گذاري شد گفت: اين اقلام با اولويت 

در فروشگاه هاي زنجيره اي توزيع خواهد شد.

معاون وزير راه و شهرسازي خبر داد 

شمارش معكوس براي بهره برداري از راه آهن اروميه
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تهرانبهلحاظسرانه،متراژومقاومتمدارسدرردهفقيرترينوآسيبپذيرتريناستانهاست

بلاتكليفي قانون سهم مدارس از ماليات 
تهران به لحاظ س��رانه، متراژ و مقاومت مدارس در رده 
فقيرترين استان هاس��ت و بيشترين مدارس فرسوده 
كشور را در خود جا داده است. 264 مدرسه آسيب پذير 
با قدمت بالاي 60 س��ال بخشي از فضاي آموزشي اين 
شهر را تشكيل مي دهد كه جان دانش آموزان را تهديد 
مي كند تا جايي كه طبق اعلام عباسعلي باقري مديركل 
آموزش وپرورش شهر تهران، در سال هاي اخير حتي 
توفاني رخ داد و سقف برخي مدارس كنده شد يا آسيب 
ديد و اي��ن مدارس در برابر زلزله طاق��ت نمي آورند. از 
طرف ديگر روز گذشته رييس سازمان نوسازي، توسعه 
و تجهيز مدارس كشور با اش��اره به فرسوده بودن ۳0 
درصد مدراس پايتخت گف��ت: با توجه به اينكه تعداد 
قابل توجهي از دانش آموزان نيز در اين مدارس حضور 
دارند اگر زلزله در ساعتي كه دانش آموزان حضور دارند 
رخ دهد فاجعه بار خواهد بود چنين وضعيتي در حالي 
است كه چندي پيش عليرضا محجوب، عضو كميسيون 
اجتماعي مجلس ش��وراي اس��لامي، نرسيدن بخش 
مناسبي از ماليات هاي استان تهران به دست آموزش 
و پرورش را يكي از علل عدم بازس��ازي مدارس تهران 
دانس��ت و اعلام كرد يك درصد از س��ود شركت هاي 
س��ودده دولتي نيز بايد به آموزش و پرورش برسد اما 

اجراي اين قانون تاكنون بلاتكليف بوده است.

 فاجعه زلزله در كمين مدارس فرسوده
چندي پيش مديريت بحران اعلام ك��رده بود كه 24 
درصد مدارس تهران به لحاظ مخاطرات غيرس��ازه اي 
در وضعي��ت قرمز قرار دارند اما با اين حال مس��وولان 
آموزش و دس��ته بندي ديگري براي مدارس فرسوده 
در نظر مي گيرند، آنطور كه رييس س��ازمان نوسازي، 
توسعه و تجهيز مدارس كشور مي گويد، دو نوع مدارس 
تخريبي و مدارس نيازمند مقاوم سازي در رده بندي اين 
سازمان وجود دارد كه بر اساس آن ۳0 درصد مدارس 
كشور فرس��وده و نيازمند تخريب، بازس��ازي و مقاوم 
سازي هستند. مهرالله رخشاني مهر درباره اين موضوع 
بيان كرد: “ اگر تخريب و بازسازي انجام نشود طبيعتا 
اين مدارس خطرآفرين اند. تع��دادي از اين ۳0 درصد 
به مقاوم سازي نياز دارند و در غير اينصورت به ليست 
مدارس تخريبي اضافه مي شوند. تهران هم از اين قاعده 
مستثني نيست و مدارس فرسوده اي با همين ميانگين 
در پايتخ��ت داريم كه در برابر زلزله مقاوم نيس��تند. با 
توجه به اينكه تعداد قاب��ل توجهي از دانش آموزان نيز 
در اي��ن مدارس حضور دارند اگر زلزله در س��اعتي كه 

دانش آموزان حضور دارن��د، رخ دهد فاجعه بار خواهد 
بود.« او با بيان اينكه امسال وضعيت اعتبارات ما نسبت 
به سال گذشته بهتر است و در تعداد پروژه هاي تحويلي 
نيز رشد داشته ايم افزود: » تخريب و بازسازي مدارس 
فرسوده در دستور كار است و بستگي به بودجه ما دارد. 
قرار است اعتباري از محل حساب ذخيره ارزي به مبلغ 
سه ميليارد دلار طي اجراي برنامه ششم توسعه درنظر 
گرفته شود كه به دنبال دريافت آن هستيم و اگر محقق 

شود كار با سرعت بالاتري پيش مي رود.«

 فقر تهران از نظر سرانه آموزشي 
اظهارات رخشاني مهر در حالي است كه علي شهري، 
مديركل نوسازي مدارس اس��تان تهران معتقد است 
علاوه بر فرسودگي، س��رانه فضاي آموزشي تهران هم 
وضعيت مناس��بي ندارد. او درباره اي��ن موضوع بيان 
كرد: » پايين ترين ميانگين سرانه فضاي آموزشي را در 
استان هاي، البرز سيستان و بلوچستان، آذربايجان غربي 
و تهران داريم و سرانه فضاي آموزشي استان تهران 4.26 
متر مربع به ازاي هر دانش آموز است.براساس زيرنظام 
فضا و تجهيزات س��ند تحول بنيادين سرانه استاندارد 
فضاي آموزش��ي 8.۳9 متر مربع ب��راي هر دانش آموز 
اس��ت و اگر جمعيت دانش آموزي كشور را متناسب با 
اين عدد بررسي كنيم به اين مي رسيم كه از وضع فعلي 
64 ميليون متر مربع فضاي آموزش��ي و پرورشي بايد 
40 ميليون متر مربع ديگر را ضافه كنيم تا به استاندارد 

فضاي آموزشي برسيم.«
او افزود: » وضعيت استان تهران قابل توجه ويژه است و 
بايد نگاه ويژه اي را به مدارس فرسوده اين استان داشت.

استان تهران از جمله استان هاي با سرانه فضاي آموزشي 
پايين است و ضمن پايين بودن سرانه آموزشي شاهد 
تراكم بسيار بالاي دانش آموز در هر كلاس هستيم. اگر 
مقايسه اي بين استان هاي كم برخوردار به لحاظ فضاي 
آموزشي داشته باش��م، سيستان وبلوچستان، البرز و 
آذربايجان غربي با وجود سرانه پايين فضاي آموزشي 
مشابه تهران هستند اما بايد گفت كه تراكم دانش آموزي 

آنها قابل مقايسه با تهران نيست.«
ش��هري بيان كرد: » اگر سرانه پايين فضاي آموزشي و 
تراكم بالاي دانش آموز در كلاس درس را در نظر بگيريم، 
تهران كم برخوردارترين استان كشور است به گونه اي كه 
ميانگين دانش آموز در كلاس هاي درس ۳1 نفر است و 
در برخي مدارس تعداد دانش آموزان در كلاس ها بالاي 

40 نفر است.«

 آموزش و پرورش از ماليات ها بي نصيب است
با اين حال اگرچه كمبود بودجه از دلايل هميشگي 
مطرح شده از سوي مسوولان وزارت آموزش و پرورش 
براي عدم رسيدگي به وضعيت مدارس از نظر كمي 
و كيفي اس��ت، عليرضا محجوب، عضو كميس��يون 
اجتماعي مجلس ش��وراي اس��لامي، با بي��ان اينكه 
نرسيدن بخش مناسبي از ماليات هاي استان تهران 
به دست آموزش و پرورش يكي از علل عدم بازسازي 
مدارس اين شهر است، اعلام كرد، يك درصد از سود 
شركت هاي سوده دولتي نيز بايد به آموزش و پرورش 
برس��د اما اجراي اين قانون نيز بلاتكليف اس��ت. او با 
اشاره به اينكه استان تهران جزو 5 استان نخست به 
لحاظ كمبود امكانات آموزش��ي و دارا بودن مدارس 
تخريبي اس��ت و اكنون ۳0 درصد مدارس آن نياز به 
بازسازي دارند، گفت: » از آنجا كه تهران قديمي ترين 
مدارس كشور را در خود جاي داده و در دوره قاچاريه 
زماني ك��ه همه ايران صرفا مكتب خانه داش��تند در 

تهران حدود 150 مدرس��ه وجود داشت لذا طبيعي 
است ابنيه مدارس قديمي و فرسوده باشد.«

محجوب يكي از علل اينكه آموزش و پرورش بودجه 
كافي براي بازسازي مدارس ندارد را عدم تعلق مناسب 
 مالي��ات به اين وزارتخانه عنوان ك��رد و افزود: “فقط
8 درصد ماليات وصولي تهران در اين شهر و شهرهاي 
اط��راف آن خ��رج مي ش��ود، درواقع به اي��ن بهانه و 
استدلال كه دفاتر مركزي شركت ها در تهران هستند 
و ماليات ها از دفاتر مركز وصول مي شوند، درآمدهاي 

فوق به استان ها مي روند. 
سهم مالياتي تهران از برخي استان هاي كوچك نيز 
كمتر اس��ت، درحالي كه در گذشته تا سال 8۳ و 84 
و قبل از تصويب قانون تجميع عوارض و ماليات  اين 
بخش قابل ملاحظه اي از اين ماليات ها توسط آموزش 
و پرورش هزينه مي ش��د به همين دليل بازس��ازي  

مدارس عملا متوقف شد.
او ب��ا بي��ان اينك��ه مجلس ني��ز در اين م��ورد اقدام 

تبعيض آمي��ز ك��رد چراك��ه 2درص��د از ماليات بر 
ارزش افزوده را به وزارتخانه بهداش��ت و درمان داده 
اس��ت بدون آنكه س��هم آموزش و پ��رورش را از اين 
ماليات بدهد، افزود: تمامي اين اقدامات متوقف نشان 
مي دهد برخلاف ادعاي دولت، خزانه قادر نيست سهم 

دستگاه ها را به خوبي حفظ كرده و به آنها دهد.
اين نماين��ده مجلس بيان كرد: يك درصد از س��ود 
شركت هاي سوده دولتي نيز بايد به آموزش و پرورش 
برسد اما اجراي اين قانون نيز بلاتكليف است. تهران 
از لحاظ س��رانه فضاي آموزشي در كشور يازدهمين 
اس��تان زيرخط ميانگين و 14 هزار كلاس درس در 

اين استان نيازمند مقاوم سازي است.
عضو كميس��يون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي 
از كمبود 1۳00 مدرس��ه در استان تهران خبر داد و 
افزود: تهران از لحاظ سرانه فضاي آموزشي در كشور 
يازدهمين اس��تان زيرخط ميانگين است و 14 هزار 
كلاس درس در اين استان نيازمند مقاوم سازي است.

ابتكار:۴۰درصدكارمندان»زن«هستند

بودجهيكسالطرحتحولسلامتبهآموزشوپرورشدادهشود

برنامهايبرايايجادكلاساسباببازيدر۱۰استان

توليدموادمخدردرافغانستاندوبرابرشد

معاونت امور زنان و خانواده رياس��ت جمهوري با بيان 
اينكه بايد بپذيريم بخشي از مديريت جامعه در اختيار 
زنان قرار گيرد گفت: 40 درصد از كارمندان جمهوري 
اسلامي زن هستند اين درحالي است كه بسياري از آنها 
از توانمندي علمي و تجربه كافي برخوردارند اما به آنها 

فرصتي داده نشده است.
معصومه ابتكار در اولين برنامه از سلسله نشست هاي 
تخصصي »تجارب زيس��ته زنان مدير« تحت عنوان 
مديريت »توسعه پايدار در دوران معاصر« با بيان اينكه 
مسائل حوزه »زنان« تنها خاصِ زنان نيست گفت: طي 
آمارهاي يكسال گذشته، در س��طح كلان مديريتي 
شاهد رش��د 16. 5 درصدي مديريت زنان بوده ايم كه 
اين امار در استانداري ها با رشد 60 درصدي مديريت 
زنان همراه بوده است. ابتكار در ادامه افزود: چالش مهم 
دنياي امروز حكمراني اس��ت؛ موضوعي كه به صورت 
كلان به كارآمدي دولت ها، ساختار مديريت سازمان 
ملل به صورت كلان وابسته است. اين درحالي است كه 
باتوجه به بودجه و نيروي انساني به علت ناكارآمدي، 
برخي مسائل نتيجه مطلوبي نداشته است؛ مساله اي كه 
نه تنها ايران بلكه جوامع ديگر نيز با آن مواجه هستند.

 به گفت��ه او در حال حاض��ر همه جامعه شناس��ان و 
صاحب نظران در چهلمين سالگرد انقلاب به اين باور 
رس��يده اند كه جامعه ما نيازمند »افق گشايي« است. 
ابتكار يكي از ابعاد افق گشايي را تحول در نظام اداري 
و مديريتي دانس��ت و خاطرنش��ان ك��رد: مديريت و 

استعدادهاي ذاتي زنان موضوعي است كه مردان هم 
مي توانند با تمركز و توجه به آن دس��ت يابند و زمينه 

مهمي براي تحول افق گشايي فراهم كنند.
معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري در ادامه با 
اشاره به مساله توسعه پايدار نيز افزود: نگرش به توسعه 
پايدار نگاهي است كه عميقا با آينده انسان و جانشيني 
خداوند در ارتباط است و اگر باور كنيم كه خليفه خدا 
هستيم بايد امور را با جهت گيري الهي پيش برده و از 

مسائل توسعه پايدار غفلت نكنيم. 
او معتقد است كه توسعه پايدار زماني با تغييراتي همراه 
شد كه برخي تصور كردند اين موضوع نگاهي غربي و 
خارجي است اين درحالي است كه توسعه پايدار عميقا 

با تعاريف معرفتي اسلام گره خورده است. 
معاونت امور زنان و خانواده رياس��ت جمهوري معتقد 
است كه محيط زيست مي تواند عامل پيش برد اقتصاد 
باشد و توسعه پايدار موضوع جامعي است كه داراي ابعاد 
اقتصادي، اجتماعي و زيست محيطي است. به گفته 
وي در عرصه توس��عه پايدار سازمان هاي مردم نهاد و 
خيريه ها به دليل انگيزه بسيار بالاي خود كه با مسائل 
معنوي عجين ش��ده اند مي توانند با بهره وري دقت و 
كارايي بيشتر تحول بيشتري در اين زمينه ايجاد كند.

معاون امور زنان و خانواده يكي از اقدامات دولت هفتم 
و هشتم را توان افزايي تشكل هاي غيردولتي دانست و 
بيان كرد: نبايد مديريت بخش غيردولتي، دولتي شود. 
 ابتكار در ادامه عناصر نظ��ام كارآمد و عنصر لاينفك 

مردم سالاري را شفافيت و پاسخگويي دانست و گفت: 
نيازمند اين هس��تيم كه تجربيات مديران قديمي به 

مديران جديد منتقل شود.
معاون امور زنان و خانواده رياست جمهوري با بيان اينكه 
زنان از هوش عاطفي برخوردارند گفت: هوش عاطفي 
مي توان��د براي جامعه موجب تحول و جريان س��ازي 
باشد. مديريت زنانه يا مديريت با اتكا به توانمندي هاي 
زنان تنها براي زنان كاربرد ندارد. او معتقد اس��ت كه 
هوش عاطفي داراي ابعاد مختلفي از قبيل ش��ناخت 
خود، خود كنترلي، انگيزه، جلب حمايت هاي مردمي و 
مهارت هاي اجتماعي است.معاونت امور زنان و خانواده 
رياست جمهوري خاطرنشان كرد: در برخي مواقع زنان 
برخوردهايي از جنس اقتدارگرايانه را به كار مي گيرند 
اين درحالي است كه آنها مي توانند از هوش عاطفي خود 
استفاده كنند. ابتكار در ادامه با اشاره به لايحه تامين 
امنيت اجتماعي زنان گفت: اين لايحه آخرين مراحل 
خود را در ق��وه قضاييه طي مي كند. همچنين لايحه 
حمايت از ك��ودكان و نوجوانان نيز يكي از مولفه هاي 
مهم توسعه پايدار اس��ت.ابتكار در ادامه افزود: در اين 
دوره توانستيم 15 لايحه را براي دولت ارسال كنيم. او 
در ادامه با اشاره به فعاليت زنان در مراكز مديريت دولتي 
گفت: براي آموزش و ت��وان افزايي زنان اعلام آمادگي 
كرده ايم؛ همچنين با معاون بررسي راهبردي معاونت 
زنان برنامه هايي در حوزه آموزش براي زنان علاقه مند 
براي ورود به ابعاد مختلف مديريت دولتي در نظر داريم.

آموزش و پرورش و بودجه آموزش��ي در كش��ورهاي 
پيشرفته، اولويت دولت هاس��ت. اما در ايران، آموزش 
جزو اولويت هاي آخر دولت اس��ت. عضو كميس��يون 
آموزش و تحقيقات مجلس با انتقاد از نگاه دولتمردان 
و حاكمان به آموزش و پرورش، پيش��نهاد داد بودجه 
يك سال طرح تحول سلامت به آموزش و پرورش داده 
ش��ود. محمدجواد ابطحي با انتقاد از حقوق دريافتي 
معلمان، اين امر را ناشي از بي توجهي دولت دانست و 
گفت: سال هاي سال است كه دولت ها آموزش و پرورش 
را كوچك ديده اند و همين امر باعث ش��ده مشكلات 
اين حوزه بزرگ را نبينند و طبيعتا هميشه آموزش و 

پرورش از بقيه وزارتخانه ها عقب افتاده است.
نماينده مردم خميني شهر در مجلس شوراي اسلامي 
افزود: كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس در هنگام 
بررسي بودجه سال 97 براي اعتبارات آموزش و پرورش، 
زور بسياري زد تا س��هم آن از 8درصد بودجه عمومي 

دولت به 2/10 درصد رسيد.
عضو كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس شوراي 
اس��لامي بيان كرد: حتي با وجود اين افزايش، باز هم 
آموزش و پرورش در رتبه 1۳ نسبت به ساير وزارتخانه ها 

قرار گرفته است.
او ب��ا بيان اينكه نگاه دولتمردان و حاكمان به آموزش 
و پرورش نگاه درستي نيس��ت، تصريح كرد: همواره 
بحث كمبود بودجه و اعتبارات را مطرح مي كنند در 
حالي كه براي طرح تحول سلامت بودجه معتنابهي 

را اختصاص داده و مي شود؛ حال بايد پرسيد اگر اين 
ميزان اعتبارات يك س��ال به آموزش و پرورش داده 
ش��ود، چه خواهد شد؟! اين نماينده مجلس در حالي 
كه معتقد اس��ت اين اتفاقات به دليل كمبود بودجه 
نيست بلكه به علت نبود اراده در مسوولان است، ادامه 
داد: اگر به آموزش و پرورش به اين ديد نگريسته شود 
كه سنگ زيرين تعليم و تربيت و پايه اصلي در جامعه 
است، از هزينه هاي اضافي و آسيب هاي اجتماعي در 

كشور جلوگيري خواهد شد.
او گفت: بر اساس سند تحول بنيادين آموزش و پرورش 
بايد دانش آموزان مهذب، خلاق و با رشد استعدادهاي 
گوناگون انساني در مدارس پرورش پيدا كنند، واضح 

اس��ت كه تنها آموزش و پرورش قوي مي تواند چنين 
اهدافي را محقق كند.ابطحي درباره دست خالي دولت 
در تخصيص اعتبارات توضيح داد: ساليانه در جداول 
پيوست بودجه، بودجه هاي غيرضروري به دستگاه هاي 
زيادي تخصيص داده مي شود؛ مثلا 17 دستگاه متولي 
تدريس زبان فارسي هستند و از بودجه دولت برخوردار 
مي شوند در حالي كه خروجي و بازدهي ندارند. عضو 
كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه وزراي آموزش و پرورش براي كسب حق 
و حقوق اين حوزه بيان الك��ن دارند، گفت: در صورت 
حذف اين بودجه هاي اضافي، مي توان با آن تكاني به 

حوزه آموزش و پرورش داد. 

وزير آم��وزش و پرورش از برنامه ري��زي براي ايجاد 
كلاس اس��باب بازي و بازي آموزشي در 10 استان 
كش��ور در س��ال جاري خبر داد. محمد بطحايي در 
چهارمين جشنواره ملي اس��باب بازي با بيان اينكه 
اميدواري��م كلاس هاي ما از حالت موجود خارج و به 
محيطي تبديل شود كه شادي و نشاط و سرزندگي 
در آن موج بزند گفت: بايد دانش آموزان را به آموزش 
علاقه مند كنيم. آموزش و پرورش ما نيازمند چنين 
نوآوري هايي اس��ت و مي تواند ما را به آنچه در سند 

تحول آمده نزديك كند.
او افزود: اقلام خارجي در حوزه اس��باب بازي زياد و 
رقابت براي توليدكنندگان داخلي بسيار سخت است. 
ديروز براي تهيه اس��باب بازي كوچك سفالي براي 
نوه ام به چند فروش��گاه رفتم و ب��ا وجود آنكه كالاي 
ساده اي مي خواست، نوع ايراني آن پيدا نمي شد در 
حالي كه در صنعت سفال حرف اول را مي زنيم. وزير 
آموزش و پرورش با بيان اينكه بايد سازوكاري فراهم 
كنيم اس��باب بازي توليد داخل به عنوان تكنولوژي 
آموزشي مورد استفاده قرار بگيرد اظهار كرد: اسباب 
بازي امروز به عنوان يكي از تجهيزات و تكنولوژي هاي 
آموزشي به كار گرفته مي شود و صرفا وسيله اي براي 
سرگرمي نيست و از طريق اين تجهيزات يادگيري 

تسهيل و تسريع مي شود.
او ب��ا بيان اينك��ه كودكان ب��ه كمك ب��ازي دامنه 
 شناخت خود را افزايش مي دهند، اظهار كرد: دامنه 

مهارت آموزي در حوزه ذهني و اجتماعي موضوعي 
مهم در تعليم و تربيت اس��ت. كودكان از اين طريق 
در كنار يكديگر صبوري و مهارت هاي زندگي و انواع 
و اقسام ديگر مهارت ها را تمرين مي كنند. بطحايي 
افزود: اس��باب ب��ازي حامل فرهنگ اس��ت و اگر از 
فرهنگ غربي وارد شود، آثار سوئي بر كودكان خواهد 
داشت. نگاه ما به اسباب بازي بايد به عنوان بخشي از 

تجهيزات و تكنولوژي آموزشي در نظر گرفته شود.
او با اش��اره به نقش نشاط آفريني اس��باب بازي در 
فرآيند ياددهي و يادگيري گفت: در بر نامه ريزي هاي 
آموزش و پرورش بايد اس��باب بازي ه��ا را با رويكرد 
آموزش��ي وارد م��دارس كنيم. از همي��ن رو برنامه 
داريم در گام اول براي در 10 اس��تان كلاس اسباب 
بازي و بازي آموزش��ي ايجاد كني��م و هر دانش آموز 
دو تا سه س��اعت اهداف آموزشي را در اين كلاس ها 

دنبال كنند. 

سخنگوي ستاد مبارزه با مواد مخدر با بيان اينكه افزايش 
قيمت »گل« ناش��ي از تغييرات قيمت دلار نيس��ت، 
گفت: افزايش قيم��ت »گل« به دلي��ل فزوني تعداد 
مصرف كنندگان آن اس��ت و اين باعث شده تا در نظام 
عرضه و تقاضا، به دليل تقاضاي بيشتر براي اين مخدر، 

قيمت آن نيز افزايش يابد.
پرويز افشار با اش��اره به تاثير افزايش قيمت دلار روي 
قيمت مواد مخدر، افزود: توليد مواد مخدر در افغانستان 
از 46٠٠ تن در س��ال گذش��ته به بيش از 9 هزار تن بر 
اساس اعلام رسمي خود افغانستان افزايش يافته است، 
البته بررس��ي هاي اطلاعاتي جمهوري اسلامي ايران 
نشان مي دهد كه اين افزايش توليد بين 10 تا 12 هزار 
تن است. او با بيان اينكه اگر هم تغييرات نرخ دلار رخ داده 
باشد، افزايش حجم توليد در اين ابعاد باعث مي شود كه 
قيمت مواد مخدر كاهش يابد اظهار كرد: قاچاقچيان با 
تجارب قبلي كه دارند، به هيچ عنوان اجازه نمي دهند 
كه قيمت مواد مخدر افزايش زيادي پيدا كند چرا كه 
اگر قيمت خيلي افزايش يابد، آنها مشتريانش��ان را از 
دست مي دهند و يا اينكه مشتريانشان به سمت مواد 
مخدر ديگر مثل »گل« كه ارزان تر، سهل الوصول تر و 
با مصرف راحت تر است، گرايش مي يابند. سخنگوي 
ستاد مبارزه با مواد مخدر با بيان اينكه افزايش قيمت 
»گل« نيز ناشي از تغييرات قيمت دلار نيست، تصريح 
كرد: افزايش قيمت گل به اين دليل اس��ت كه موجي 
از تغيير الگوي مصرف به س��مت اين ماده مخدر به راه 

افتاده، يعني تعداد مصرف كنندگان اين ماده فزوني پيدا 
كرده اس��ت و اين باعث شده تا در نظام عرضه و تقاضا، 
به دليل تقاضاي بيش��تر، قيمت نيز بالاتر رود.افشار با 
بيان اينكه در مدت اخير قيمت ترياك تغييري نكرده 
است توضيح داد كه افزايش قيمت گل ناشي از افزايش 
تقاضاي القايي است و به قيمت دلار مربوط نيست.او در 
ادامه اظهار كرد: قاچاقچيان يك كار مهم ديگر نيز انجام 
مي دهند، بطوريكه اگر واقعاً توليد در افغانستان نيز زياد 
نش��ده بود نيز آنها سعي مي كردند قيمت را پايين نگه 
دارن��د و اين كار را از طريق افزايش ناخالصي ها در مواد 
مخدر انجام مي دادند. س��خنگوي ستاد مبارزه با مواد 
مخدر در اين مورد توضيح داد: به عبارت ديگر قاچاقچيان 
ناخالصي ها را وارد موادمخدر مي كنند تا قيمت مواد را 
ثابت نگه دارند، اين درحالي است كه اين كار پيامدهاي 
خطرناكي را به همراه دارد و مسموميت با سرب تنها يكي 

از معضلات ناشي از افزايش ناخالصي ها است. 
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افزايش تعرفه هتلينگ 
بيمارستان ها منتظر تصميم دولت

 زلزله 5.1  ريشتري
در »مردهك« كرمان

افزايش غيرقابل قبول 
نرخ تجهيزات پزشكي

وزير بهداشت ضمن اشاره به سرانجام درخواست 
ارايه شده به دولت براي افزايش تعرفه هاي پزشكي 
در نيمه دوم امسال، گفت: براي تعرفه هاي 98 نيز 
حداقل انتظارمان اين است كه هزينه تمام شده در 
سال 97 به علاوه نرخ تورم در سال 98 به صورت 

دقيق ديده و محاسبه شود.
حسن قاضي زاده هاشمي درباره سرانجام افزايش 
تعرفه ه��ا در نيمه دوم س��ال 97، گفت: با توجه 
به تغييراتي ك��ه در بازار اتفاق افت��اد و به دنبال 
افزايش هزينه هاي مراكز درماني، شوراي عالي 
بيمه مصوبه اي براي همه بخش ها اعم از دولتي، 
خيريه ها و خصوصي داشت كه بر اساس آن قرار 

شد به تعرفه هاي فعلي 5.5 درصد اضافه شود.
او افزود: با توجه به اينكه رشد دستمزد صفر بوده، 
تغييري نكرده و هيچ افزايشي نداشته است، اگر 
در اين زمينه مصرّند و نمي خواهند به دستمزدها 
رقمي را اضافه كنند، حداقل در بخش هتلينگ 
كه شامل تهيه ارزاق، اياب وذهاب و خدماتي است 
كه به صورت سرپايي براي بيماران انجام مي شود، 
5.5 درصد اضافه شود. در حال حاضر منتظريم تا 
هيات وزيران در اين زمينه تصميم بگيرد. هاشمي 
با بيان اينكه در عين حال براي سال آينده هم قبل 
از اينكه بودجه تقديم مجلس شود، شوراي عالي 
بيمه نظرش را درباره تعرفه ها اعلام خواهد كرد، 
افزود: اين موضوع در دس��تور كار جلسه بعدي 
شوراي عالي بيمه قرار دارد كه تعرفه هاي سال 98 
را با كمك نظام پزشكي و همچنين سازمان برنامه 
و بودجه، بيمه ها و وزارت اقتصاد تقديم دولت كند.

وزير بهداش��ت با بيان اينكه كارشناس��ان روي 
تعرفه هاي سال آينده كار مي كنند، اظهار كرد: 
حداقل انتظارمان اين است كه در تعرفه هاي سال 
آينده، هزينه تمام شده در سال 97 به علاوه نرخ 
تورم در سال 98 به صورت دقيق ديده و محاسبه 
شود. در غير اين صورت اين بخش آسيب جدي 
خواهد ديد. بنابراين انتظار اين است كه شوراي 
عالي بيمه جز به منطق اقتصادي در اين حوزه به 
نكته ديگري توجه نكند. در عين حال كمك هم 
كنند كه بيمه ها بتوانند اين ب��ار را بردارند و اين 

كمك هم بايد از طريق بودجه انجام شود. 

 زلزل��ه اي ب��ه بزرگ��ي 5.1 ريش��تر در عم��ق
20 كيلومتري زمين مردهك كرمان را لرزاند. اين 

زلزله خسارت جاني و مالي نداشت. 
مديركل مديري��ت بحران اس��تانداري كرمان 
گفت: خوش بختانه زلزله 5.1 ريشتري در منطقه 
مردهك از توابع شهرستان عنبرآباد در جنوب اين 

استان هيچگونه خسارتي نداشته است. 
مجيد س��عيدي افزود: با وقوع اي��ن زمين لرزه 
بلافاصله ستاد بحران در مركز شهرستان عنبرآباد 
و كرمان تشكيل شد و نيروهاي امدادي به حالت 
اماده ب��اش درآمدند. او اضافه ك��رد كه زلزله در 
منطقه غيرمس��كوني رخ داده و عمق آن هم بالا 
بوده است . به گزارش موسسه ژئوفيزيك، دانشگاه 
ته��ران، اين زمين لرزه جمع��ه، 25 آبان 1۳97 
درساعت 04 :47 :2۳ به وقوع پيوست. موقعيت 
و مركز اين زلزله 28.2۳ شمالي و 58.28 شرقي 
و عمق آن 20 كيلومتري از س��طح زمين اعلام 
شده است. ر اساس بررس��ي هاي به عمل آمده 
توسط تيم هاي ارزياب سازمان امداد و نجات اين 
زمين لرزه خسارات جاني و مالي به همراه نداشته 
است. منطقه )دشت( مردهك عنبرآباد در فاصله 

257كيلومتري جنوب كرمان قرار دارد.

عضو كميسيون بهداشت مجلس، بابيان اينكه 
افزاي��ش ۳ براب��ري نرخ تجهيزات پزش��كي به 
هيچ وج��ه قابل قبول نيس��ت تاكيدكرد كه اين 
موضوع را بطور جدي هم از طريق اين كميسيون 
و هم فراكسيون غذا و دارو پيگيري خواهد كرد. 
يعقوب شيوباري با بيان اينكه افزايش ۳ برابري 
نرخ دارو و تجهيزات پزش��كي شرايط نامطلوبي 
را ايجاد خواهد كرد، گفت: ما جلسات متعددي 
در كميسيون بهداشت با افرادي كه در حوزه دارو 
فعاليت دارند از جمله شركت هاي توليدكننده و 
توزيع كننده دارو، وزير بهداشت و رييس سازمان 
غ��ذا و دارو داش��تيم و قرار بر اين ش��ده بود كه 
مسوولان مربوطه، مشكلات ايجاد شده در حوزه 
دارو را رفع كنند تا در زمان تحريم با مشكل جدي 
مواجه نش��ويم.نماينده مردم ميانه درمجلس، 
ادامه داد: هر چند درصدي افزايش نرخ تجهيزات 
پزشكي در اين شرايط كه نوسان در بازار ارز ايجاد 
شده امري طبيعي اس��ت، اما ۳ برابر شدن اين 
تجهيزات به هيچ وجه قابل قبول نيست و مي تواند 
به اين معنا باشد كه يا داروخانه ها بي رويه قيمت ها 
را افزاي��ش داده اند يا نظارتي بر اين بخش وجود 
ندارد. عضو فراكسيون غذا و دارو مجلس، به خانه 
ملت گفت: البته بايد تدابيري انديشيده شود كه 
دولت ارز مورد نياز براي واردات مواد اوليه مورد 
نياز توليدكنندگان دارو و تجهيزات پزش��كي را 
تامين كند تا مانع از تعطيلي كارخانه هاي فعال 
در اين حوزه يا تعديل نيرو در آنها و شركت هاي 
دارويي ش��ود، چرا كه در ش��رايط كنوني تعداد 
زيادي از جوانان تحصيلكرده در اين حوزه فعاليت 

دارند و از اين طريق امرار معاش مي كنند.
اين نماينده مردم در مجلس دهم، خاطرنش��ان 
كرد: اگر داروخانه هاي تولي��د دارو و تجهيزات 
پزشكي به دليل مشكلات مالي با مشكل مواجه 
شده يا تعطيل ش��وند، قطعا ناچار خواهيم شد 
همان داروها را با نرخ��ي 10 برابر گران تر از نرخ 

توليدات داخلي از خارج وارد كنيم.
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اجراي فاز دوم طرح كاهش آلودگي هوا در هاله اي از ابهام 

بياثريكاهشنرخارزبرافتفوريقيمتپروازها

گروه راه و شهرسازي|
اجراي فاز دوم طرح كاهش بعد از دو بار تعويق قرار شد از 
روز شنبه 26 آبان اجرايي شود. هر چند روز گذشته محسن 
پورسيدآقايي معاون حمل و نقل شهرداري تهران و سيد 
نواب حسيني منش مديرعامل ستاد مركزي معاينه فني از 
اجراي فاز دوم اين طرح خبر دادند اما پليس هيچ واكنشي 
نسبت به اين موضوع نداشت. بر اساس فاز دوم طرح كاهش 
آلودگي هوا، تمام خودروهاي فعال در شهر تهران بايد برگه 
معاينه فني داشته باشند،  در غير اين صورت، روزانه 50 هزار 

تومان جريمه خواهند شد.
به گزارش تعادل، ابتدا قرار بود فاز دوم اين طرح از ابتداي 
آبان ماه اجرا شود اما به دليل عدم هماهنگي بين پليس و 
معاونت حمل و نقل شهرداري اين كار دو بار به تعويق افتاد. 
بعد از اينكه ابتداي آبان فاز دوم طرح كاهش استارت زده 
شد،  بلافاصله از تعويق اجراي اين طرح تا 15 آبان سخن 
به ميان آمد و اين درحالي بود كه پليس بر اين باور بود كه 
اجراي اين طرح نه به مدت دو هفته كه به مدت 2 ماه معوق 
ش��ود. پليس اجراي اين طرح را به دليل وجود صف هاي 
طولاني در مراكز معاينه فني به تعويق انداخت و حتي در 
نامه اي به وزارت كشور خواستار تعويق دو ماهه اجراي اين 
طرح شد.اما شهرداري تعويق دو ماهه را به دو هفته كاهش 
داد و در نهايت روز چهارشنبه 23 آبان ماه در شوراي عالي 
ترافيك جلسه فوري براي بررسي اجراي مرحله دوم طرح 
كاهش برگزار و تصميم بر اين شد كه اين طرح از 26 آبان 
ماه در تهران اجرايي ش��ود. معاونت عمراني وزير كشور و 
همين طور اعضاي شوراي عالي ترافيك نيز بر اجراي فاز 

دوم طرح كاهش از شنبه اين هفته تاكيد داشته اند.
در عين حال، سيد نواب حسيني منش مديرعامل ستاد 
مركزي معاينه فني خودروهاي شهر تهران روز گذشته 
اعلام كرد كه پليس هنوز درخصوص زمان صدور جرايم 
اظهارنظر نكرده است اما موانع و مشكلات اجراي مرحله 
دوم طرح برطرف شده و به نظر نمي رسد از سوي پليس 
مشكلي براي اجراي اين طرح و صدور جريمه از امروز وجود 
داشته باشد. به گفته وي، هيچ اظهارنظر رسمي درخصوص 

اعمال جريمه ها از سوي پليس اعلام نشده است.
اين اظهارنظر، حسيني منش خود دليلي بر اين است كه 
پليس تهران بر موضع خود كه به تعويق انداختن طرح تا 
دو ماه آينده است،  تاكيد دارد. شهرداري نيز براي اجراي 
به موقع اين طرح دلايل خود را دارد و معتقد است اگر اين 
طرح به تعويق بيفتد دوره آلودگي هوا سپري شده و اجراي 
با تأخير آن ديگر فايده اي ندارد. به نظر مي رسد شهرداري 
تهران در اجراي اين طرح تنها مانده اس��ت و تا زماني كه 
پليس از جريمه خودروهاي متخلف خودداري كند عملا 

اجراي اين طرح بي معني خواهد بود.

 اطلاعات متخلفان موجود است
به گفته حسيني منش از 15 آبان ماه ركورد تخلف تمام 
خودروها ثبت و متخلفان شناس��ايي شده اند و هرزمان 
كه مشكلات اعلام شده از سوي مسوولان راهور برطرف 
شود، اطلاعات متخلفان براي صدور جريمه براي پليس 

ارسال خواهد شد. 
حسيني منش درباره دلايل مخالفت پليس براي اجراي 
فاز دوم طرح كاهش گفت: پليس راهور در جلسه شوراي 
ترافيك كه روز چهارشنبه برگزار شد، سه موضوع مطرح 
كرد كه يكي از آنها ش��لوغي صف مراكز معاينه فني بود. 

پليس در اين رابطه معتقد بود لازم اس��ت اجراي فاز دوم 
طرح كاهش دو ماه به تعويق بيفتد تا شلوغي صف برطرف 
شود و همه بتوانند نسبت به دريافت گواهي معاينه فني 

اقدام كنند.
حس��يني منش افزود: به جز يكي دو روز اول آبان ماه كه 
در چند مركز معاينه فني واقع در شمال تهران صف هاي 
طولاني وجود داشت، ما در ساير مراكز خود صف نداشتيم. 
بنابراين با سه شيفته كردن مراكز معاينه فني توانستيم اين 
مورد را مديريت كنيم و از سوم آبان به بعد در تهران مشكل 

صف نداشتيم كه به همين دليل نظر پليس تامين شد.
مديرعامل س��تاد مركزي معاينه فني خودروهاي شهر 
تهران با اشاره به دو مشكل ديگري كه پليس راهور اعلام 
كرده، اظهار كرد: ارتباط با سازمان راهداري و توسعه كمّي 
دوربين ه��ا در خارج از مح��دوده زوج و فرد يكي ديگر از 
مشكلات مطرح شده بود كه توضيحات مرتبط با آن از سوي 
پورس��يدآقايي، معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري 
تهران داده ش��د و مي توان گفت در جلسه يادشده همه 

درخواست هاي پليس حل شده است.

 پليس: بخشنامه اي صادر نشده است
هرچند حسيني منش عنوان مي كند كه هيچ مشكلي 
از س��وي پليس وجود ندارد اما ايلن��ا در خبري به نقل از 
روابط عمومي فرماندهي انتظامي تهران بزرگ اعلام كرد: 
درخصوص صدور جريمه براي خودروهاي فاقد معاينه 

فني هنوز هيچ بيانيه يا بخشنامه اي صادر نشده است.
در ادامه حسيني منش در پاسخ به اين سوال كه وضعيت 
آماري خودروهايي كه براي معاينه فني اقدام كرده اند، 
چگونه است، گفت: بسياري از خودروهاي پلاك تهراني در 
خارج از تهران گواهي معاينه فني دريافت مي كنند و تعداد 
زيادي از خودروهاي پلاك تهراني هم در تهران سكونت 
ندارند و مالك خودرو از آن در شهرستان استفاده مي كند؛ 
به همين دليل آمار چندان دقيقي وجود ندارد. اما مي توان 
گفت در تهران حدود يك ميلي��ون و 500 هزار خودرو 
معاينه فني دريافت كرده ان��د و حدود 500 هزار خودرو 
پلاك تهراني در خارج از ته��ران معاينه فني گرفته اند. 
عملا مي توان گفت ۸0 درصد خودروهاي مش��مول در 

حال حاضر گواهي معاينه فني دارند.
بر اساس فاز دوم طرح كاهش تمام خودروهاي سبك و 
سنگين براي تردد در شهر تهران در هر ساعت از شبانه روز 
و هر روز در هفته بايد برگه معاينه فني داشته باشند حتي 
تحويل باربرگ به وس��ايل حمل و نقل باري به داش��تن 
معاينه فني منوط شده است. اما ظاهرا هنوز براي معاينه 

فني خودروهاي سنگين نگراني هايي وجود دارد. 
وحيد حسيني، دبير كارگروه ملي كاهش آلودگي هوا در 
اين باره گفت: معاينه فني خودروهاي سنگين در اختيار 
وزارت راه است كه هنوز به سامانه سيمفا متصل نشده و 
اختلافاتي بين دو وزارتخانه كشور و راه در مورد اتصال به 
اين سامانه وجود دارد. در فرآيند معاينه فني خودروهاي 
سبك خطاي انساني وجود ندارد چون فرايند معاينه به 
شكل مكانيزه و اتوماتيك است و خيلي امكان تقلب، تخلف 
يا حتي خطاي سهوي وجود ندارد.اما در مورد معاينه فني 
ديزل ها هنوز نگراني هاي جدي وجود دارد چون ش��يوه 
آزمون آلايندگي ديزل ها ن��ه تنها در ايران بلكه در همه 
جاي دنيا به اين شكل است كه بايد آلودگي از اگزوز ديزل 
اندازه گيري شود. هنگام تست گيري خودروي سنگين، 

راننده پدال گاز را تا انتها فشار دهد و بايد با شدت گاز بدهد. 
برخي رانندگان به اهميت شدت و ضعف گاز و اثر آن در 
نتيجه معاينه فني آگاهي دارند و مي دانند چطور گاز دهند 

تا معاينه فني را پاس كنند. 
به همين دليل تعداد بسياري از خودروهاي سنگين در 
س��طح ش��هر مي بينيم كه با وجود داشتن برگه معاينه 
فني، دودزا هستند و به اين معناست كه در اجراي آزمون 
معاينه فني ديزل يا خطاي انساني صورت گرفته يا تقلب 

و تخلف شده است. 
او از انجام اقداماتي از سوي سازمان حفاظت محيط زيست 
براي كنترل معاينه فني خودروهاي سنگين خبر داد و 
گفت: سعي مي كنيم تا پايان سال جاري خطاي احتمالي 
در آزمون معاينه فني ديزل ها را از طريق نصب دستگاهي 
كه نحوه گاز دادن را هم ثبت مي كند به حداقل برسانيم اما 
همچنان فرصت تقلب و تخلف وجود دارد چون برخلاف 
معاينه فني سبك، صحت معاينه فني سنگين به عامل 

انساني انجام دهنده تست وابسته است.

  معاينه فني خودروهاي سنگين؟
وي در پاسخ به اينكه چرا معاينه فني خودروهاي سنگين 
توس��ط ماموران معاينه فني انجام نمي شود؟ گفت: اين 
روش كه ماموران مراكز معاينه فني، خود كار تس��ت را 
براي خودروهاي سنگين انجام دهند، روش قابل اجرايي 
است و حتي در كارگروه ملي كاهش آلودگي هوا هم براي 
اين موضوع مصوبه اي ارايه ش��ده است تا هنگام آزمون 
معاينه فني خودروهاي سنگين، مالك و راننده از خودرو 
جدا و آزمونگر وارد خودرو شود و گاز بدهد. افزون بر اين 
در چنين ش��رايطي در تست خودروهاي سنگين بايد با 
استفاده از دو آزمونگر به جاي يك آزمونگر و نظارت مداوم 

بر مراكز معاينه فني، كنترل ها را تقويت كنيم.

  يك روز هواي ناسالم از 50 روز نخست پاييز
محس��ن پورس��يدآقايي معاون حمل ونقل و ترافيك 
شهرداري تهران نيز همزمان با آغاز فاز دوم طرح كاهش 
با اشاره به دستاوردهاي طرح كاهش در پايتخت با بيان 
اينكه امسال وضعيت آلودگي هوا بهتر از مدت مشابه سال 
قبل است، گفت: از اول مهرماه تا 20 آبان ماه تنها يك روز 
هواي ناسالم داش��تيم و اين در حالي است كه در مدت 
مشابه سال گذشته، بيش از 13 روز ناسالم و حتي يك روز 
نيز به دليل حجم آلايندگي در هوا تا آس��تانه تعطيلي 

مدارس پيش رفتيم.
وي با بيان اينكه بخش��ي از اي��ن تغييرات مثبت قطعا 
به اثرات آب وهوايي مربوط مي ش��ود، اما بخش��ي هم 
به كنترل خودروه��اي دودزا بود، گف��ت: هنگامي كه 
مي خواس��تيم طرح هاي كنترلي و برخوردي با وسايل 
نقليه دودزا و آلاينده داش��ته باشيم از برخي اعتراضات 
نگران بوديم اما خوشبختانه با همراهي رسانه و نقش مهم 
آنها، مبارزه با آلودگي هوا به يك مطالبه مردمي تبديل 
شد و با پش��تيباني مردم برخورد و كنترل خودروهاي 

آلاينده آغاز شد.
معاون حمل ونقل ترافيك ش��هرداري تهران با اشاره به 
نقش موتورس��يكلت ها در افزايش آلودگي هوا، گفت: 
موتوره��اي كاربرات��وري تردد كننده در ش��هر 5 برابر 
خودروهاي سواري آلايندگي ايجاد مي كنند و از آنجايي 
كه تعداد موتورسيكلت ها زياد است مي توانيم بگوييم كه 
موتورها نقش 5 برابري نس��بت به خودروها در آلودگي 

هواي شهر دارند.
وي با بيان اينكه 10درصد آلودگي هواي تهران به علت 
دود خروجي اگزوز موتورسيكلت هاست، گفت: برنامه 
داريم كه موتورس��واران را دعوت كني��م تا با همكاري 
شهرداري نسبت به تبديل موتورسيكلت هاي كاربراتوري 

به انژكت��وري اقدام كنند چرا كه مي��زان خروجي مواد 
آلاينده از اگزور موت��ور كاربراتوري به ازاي هر كيلومتر 
پيمايش 15گرم اس��ت و اين در حالي است كه ميزان 
آلايندگي در موتورهاي انژكتوري به ازاي هر يك كيلومتر 

به زير سه گرم آلايندگي مي رسد.
پورسيدآقايي با بيان اينكه 50 دستگاه موتور سيكلت 
كاربراتوري براي انجام آزمايش��ات متعدد به انژكتوري 
تبديل شدند، ادامه داد: نتايجي خوبي در اين زمينه حاصل 
شده است و به دنبال تامين منابع مالي هستيم و بعد از 
آن از موتورسيكلت سواران دعوت مي كنيم تا نسبت به 

تبديل موتور كاربراتوري خود به انژكتوري اقدام كنند.

   هواي تهران براي حساس ها ناسالم است
همچنين همزمان با اجراي فاز دوم طرح كاهش حسين 
شهبازي مدير واحد پيش بيني شركت كنترل كيفيت 
هواي تهران از ناسالم بودن هواي تهران براي گروه هاي 
حس��اس خبر داد و گفت: در حال حاضر هواي تهران با 
شاخص 102 در شرايط ناسالم براي گروه هاي حساس 
قرار دارد و  طي 2۴ ساعت گذشته منتهي به ۸ صبح امروز 
)شنبه( نيز كيفيت هواي تهران درشرايط ناسالم براي 
گروه هاي حس��اس بوده است.به گفته وي، طبق نتايج 
پيش بيني كيفيت هوا وضعيت كيفي هواي بيشتر مناطق 
شهر تهران شنبه 26 آبان ماه در آستانه شرايط نامطلوب 
براي گروه هاي حساس قار داشت و انتظار مي رود تا امروز 
افزايش نسبي در غلظت برخي آلاينده ها از جمله ذرات 
معلق مشاهده شود.شايد اجراي فاز دوم اين طرح بتواند 
مانع از اين شود كه پاييز امسال نيز مانند هر سال به دليل 
آلودگي هوا مدارس و دانش��گاه ها تعطيل شوند. قطعا 
اجراي كامل اين طرح همكاري بيش��تر پليس و ديگر 

نهادهاي مرتبط را مي طلبد .

گروه راه و شهرسازي|
از مرداد ماه سال جاري، با حذف شركت هاي هواپيمايي 
از ليست دريافت كنندگان ارز دولتي، مشكلات ارزي 
ايرلاين ها آغاز شد و آنها مجبور شدند، ارز مورد نياز خود 
را از سنا )سامانه نظارت ارزي( دريافت كنند، از همين 
رو، به علت بالابودن نرخ ارز در اين سامانه، شركت هاي 
هواپيمايي كه 60 درصد هزينه هايش��ان ارزي است 

به شدت تحت فشار مالي قرارگرفتند.
البته ايرلاين ها تلاش هايي را براي دريافت ارز از نيما 
)نظام يكپارچه ارزي( داشتند و رييس بانك مركزي 

هم وعده هايي به آنها داد اما تاكنون فقط تعداد كمي از 
شركت هاي هواپيمايي موفق به دريافت ارز از سامانه 
نيما شدند و مش��كلات ارزي اغلب ايرلاين ها به دليل 

بالابودن نرخ ارز همچنان ادامه دارد.
در اين ميان، با كاهش نرخ ارز طي چند روز گذش��ته، 
ابهاماتي درباره نرخ بليت ايجاد شد چون از مرداد ماه و با 
خروج ايرلاين ها از ليست دريافت كنندگان ارز دولتي، 
نرخ بلي��ت هواپيما براي س��فرهاي داخلي و خارجي 
به ش��دت افزايش يافت و هم اكنون با كاهش نرخ ارز 
انتظار مي رود، نرخ بليت كاهش يابد. اگرچه دبير انجمن 

شركت هاي هواپيمايي، درباره اثرگذاري كاهش قيمت 
دلار روي نرخ بليت هواپيما، مي گويد: نرخ بليت هواپيما 
براساس نرخ ROE )نرخ تبديل ارز( كه هفتگي اعلام 
مي شود تعيين ش��ده است و اين نرخ بالاتر از نرخ دلار 

نيمايي و بيش از 9 هزار تومان است.
مقصود اس��عدي س��اماني، دبير انجمن شركت هاي 
هواپيماي��ي در گفت وگو با ايلنا ادام��ه مي دهد: البته 
همچنان بخشي از پرداخت هاي ارزي توسط ارز بازار 
آزاد انجام مي شود و نمي توان ارز 9 هزار توماني را براي 
تمام بخش هاي مورد ني��از تامين كرد.به گفته او، اگر 

كاهش قيمت دلار ادامه پيدا كند يا نرخ دلار در همين 
عدد س��طح 11 هزار تومان ثابت بماند مي توان گفت 
كه در دراز مدت مي تواند منجر به كاهش قيمت بليت 
هواپيما شود، اما نبايد انتظار داشته باشيم كاهش قيمت 
دلار به سرعت در كاهش قيمت بليت هواپيما اثرگذاري 

قابل توجهي داشته باشد.
دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي اسعدي ساماني 
اظهار مي كند: اگر قيمت دلار همچنان نوسان داشته 
باش��د اين كاهش نرخ نمي توان��د روي قيمت بليت 
هواپيما اثر گذار باشد.اسعدي ساماني همچنين درباره 

مشكل سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني در برخي 
فرودگاه هاي منطق��ه مي افزايد: هيچ پرواز و مس��ير 
پروازي در اثر عدم س��وخت رس��اني به هواپيماهاي 
ايراني حذف نش��ده اس��ت.او همچنين درباره مقابله 
ايرلاين ها با مشكل عدم سوخت رساني به هواپيماهاي 
 ايراني اظهارمي كند: علي رغم اينكه برخي كشورها از 
سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني امتناع مي كنند اما 
سازمان هواپيمايي و شركت هاي هواپيمايي تدابيري 
را اتخاذ كرده اند كه بر اس��اس آن مشكل تحريم هاي 

سوختي را مي توانند دور بزنند.
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۱۱ بيمارستان تهران روی پهنه 
گسل های اصلی واقع شده اند

 افشانی برای ادامه کار 
تا ۱5 آذر مهلت دارد

رئيس س��ازمان پيش��گيری و مديريت بحران 
ش��هر تهران گفت: 11 بيمارس��تان روی پهنه 
گسل های اصلی شهر تهران ساخته شده که بايد 

آسيب پذيری آنها مورد ارزيابی قرار گيرد.
ب��ه گزارش مهر، رييس س��ازمان پيش��گيری و 
مديريت بحران ش��هر تهران در تشريح وضعيت 
زيرس��اخت ها و تاسيس��ات خدمات شهری در 
معرض مخاطرات طبيعی ش��هر ته��ران گفت: 
آس��يب ديدن زيرساخت های ش��هر در افزايش 
خس��ارات و تلفات ناش��ی از بحران نقش مهمی 
دارد بطوری که گاهی خس��ارات ناشی از آسيب 
زيرساخت ها چندين برابر خسارت اوليه می شود. 
زير ساخت های شهر تهران به دو دسته حياتی و 
حساس تقسيم می شوند که توجه به آسيب پذيری 

آنها بسيار حائز اهميت است. 
وی با بيان اين که ۸0 کيلومتر مربع پهنه گسلی 
در ش��هر تهران وجود دارد ک��ه ۴۷ کيلومتر آن 
در محدوده شهری اس��ت، افزود: در اين بين 11 
بيمارستان روی پهنه گسل های اصلی شهر تهران 
ساخته شده که بايد آسيب پذيری آنها مورد ارزيابی 
قرار گيرد. تشکل های مردم نهاد در حوزه مديريت 
بحران در زمان مقابله با سوانح نقش مهمی دارند و 
در عين حال آگاه سازی عمومی باعث مطالبه گری 

و حساس سازی شهروندان و مسوولان می شود.

محمد عليخانی با اشاره به اينکه آقای افشانی تا 
15 آذر برای ادامه کار مهلت دارد، گفت: در جلسه 
هم انديشی امروز صبح، اعضای شورا برای انتخاب 

سرپرست شهرداری تهران صحبتی نکردند.
به گزارش ايلنا، رئيس کميسيون عمران و حمل و 
نقل شورای شهر تهران، اظهار کرد: براساس اعلام 
آقای سراج، رييس سازمان بازرسی کل کشور در 
رابطه با مهلت کناره گيری بازنشس��تگان، آقای 
افش��انی تا 15 آذر مهلت دارند ت��ا به کار خود در 

شهرداری تهران ادامه دهند.
وی ادامه داد: با توجه به اينکه از سه شنبه گذشته 
شهردار جديد از سوی شورای شهر تهران انتخاب 
شده است، وزارت کشور 10 روز کاری مهلت دارد 
تا حکم شهردار منتخب را صادر کند و اگر جمعه را 
که روز تعطيل بود، حذف کنيم، امروز روز چهارم 

است و 6 روز ديگر از اين مهلت باقی مانده است.
عليخانی تصريح کرد: باتوجه به اعلام آقای سراج ما 
نيازی به انتخاب سرپرست برای شهرداری تهران 
نداريم بنابراين آمار شهردارانمان بالاتر نمی رود. در 
حال حاضر برخی با احتساب آقای سليمی و آقای 
مکارم، دو سرپرست ش��هرداری تهران به علاوه 
آقايان نجفی، افشانی و حناچی به ما می گويند که 
تاکنون 5 شهردار انتخاب کرده ايم. آقای سليمی 
تنها ۴-3 ساعت سرپرست شهرداری تهران بودند 
و تا ايشان را انتخاب کرديم، حکم آقای نجفی صادر 
شد اما با وجود سرپرستی آقای سليمی به مدت 
چند س��اعت، برخی ايشان را هم جزو شهرداران 
حس��اب می کنند. اکنون برخی تماي��ل دارند 
کاری کنند ما مجبور به انتخاب سرپرست برای 

شهرداری شويم.
عضو شورای ش��هر تهران با اشاره به سخنانی که 
درخصوص صدور حکم وزارت کشور برای آقای 
حناچی گفته می ش��ود، بيان کرد: هنوز از سوی 

وزارت کشور حکمی برای ما نيامده است.

عضوكميسيوناقتصاديمجلسمطرحميكند

جزييات طرح ماليات بر عايدي سرمايه مسكن
  علي اكب��ر كريمي، عضو كميس��يون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي با تشريح طرح ماليات بر عايدي سرمايه 
املاك كه در اين كميسيون مطرح است آن را مقدمه اي بر 

دريافت ماليات بر ثروت يا دارايي عنوان كرد.
كريمي در گفت وگو با ايسنا اظهار مي كند: طرح ماليات بر 
عايدي سرمايه بر املاك با عنوان طرح الحاق يك ماده به 
قانون ماليات هاي مستقيم و مقابله با سوداگري و كاهش 
التهابات بازار مسكن در ش��هريورماه در مجلس شوراي 
اس��لامي ارايه و چاپ شده است و براساس اين طرح يك 
متن به عنوان ماده 60 به قانون ماليات هاي مستقيم الحاق 
مي شود.او مي افزايد: براساس مفاد اين ماده و تبصره هاي 
آن بعد از يك ماه از تاريخ تصويب قانون، كليه معاملاتي كه 
در خصوص املاك و مستغلات با كاربري هاي مسكوني 
تجاري و اداري صورت مي گيرد، مشمول ماليات بر عايدي 
سرمايه املاك خواهد بود و اين قانون در مورد كل مناطق 
كش��ور و حتي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي هم ساري و 

جاري است.
عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اينكه عايدي سرمايه املاك به معناي مابه التفاوت قيمت 
خريد و قيمت فروش است، تصريح مي كند: فرض طراحان 
طرح و قانون گذار اين است كه هر وقت ملكي خريداري 
شده و همزمان به فروش مي رسد مابه التفاوت ارزش خريد 

و فروش عايدي اس��ت كه در اختيار مالك آمده و با توجه 
به اينكه براي اين درآمد تلاش نشده و فقط سرمايه در آن 
ملك ذخيره شده و در واقع ارزش افزوده حاصل شده همه 

اين مبلغ متعلق به فرد نيست.
به گفته كريمي، بخشي از آن ناش��ي از تورم و تغييراتي 
اس��ت كه يكباره در بازار املاك و مسكن اتفاق مي افتد و 
درآمد بادآورده است، بنابراين دريافت ماليات از اين درآمد 

مي تواند براي جامعه مفيد باشد و صرف نياز جامعه شود.
او يادآور مي شود: نرخ ماليات برعايدي سرمايه املاك طي 
سال هاي مختلف متفاوت است، در سال اول اجراي قانون 
اين نرخ 5 درصد، در س��ال دوم 10 درصد، در سال سوم 

15 درصد و از سال چهارم به بعد 20 درصد خواهد بود.
اين عضو كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
با اش��اره به موارد معافيت از پرداخ��ت ماليات بر عايدي 
سرمايه املاك اظهار مي كند: نخستين انتقال املاك كه 
قبل اجراي قانون خريداري ش��ده و براي اولين بار نقل و 
انتقال صورت مي گيرد از پرداخت ماليات معاف هستند. 

كريمي تصريح مي كند: همچنين نخستين نقل و انتقال 
در مورد ساختمان هاي نوساز كه از دريافت پروانه ساخت 
آنها بيش از 5 سال نگذشته باشد، معاف خواهد بود. اين 
عاملي است كه ساختمان هاي نوسازي كه خالي هستند 
هرچه سريع تر به فروش برسند و منابع مالي در اين املاك 

حبس نشوند و احتكار مسكن و ساختمان ساخته شده 
نداشته باشيم.

او ادامه مي دهد: نقل و انتقال واحد مس��كوني اصلي هر 
شخص حقيقي، يكبار در هر دو سال از اين ماليات معاف 
است. فرض اين است هر فرد يك خانه دارد و براي آن خانه 
اصلي كه آن را به سازمان امور مالياتي معرفي خواهد كرد، 
اگر در هر دو سال يك معامله انجام دهد از اين معامله معاف 
است.اين نماينده مجلس اضافه مي كند: در صورتي كه 
فردي بخواهد ملكي را وقف كند، نقل و انتقال آن از ماليات 
معاف است يا مواردي كه قيمت فروش مساوي يا كمتر 
از قيمت خريد باشد ماليات اعمال نخواهد شد زيرا ارزش 
افزوده اي ايجاد نشده است.اين عضو كميسيون اقتصادي 
مجلس شوراي اسلامي بيان مي كند: در مورد ساير مفاد 
احكامي كه در اين طرح پيش بيني ش��ده، نقل و انتقال 
املاكي كه مشمول ماليات اين قانون خواهد بود از ماليات 
نقل و انتقال موضوع ماده 59 معاف است تا دوباره معافيت 

نقل و انتقال دريافت نشود.
كريم��ي اظهار مي كن��د: همچنين اولي��ن انتقال براي 
ساختمان هاي نوس��از كه بعد از اجراي اين قانون پروانه 
س��اخت دريافت مي كنند، در صورتي كه 5 سال از اخذ 
پروانه شان نگذشته باشد از ماليات نقل و انتقال موضوع 
ماده ۷۷ هم معاف هستند.او با اشاره به ساز و كار الزام آور 

اين قانون يادآور ش��د: در تبصره 5 اين طرح پيش بيني 
شده كه ظرف يك ماه از تاريخ لازم الاجرا شدن اين قانون، 
سردفتران اسناد رس��مي و دفاتر مشاوره املاك موظف 
هس��تند در هنگام تنظيم س��ند به انتقال ملك يا حق 
واگذاري محل يا س��ند تعهد به انتقال يا اصطلاحا همان 
قولنامه قيمت مورد معامله را براساس توافق طرفين معامله 
با دقت و صراحت در متن مبايعه نامه يا قرارداد واگذاري 

ثبت كنند و به امضاي طرفين برسانند.
به گفته اين نماينده مجلس شوراي اسلامي، به عبارتي 
آنچه ملاك دريافت ماليات خواهد بود قيمتي است كه 
طرفين اعلام مي كنند و در نقل و انتقال املاك مسكوني 
فروشنده بايد پيش از معامله تعيين كند كه اين ملك، ملك 

اصلي مسكوني وي است يا خير.
كريمي با بيان اينكه ب��راي تعيين قيمت فروش تمامي 
املاك و خريد املاكي كه بعد از اجراي اين قانون صورت 
مي گيرد قيمت ثبت شده در قولنامه ملاك است، مي گويد: 
قانون گذار و سازمان امور مالياتي به هيچ وجه در تعيين 
قيمت دخالت نخواهند داشت و آنچه در قرارداد واگذاري 
مورد توافق طرفين قرار مي گيرد و به امضاي آنها مي رسد 

مبناي عمل سازمان امور مالياتي خواهد بود.
او اظهار مي كند: بر فرض اگر در يك معامله قيمت پاييني 
كه غيرواقعي هم است درج شود ماليات بر عايدي سرمايه 

كمتر خواهد شد، ولي بايد در معامله بعدي جبران شود، 
زيرا اگر قيمت پايين و غيرواقعي درج شود مفهوم اش اين 
است كه ماليات بر عايدي سرمايه املاك از فروشنده اوليه 
به خريدار منتقل مي شود و او مجبور است اين ماليات را در 
مرحله بعد خودش بپردازد.اين عضو كميسيون اقتصادي 
مجلس شوراي اسلامي ادامه مي دهد: پس به طور منطقي 
هم خريدار و هم فروشنده سعي مي كنند قيمت واقعي 
داشته باشد تا مشكلي براي خودش��ان پيش نيايد. اين 
مكاني��زم ال��زام آور تضمين كننده واقعي ش��دن قيمت 

معاملاتي است كه در قراردادها درج مي شود.
كريم��ي با بيان اينكه 10 تبصره ذيل م��اده 60 به قانون 
ماليات هاي مس��تقيم الح��اق خواهد ش��د، مي گويد: 
بررسي هاي اوليه براي اين طرح در كميسيون اقتصادي 
انجام شده و كليات به تصويب رسيده است و در حال حاضر 

هم رسيدگي به جزييات در دست بررسي است.
او ادامه مي دهد: عمده ماليات در ايران ماليات بر مصرف 
يا همان ارزش افزوده و ماليات بر درآمد، حقوق و س��ود 
شركت ها است اما ماليات بر ثروت و دارايي را عملا نداريم 
و تصويب اين طرح قدمي براي ايجاد س��ازوكار دريافت 
ماليات بر ثروت يا دارايي است كه در بخش اول صرفا اين 
طرح معطوف به املاك است، البته ما اقسام مختلف دارايي 

را داريم كه به تدريج بايد در مورد آنها اقدام شود.

3 عامل مهم سوانح رانندگي 
در ايران

عضو هيات عامل س��ازمان راه��داري و حمل  و 
نقل جاده اي با تاكيد بر اينكه رانندگان برداشت 
درس��تي از خطرهاي رانندگي ندارند، »خواب 
آلودگي، عجله و حواس پرتي« را سه عامل مهم 

در سوانح رانندگي در كشور اعلام كرد.
مهران قرباني در گفت وگو ب��ا ايرنا افزود: در بروز 
تصادفات، ش��رايط راه، خ��ودرو و وضعيت آب و 
هوايي نيز بس��يار تاثيرگذار اس��ت ضمن آنكه 
رانندگان هم تكميل كننده زنجيره شكل گيري 
اين سوانح هس��تند. او تصريح كرد: براي كاهش 
سوانح رانندگي در محورهاي برون شهري بايد 
مقوله هاي »آموزش، ارتق��اي مهارت و كاهش 
ريس��ك پذيري رانندگان« م��ورد توجه جدي 

قرار گيرد.
نماينده تام الاختيار رييس سازمان راهداري در 
امور ايمني حمل ونقل ج��اده اي گفت: بارها در 
راه هاي كشور شرايط مورد نياز براي وقوع تصادف 
فراهم مي شود اما آمادگي رانندگان سبب شده تا 
تصادفي رخ ندهد چون با دقت عمل كرده و همه 

جوانب را در نظر مي گيرد.
قرباني اضافه كرد: با اين حال »رانندگان« پاشنه 
آشيل و كانون تمركز كاهش س��وانح رانندگي 
هستند و سازمان راهداري براي نظارت بر رفتار 
آنه��ا در جاده ها، پروژه هوشمندس��ازي و نصب 
دوربين هاي كنترل س��رعت در شبكه راه هاي 

كشور را در دستور كار خود قرار داده است.
او با بيان اينكه تاكنون بيش از 1200 دس��تگاه 
دوربين كنترل س��رعت در شبكه راه هاي كشور 
نصب شده است، افزود: سازمان راهداري درصدد 
است تا يك سال آينده تعداد آن را به حدود 2 هزار 
دستگاه دوربين افزايش دهد. اين مقام مسوول در 
سازمان راهداري يادآورشد: در گام بعدي افزايش 
دوربين هاي كنترل سرعت در محورهاي برون 
ش��هري و در صورت تامين اعتب��ارات مورد نياز 
س��ازمان راهداري، ۴ هزار دوربين در محورهاي 
شرياني نصب مي شود. قرباني، بزرگ ترين مشكل 
سازمان راهداري را كمبود منابع مالي بيان كرد و 
گفت: براي تس��ريع در اجراي پروژه هاي ايمني 

راه ها بايد منابع مالي كافي اختصاص يابد.
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2  اهرم قيمتي در بازار خودرو

مبادلهباكالا،راهيبرايدورزدنتحريمها

بازنگريدرنحوهاخذضمانتنامهبانكيافزايشصادراتبهحمايتمالينيازدارد

تعادل|
معاون امور صناي�ع وزارت صنعت، معدن و تجارت 
كه روز گذشته سمت خود را به ديگري واگذار كرد، 
چند روز پيش اعلام كرده بود كه قيمت هاي جديد 
خودروه�اي داخلي، حداكث�ر تا روز 26 آب�ان و از 
سوي شوراي تعيين قيمتي كه توسط وزير صنعت 
شكل گرفته، اعلام خواهند ش�د. تا لحظه تدوين 
اين گزارش، وزارت صنعت هنوز اين وعده را اجرايي 
نكرده اما شواهد نشان مي دهند كه بازار خودرو در هر 
حالت در يك ماه پيش رو، به دليل همزماني دو عامل 
مهم، شاهد نوسانات تازه اي خواهد بود اين دو اهرم 
يا عامل قيمتي، زمزمه »قيمت گذاري به نرخ حاشيه 
بازار« و البته سررسيد »اجراي فاز ۳ استانداردهاي  
۸۵ گانه خودرويي« هستند. در اجرايي شدن اهرم 
نخست تقريباً ترديدي وجود ندارد و اجراي اهرم دوم 
هم به گفته مسوولان سازمان استاندارد ايران، طبق 
يك برنامه زمان بندي شده مشخص پيش خواهد 
رفت. با اين همه، عملياتي شدن اين دو تصميم الزاماً  
معني افزايش قيمت ها در بازار خودرو نخواهد بود. 
رسيدن قيمت خودرو در كارخانه به قيمت خودرو 
در حاشيه بازار البته به معني افزايش قيمت خودرو 
خواهد بود اما در شرايطي كه خريداران كنوني عمدتاً 
به انگيزه واسطه گري وارد بازار خودرو شده اند، چنين 
سياستي به آرامش بازار كمك خواهد كرد. از ديگر 
س�و، وعده امهال اجراي برخي از اس�تانداردهاي 
موجود در فهرست استانداردهاي ۸۵گانه خودرويي 
مي تواند از شوك ناش�ي از توقف احتمالي خطوط 

توليد برخي خودروهاي داخلي بكاهد.

روزموعودوزارتصنعت
از حدود دو هفته پيش، شايعات مربوط به افزايش رسمي 
قيمت خودرو كم كم رنگ واقعيت به خود گرفتند، تا آنجا 
كه روز چهارشنبه هفته گذش��ته، محسن صالحي نيا، 
معاون سابق امور صنايع وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
اعلام كرد كه قيمت جديد خودروها، حداكثر تا روز 26 
آبان اعلام خواهد ش��د. اعلام قيمت هاي جديد در بازار 
خودروهاي داخلي كه يكي از مهم ترين تصميمات رضا 
رحماني در مقام وزير جديد صنعت، معدن و تجارت بود 
اما از سوي او به يك شوراي مشورتي سپرده شده كه قرار 
است نتيجه بررسي هاي خود را بر اساس زمان بندي مورد 
اشاره در بالا، اعلام كند. اين شورا البته در حالي تشكيل 
جلسه مي دهد كه خودروسازان مس��تندات مربوط به 
ريز قيمت ها و شرايط نامساعد توليد خودرو در ماه هاي 
اخير را به آن ارايه كرده اند. از طرفي به گفته صالحي نيا، 
گزارش هاي حسابرس��ي ش��ركت هاي خودروس��ازي 
نشان دهنده آن است كه اين شركت ها در وضعيت زيان 
به سر مي برند. با اين همه، ظاهراً قرار نيست شوراي تعيين 
قيمت خودرو يك طرفه به قاضي برود، چرا كه معاون سابق 
وزير صنعت در همان زمان گفته بود كه به نظر وزارتخانه، 
در زمينه تعيين قيمت خودروها، قيمت تمام شده توليد 
خودرو، تعهدات پيشين مشتريان، تعهدات ثابت و غير 
ثابت قيمتي و همچنين برخي موارد پيش آمده با توجه به 

شرايط بين المللي، مورد توجه قرار گرفته است.

خودروبهنرخحاشيهبازار
اين اما در حالي است كه به نظر مي رسد خروجي تصميم 
اين شورا، افزايش قيمت رسمي خودروهاي داخلي باشد، 

تصميمي كه دير يا زود بايد اتخاذ مي شد. افزايش قيمت 
رسمي خودرو اما بر خلاف آنچه افكار عمومي مي پندارد، 
در نهايت مي تواند حتي موجب كاهش قيمت خودرو در 
نزد مصرف كننده نهايي هم بشود. اين سياست در دهه 
1370 شمسي كه خودرو در ايران عملًا در حكم كالاي 
سرمايه اي بود، اجرايي شده و موفقيت هم داشته است. 
شاهد مثال اين موفقيت هم خروج واسطه گران و دلالان 
از بازار خودرو در سال هاي پاياني دهه 1370 و تحويل به 
موقع و كوتاه مدت خودرو به مشتري در آن سال ها است. 
اتخاذ همين رويكرد در ش��رايط كنوني كه فاصله ميان 
قيمت هاي رس��مي و قيمت هاي بازار بسيار زياد شده، 
مي تواند كاملًا مفيد به فايده باش��د. از ديگر سو، حضور 
نهادهايي مانند ش��وراي رقابت و نيز س��ازمان حمايت 
مصرف كنن��دگان و توليدكنندگان در ش��وراي تعيين 
قيمت خودرو، ممكن است كفه قيمت هاي اعلامي را به 

نفع مصرف كننده سنگين كند. 
با اين هم��ه، به نظر مي رس��د نزديكي هر چه بيش��تر 
قيمت هاي جديد به نرخ خودرو در حاشيه بازار، به خروج 
هر چه بيشتر نقدينگي سرگردان و نيز سفته بازان از بازار 
خودرو بينجامد. افزايش قيمت رس��مي خودرو البته به 
كاهش تقاضا منتهي مي ش��ود اما حتي ممكن است به 
كاهش قيمت ها در بازار غير رسمي هم ختم شود. دليل 
اين موضوع هم آن اس��ت كه با كاه��ش تقاضا و خروج 
واسطه گران از بازار، قيمت هاي نهايي در كانالي پايين تر 

از كانال هاي كنوني قيمتي متوقف خواهند شد.
سياست افزايش قيمت رسمي خودرو اما مخالفاني هم 
دارد. حميد گرمابي، عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس در اين مورد گفت: محل كشف قيمت در بازار 
خودرو ب��ازار عرضه و تقاضا اس��ت. او ادامه داد: منطق 
اقتصادي ايجاب مي كند كشف قيمت كالا در بازار عرضه 
و تقاضا و بازار رقابتي انجام شود اما بازار خودروي كشور 
به دليل دولتي بودن از اين قواعد تبعيت نمي كند. اين 
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس، حفظ و پايداري 
صنعت خودروسازي كشور را به دليل تاثيرگذار بودن آن 
در مثبت شدن شاخص هاي اقتصادي مورد اشاره قرار 
داد و افزود: در شرايط خاص تحريم بايد با خودروسازان 
و قطعه سازان همراهي و به آنها كمك كرد تا چرخ توليد 
خودرو از حركت باز نايستد. نماينده مردم نيشابور در 
مجلس، آزادس��ازي قيمت خودرو در شرايط تحريم 
را غيرعقلايي دانس��ت و در عين حال گفت: در چنين 
شرايطي خودروسازها نمي توانند با شرايط قبل توليد 
كنند و بايد اين شرايط مورد بازنگري قرار گيرد اما دولت، 
ستاد تنظيم بازار و سازمان حمايت از مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان باي��د به نحوي رفتار كنند تا علاوه بر 
زمين گير نشدن صنعت خودروسازي كشور، فشارهاي 

قيمتي كمر مشتريان را خم نكند.

روزموعوداستاندارد
با اين همه، غير از افزايش رسمي قيمت خودرو، سرنوشت 
توليد خودروهايي كه از ابتداي دي ماه سال جاري نمي توانند 
استانداردهاي ۸۵ گانه خودرويي را پاس كنند، مهم ترين و 
نزديك ترين چالشي است كه ممكن است طي هفته هاي 
آينده بر قيمت ها در بازار خودرو تأثيرگذار باشد. اين در حالي 
است كه نيره پيروزبخت، رييس سازمان استاندارد ايران، 
سه شنبه هفته گذشته گفته بود اين سازمان قصد ندارد 
به خاطر تحريم ها، شرايط اخذ استانداردهاي خودرويي را 
تسهيل كند. به اين ترتيب، ممكن است بازار خودرو علاوه بر 

شوك قيمتي ناشي از نزديك شدن نرخ كارخانه اي به نرخ 
حاشيه بازار، شاهد شوك خبري توقف خطوط توليد برخي 

خودروها هم باشد.
 اسفندماه سال گذش��ته بود كه سازمان ملي استاندارد 
ايران از افزايش تعداد استانداردهاي خودرويي از ۵۵ به 
۸۵ مورد خبر داد و اعلام كرد كه براساس تفاهم نامه اي 
بين اين سازمان و وزارت صنعت، معدن و تجارت، ارتقاي 
اين استانداردها از نظر تعداد و كيفيت مطرح شده است، 
موضوعي كه براساس مصوبه ش��وراي سياست گذاري 
خودرو با حضور وزير وقت صنعت، معدن و تجارت، رييس 
سازمان ملي اس��تاندارد، خودروسازان و قطعه سازان در 

دستور كار قرار گرفت.
افزايش اس��تانداردهاي مورد بررسي در خودروهاي 
توليد داخل اما بدون مقاومت هم به كرسي ننشسته 
است. فشارهاي بيروني به سازمان استاندارد موجب 
شد كه اين سازمان، براي اجراي كامل استانداردهاي 
۸۵گانه خود يك برنامه زمان بندي شده و تدريجي را 
اجرايي كند، برنام��ه اي كه آخرين بخش از آن بايد تا 
ابتداي دي ماه سال جاري، يا به عبارتي تا آخرين روز 
پاييز 1397 عملياتي شده باشد. بر اساس زمان بندي 
صورت گرفته بايد تا ابتداي دي ماه سال گذشته 61 

مورد استاندارد خودرويي اجرايي مي شد و پس از آن 
تا ابتداي تير ماه سال 1397 دو مورد به 61 استاندارد 
قبلي اضافه ش��د و در نهايت با اضافه شدن 22 مورد 
استاندارد خودرويي ديگر تا دي ماه سال 1397، تعداد 
استانداردهاي اجباري خودروهاي سواري به ۸۵ مورد 

افزايش مي يابد.
با اين همه، زمان بندي اجراي كامل اس��تانداردهاي 
۸۵گانه خودرويي، مشمول اختلاف نظر وزارت صنعت 
و سازمان استاندارد ايران هم شده است. پيروزبخت، 
رييس سازمان اس��تاندارد در اين مورد گفت: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت تصور كرده بود كه سازمان ملي 
استاندارد ايران از ابتداي دي ماه سال 139۸ بازرسي و 
نظارت بر رعايت اس��تانداردهاي ۸۵ گانه خودرويي را 
آغاز مي كند و به همين دليل نيز درخواست كردند كه 
اجراي اين طرح يك سال به تعويق بيفتد. گفتني است؛ 
پس از شروع تاريخ مذكور ممكن است فرآيند بررسي 
و نظارت به طول بينجام��د و حتي يك خودرو حدود 
1.۵ سال بعد با توقف خط توليد روبرو شود، اما موضوع 
قطعي اين است كه از ابتداي دي ماه سال جاري كنترل 
و بازرسي توسط سازمان ملي استاندارد در مورد رعايت 

استانداردهاي ۸۵ گانه خودرويي آغاز مي شود.

امهالبهدليلتحريم
رييس سازمان ملي استاندارد ايران اعلام كرده بود با توجه 
به ش��رايط پي��ش روي صنعت خودروس��ازي در صورت 
حصول اطمينان از رعايت استانداردهاي ۸۵ گانه خودرويي 
توسط خودروساز، اين امكان وجود دارد كه در مورد برخي 
استانداردها كه رعايت ايمني آنها ساده نيست، به مدت يك 
سال فرصت زماني داده شود. با اين حال، به گفته پيروزبخت 
هنوز هيچ نهاد رس��مي براي امهال اجراي استانداردهاي 
۸۵گانه خودرويي در خواستي به سازمان استاندارد كشور 
نداده است. رييس سازمان ملي استاندارد ايران همچنين 
در خصوص آخرين موضع اين سازمان در ارتباط با تعديل 
يا حذف برخي استانداردهاي ۸۵ گانه خودرويي بيان كرد 
كه هيچ يك از اس��تانداردهاي ۸۵ گانه خودرويي حذف 
نخواهد شد، اما ممكن است در مورد رعايت برخي استاندارد 
زمان مورد نظر تمديد شده و جهت اجرا توسط خودروساز 
افزايش يابد. پيروزبخت با اش��اره ب��ه اينكه همه قطعات 
خودرو مشمول استاندارد اجباري نيستند، اعلام كرد كه 
طبق مصوبه شوراي سياست گذاري خودرو، خودروسازان 
مكلف به بازرسي استاندارد قطعات خودرو هستند و هيچ 
يك از اس��تانداردهاي ۸۵ گانه خودرو حذف نمي ش��ود. 
او همچنين با اش��اره به جلسه ش��وراي سياست گذاري 
خودرو، تاكيد كرد: خودروسازان مسوول بازرسي استاندارد 
قطعات خودرو هستند و بايد قطعاتي كه مورد استفاده قرار 
مي دهند، استاندارد باشد. اين قطعات شامل آنهايي است 
كه داخلي بوده و علامت استاندارد دارند و نيز قطعاتي است 
كه وارداتي بوده و از علامت اس��تاندارد برخوردار نيستند. 
او ادامه داد: براساس استانداردهاي تاييد نوع، كل خودرو 
مورد ارزيابي قرار مي گيرد اما اينكه تك تك قطعات توسط 
سازمان ملي استاندارد ارزيابي شده باشد، اينگونه نيست و 
اگر خودروسازان شكايتي در خصوص برخي قطعات دارند 
مي توانند آن را به سازمان ملي استاندارد اعلام كنند و هيچ 

مشكلي در زمينه بررسي در اين راستا وجود ندارد. 

به گفته نايب رييس اول كميسيون بازار پول و سرمايه 
اتاق تهران، در حال حاضر بهترين راه براي حل مشكل 
قطع ش��دن س��وئيفت اس��تفاده از روش مبادلات با 
كالا اس��ت كه حتي در اين ش��رايط و در حوزه جذب 

سرمايه هاي خارجي هم مي تواند راهگشا باشد.
سيد حسين سليمي در گفت وگو با پايگاه خبري اتاق 
تهران، درباره جزئيات استفاده از اين روش گفت: فرض 
كنيد شركتي مي خواهد سرمايه گذاري خارجي جذب 
كند، بعد از اينكه مراحل قانوني طي شد و بانك مركزي 
تأييد كرد، آن شركت س��رمايه گذار خارجي مي تواند 
به جاي پول نقد كه حالا مسير دسترسي آن با قطع شدن 
سوئيفت بسته شده اس��ت، مواد اوليه لازم يا كالاهاي 
م��ورد نياز را تأمين كند و پول ه��م همان جا پرداخت 
شود، در اين شرايط نقل وانتقال پول انجام نشده است 
كه با مشكل قطع شدن سوئيفت روبرو باشيم ولي كالاي 

مصرفي موردنياز كش��ور و شركت ها تهيه شده است و 
عملًا سرمايه گذاري خارجي هم صورت گرفته است. 
البته اين مواد اوليه كه تهيه شده مي تواند براي آن شركت 
هم نباشد و تنها شركت سرمايه گذار به جاي انتقال پول 
به داخل ايران هزينه تهيه مواد اوليه را به عنوان نماينده 
و واسطه به شركت خارجي كه ما مي خواهيم از آن مواد 

اوليه و كالا خريداري كنيم، پرداخت كند.
او در ادامه تصريح كرد: اين روش مي تواند كاربردي باشد 
زيرا ردوبدل پول بين ش��ركت هاي خارجي كه شامل 
تحريم ها نمي شود، صورت مي گيرد و كاملا قانوني است 
و مشكلي هم براي هيچ يك از طرفين به وجود نخواهد 
آورد. س��ليمي با بيان اينكه اين روش پيچيدگي هايي 
دارد كه ممكن است شركت هاي خارجي و به خصوص 
اروپايي حاضر به پذيرش آن نباش��ند، افزود: قطعا ما با 
توقف كوتاهي تا اجرايي شدن اين روش روبرو خواهيم 

بود و ش��ركت هاي خارجي به خصوص اروپايي ها كه با 
امريكا مراودات مالي گسترده اي دارند به عواقب اين كار 
فكر خواهند كرد و به همين دليل هم نمي توان انتظار 
داشت اين روش خيلي سريع به نتيجه برسد ولي بايد با 
شركت هاي خارجي و سرمايه گذاران وارد مذاكره شد تا 
راه را هموار كرد و به آنها تأكيد كرد كه اين روش كاملًا 
قانوني اس��ت زيرا نقل وانتقال مالي بين ش��ركت هاي 

خارجي صورت مي گيرد.
س��ليمي در ادامه ب��ه روش ديگري هم اش��اره كرد و 
گف��ت: راه ديگر براي دور زدن س��وئيفت اس��تفاده از 
پيمان نامه هاي دوجانبه بين كش��ورها اس��ت. در اين 
روش بانك هاي مركزي دو كش��ور مي توانند تبادلات 
مالي را انجام دهند و شركت ها هم از طريق بانك هاي 
مركزي جابه جايي ها مالي را انجام دهند.  اين عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران كه خود از كارشناسان قديمي 

بانكي است در پاسخ به اينكه كانال نقل وانتقال مالي اروپا 
آيا مي تواند راهگشا باشد و چه سازوكاري دارد؟ گفت: 
باوجود اينكه سوئيفت قطع شده و دور دوم تحريم هاي 
امريكا هم با شدت بسيار در حال اجراشدن است اما ما 
هنوز اثرات مذاكرات ايران و اروپا را براي ش��كل گيري 
يك كانال نقل وانتقال مالي شاهد نيستيم و همچنان 
هم مش��خص نيست كه قرار است س��ازوكارها در اين 
روش چگونه باشد و دايم وعده هايي داده مي شود ولي 
در عمل هنوز شاهد راهكاري كه گشايش هاي جديد 
ايجاد كند، نبوده ايم و هيچ اطلاع جديدي هم به كسي 
داده نشده اس��ت.  ما در اين شرايط نياز داريم كه پول 
فروش نفت به كش��ور بازگردد و اين كانال نقل وانتقال 
اروپا مي تواند خيلي كاربردي باشد ولي به نظر مي رسد 
كه هنوز خود اروپايي ه��ا هم در اين زمينه به قطعيت 
نرسيده اند و بيشتر وعده مي دهند و مذاكره مي كنند تا 

قدم هاي اجرايي بردارند. سليمي همچنين با اشاره به 
اينكه امريكا در اجراي تحريم هاي جديد نسبت به دور 
گذشته و در دوره رييس جمهور پيشين امريكا با شدت 
عمل بيشتري در حال برخورد است، گفت: در دور جديد 
تحريم ها امريكايي ها تمام روش هاي دور زدن تحريم ها 
را شناسايي كرده و از چندين ماه قبل براي بستن اين 

راه ها برنامه ريزي كرده اند.
در زمان رييس جمهور پيش��ين امريكا ما بس��ياري از 
مس��ائل تجاري كش��ور را از طريق كشورهاي حاشيه 
خليج فارس و صرافي ها و بانك هاي اين كش��ورها حل 
مي كرديم ولي حالا اين راه ها هم بس��ته ش��ده است و 
مقدمات اجرايي شدن دور جديد تحريم ها را امريكايي ها 
از چند ماه پيش برنامه ريزي كرده بودند و همين موضوع 
دور زدن تحريم ه��ا و پيدا ك��ردن راه هاي جايگزين را 

سخت تر كرده است.

عضو هيات رييس��ه اتاق ايران با اش��اره ب��ه اينكه تامين 
نقدينگي حوزه تجارت در كرمانشاه مغفول مانده، گفت: 
اگر تجار كرمانشاه از نظر نقدينگي تامين شوند، صادرات 
استان س��الانه ۵00 ميليون دلار افزايش مي يابد. كيوان 
كاشفي در سي وهفتمين نشست شوراي گفت وگوي دولت 
و بخش خصوصي كرمانشاه، بر لزوم حمايت از تجار نوپا و 
خرد تاكيد كرد و افزود: عمده حمايت از تجار بايد از طريق 
بانك توسعه صادرات صورت گيرد. او به سهم كمتر از پنج 
درصدي تجار از تسهيلات بانك توسعه صادرات اشاره كرد 
و گفت: بخش صنعت و معدن كه مي تواند از ساير بانك ها 
هم وام بگيرد، از تس��هيلات اين بانك سهم ۸0 درصدي 
دارد. كاشفي معتقد است، اين بانك بايد عمده تمركز خود 
در پرداخت تسهيلات را براي تجار و تقويت آنها بگذارد. 
رييس اتاق كرمانشاه با اشاره به اينكه تامين نقدينگي حوزه 

تجارت در كرمانشاه مغفول مانده، گفت: اگر تجار كرمانشاه 
از نظر نقدينگي تامين شوند، صادرات استان سالانه ۵00 
ميليون دلار افزايش مي يابد. او در ادامه با بيان اينكه بيش 
از ۵00 تاجر در كرمانش��اه داريم، خاطرنشان كرد: از اين 
تعداد 300 نفر در هفت ماهه امس��ال صادرات داشتند و 
فعال هستند. رييس اتاق كرمانشاه از بلاتكليفي تسهيلات 
20 ميليارد توماني كه براي تجار مناطق زلزله زده در نظر 
گرفته شده بود سخن گفت و عنوان كرد: براي حدود 220 
تاجر مبلغ 100 ميليون تومان تسهيلات در نظر گرفته 
ش��ده بود كه در آنها ايجاد انتظار كرده يا بايد پرداخت يا 
منتفي شدن آن اعلام شود. به گفته كاشفي، اين ميزان 
تسهيلات مي تواند سرمايه در گردش مورد نياز تجار خرد 
و نوپا را تامين كند. او اشاره اي هم به مشكلات ايجاد شده 
به دليل طرح پيمان س��پاري ارزي داشت و خاطرنشان 

كرد: استدلال دولت اين است كه اگر ارز حاصل از صادرات 
برنگردد، از آنجا كه ارز 4200 تومان��ي را جز براي دارو و 
اقلام اساسي نمي تواند به كالاي ديگري اختصاص دهد، با 
كسري ارز مواجه خواهيم شد. رييس اتاق كرمانشاه اظهار 
كرد: دولت پيش��نهاد داده اين قوانين را برمي دارد، اما در 
ازاي آن ديگر ارز مورد نياز براي ساير اقلام را تامين نخواهد 
كرد. استاندار كرمانشاه نيز در اين نشست گفت: به زودي 
رسمي شدن مرز »سومار« در هيات دولت تصويب و ابلاغ 
خواهد شد. هوشنگ بازوند اظهار كرد: رسمي شدن اين 
مرز نيازمند موافقت طرف عراقي بود كه پيگيري هاي لازم 
در اين زمينه انجام شده است. استاندار كرمانشاه اشاره اي 
هم به مشكلات ايجاد شده ناشي از پيمان سپاري ارزي 
داشت و خاطرنشان كرد: اين طرح باعث كاهش اشتغال 
در برخي استان ها خصوصا استان هاي مرزي شده است. 

اتاق بازرگاني تهران اعلام كرد: با پيگيري  هاي فراوان 
با گمرك، محدوديت هاي اخذ ضمانتنامه بانكي براي 

ترخيص كالا اصلاح شد.
به گزارش پاي��گاه خبري اتاق بازرگان��ي تهران، طي 
پيگيري ه��اي اتاق ته��ران با گمرك، دس��تورالعمل 
شماره 1466۵۵3/96 مورخ 26 اسفند ماه 1396 كه 
محدوديت هاي فراواني در اخذ ضمانتنامه بانكي براي 

ترخيص كالا ايجاد كرده بود، اصلاح شد.
پس از آنكه مس��عود خوانساري، رييس اتاق بازرگاني 
تهران طي نامه اي به رييس كل گمرك، خواستار اصلاح 
دستورالعمل معطوف به اخذ ضمانتنامه بانكي جهت 
ترخيص كالا شد، رييس گمرك نيز آخرين بخشنامه 
خود در اين خصوص را طي شماره 743639/97 مورخ 
22 شهريور 1397 تحت عنوان بخشنامه »نحوه اخذ 

ضمانتنامه بانكي« ابلاغ كرد. بدين ترتيب بسياري از 
مشكلات مورد اشاره توسط فعالان اقتصادي با ابلاغ اين 

بخشنامه مرتفع شده است.
گمرك در مقدمه بخشنامه نحوه اخذ ضمانتنامه بانكي 
آورده است: »در راستاي حمايت از توليد و بهبود فضاي 
كس��ب وكار با توجه به بند )ت( ماده )3۸( قانون رفع 
موانع توليد رقابت پذير و به اس��تناد ماده 6 قانون امور 
گمركي، به منظور تسهيل و تسريع در ترخيص كالاها 
و جبران كمبود نقدينگي بخش توليد و بازرگاني كشور 
اجازه داده  مي شود از تاريخ صدور اين بخشنامه بابت 
حقوق ورودي كالاي مربوطه، حسب درخواست صاحب 
كالا، اظهاركننده يا نماينده قانوني ايشان، ضمانتنامه 
بانكي معتبر و مطابق با فرم مورد قبول گمرك جمهوري 

ايران اخذ كنند.
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تمركزدولتبرتنظيمبازار
ايرنا|وزير صنع��ت، معدن و تج��ارت تاكيد كرد: 
اين روزها اصلي ترين معضل دولت آش��فتگي هاي 
موجود در بازار است كه به نوعي باعث سخت تر شدن 
زندگي مردم شده، به همين دليل تمام تمركز خود را 
گذاشته ايم تا از طريق كنترل بازار و نوسانات موجود 
قيمتي، زندگي بهتر و راحت تري را براي مردم فراهم 
كنيم. رضا رحماني گفت: براي حل نوسانات و تنظيم 
بازار مذاكراتي در دس��ت انجام است تا هرچه زودتر 
اقدامات لازم عملياتي ش��ود. او اف��زود: در خصوص 
كنترل بازار مذاكرات زيادي صورت گرفته و قرار شده 
است مس��وولان مربوطه در زمينه قانونمند كردن 
معاملات و نيز ثبات ن��رخ كالاها تمام تلاش خود را 
به كار گيرند. رحماني ادامه داد: يكي از صحبت هاي 
انجام شده در اين زمينه، نظارت بر مجموعه اقداماتي 
اس��ت كه بايد در توليد و تامين مواد اوليه تا فرآيند 
عرضه به بازار به كار گرفته شود كه بطور حتم در اين 
خصوص تمهيدات ويژه اي اتخاذ خواهد ش��د. وزير 
صنعت با بيان اينكه اصناف از جمله اقشاري هستند 
كه مي توانند كمك شاياني به تعادل قيمت ها و بهبود 
روند معاملات بازار داشته باشند، گفت: اصناف در اين 
زمينه بايد ضمن اتحاد با يكديگر، همكاري هاي لازم 
براي برطرف كردن مشكلات موجود در بازار را داشته 
باش��ند تا بتوان از اين طريق شاهد كنترل نوسانات 

قيمتي موجود در بازار باشيم.

راهكاردولتبرايتوسعه
صادراتبهروسيه

رييس كل سازمان توسعه تجارت ايران با اشاره به لزوم 
حمايت از انجام پروژه هاي مطالعاتي مبتني بر شناخت 
بازار هاي مهم صادراتي افزود: براي حضور ماندگار در 
بازار روس��يه با توجه به برنامه 202۵ آن كشور براي 
خودكفايي در توليد محصولات كشاورزي، نيازمند 
پيش بيني و برنامه ريزي هستيم. به گزارش پايگاه 
خبري سازمان توسعه تجارت ايران، جلسه كميته 
كارشناسي شوراي عالي صادرات غير نفتي به رياست 
رييس كل س��ازمان توسعه تجارت ايران و با حضور 
اعضا با موضوع بررسي راهكارهاي توسعه صادرات 
به اس��تان هاي روسيه برگزار ش��د. در اين نشست 
نماينده اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
خراسان رضوي به ارايه گزارشي مقدماتي از طرح هاي 
پيش بيني شده پرداخت و سپس حاضرين در جلسه 
نظرات خود را نسبت به مسائل مرتبط بيان كردند. 
رييس كل سازمان توسعه تجارت ايران در جمع بندي 
موارد مطرح شده، بررسي مشكلات و توسعه روابط 
بانكي با زمان بندي مناسب، ارايه گزارشات منظم و 
اطلاع رساني به مقامات سياسي كشورمان در خصوص 
موضوعات پيش رو با توجه به تحريم هاي جديد امريكا 
را از ملزومات حفظ و توسعه روابط تجاري دو كشور 
عنوان كرد و بر اهميت ايجاد مراكز تجاري و پايگاه هاي 
اقتصادي در كشورهاي هدف صادراتي تاكيد كرد. 
مجتبي خسروتاج همچنين توجه بيش از پيش به 
جايگاه و نقش صندوق ضمانت صادرات، بررس��ي 
زمينه هاي صادرات خدمات فني و مهندسي و صنعتي 
و در نظر گرفتن جايگاه بخش خصوصي روسيه در 
توسعه روابط تجاري دو كشور را مهم برشمرد و گفت: 
تصميم ه��ا در خصوص ممنوعيت ه��اي صادراتي 
و وارداتي و تعريف بس��ته اي در بحث تس��هيلات و 
مش��وق هاي صادراتي بايد مورد توجه قرار گيرد. به 
گفته او، از ۸۵ واحد تقسيمات كشوري روسيه، ايران 
تنها به 4۵ استان اين كشور صادرات انجام مي دهد كه 

مسكو بيشترين سهم را دارد.

اعلامشرايطوارداتخودرو
ديپلماتهايخارجي

ف�ارس|وزارت صنعت، معدن و تجارت با ارسال 
نامه اي براساس مصوبه هيات وزيران به استان هاي 
كش��ور، ش��رايط جديد واردات خودرو توس��ط 
ديپلمات هاي خارجي را اعلام ك��رد. در اين نامه 
خطاب به س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 31 
اس��تان و جن��وب اس��تان كرمان آمده اس��ت: » 
به پيوس��ت تصويب نامه ش��ماره 107۸23 . ت 
۵۵210 ه� مورخ 97/۸/1۵ هيات محترم وزيران 
ارسال و به اطلاع مي رساند؛ دفاتر و نمايندگي هاي 
سازمان هاي بين المللي، سفارتخانه هاي خارجي، 
ديپلمات ها و كارمندان رسمي سياسي و كنسولي 
خارجي در ايران، مجاز به ورود يك دستگاه خودرو 
سواري با حجم موتور بالاتر از 2۵00 سي سي يا با 
ارزش بيش از 40000 )چهل هزار دلار( هستند.« 
در ادامه اي��ن نامه آمده اس��ت: »در زمان فروش 
خودروهاي مذكور در داخل كش��ور، رعايت ساير 

شرايط واردات خودرو الزامي است.«

انتصابدومعاونجديد
دروزارتصنعت

شاتا|وزير صنعت، معدن و تجارت كه اواخر هفته 
گذشته معاون جديد بازرگاني داخلي خود را معرفي 
كرده بود، ديروز با صدور احكامي فرشاد مقيمي را به 
عنوان معاون امور صنايع  وزارتخانه و محسن صالحي نيا 
را به س��مت سرپرس��ت س��ازمان صنايع كوچك و 
شهرك هاي صنعتي ايران منصوب كرد. رضا رحماني 
در بخشي از حكم انتصاب فرشاد مقيمي آورده است: 
»بديهي است توس��عه همه جانبه صنعت و تقويت 
منابع انساني اين بخش، بازسازي و نوسازي و اصلاح 
ساختار صنايع، توسعه تحقيقات كاربردي و دانش 
فني در صنايع، حمايت و تعميق ساخت داخل كالاها 
و تجهيزات مورد نياز كش��ور، تقويت همكاري هاي 
بخش صنعت و مراكز علمي و دانش��گاهي، ارتقاي 
توان رقابت پذيري صنايع ب��راي حضور در بازارهاي 
بين المللي، بررسي موانع و نيز پيشنهاد راهكارهايي 
براي افزايش توان رقابت��ي و صادراتي صنايع، جلب 
مشاركت تشكل هاي صنعتي در امر سياست گذاري 
و برنامه ريزي صنعتي به منظور حمايت از توليدات 
داخلي و ايجاد اشتغال پايدار منطبق با سياست هاي 

اقتصاد مقاومتي مورد انتظار است.«

    معاون امور صنايع وزارت صنعت، معدن و تجارت كه روز گذشته سمت خود را به ديگري واگذار كرد، 
چند روز پيش اعلام كرده بود كه قيمت هاي جديد خودروهاي داخلي، حداكثر تا روز 26 آبان و از سوي 
شوراي تعيين قيمتي كه توسط وزير صنعت شكل گرفته، اعلام خواهند شد. تا لحظه تدوين اين گزارش، 
وزارت صنعت هنوز اين وعده را اجرايي نكرده اما شواهد نشان مي دهند كه بازار خودرو در هر حالت در 
يك ماه پيش رو، به دليل همزماني دو عامل مهم، شاهد نوسانات تازه اي خواهد بود اين دو اهرم يا عامل 
قيمتي، زمزمه »قيمت گذاري به نرخ حاشيه بازار« و البته سررسيد »اجراي فاز ۳ استانداردهاي  ۸۵ گانه 
خودرويي« هستند. در اجرايي شدن اهرم نخست تقريباً ترديدي وجود ندارد و اجراي اهرم دوم هم به 

گفته مسوولان سازمان استاندارد ايران، طبق يك برنامه زمان بندي شده مشخص پيش خواهد رفت.

برش



كوتاه از دنياي انرژي 15 انرژي

چه راه هايي براي حرفه اي شدن در يك پروژه نفتي وجود دارد

رمز و رازهاي حرفه اي ها در نفت
گروه انرژي| نادي صبوري-فرداد احمدي| 

اي�ران داراي بزرگ ترين ذخاير توامان نفت و 
گاز در دنياست. چنين منابعي ايجاب مي كند 
كه فعاليت هاي صنعتي قابل توجهي در ايران 
انج�ام ش�ود و در نتيجه ش�ركت هاي زيادي 
در اين حوزه فعال باش�ند. روي كاغذ ش�مار 
ش�ركت هاي مرتبط ب�ا صنايع نف�ت و گاز در 
ايران كم نيس�ت. اي�ن موضوع ب�ه راحتي از 
گشت و گذاري در نمايشگاه هاي مرتبط با اين 
حوزه قابل فهم اس�ت. اما اين شركت ها اغلب 
استراتژي دقيقي براي حرفه اي شدن در دست 
ندارند. مسيري كه يكي از مهم ترين المان هاي 
آن طي كردن راه انتقال دانش و تكنولوژي از 
ش�ركاي خارجي اس�ت. در مقابل نيز به نظر 
مي رسد تجربه قابل توجهي از فعاليت در اين 
حوزه ميان برخي افراد شاخص وجود دارد كه 
كمت�ر مجال در ميان گذاش�تن اين تجربيات 
با فعالان صنعتي به وجود آمده اس�ت. حميد 
اكبري استاد دانشگاه با تجربه سال ها فعاليت 
مديريتي در حوزه نفت و گاز ايران چندي پيش 
در كنگره نفت و نيرو ارايه اي را در اين خصوص 
ترتيب داد. با توجه به اهميت و منحصر به فرد 
بودن اظهارات مطرح ش�ده، »تعادل« در اين 
گزارش مطال�ب را براي اس�تفاده فعالان اين 

حوزه منتشر مي كند. 

حميد اكبري اس��تاد دانش��گاه كه تجربه س��ال ها 
مديريت يكي از برجسته ترين شركت هاي حوزه نفت 
و گاز را در كارنامه دارد در خصوص راه و روش انتقال 
تكنول��وژي در همكاري ميان ش��ركت هاي ايراني 
و ش��ركاي خارجي مي گويد: »يك��ي از موفق ترين 
مدل ها مدلي است كه در آن شريك ايراني و خارجي 
ه��ر دو به عنوان اوپراتور ش��ناخته ش��ده  و ارتباط 
مس��تقيم با كارفرما خواهند داشت. هر دو در سود 
و زيان پروژه مش��اركت دارن��د و در مقابل كارفرما 
مس��ووليت مي پذيرند. در اين حالت چون شريك 
ايراني نقش شفاف و موثري در پروژه دارد و بخشي از 
پروژه را مديريت مي كند و كميته مديريت مشترك 
با شريك خارجي مرتبط است، انتقال تكنولوژي و 
دانش فني و تجربه بيشتر و بهتر انجام مي گيرد. ما 
در فازه��اي 6 و 7 و 8 با اس��تات اويل اين مدل را در 
پتروپارس تجربه كرديم. در آن مش��اركت سهم ها 
مساوي نبود و اس��تات اويل در كل 15 درصد سهم 
داش��ت، ولي مديريت بخش دريا را ك��ه در حدود 
45 درص��د كار بود برعهده داش��ت. در بخش دريا 
سهام اس��تات اويل 40 درصد بود و 60 درصد آن را 
پتروپارس برعهده داشت، تصميمات را استات اويل 
مي گرف��ت و در كميت��ه مش��ترك مديريت تفاهم 

صورت مي گرفت و پروژه اداره مي شد.«
 او در ادامه مي گويد: »اين م��دل موفقي بود كه در 
انتقال تكنولوژي و دانش فني براي پتروپارس بسيار 
موثر بود و براي كش��ور هم مناف��ع خيلي خوبي به 

همراه داشت.«

شركت مشترك راه طلايي 
اما اكب��ري اعتقاد دارد ك��ه روش موفق تر كه البته 
مجاب كردن طرف خارجي به انجام آن سخت است، 
روش موسوم به تشكيل شركت مشترك است. او در 
اين خصوص عنوان مي كند: »برخي از كشورها اسرار 
دارند كه وقتي شركت هاي خارجي در توسعه منابع 
نفت و گازشان ورود مي كنند، حتمأ با شركت هاي 
داخلي شركت مش��تركي ايجاد كنند و آن شركت 

مشترك عهده دار توسعه و مديريت پروژه شود. در 
اين حالت ش��ركا متناسب با سهم خود، منابع مورد 
نياز را به آن شركت مش��ترك مي آورند. چه نيروي 
انساني، چه سرمايه و چه دانش فني را در آن شركت 
مشترك مي آورند و آن ش��ركت مشترك عهده دار 

كار مي شود. «
مديرعامل پتروپارس در ادام��ه مي گويد: »قاعدتأ 
آن ش��ركت مش��ترك از نظر پذيرش مسووليت از 
پشتوانه ضمانتي شركت هايي كه تاسيس مي كند 
برخوردار اس��ت تا نگراني هاي كارفرم��ا را از لحاظ 
موفقيت آميز بودن اجراي پروژه پاسخگو باشند. در 
اين حالت، تمامي تصميمات در شركت جديد گرفته 
مي شود و شريك محلي در معرض همه تصميمات 
قرار مي گيرد. يعني كليت پروژه در شركت مشترك 
اجرا مي ش��ود و در مورد همه اجزاي پروژه در آنجا 
تصميم گيري مي شود. با وجود آنكه شركت محلي 
متناس��ب با س��هم خود در شركت مش��ترك رأي 
مي دهد، ولي اين فرصت را پيدا مي كند كه در معرض 
همه تصميم ها قرار مي گيرد و بخش بزرگي از دانش 

به آن منتقل مي شود.«
اكب��ري در بخ��ش بع��دي صحبت هاي��ش در اين 
خصوص عنوان كرد: »اين وضعيت فرصت بس��يار 
ارزشمندي هم براي كش��ور ايجاد مي كند. معمولا 
مش��اركت هاي غير از اين حالت، منجر به تش��كيل 
يك س��ازمان حقوقي نمي ش��وند و مشاركت هاي 
مدني است كه معمولا بعد از اجراي پروژه خاتمه پيدا 
مي كنند و ش��ركا از هم جدا مي شوند. اما در حالت 
سوم، مش��اركت حقيقي اس��ت و اين امكان وجود 
دارد كه بعد از خاتمه پروژه ش��ركت مشترك تداوم 
حيات و مسووليت دهد و براي كشور يك مسووليت 

ارزشمند باقي بماند.«
اين استاد دانشگاه در تشريح مزيت هاي اين حالت 
براي ش��ركت ايراني بيان كرد: » شريك ايراني اين 
ام��كان را دارد كه بتوان��د بخش بيش��تر يا تمامي 
مالكيت آن ش��ركت را بر عهده بگي��رد و ظرفيتي 
جديدي براي كش��ور ايجاد ش��ود كه در پروژه هاي 
بعدي س��هم موثري ايفا كند.چمن به شخصه فكر 
مي كنم براي پروژه هاي بيع متقابل اين مدل بسيار 

ارزشمند است« 

 انتخاب كنيد 
او با تقس��يم نوع مشاركت يك ش��ركت خارجي با 
ش��ريك ايراني به ۳ درجه عنوان كرد: »نخس��تين 
گزينه مش��اركت مالي اس��ت كه در حالت اول كم 
اس��ت اما در حالت هاي دوم و س��وم بيش��تر است. 
دومين گزينه مش��اركت فني اس��ت. در حالت اول 
خيلي كم است، اما در حالت هاي دوم و سوم خيلي 
بيشتر است. تصميم گيري نيز در حالت اول محدود 
است و در حالت هاي دوم و سوم بيشتر است. گزينه 
سوم، انتقال دانش فني اس��ت كه در حالت دوم در 
سطح پروژه منتقل مي شود، ولي در حالت سوم در 
سطح شركت منتقل مي ش��ود و آن شركت داراي 
دانش مي شود و انتقال تكنولوژي صورت مي گيرد 
و پويايي پيدا مي كند. ميزان دخالت و بهره وري در 
مديريت پروژه براي حالت سوم قاعدتأ بيشتر است.«

اكب��ري كه در توس��عه چند فاز از جمله نخس��تين 
فازهاي پارس جنوبي حضور داش��ته است در ادامه 
عنوان كرد: »س��وال مهم مطرح ش��ده اين است كه 
ش��ركت هاي ايراني براي دنبال ك��ردن هركدام از 
اين استراتژي ها بايد چه فاكتورهايي را مد نظر قرار 
دهند. نخست، توانايي مالي است. اگر شركت ايراني 
توانايي مالي مح��دودي دارد قاعدت��أ گزينه اول را 

انتخاب مي كند. دوم، اگر شركتي تجربيات كمتري 
دارد يا براي آن كار در دنيا ش��ناخته ش��ده نيست، 
قاعدت��أ بايد گزينه اي را انتخ��اب كند كه جوابگوي 
اين نوع از موقعيتش باشد. س��وم، اينكه آيا شركت 
ايراني مي خواهد با ش��ركاي خارجي ارتباط و پيوند 
طولاني مدت داشته باشند يا بالعكس، فقط مي خواهد 
در يك پروژه با آنها ش��ريك ش��ود و پ��س از اتمام 
پروژه پيوندها گسيخته ش��ود و براي ادامه به سراغ 
شركت هاي ديگري برود؟ اين عامل بر تصميم گيري 
براي انتخاب استراتژي تأثيرگذار است.« او در ادامه 
مطرح كرد: » عامل بعدي، توانايي و نقطه ضعف هاي 
شريك ايراني اس��ت. اگر شريك ايراني در زمينه اي 
تجربه ندارد، به سراغ شركايي مي رود كه در آن بخش 
تجربه دارند و مسووليت بيشتر يا تمام مسووليت را در 
آن بخش ها به شريك خارجي واگذار مي كند. يكي از 
عوامل ديگر، ميزان ريسكي است كه شريك ايراني از 
نظر هزينه اي مي تواند بپذيرد. آخرين عامل اين است 
كه شركت ايراني در سبد پروژه هايش چه چيزهايي 
در نظر گرفته است؟ آيا در سبد پروژه هايش از قبل 
پيش بيني كرده است كه يك شركت مشترك داشته 
باشد؟ يا فقط مشخص كرده است كه در مثلا در يك 

پروژه شركت كند«. 

 اهميت فازبندي پروژه نفتي 
اكب��ري بخش بعدي از صحبت هاي��ش را به مفهوم 
»اس��تراتژي هاي مقابله« اختص��اص داده و در اين 
خصوص بر پاي��ه تجربياتش عنوان ك��رد: ». وقتي 
مي خواهيم قراردادي را اجرا كنيم، شرح كاري وجود 
دارد كه بايد آن را تحليل كنيم و ببينيم با چه روشي 
مي توانيم آن را اجرا كنيم. آيا آن را از طريق اجرا به 
يك پيمانكار بايد اجرا كنيم يا چند پيمانكار؟ تعداد 
كم باشد، محدود باش��د يا زياد باشد؟معمولأ براي 
پروژه هاي بزرگ و پيچيده كه چند وجهي هستند، 
تجربه ما اين است كه پروژه را حتما در دو فاز انجام 
دهيم. در فاز اول كار طراح��ي پايه را انجام دهيم و 

بعد وارد اجرا شويم.«
وي افزود: »بيشترين تأكيد را داريم كه پروژه حتما 

از فاز طراحي پايه عبور كند و بدون داشتن مدارك 
كافي وارد فاز اجرا نش��ود. لازم است طراحي پايه را 
نيز از طريق استخدام يك مش��اور بين المللي قابل 
اعتماد و با تجربه مناسب انجام دهيم. تأكيد داريم 
كه طراحي پايه از طريق مشاور خارجي انجام شود. 
زيرا تا به حال آثار مفيد بس��ياري از طريق انتخاب 
مشاور خارجي براي ما حاصل ش��ده است. يكي از 
مزاياي انتخاب مشاور خارجي اين است كه بعدا در 
فاز EPC مي توان پيمانكارهاي بيشتر و معتبرتري 

را انتخاب كرد.«
اين مدير نفتي در ادامه عنوان كرد: » اعتماد به اسناد 
طراحي پايه يكي از فاكتورهايي است كه پيمانكاران 
را مجاب مي كند وارد شده و پيشنهاد قيمت بدهند و 
در نهايت عقد قرارداد كنند. اگر طراحي پايه توسط 
پيمانكاران ضعيف انجام ش��ده باشد و اسناد پروژه 
قابل اعتماد نباشد، پيمانكاران بزرگ معمولا اعتماد 

نمي كنند وارد پروژه هاي بزرگ شوند.«
او اضافه ك��رد: »ما معتقديم كه انتخ��اب پيمانكار 
طراح��ي پايه نبايد بر اس��اس قيمت باش��د و قطعا 
كيفيت مشاور بايد فاكتور اصلي در اين انتخاب باشد. 
تاكيد زي��ادي داريم كه زمان و هزين��ه نبايد عامل 
تكميل كار مشاور طراحي پايه باشد. حتما كيفيت و 
كامل بودن مدارك را بايد مورد توجه قرار داد و كار 
مشاور را تا تكميل مدارك و كامل شدن همه اسناد 
نباي��د متوقف كرد و اگر اين كار متوقف ش��ود بعدا 
آثار زيانبار زيادي خواهد داش��ت. ضمنا ثابت شده 
اس��ت كه نظارت ماهرانه كارفرما روي كار مش��اور 
بسيار موثر است. اگر كارفرما مشاور را به حال خود 
واگذار كند قطعا اسناد مناسب و قابل قبولي ايجاد 
نخواهد شد. از همه مهم تر اينكه كارفرما بايد بتواند 
در زمان هاي مقتضي، عموما در ابتداي كار، اسناد و 

مدارك پايه را براي مشاور فراهم كند.«

 و بالاخره اجرا
اكبري كه به تازگي تجربه همكاري نزديك با شركت 
فرانس��وي توتال در ف��از 11 پارس جنوبي را از س��ر 
گذرانده است بخش ديگر صحبت هايش را به تشريح 

چگونگي قدم گذاشتن در فاز اجراي پروژه هاي نفتي 
اختصاص داده و عنوان ك��رد: »در ارتباط با فاز اجرا 
عموما تجربه كرديم كه استراتژي متقابل بايد در دوره 
طراحي پايه انجام شودُ يعني كارفرما در دوره طراحي 
پايه بايد تصميم بگيرد كه بسته هاي كاري يك پروژه 
را چگونه تقسيم بندي كند و محدوده هر تقسيم بندي 
را چگونه تبيين كند. زيرا زماني كه بسته هاي كاري 
تفكيك و تبيين مي شوند بايد اين تقسيم بندي روي 
اسناد طراحي پايه منعكس شود« . او در ادامه عنوان 
كرد: » يكي از عوامل موثر بر استراتژي متقابل، شرح 
كار است كه كار س��اده اي هم هست. مسائلي ساده 
همچون گس��تره جغرافيايي پروژه در اينجا اهميت 
زيادي دارد. فاكتور بس��يار مهم ديگر اين اس��ت كه 
بسته هاي كاري طوري تنظيم شوند كه متناظر با آن 
بسته ها در بيرون عوامل اجرايي وجود داشته باشد. ما 
نمي توانيم يك بسته مثلا 2 ميلياردي تعريف كنيم 
ولي پيمان��كاري در آن زمان آم��اده برعهده گرفتن 
آن نباش��د، يا فقط يك پيمانكار باشد. يا نمي توانيم 
بس��ته اي تعريف كنيم كه ماب��ه ازاي آن در بيرون 1 
يا 2 يا ۳ پيمانكار بيش��تر وجود نداشته باشد. عمدتأ 
استراتژي متقابل بايد متناسب با ظرفيت هايي باشد 
كه براي پروژه قابل دسترس است. چه براي پروژه هاي 
محلي و چه ظرفيت ه��اي بين المللي. اگر در بازه اي 
ظرفيت هاي بين المللي نيس��ت باي��د توجه كرد كه 

ظرفيت هاي داخلي چگونه است.« 
اين استاد دانشگاه در پايان صحبت هاي خود همچنين 
به پرسش هاي حاضران در نشست پاسخ داد. او در پاسخ 
به اين پرسش كه اين اصول صرفا در پروژه هاي دولتي 
مصداق دارد يا براي شركت هاي بخش خصوصي حوزه 
نفت نيز قابل تعميم خواهد بود عنوان كرد: »در ايران 
عمدتا پروژه هاي توسعه ميدان نفتي و گازي در اختيار 
بخش دولتي است ولي ش��اهد هستيم كه تعدادي از 
پروژه هاي بزرگ پتروش��يمي يا ني��رو در بخش هاي 
غيردولتي يا بخش هاي عمومي اجرا مي شود. در مدلي 
كه درباره شراكت پروژه هاي توسعه ميادين مطرح شد 
قابليت تعميم به پروژه هاي پتروش��يمي و پروژه هاي 

بزرگ ديگر وجود دارد.«
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عراق جايگزينی برای گاز 
ايران ندارد

ايرنا|در پاسخ به فش��ار آمريکا برای قطع واردات 
گاز از ايران توس��ط عراق س��خنگوی وزارت نفت 
عراق اعلام کرد دولت عراق هيچ جايگزينی برای گاز 
طبيعی ايران ندارد.عاصم جهاد سخنگوی وزارت 
نفت ع��راق در يک برنامه تلويزيون��ی در گفتگو با 
شبکه های محلی کردی در کردستان عراق با اعلام 
اين مطلب گفت: هم اکنون هيچ جايگزينی برای 
گاز طبيعی ايران نداريم چرا که ايران نزديک ترين 
نقطه به عراق می باشد تا از آن بتوانيم گاز وارد کنيم.

وی افزود: عراق نزديک به 600 ميليون مترمکعب 
گاز از ايران وارد می کند ک��ه از آن برای توليد برق 
استفاده می شود. سخنگوی وزارت نفت عراق تاکيد 
 کرد که عراق نمی تواند از هيچ کش��ور همسايه ای

اي��ن مق��دار گاز را تامي��ن ک��رده و جايگزين گاز 
وارداتی از اي��ران نمايد. عاصم جهاد در ادامه اظهار 
داش��ت: توليدات داخلی ع��راق جوابگوی تامين 
ني��از ايس��تگاه های توليد برق نيس��ت و به خاطر 
همين جايگزينی برای گاز اي��ران نداريم. به گفته 
اين مقام عراق��ی ، وزارت نفت عراق در تلاش برای 
افزايش توليدات داخلی در راس��تای تامين کامل 
نيازمندی های داخلی است اما برای رسيدن به اين 

سطح عراق دست کم به سه سال زمان نياز دارد. 

آمريکا در برابر نورداستريم 2
وزير خارجه آمريکا گفت که به همراه اوکراين برای 

توقف پروژه »نورد استريم 2«تلاش خواهد کرد.
به نقل از خبرگزاری فرانس��ه، »مايک پمپئو« وزير 
خارجه ايالات متحده، روز گذشته -جمعه- گفت که 
 به اوکراين وعده کرده که با خط لوله نورد استريم 2

از روس��يه به آلمان مبارزه کن��د. وی گفت که اين 
پروژه امنيت اروپا را به خطر می اندازد. پمپئو گفت 
که اوکراين »دوستی بزرگ تر از ايالات متحده« در 
مبارزه با »تجاوز روسيه« ندارد. پمپئو گفت که اين 
موضوع را با »پائولو کليمکين« همتای اوکراينی  خود 
در واشنگتن مطرح کرده است. پمپئو در گفت وگو با 
خبرنگاران گفت: »با اوکراين برای توقف پروژه نورد 
استريم 2 که امنيت استراتژيک و اقتصادی اوکراين 
را به خطر انداخته و حاکميت کش��ورهای اروپايی 
را تهديد می کند، هم نظر هس��تيم.« پمپئو گفت: 
»نمی خواهيم اين دوست اروپايی مان، پس از آن که 
خود را از قيد و بند اتحاد جماهير شوروی رهانيد، بار 

ديگر وابسته به دغل کاری های روسيه باشد.«

تقابل نفتي عربستان با امريكا
ايسنا| عربستان سعودي در دو ماه گذشته صادرات 
نفت به امريكا را با هدف كاهش ذخاير نفت اين كشور 
كاهش داده و خود را در مسير تقابل با ترامپ قرار داده 

كه خواهان پايين ماندن قيمت نفت است.
سعودي ها كاهش صادرات نفت به امريكا را در سپتامبر 
آغاز كردند و طبق آمار ش��ركت كليپر ديتا، آنها ماه 
ميلادي جاري حدود 600 هزار بشكه در روز محموله 
را به مقصد امريكا ارسال كرده اند كه در مقايسه با رقم 
بيش از يك ميليون بش��كه در روز در ماه هاي ژوييه 
و اوت كمتر اس��ت. بنا بر برآورد شركت كليپر ديتا، 
صادرات نفت عربستان س��عودي به امريكا ممكن 
است به زودي به پايين ترين ركورد ثبت شده برسد. 
واردات كمتر نفت عربستان در ذخاير هفتگي پايين تر 
امريكا منعكس خواهد شد. رشد ذخاير نفت امريكا در 
هفته هاي اخير به همراه هراس از اشباع عرضه بازار 
جهاني، كندي رشد اقتصاد جهاني و ضعيف شدن 
رشد تقاضا براي نفت، قيمت هاي نفت را تحت فشار 
كاهشي قرار داده است.مت اسميت، مدير تحقيقات 
 CNBC كالا در شركت كليپر ديتا در اين باره به شبكه
گفت: كاهش صادرات نفت عربستان به امريكا در سال 
2017 به خوبي جواب داد و ممكن است اكنون نيز 

شاهد كاهش ذخاير نفت امريكا باشيم.

وزارت نيرو 
شركت برق منطقه اي آذربايجان 

شركت برق منطقه اي آذربايجان در نظر دارد خريد مقره 160 كيلونيوتن تيپ BS را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي 
دولت به آدرس الكترونيكي www.setadiran.ir برگزار نمايد. س/97/8

مبلغ تضمين شركت در مناقصه: 1.750.000.000 ريال به حروف )يك ميليارد و هفتصد و پنجاه ميليون ريال( به صورت 
ضمانتنامه بانكي و يا واريز نقدي به حساب سيبا به شماره IR 03010000401106406376190 بانك جمهوري اسلامي به 

نام شركت برق منطقه اي آذربايجان
بهاي فروش اسناد: 200.000 ريال )دويست هزار ريال( 

جهت اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه: مركز تماس 021-41934 
جهت اخذ اطلاعات بيشتر به سايت هاي زير مراجعه و يا با شماره تلفن 31073235-041 تماس حاصل فرمايند. 

 www.setadiran.ir                         www.azrec.ir                                www.Iets.mporg.ir                     www.tavanir.org.ir

جدول زماني انجام مناقصه 
از ساعت 8 صبح مورخ 97/8/27شروع فروش اسناد 
تا ساعت 19 عصر مورخ 97/8/30مهلت دريافت اسناد 

تا ساعت 10 صبح مورخ 97/9/13مهلت بارگذاري پيشنهادات در سامانه ستاد 
ساعت 11 صبح مورخ 97/9/13بازگشايي پاكات 

روابط عمومي شركت برق منطقه اي آذربايجان

آگهي تمديد مناقصه عمومي 

حمايت از كالاي ايراني 
شناسه آگهي: 294405

سازمان آگهي  هاي :  66124025

چرخ توليد و صنعت با معرفي محصولات مي چرخد  سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه 

پيامك نمايند. 
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عكسروز

چهرهروز

تصميم كاوه يغمايي براي راه اندازي مركز موسيقي مدرن
كاوه يغمايي گفت: يكي از اهداف من در سفر آينده به ايران، بازگشايي »مركز آموزش تنظيم موسيقي مدرن ايران« است كه اميدوارم 
بتوانم با تمام توان و امكانات لازم اين وظيفه و مس��ووليت ديرينه خود را براي مردم عزيزم به سرانجام رسانم. كاوه يغمايي، خواننده و 
آهنگساز سبك راك، در تازه ترين كنسرتش، قطعات قديمي از آلبوم هاي گذشته  را كه تاكنون اجرا نكرده، علاوه بر قطعاتي از آلبوم جديد 
خود با نام »مرد عنكبوتي« به صحنه خواهد برد. اين كنسرت روزهاي ۱۵ و ۱۶ آذر ماه در تالار وزارت كشور برگزار مي شود. اين خواننده 
سرشناس موسيقي راك به هواداران خود وعده آغاز تور كنسرت هايش در شهرهاي مختلف كشور را داد و گفت: پس از اجراي تهران، 
تور اجراهاي شهرهاي ايران را آغاز خواهم كرد. اميدوارم در تور جديد به شهرهايي كه تا به حال افتخار اجرا در آنها را نداشتم، سفر كنم.

ايستگاه

سه قطعه سفال، راوي ۷۰۰۰ سال قدمت در تهران
»سه قطعه سفال در بازار صندوق سازان توانستند 
قدمت تهران را ۶۶۰۰ سال بيشتر به عقب بكشانند، 
بنابراين ديگر داستان مسافر چشمه علي و شهري 
ري ديگر منتفي اس��ت، تهران ۷۰۰۰ سال قدمت 

دارد«
»در طول سال هاي گذشته معمولا قدمتي بيشتر 
ازصفويه براي تهران قائ��ل نبوده اند؛ به گونه اي كه 
باستان شناس��ان در ه��ر كاوش روي محوطه هاي 
تاريخي، بعد از به دست آوردن »يافته هاي صفوي« 

كار آن محوطه را تمام شده مي دانستند« اما ... 
سال هاست تهران را ش��هري ۴۰۰ ساله مي دانند، 
شهري كه فقط چند سالي است حساسيت ها براي 
گودبرداري  در نقاط قديمي ترش بيش��تر ش��ده و 
گاهي زمزمه هايي از احتمال قدمت بيش��تر آن به 
گوش مي رسد؛ يعني ۶۶۰۰ سال بيشتر! پيدا كردن 
يافته هايي كه قدمت پايتخت را بتواند تا هفت هزار 
سال به عقب بكشاند، از دو اتفاق متفاوت آغاز شد. 

قدي��ر افرون��د، سرپرس��ت هي��ات كاوش در بازار 
صندوق س��ازان تهران در س��ال ۱۳۹۳، با اشاره به 
اينكه در اين شرايط ممكن است بتوانيم كمپ هاي 
تاريخي باستان شناسي تهران را با همين شناخت 
علمي پر كنيم، افزود: اگر مديريت شهري مي دانست 
باستان شناسي تهران چه ميزان اهميت دارد، قطعا 
از دل يك محوطه ۲۷۰۰ ساله اتوبان عبور نمي داد.

اين باستان ش��ناس با اش��اره به اينكه در مطالعات 
آمايش كش��ور، علم و تخصصِ باستان شناسي آن 

طور كه بايد گنجانده نشده است، افزود: اگر در دهه 
۵۰ نگاه جامع و عالمانه به موضوع آمايش سرزمين 
بود و باستان شناسي نيز در سند ملي آمايش كشور 
دخيل بود، وضعيت تهران اين گونه نبود. او معتقد 
است: به هر حال آب و هوا و اقليم دشت تهران، بسيار 
مناسبت تر از ري در دوران نوسنگي و پس از آن بوده، 
بنابراين انتظار تداوم زيست انسان به صورت مستمر 
بوده است. افروند با بيان اينكه معتقدم ديگر داستان 
مسافر چشمه علي و شهري ري ديگر منتفي است، 
ادام��ه داد: ما امروز مدعي ط��رح جدول گاه نگاري 
تاريخي هستيم، اما تا امروز فقط دوره اسلامي را با 
قاطعيت بررس��ي كرده ايم، بايد براي دوره تاريخي 
باستان نيز كمك شود. او افزود: معتقدم بايد تحليل 

جامع تري در اين زمينه رخ م��ي داد، آنجا اگر يك 
مجموعه س��فال پيدا مي شد، مي توانستيم بگوييم 
آن اتفاقي است، اما وقتي سنت تدفين رخ مي دهد، 
آن هم بر اين اساس كه در گذشته در محل استقرار 
افراد آنها را تدفين مي كرده اند، با تحليلِ اين ديدگاه، 

به اين نتيجه مي رسيدند.
او با اش��اره به اينكه اگر باستان شناسي با متدلوژي 
علمي جلوي مي رفت، نتيجه بخش بود، افزود: قطعاً 
در هدف گذاري ها به عمق فكر نكرديم و گفتيم آثار 
متعلق به دوره صفويه و نهايتا تيموري است. حتي 
باستان شناسان در جلس��ه كميته فني به اين فكر 
مي كردند كه گمانه تا سطح خاك بكر، هدف غايي 

در مطالعات باستان شناسي است.

بازارهنر

تبليغات انگليسي زبان فيلم اصغر فرهادي آغاز شد

»ماداگاسكار« را با عينك ببينيد

تعطيلي جشنواره موسيقي كلاسيك ايراني

نخستين تيزر زبان انگليسي فيلم »همه 
مي دانند« ساخته اصغر فرهادي با بازي 
پنه لوپ��ه كروز و خاوير باردم منتش��ر 
شد. به گزارش رپ، نخستين تيزر زبان 
انگليسي فيلم »همه مي دانند« ساخته 

اصغر فرهادي منتشر شد.
پي��ش از اين پن��ه لوپه ك��روز و خاوير 
باردم بازيگران اصل��ي فيلم درباره رنج 

و مشقت وحشتناكي كه حين فيلمبرداري »همه 
مي دانند« ساخته فرهادي متحمل شده بودند به رپ 
توضيحاتي داده بودند، با ديدن نخستين تيزر زبان 
انگليسي فيلم، اين درد و رنج به وضوح ديده مي شود.

»همه مي دانند« س��اخته اصغر فره��ادي به زبان 
اسپانيايي ساخته ش��ده است، اما اين تيزر را خاوير 
باردم با زبان انگليسي روايت مي كند. »گاهي اوقات 
گذشته، هميشه در گذشته باقي نمي ماند« باردم اين 
جمله را روي لحظاتي كه شخصيت پنه لوپه كروز در 

اتاق تاريك زير شيرواني فرياد مي زند، 
نقل مي كند.

»همه مي دانند« داس��تان زني با بازي 
پنه لوپه كروز اس��ت كه براي عروسي 
خواهرش به ش��هر زادگاهش نزديك 
مادريد بر مي گردد اما وقتي دخترش گم 
مي شود با يك وضعيت ترسناك مواجه 
مي ش��ود، ريكاردو دارين ديگر بازيگر 
اين فيلم است. منتقدان رپ، پس از نمايش فيلم در 
شب افتتاحيه جشنواره كن، از آن به عنوان يكي از 
بهترين افتتاحيه هاي چندين سال اخير جشنواره 
كن ياد كردند. اس��توديوي فوكوس فيچرز كه حق 
پخش »همه مي دانند« را خريده است فيلم را براي 
شركت در اسكار امسال در تاريخ ۳۰ نوامبر )۹ آذر( به 
صورت محدود در ايالات متحده امريكا اكران خواهد 
كرد. فيلم ۸ فوريه ۲۰۱۹ )۱۹ بهمن ۹۷( به صورت 

گسترده در ايالات متحده امريكا اكران مي شود.

كارگ��ردان نمايش »ماداگاس��كار« با 
اشاره به مضمون اين اثر نمايشي يادآور 
ش��د كه مخاطبان ب��ا عينك هايي كه 
در اختيارش��ان قرار مي گيرد، نمايش 
را از منظ��ري متف��اوت مي بينن��د. 
نوي��د فرح م��رزي كارگ��ردان نمايش 
»ماداگاس��كار« كه به تازگ��ي اجراي 
عمومي خود را آغاز كرده اس��ت به مهر 

گفت: اين اثر نمايشي از ۲۰ آبان ماه اجراي خود را در 
عمارت نوفل لوشاتو آغاز كرده است و خوشبختانه با 
وجود اينكه در اين نمايش از حضور چهره هاي جوان 
كه تجربه زيادي در كار حرفه اي ندارند، استفاده شده 
با استقبال خوبي از جانب مخاطبان روبرو بوده ايم. 
او ادامه داد: بازيگران »ماداگاس��كار« از هنرجويان 
آموزشگاه هماي سعادت هس��تند و تجربه اجرا در 
سالن هماي سعادت را داشته اند اما ترجيح دادم كه 
اين نمايش در س��الني در مركز شهر كه مردمي تر 
است به صحنه برود تا اين هنرآموزان تجربه مواجهه 

با تماشاگران حرفه اي تر تئاتر را هم پيدا 
كنن��د. اين طراح گريم تئاتر و س��ينما 
درباره شيوه اجرايي نمايش توضيح داد: 
در اين اجرا ما عينك هايي را در اختيار 
مخاطبان قرار مي دهيم تا از منظر و نگاه 
ما كار را ببينند. اين نمايش پيش از اين 
اجرا شده اما در اين اجرا بار ابزورد متن 
بسيار قوي تر شده است. فرح مرزي در 
پايان متذكر شد: اين اثر نمايشي در يك بازداشگاه 
لازمان و لامكان اتفاق مي افتد و بازداشت ۴ فرد را در ۴ 
موقعيت متفاوت به تصوير مي كشد. اين ۴ نفر دوست 
هستند و براساس يك موضوع مشترك كه يك قتل 
است در حال بازجويي هس��تند. اين ۴ نفر همگي 
انگيزه نافرجامي براي قتل دارند. نريمان حيدري، 
اميرمحمد قيامي، محمد حسين شهرياري، فرشيد 
حاجيان، ثم��ر امين پور بازيگران اين اثر نمايش��ي 
هستند كه تا ۱۰ آذرماه در تماشاخانه نوفل لوشاتو 

روي صحنه مي رود.

دبي��ر دوره هاي گذش��ته جش��نواره 
موسيقي كلاسيك ايراني ضمن تأييد 
برگزار نشدن اين رويداد موسيقايي در 
سال جاري، تغيير مديريت را از دلايل 

اصلي اين اتفاق اعلام كرد.
امير مردانه دبير ادوار گذشته جشنواره 
موسيقي كلاسيك ايراني در واكنش به 
گزارشي درباره ابهام در برگزاري سومين 

جشنواره موسيقي كلاسيك ايراني در سال جاري، 
به مهر گفت: برگزاري جشنواره موسيقي كلاسيك 
ايراني يكي از رويدادهاي تاثيرگذار يكي دو س��ال 
اخير موسيقي كش��ورمان بود كه بنده و همكارانم 
در ستاد برگزاري نهايت تلاش خود را انجام داديم 
تا اين جش��نواره در فضايي مطل��وب و باكيفيت، 
ميزبان هنرمندان ش��اخص موسيقي اصيل ايراني 
و علاقه مندان اين حوزه باشد. اما نمي دانم شرايط 
به چه شكل رقم خورده كه گويا دوستان تصميم به 

تعطيلي اين رويداد گرفته اند.
او ادامه داد: به هر حال همه مي دانيم كه مش��كل 
بودجه در س��ال هاي اخير يك��ي از پرچالش ترين 
موضوع��ات براي برگ��زاري هر روي��دادي در اين 
كشور بوده اس��ت. اما آيا كمبود بودجه بايد منجر 
به تعطيلي كامل ش��ود؟ آيا »تغيير« يا »تعديل« 
بهتر از تعطيلي نيس��ت؟ مردانه افزود: جشنواره 
موسيقي كلاس��يك ايراني يك جشنواره مستقل 
بود كه خوش��بختانه از هم��ان دوره اول برگزاري 
با اس��تقبال خوبي از سوي مخاطبان و هنرمندان 
مواجه ش��د و توانست به سهم خود جريان موثري 

در اين عرصه پديد آورد. اين جشنواره 
مي رفت ت��ا نقطه اميدي باش��د براي 
فعالان عرصه موس��يقي ايراني كه در 
يك رويداد مبتني بر آموزهاي علمي و 
تخصصي حوزه موسيقي مي توانند به 
تحليل و بررسي شرايط امروز موسيقي 
اصيل ايراني بپردازن��د. اما واقعا دليل 
اين موض��وع را نمي دانم چ��را وقتي 
مديريت ها تغيير مي كند به يك باره سياست هاي 
مديريت قبلي كنار گذاش��ته مي ش��ود و به بهانه 
بودجه يك رويداد موثر موسيقايي تعطيل مي شود. 
اين تهيه كننده و ناشر موسيقي در بخش ديگري 
از صحبت هاي خود اظهار كرد: برگزاري جشنواره 
موسيقي كلاسيك ايراني شرايطي را فراهم كرد كه 
بخش هايي چون »نسلي ديگر« جشنواره موسيقي 
فجر به گونه اي ديگر براي مخاطبان در قالب يك 
رويداد مس��تقل برگزار شود. اما گويا نگاه ها تغيير 
كرده و مجموعه جديد مايل نيست اين نگاه ويژه 
به حوزه موسيقي برداش��ته شود. من هم مي دانم 
كمبود بودج��ه واقعا ش��رايط را ب��راي برگزاري 
رويدادهاي فرهنگي و هنري سخت كرده، اما اعتقاد 
دارم مي توان با تعديل يا تغيير جلوي تعطيلي يك 
جريان موثر را گرفت. اين قضيه هم ارتباطي به نگاه 
شخصي من و افراد ديگر ندارد. حرف من اين است 
كه جشنواره موسيقي كلاسيك مي تواند با استمرار 
در برگزاري آن دربرگيرنده اتفاقات خوبي باش��د 
كه متاس��فانه بعد از دوره هاي اول و دوم اين گونه 

متوقف شد.

تاريخنگاري

ورود آرتور ميلسپو به ايران
بيست و هفتم آبان ۱۳۰۱، به دعوت قوام السلطنه، 
آرتور ميلس��پو در رأس يك هي��ات ۱۱ نفري وارد 
تهران شد و به عنوان رييس كل ماليه با اختيارات 
وسيع شروع به كار كرد و به مدت پنج سال به تنظيم 

و اداره امور مالي ايران پرداخت.
م��رداد ۱۳۰۱ در كابينه قوام الس��لطنه قانوني از 
مجلس گذش��ت كه به موجب آن دكتر ميلس��پو 
امريكايي با حقوق پانزده هزار دلار در سال استخدام 
كه خانه و اثاثيه هم از طرف دولت تهيه مي ش��د و 
هشت نفر ديگر امريكايي كه توسط دكتر ميلسپو 
انتخاب مي شدند با حقوق هفت هزار و پانصد دلار 
تا ده هزار دلار. در سال ۱۹۲۱ كه ميلسپو به ايران 
آمد، ايران مجموعاً ۱۰۰۰ مايل هم جاده مناسب 
براي حمل و نقل نداش��ت. اما در سال هاي مياني 
۱۹۳۰ اين رقم به ۱۴۰۰۰ مايل رسيده بود، كه اين 
پيشرفت نتيجه زحمات مهندساني بود كه همراه 

ميلسپو به ايران آمده بودند. 
اواخر سال ۱۳۰۱ مستشاران مزبور به تهران وارد 
ش��دند و ش��روع به كار كردند. در قانون استخدام 
ميلسپو اختيارات تامي به ايشان داده شد كه هيچ 
خرجي بدون اجازه ايشان انجام نمي شد و هيچ گونه 
تعهد مالي دولت بدون موافقت ايشان نمي توانست 

بنمايد. ترقي و تنزل و انتقال و عزل مس��تخدمان 
ماليه و همچنين مستخدمان ادارات ديگر دولتي 
كه مستقيماً با جمع و محاس��به و پرداخت وجوه 
عمومي مربوط است از صلاحيت رييس كل ماليه 
بود. وزير ماليه وقت نيز در مقابل ميلسپو هيچ گونه 
اختياري نداش��ت و تمام تشكيلات وزارت ماليه و 
پيش��كاري هاي ولايات تحت نظر مستقيم دكتر 

ميلسپو و همكاران امريكايي او بود. 
وي اقدامات مثبت و منفي مختلفي داشت، اما در 
مجموع اقدامات وي توسط ايرانيان مثبت ارزيابي 

مي شود. 
در نهايت با قدرت گرفتن رضاخان به دليل اختلاف 

نظر با وي از ايران رفت.
روزنامه ايران در تاريخ ۳ مرداد ۱۳۰۱ در ش��ماره 
۱۱۸۵ و ۱۱۸۷ صفحه اول خود لايحه استخدام و 
حدود اختيارات دكتر ميلسپو را به عنوان رييس كل 
ماليه ايران چاپ كرد. در اين لايحه وظايف طرفين 
نسبت به يكديگر، اعم از سال هاي خدمت و حقوق 

ميلسپو در پانزده ماده ذكر شد. 
در ماده اول اين لايحه چنين ذكر شده است: »ماده 
اول. مجلس شوراي ملي به دولت اختيار مي دهد 
كه دكتر ميلسپو تبعه امريكا را به سمت رياست كل 

ماليه ايران براي مدت پنج سال مطابق با مواد ذيل 
استخدام كند.«  البته ميلسپو بار ديگر در تاريخ ۲۱ 
آبان ۱۳۲۱ براي رياس��ت كل دارايي انتخاب شد 
و تا سال ۱۳۲۳ كه قانون حضور او در ايران را منع 

كرد، در اين سمت ماند.

كیوسك

تشييع بي پيكر 

  نيويورك تايمز:
اين روزها بس��ياري از 
خبرها پيرام��ون قتل 
روزنامه ن��گار ع��رب 
در اس��تانبول منتش��ر 
مي ش��ود. اين روزنامه 
نيز در صفحه اول خود، 
به گزارش��ي از تشييع 
نمادي��ن خاش��قجي 

پرداخته است. آنطور كه گفته شده، بعد از نماز 
جمعه در اس��تانبول و برخي ش��هرهاي جهان 
براي جمال خاشقجي نماز ميت غيابي خوانده 
شد. در مراسم نماز غيابي در استانبول علاوه بر 
مردم و روحانيون روزنامه نگاراني از كش��ورهاي 
مختلف نيز شركت كردند. ياسين اوكتاي دستيار 
رييس جمهوري تركيه در پيامي در تركيه اعلام 
كرد كه نه تنها در استانبول بلكه در آنكارا و چندين 
شهر ديگر نيز بعد از نماز جمعه، براي خاشقجي 
نماز ميت غيابي خوانده شد. برگزاري آيين هاي 
اسلامي بدون پيدا شدن جسد آقاي خاشقجي 
مي تواند حكايت از اين داشته باشد كه بازماندگان 
او از پيدا ش��دن جس��د براي تدفين رسمي آن 

نااميد شده اند.
جمال خاش��قجي روز دوم اكتبر گذش��ته پس 
از آنكه وارد كنس��ولگري عربستان سعودي در 
استانبول شد توس��ط افرادي كه از عربستان به 
تركيه س��فر كرده بودند به قتل رسيد. جسد او 
هنوز پيدا نشده و بنابر گفته مقام هاي عربستان 
و تركيه قاتلان آقاي خاشقجي جسد او را پس از 
قطعه قطعه كردن از ساختمان كنسولگري خارج 
كرده ان��د. طبق اين گ��زارش, تركيه همچنين 
مي گويد از آنجا كه اين قتل در داخل خاك اين 
كش��ور روي داده، متهمان باي��د در دادگاه هاي 

تركيه محاكمه شوند.

  دالاس مورنينگ نيوز: 
تش��ييع نمادين جمال 
خاش��قجي در حال��ي 
برگزار ش��د كه آژانس 
اطلاعات مركزي امريكا 
)س��يا( به اي��ن نتيجه 
رس��يده كه محمد بن 
سلمان وليعهد سعودي 
دس��تور ت��رور جمال 

خاشقجي روزنامه نگار منتقد آل سعود را صادر 
ك��رده بود. طبق گزارش��ي كه اي��ن روزنامه در 
صفح��ه اول خود منتش��ر كرده، س��يا چندين 
منبع اطلاعاتي از جمله تماس تلفني »خالد بن 
سلمان« سفير عربستان در امريكا با خاشقجي 
را بررس��ي كرده اند. خالد به خاشقچي گفته بود 
كه او براي دريافت مداركش بايد به كنسولگري 
عربستان در استانبول برود. او به اين روزنامه نگار 
تضمين داده بود كه در آنجا در امان خواهد بود. 
به نوش��ته اين روزنامه, ارزيابي سيا اين است كه 
بن سلمان به عنوان حاكم غيررسمي عربستان 
حتي بر كوچك ترين امور نيز نظارت دارد كه اين 
ارزيابي يكي ديگر از پايه هاي نتيجه گيري سيا در 
خصوص نقش وليعهد سعودي در قتل خاشقجي 
است. يك مقام امريكايي آگاه از نتيجه گيري سيا 
اظهار كرد: اين مساله اي پذيرفته شده است كه 
هيچ دليلي وجود ندارد كه اين اتفاق بدون اطلاع 
يا مداخله وي صورت گرفته باش��د. گفته شده 
طي هفته هاي گذشته س��عودي ها توضيحات 
ضدونقيضي در مورد قتل خاشقچي داده اند. هفته 
گذشته دادس��تان عمومي عربستان، گروهي از 
عوامل خودسر را كه به استانبول رفته بودند، عامل 
اين قتل معرفي كرد. او اتهاماتي را عليه يازده متهم 
در اين پرونده مطرح كرد و گفت كه براي پنج نفر 

از آنها تقاضاي حكم اعدام مي كند.

چه كساني از ميانمار به خاك بنگلادش پناه برده اند

الههباقري|
در روزهاي گذش��ته، دول��ت ميانمار 
از بازداش��ت بيش از ۱۰۰ مس��لمان 
روهينگيا خبر داد كه با قايقي به ساحل 
شهر يانگون نزديك شده بودند. آنطور كه در گزارش 
س��ازمان ملل متحد گفته ش��ده، از سال گذشته 
تاكنون، بيش از ۷۰۰ ه��زار نفر از مردم روهينگيا 
در سركوب گسترده ارتش ميانمار، از ايالت راخين 
گريخته و به بنگلادش مهاجرت كردند. گستردگي 
اين س��ركوب در حدي بود كه بازرس��ان سازمان 
ملل در ميانمار، ارتش اين كش��ور را به قتل عام و 

نسل كشي متهم كردند. 
طبق گزارش هاي منتش��ر ش��ده، با سرازير شدن 
صده��ا ه��زار آواره روهينگياي��ي ب��ه بنگلادش، 
مشكلات بس��ياري، اين جامعه در معرض خطر را 
تهديد مي كند. بر اين اساس بنگلادش و ميانمار در 
۲۵ ماه نوامبر ۲۰۱۸ يك توافق نامه براي بازگشت 
پناهجويان روهينگيا به خانه هاي خود در راخين 
امضا كردند. بر اس��اس اين توافق روند بازگش��ت 
مس��لمانان روهينگيا به تدريج انجام خواهد ش��د 
درحالي كه دو كش��ور بايد امنيت و سلامت آنها را 
تامين كنند. اين در حالي است كه اگرچه مقامات 
ميانماري اع��لام كرده اند كه آنه��ا آماده پذيرش 
مهاجران روهينگيا هس��تند، اما فع��الان حقوق 
بش��ر معتقدند كه هنوز شرايط براي بازگشت امن 

مسلمانان روهينگيا فراهم نشده است. 
همچنين، گفته شده كه بنگلادش، به تازگي طرح 
بازگشت پناهجويان روهينگيا به ميانمار را متوقف 
كرده و اين تصميم مورد استقبال سازمان ملل قرار 
گرفته اس��ت. آنطور كه در تازه ترين آمار ها، گفته 
شده در يك س��ال گذشته، كودكان روهينگيايي، 
بزرگ تري��ن جمعي��ت مهاجران به بن��گلادش را 
تش��كيل داده و س��هم آنها در مجموع مهاجران، 
حدود ۵۵ درصد اعلام ش��ده اس��ت. اين در حالي 
است كه تنها ۲ درصد از كودكان روهينگيايي، در 
پوشش ايمني به س��ر مي برند. به گفته گروه هاي 
حقوق بش��ري و امداد رس��انان، اين ك��ودكان در 

معرض قاچاق، اذيت و آزار و تبديل شدن به كودكان 
كار به سر مي برند. طبق آمار منتشر شده از سوي 
يونيس��ف، هر هفته حدود ۱۲ هزار كودك با عبور 
از مرز ميانمار وارد بنگلادش مي شوند. همچنين، 
صندوق كودكان مل��ل متحد درباره خطر انقراض 
نسل كودكان روهينگيا در كمپ آوارگان بنگلادش 
هش��دار داده، چرا كه در مواجهه با بيماري و سوء 
تغذيه قرار دارند. در اين ميان، بزرگس��الان حدود 
۴۲ درص��د از مهاجريني را تش��كيل مي دهند كه 

از روهينگيا و از ميانمار به بنگلادش گريخته اند.
طبق آماري كه س��ازمان ملل متح��د اعلام كرده، 
درصد زنان پناهن��ده به خاك بنگلادش، از مردان 
آواره روهينگيايي بيشتر است. تاكنون، در مجموع 
جمعيت مس��لماناني كه در يك س��ال گذشته از 
روهينگيا به خاك بن��گلادش گريخته اند، حدود 
۵۲ درص��د را زنان و ۴۸ درصد را مردان تش��كيل 
مي دهند.  آنطور كه در گزارش كميسارياي عالي 
س��ازمان ملل متحد براي پناهندگان گفته شده، 
در اين ميان، تنها حدود ۱۶ درصد از مادران مجرد 
تحت پوشش ايمني در بنگلادش قرار دارند. طبق 
اين گزارش جمعيت زن��ان آواره روهينگيايي كه 

به خ��اك بنگلادش پناه بردند، حدود ۴۸ درصد از 
مجموع پناهجويان را تشكيل داده اند. 

در ماه هاي گذشته، س��ازمان ملل متحد با اشاره 
به نامناس��ب بودن وضعيت بهداشتي در اردوگاه 
پناهجويان روهينگيا در بنگلادش، نسبت به شيوع 
بيماري هاي مرگبار در بين مهاجران هشدار داد. 
اين در حالي اس��ت كه تنها ۵ درصد از افرادي كه 
در شرايط پزشكي حاد قرار دارند، تحت مراقبت و 
پوشش امن هستند. همچنين گفته شده كه تنها 
۴ درصد از معلولين و سالمندان در معرض خطر، 
در كمپ هاي تحت مراقبت و پوشش امن هستند. 
اين آمار در حالي منتشر شده كه دولت بنگلادش، 
تلاش هاي گسترده اي براي محافظت از پناهجويان 
را داشته اس��ت با اين حال، طبق توافق بنگلادش 
و ميانمار، گفته ش��ده كه بايد بي��ش از ۲ هزار نفر 
پناهجوي روهينگيايي ك��ه در اردوگاه مهاجران 
در منطقه كاگس بازار بنگلادش هس��تند در ۱۵ 
روز آينده به ميانمار تحويل داده شوند. پس از اين 
توافق، هيچ يك از مس��لمانان روهينگيا حاضر به 
بازگشت به ميانمار نشده و بنگلادش ناچار به لغو 

اين توافق شد. 

در رنج ناتمام بي وطني

آمارنامه
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